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MesdaMes, Messieurs,

Votre commission a examiné le projet de loi contenant 
le budget général des dépenses pour l’année budgé-
taire 2025 (y compris la justification et la note de poli-
tique générale) – section 14 – SPF Affaires étrangères, 
Commerce extérieur et Coopération au développement 
(partim: Affaires étrangères, Affaires européennes et 
Coopération au développement), DOC 56 0854/001 et 
002, DOC 56 0855/007 et DOC 56 0856/006 au cours 
de ses réunions des 13 et 20 mai 2025.

I. — EXPOSÉ INTRODUCTIF

M. Maxime Prévot, vice-premier ministre et ministre 
des Affaires étrangères, des Affaires européennes et 
de la Coopération au développement, expose les lignes 
directrices de sa note de politique générale.

Le ministre explique que c’est avec un profond sens 
des responsabilités et une forte conviction qu’il se tient 
aujourd’hui devant les membres de cette commission 
pour partager son plan d’action de la diplomatie belge 
pour l’année 2025. Notre politique étrangère se trouve à 
un carrefour décisif. Nous vivons une époque de turbu-
lences géopolitiques, de crises systémiques et de défis 
mondiaux inédits. La Belgique, au cœur de l’Europe, 
doit affirmer son rôle de leader, non seulement dans la 
défense de ses intérêts mais aussi dans la préservation 
des valeurs humaines universelles qui nous unissent.

Le ministre ne pourra pas couvrir l’ensemble du 
globe au cours de cette brève présentation. La note de 
politique générale fournit déjà suffisamment d’éléments 
à ce sujet, lesquels ont déjà amplement été examinés 
au cours de la présentation de l’exposé d’orientation 
politique il y a quelques semaines. Le ministre entend 
plutôt développer quelques éléments clés de son plan 
d’action pour 2025, en tenant compte du fait que l’année 
est déjà bien entamée. Parmi ces éléments figurent 
la nécessité d’une action internationale renforcée, la 
diversification des partenariats, la diplomatie de la 
sécurité, une solidarité internationale responsable et la 
poursuite des efforts en faveur de la transition climatique. 
La Belgique dispose d’un corps diplomatique jouissant 
d’une excellente réputation, dont les compétences sont 
reconnues dans le monde entier, tant au niveau bilatéral 
que multilatéral. Les moyens dont son département dis-
pose sont toutefois limités, ce qui nécessitera de faire 
des choix, tant en ce qui concerne l’attention qui sera 
portée par le ministre et son département aux questions 
fondamentales pour notre pays qu’en ce qui concerne 
les moyens qui seront mis en œuvre.

daMes en Heren,

Uw commissie heeft het wetsontwerp houdende 
de Algemene uitgavenbegroting voor het begrotings-
jaar 2025 (met inbegrip van de verantwoording en de 
beleidsnota) – sectie 14 – FOD Buitenlandse Zaken, 
Buitenlandse Handel en Ontwikkelingssamenwerking 
(DOC 56 0854/001 en 002, DOC 56 0855/007 en  
DOC 56 0856/006) besproken tijdens haar vergaderingen 
van 13 en 20 mei 2025.

I. — INLEIDENDE UITEENZETTING

De heer Maxime Prévot, vice-eersteminister en mi-
nister van Buitenlandse Zaken, Europese Zaken en 
Ontwikkelingssamenwerking, geeft toelichting bij de 
krachtlijnen van zijn beleidsnota.

De minister legt uit dat hij vandaag met een diep 
verantwoordelijkheidsgevoel en een sterke overtuiging 
voor de leden van deze commissie verschijnt om zijn 
actieplan voor de Belgische diplomatie voor het jaar 
2025 uiteen te zetten. Het Belgische buitenlandbeleid 
bevindt zich op een beslissend kruispunt. De huidige 
tijd is er een van geopolitieke turbulentie, systeemcrises 
en ongekende wereldwijde uitdagingen. In het hart van 
Europa moet België zijn leidersrol doen gelden, niet 
alleen om zijn belangen te verdedigen, maar ook om 
de universele menselijke waarden die ons verenigen 
te vrijwaren.

De minister gaat gedurende deze korte presentatie 
niet de hele wereld overlopen. De tekst van de algemene 
beleidsnota bevat al genoeg elementen in dit verband, 
en we hebben al uitgebreid gediscussieerd tijdens de 
presentatie van mijn beleidsverklaring een paar weken 
geleden. In plaats daarvan gaat de minister zijn stap-
penplan voor 2025 uitwerken in enkele kernpunten, re-
kening houdend met het feit dat het jaar al goed op weg 
is: de noodzaak van een sterkere internationale actie, 
diversificatie van onze partnerschappen, veiligheidsdi-
plomatie, verantwoordelijke internationale solidariteit 
en voortdurende inspanningen voor de klimaattransitie. 
België beschikt over een diplomatiek korps met een uit-
stekende reputatie, waarvan de vaardigheden in de hele 
wereld worden erkend, zowel bilateraal als multilateraal. 
De middelen waarover zijn departement beschikt, zijn 
echter beperkt en er moeten keuzes worden gemaakt, 
zowel wat betreft de aandacht die zijn departement sa-
men met de minister zal besteden aan de fundamentele 
kwesties voor ons land als wat betreft de middelen die 
zullen worden ingezet.
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L’année 2025 est marquée par des changements 
profonds. Comme nul ne peut l’ignorer, le monde est 
confronté à des crises simultanées qui ne font que 
s’exacerber: la guerre en Ukraine, des tensions géopo-
litiques croissantes, des conflits locaux meurtriers ayant 
des répercussions régionales, des crises humanitaires, 
sanitaires et climatiques, ainsi que l’accélération des 
migrations à la suite de conflits violents, de la répression 
politique ou du dérèglement climatique. Ces événements 
ne sont pas isolés, mais ils provoquent des bouleverse-
ments systémiques qui menacent la stabilité mondiale 
et, partant, la sécurité de notre pays.

Pensez en particulier au conflit entre Israël et la 
Palestine vis-à-vis duquel, tout comme les membres 
de cette commission, le ministre ne peut pas rester 
impassible, ni d’ailleurs vis-à-vis de ses répercussions 
régionales, ni par rapport à la situation au Liban, en 
Syrie et en Iran. Nous avons une obligation morale de 
venir en aide aux populations civiles, et une obligation 
juridique de veiller à ce que chacune des parties respecte 
strictement le droit international. Le ministre continuera 
à plaider vigoureusement pour que l’on puisse enfin, au 
niveau de l’Union européenne, se réveiller et mettre tout 
le poids d’un maximum d’États afin de réunir toutes les 
conditions nécessaires pour une paix durable dans la 
région. Les lignes doivent bouger. La situation actuelle 
n’est pas que lamentable humainement, elle est abjecte. 
Nous continuerons à œuvrer en vue d’une reconnais-
sance, le moment venu, de l’État de Palestine dans notre 
mise en œuvre de la solution à deux États, permettant 
aux Israéliens et aux Palestiniens de vivre en sécurité 
et en paix côte à côte. Bien sûr l’initiative française et 
saoudienne est suivie avec intérêt. Mais dans l’immé-
diat, l’urgence, c’est d’abord et avant tout de permettre 
l’acheminement immédiat de l’aide humanitaire aux 
civils et d’assurer un cessez-le-feu, afin que cesse au 
plus vite l’horreur qui s’expose sous nos yeux.

Les répercussions des différentes crises actuelles se 
manifestent donc sous différentes formes: enjeux éco-
nomiques, menaces terroristes qui nous touchent tous 
et instabilité sociale qui risque d’affaiblir notre cohésion 
interne. Dans ce monde de plus en plus instable, la 
Belgique, en tant que nation démocratique, doit jouer un 
rôle de leader capable de réagir avec force et stratégie 
aux défis qui nous attendent.

Le ministre entend assumer ce rôle de leader en pre-
mier lieu vis-à-vis de nos voisins directs. Ceux-ci sont en 
effet nos partenaires les plus importants. Ils partagent 
également nos valeurs et bon nombre de nos intérêts. 
Le ministre entend renforcer les liens déjà étroits en 
insufflant une nouvelle dynamique dans les rencontres 
bilatérales entre les gouvernements (en particulier les 
sommets “Thalassa”, “Gaichel” et “Val Duchesse”).

Het jaar 2025 speelt zich af tegen een achtergrond 
van ingrijpende veranderingen. Zoals we allemaal weten, 
worden we geconfronteerd met gelijktijdige en elkaar ver-
sterkende crisissen: de oorlog in Oekraïne, toenemende 
geopolitieke spanningen, dodelijke lokale conflicten met 
regionale gevolgen, humanitaire, gezondheids- en kli-
maatcrisissen, evenals een versnelde migratie als gevolg 
van gewelddadige conflicten, politieke onderdrukking of 
klimaatverslechtering. Deze gebeurtenissen staan niet 
op zichzelf. Ze veroorzaken systemische omwentelingen 
die de stabiliteit in de wereld aantasten en dus ook de 
veiligheid van ons land.

Zo is er vooral het conflict tussen Israël en Palestina, 
dat de minister en de leden van deze commissie niet on-
bewogen mag laten; idem wat de regionale repercussies 
van dat conflict en de situatie in Libanon, Syrië en Iran 
betreft. Het is onze morele plicht om de burgerbevolking 
te hulp te komen en een wettelijke verplichting om er-
voor te zorgen dat elk van de partijen het internationaal 
recht strikt naleeft. De minister zal zich ten volle blijven 
inzetten opdat de Europese Unie eindelijk in actie schiet 
en het volle gewicht van zoveel mogelijk staten in de 
schaal legt om alle voorwaarden voor duurzame vrede 
in de regio te creëren. Het is tijd om uit de impasse te 
geraken. De huidige situatie is niet alleen menselijk 
erbarmelijk, maar ook ronduit verwerpelijk. België zal 
zich blijven inspannen voor de erkenning, te gepasten 
tijde, van de Staat Palestina bij de uitvoering van de 
tweestatenoplossing, waardoor Israëli’s en Palestijnen in 
veiligheid en vrede naast elkaar kunnen leven. Uiteraard 
wordt het Frans-Saoedische initiatief met belangstelling 
gevolgd. Op korte termijn is het dringendste echter dat 
onmiddellijk humanitaire hulp kan worden geboden aan 
de burgers en dat er een staakt-het-vuren komt, opdat 
zo snel mogelijk een einde kan worden gemaakt aan 
de verschrikkingen die zich voor onze ogen voltrekken.

De weerslag van de verschillende huidige crisissen 
manifesteert zich dan ook in verschillende vormen: eco-
nomische uitdagingen, terroristische dreigingen die ons 
allen treffen en sociale instabiliteit die onze interne cohe-
sie kan verzwakken. In deze steeds onstabielere wereld 
moet België zich als democratische natie positioneren 
als een leider die in staat is om krachtig en strategisch 
te reageren op de uitdagingen die voor ons liggen.

De minister is van plan dit leiderschap in de eerste 
plaats bij onze directe buren te implementeren. Onze 
buren zijn onze belangrijkste partners. Zij delen ook 
onze waarden en veel van onze belangen. De minister 
wil de nauwe contacten intensiveren door de bilate-
rale ontmoetingen tussen regeringen nieuw leven in te 
blazen (in het bijzonder de Thalassa-, Gaichel- en Val 
Duchesse-formats).
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Nos voisins sont aussi des partenaires importants en 
matière de défense et de sécurité. En coopération avec 
ses collègues concernés dont ceux de l’Intérieur et de la 
Justice, le ministre veut intensifier la collaboration dans 
ces domaines, en ce compris ceux de la coopération 
policière et de la lutte contre la drogue, la cybercrimi-
nalité, l’espionnage et le terrorisme. L’importance du 
Benelux dans ce contexte ne peut être sous-estimée. Le 
ministre est convaincu que cette organisation historique 
peut jouer un rôle moteur et d’exemple, non seulement 
au sein de l’Union européenne, mais aussi à l’échelle 
mondiale. Avec ses services, le ministre assurera donc 
avec conviction le suivi de notre présidence de 2024 et 
soutiendra activement la présidence luxembourgeoise 
de 2025. Il aimera aussi redynamiser dès cette année 
le concept de mission commune Benelux dans des 
pays tiers.

Le ministre n’oublie pas le Royaume-Uni, voisin par la 
Mer du Nord, qui a peut-être quitté l’Union européenne 
mais qui n’en demeure pas moins l’un de nos partenaires 
incontournables. Il s’engage à renforcer nos relations, 
notamment par le biais de l’Union européenne, en par-
ticulier dans les domaines de la politique étrangère et 
de sécurité, de la pêche, de l’énergie et de la mobilité 
des jeunes. À cet égard, le sommet UE-Royaume-Uni 
de la semaine prochaine constitue un point de repère 
important. Le ministre va également continuer à mettre 
l’accent sur la poursuite de la mise en œuvre des accords 
déjà existants, conclus en raison du Brexit.

L’intensification de nos relations internationales passe 
également par la diversification de nos partenariats. 
Notre pays entretient bien entendu des relations pri-
vilégiées avec ses voisins directs, mais la Belgique, 
dont les exportations représentent 85 % de son PIB, 
ne peut se limiter à ses frontières géographiques. C’est 
une question non seulement de sécurité économique, 
mais aussi de sécurité en général. Le monde est plus 
globalisé que jamais. L’Afrique, l’Asie, les États du Golfe 
et l’Amérique latine représentent des opportunités stra-
tégiques indéniables pour garantir la prospérité et la 
sécurité de notre nation.

Le ministre compte donc encore développer davan-
tage nos relations avec des régions qui sont en plein 
essor économique, tout en restant fidèle à nos valeurs 
fondamentales. L’Afrique, par exemple, est un continent 
qui représente une opportunité pour des partenariats 
renforcés. C’est la raison pour laquelle le ministre a lancé 
un chantier pour établir des “lignes directrices” claires et 
stratégiques pour notre politique africaine, chantier qui 
devrait aboutir d’ici quelques mois. Il y a bien sûr des 
défis qui persistent en Afrique – il y reviendrai – mais 
nous devons surtout continuer à changer notre regard 
sur la région: il y a des “success stories” un peu partout 

Ook onze buurlanden zijn belangrijke partners op het 
gebied van defensie en veiligheid. In samenwerking met 
zijn collega’s, onder andere van Binnenlandse Zaken 
en Justitie, wil de minister de samenwerking versterken 
in die domeinen, waaronder de politiesamenwerking 
en de strijd tegen drugs, cybercriminaliteit, spionage 
en terrorisme. De Benelux is in die context van niet te 
onderschatten belang. De minister is ervan overtuigd 
dat deze historische organisatie een leidende rol kan 
spelen en een voorbeeldfunctie heeft, niet alleen binnen 
de Europese Unie maar ook wereldwijd. Samen met 
zijn diensten zal de minister met overtuigingskracht de 
opvolging van het Belgisch voorzitterschap uit 2024 ver-
zekeren en actief het Luxemburgse voorzitterschap van 
2025 steunen. Hij wil vanaf dit jaar ook het concept van 
gezamenlijke Benelux-missies naar derde landen nieuw 
leven inblazen.

De minister is het Verenigd Koninkrijk niet vergeten, 
ons buurland via de Noordzee dat weliswaar uit de 
Europese Unie is gestapt maar niettemin een van de 
belangrijkste partners van België blijft. Hij verbindt zich 
ertoe de betrekkingen met het VK te versterken, meer 
bepaald via de Europese Unie, in het bijzonder op het 
gebied van buitenlands en veiligheidsbeleid, visse-
rij, energie en mobiliteit van jongeren. In dat verband 
wordt de EU-VK-top van volgende week een belangrijk 
moment. De minister zal ook blijven focussen op de 
verdere uitvoering van bestaande overeenkomsten die 
zijn gesloten als gevolg van de Brexit.

Onze internationale betrekkingen verdiepen betekent 
ook onze partnerschappen diversifiëren. Natuurlijk heb-
ben we speciale relaties met onze directe buren, maar 
met een export die 85 % van zijn bbp uitmaakt, kan 
België zich niet beperken tot zijn geografische grenzen. 
Het is een kwestie van economische veiligheid, maar 
ook van veiligheid in het algemeen. De wereld is meer 
geglobaliseerd dan ooit. Afrika, Azië, de Golfstaten 
en Latijns-Amerika vertegenwoordigen onmiskenbare 
strategische mogelijkheden om de welvaart en veiligheid 
van onze natie te verzekeren.

De minister wil daarom onze betrekkingen met econo-
misch sterk groeiende regio’s verder ontwikkelen, onze 
fundamentele waarden indachtig. Afrika is bijvoorbeeld 
een continent dat mogelijkheden biedt voor versterkte 
partnerschappen. De minister heeft daartoe een project 
gelanceerd om duidelijke en strategische “richtlijnen” op te 
stellen voor ons Afrikabeleid, dat over een paar maanden 
klaar moet zijn. Uiteraard zijn er nog steeds uitdagingen 
in Afrika – hij komt daar nog op terug – maar in de eerste 
plaats moet men de regio anders gaan bekijken: overal 
op het continent vindt men succesverhalen en gebieden 
met een sterke economische groei die uitnodigen tot 
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sur le continent et des zones de croissance économiques 
importantes qu’il faut pouvoir explorer davantage. Or, la 
Belgique est bien positionnée grâce à ses liens histo-
riques et multiformes et ses entreprises dont l’expertise 
est recherchée et appréciée, notamment en matière de 
gestion des ressources naturelles, de santé publique et 
d’énergies renouvelables. Il veillera à ce que la Belgique 
utilise mieux ses atouts et joue le rôle qui lui incombe 
pour soutenir l’émergence économique de ces pays 
et mieux y développer nos intérêts, tout en respectant 
les droits humains et l’environnement. À cet effet, il 
faudra aussi lever les obstacles persistants, que ce soit 
sur le plan du climat des affaires ou des pratiques de 
“derisking” excessives des banques qui affectent nos 
échanges commerciaux.

Parallèlement, le ministre estime, tout comme bon 
nombre des membres de cette commission, qu’il est 
essentiel de renforcer nos liens avec l’Asie, un pôle 
important de croissance économique et de progrès 
technologique. L’Inde, le Vietnam, le Japon et la Corée 
du Sud ont un rôle important à jouer dans les défis 
qui nous attendent. La mission économique princière 
en Inde, la visite d’État de Leurs Majestés le Roi et la 
Reine au Vietnam et la visite d’État du président de 
Singapour en Belgique ont été couronnées de succès 
à cet égard. La dynamique est lancée, et nous devons 
la maintenir. C’est la raison pour laquelle le ministre 
a l’intention de se rendre à nouveau au Japon et en 
Corée du Sud cette année et de finaliser les accords 
bilatéraux entre nos gouvernements et ceux de l’Inde 
et du Vietnam. En étroite collaboration avec les entités 
fédérées, il mènera une diplomatie économique ciblée et 
continuera à renforcer les contacts avec ces pays afin de 
promouvoir une coopération mutuellement avantageuse, 
en particulier dans le secteur des technologies de pointe 
et dans l’industrie biopharmaceutique, ainsi que dans 
le domaine de la transition énergétique.

Le renforcement de notre coopération avec les pays 
d’Amérique latine figure également parmi les priorités 
du ministre. Cette région, riche en matières premières 
et en talents, constitue un marché stratégique pour la 
Belgique, mais tout le monde s’accorde à reconnaître 
qu’elle joue également un rôle essentiel dans la lutte 
contre le crime organisé et le trafic de drogue. À cet 
égard, la prochaine visite d’État du couple royal au Chili 
le mois prochain sera une occasion à saisir.

Ces partenariats serviront également notre sécurité 
économique. C’est bien-là d’ailleurs un sujet majeur de 
sa politique, non seulement pour l’année en cours, mais 
pour toute la législature. C’est ainsi que son départe-
ment s’attèlera à co-piloter, avec le SPF Économie, les 
travaux définissant une véritable stratégie de sécurité 

verdere exploratie. België is goed gepositioneerd dankzij 
zijn historische en veelzijdige banden en zijn bedrijven 
waarvan de expertise gewild en gewaardeerd is, onder 
meer in het beheer van natuurlijke hulpbronnen, volks-
gezondheid en hernieuwbare energie. De minister zal 
ervoor zorgen dat België zijn troeven beter uitspeelt en 
zijn rol opneemt in de ondersteuning van de economi-
sche opkomst van die landen en in een betere uitbouw 
van de Belgische belangen aldaar, met respect voor 
de mensenrechten en het milieu. Om dat te bereiken, 
zullen ook hardnekkige obstakels moeten worden weg-
gewerkt, of het nu gaat om het ondernemingsklimaat of 
de buitensporige derisking-praktijken van banken, die 
een impact hebben op onze handel.

Tegelijkertijd gelooft de minister, net als velen van 
de leden van deze commissie, dat het essentieel is 
om onze banden met Azië, een belangrijke pool van 
economische groei en technologische vooruitgang, te 
versterken. India, Vietnam, Japan en Zuid-Korea zijn 
belangrijke spelers voor de uitdagingen die voor ons 
liggen. De prinselijke economische missie naar India, 
het staatsbezoek van Hunne Majesteiten de Koning en 
de Koningin aan Vietnam en het staatsbezoek van de 
president van Singapore aan België waren in dit opzicht 
grote successen. Het momentum is er, en dat moeten 
we vasthouden. Daarom is de minister van plan om 
dit jaar opnieuw Japan en Zuid-Korea te bezoeken en 
de bilaterale akkoorden tussen onze regeringen en die 
van India en Vietnam af te ronden. In nauwe samenwer-
king met de gefedereerde entiteiten zal hij een gerichte 
economische diplomatie voeren en de contacten met 
deze landen blijven intensiveren om een voor beide 
partijen voordelige samenwerking aan te moedigen, in 
het bijzonder in de hightech- en biofarmasectoren zowel 
als in de energietransitie.

Het versterken van onze samenwerking met de lan-
den van Latijns-Amerika is ook een van zijn prioriteiten. 
Deze regio, rijk aan grondstoffen en talent, vormt een 
strategische markt voor België, maar iedereen zal er-
kennen dat ze ook essentieel is in de strijd tegen de 
georganiseerde misdaad en de drugshandel. In die zin 
is het komende staatsbezoek van het koningspaar aan 
Chili volgende maand een opportuniteit.

Die partnerschappen zullen ook onze economische 
veiligheid dienen. Economische veiligheid is overigens 
een van de belangrijkste thema’s van zijn beleid, niet 
alleen voor het huidige jaar maar voor de hele regeer-
periode. Zijn departement zal daarom samen met de 
FOD Economie de werkzaamheden aansturen om een 
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économique pour la Belgique. Son département s’y est 
déjà intensément préparé.

La sécurité n’est cependant pas qu’économique. 
Préserver la sécurité, la stabilité et la prospérité de la 
Belgique et de l’Union européenne passe avant tout 
par un soutien inébranlable à l’Ukraine. Ce soutien doit 
rester une priorité et ne doit en aucun cas être relégué au 
second plan, même dans un contexte où l’OTAN souhaite 
que les Alliés portent les dépenses de défense à 3,5 % 
du PIB, ce qui ne lui semble d’ailleurs pas raisonnable. 
Après ses deux visites en Ukraine, le ministre souligne 
que la population ukrainienne a fait le choix, conscient 
et libre, de s’engager sur la voie de l’intégration euro-
atlantique. Le gouvernement soutient cette volonté 
car quiconque investit en Ukraine aujourd’hui investit 
dans la paix en Europe. Le ministre soutient de toute 
évidence les efforts de nos alliés pour un cessez-le-feu 
inconditionnel. L’objectif n’a pas changé, pour reprendre 
la formule consacrée: une paix globale, juste et durable. 
Notre pays continuera, par conséquent, à apporter un 
soutien à l’Ukraine qui est multidimensionnel, donc pas 
uniquement militaire.

En tant que membre fondateur de l’Union européenne, 
la Belgique doit donc œuvrer sans relâche au renfor-
cement de la cohésion européenne face aux menaces 
croissantes évoquées par le ministre. L’Union européenne 
reste notre principal levier pour défendre nos intérêts sur 
la scène internationale. Il est impératif que nous jouions 
un rôle actif dans la réforme de l’architecture de sécurité 
européenne afin que l’Europe puisse relever, aujourd’hui 
et demain, les défis liés à sa sécurité.

Dans ce contexte, la coopération au sein de l’OTAN 
demeure essentielle. La Belgique doit continuer à jouer 
un rôle de premier plan dans le développement de la 
défense européenne, en contribuant à la construction 
d’un pilier de défense solide qui apporte des réponses 
aux défis géostratégiques actuels. Le ministre estime, 
comme bon nombre de membres de cette commission, 
qu’il est crucial que la Belgique renforce son rôle dans 
les initiatives prises en matière de sécurité telles que la 
cyberdéfense et la lutte contre les menaces hybrides, le 
terrorisme et l’espionnage. Ces questions sont vitales 
pour la stabilité de l’Europe et, partant, pour la sécurité 
de la Belgique.

Le partenariat transatlantique, bien que complexe, 
reste une priorité stratégique. Ne tournons toutefois pas 
autour du pot: les États-Unis restent incontournables pour 
la Belgique. Le ministre compte poursuivre nos efforts 
pour renforcer nos relations avec les États-Unis, notam-
ment dans les domaines de l’innovation, de la recherche 
et de la sécurité. Cependant, la politique inconstante 

echte economische veiligheidsstrategie voor België uit 
te stippelen. Zijn departement heeft zich daar al intensief 
op voorbereid.

Veiligheid gaat echter niet alleen over economie. Het 
vrijwaren van de veiligheid, stabiliteit en welvaart van 
België en de Europese Unie begint met niet-aflatende 
steun voor Oekraïne. Die steun moet een prioriteit blijven 
en mag in geen geval naar de achtergrond verdwijnen, 
zelfs niet in een context waarin de NAVO wil dat de geal-
lieerden hun defensie-uitgaven verhogen tot 3,5 % van 
het bbp, wat hem trouwens niet redelijk lijkt. Na zijn twee 
bezoeken aan Oekraïne benadrukt de minister dat de 
Oekraïense bevolking een bewuste en vrije keuze heeft 
gemaakt om de weg naar Euro-Atlantische integratie in 
te slaan. De regering steunt dat streven, want iedereen 
die vandaag in Oekraïne investeert, investeert in vrede 
in Europa. De minister steunt uiteraard de inspannin-
gen van onze bondgenoten om een onvoorwaardelijk 
staakt-het-vuren te bereiken. Het doel is niet veranderd, 
namelijk – om de geijkte formule te gebruiken – een om-
vattende, rechtvaardige en duurzame vrede. Ons land 
zal Oekraïne daarom multidimensionale steun blijven 
bieden, niet alleen militaire.

Als stichtend lid van de Europese Unie moet België 
dus onvermoeibaar werken aan de versterking van de 
Europese cohesie in het licht van de toenemende bedrei-
gingen die de minister heeft aangehaald. De Europese 
Unie blijft onze belangrijkste hefboom om onze belangen 
internationaal te verdedigen. Het is absoluut noodzake-
lijk dat we een actieve rol spelen in het hervormen van 
de Europese veiligheidsarchitectuur, zodat Europa de 
veiligheidsuitdagingen van vandaag en morgen aankan.

In deze context blijft de samenwerking binnen de 
NAVO essentieel. België moet een voortrekkersrol blijven 
spelen in de ontwikkeling van de Europese defensie, 
door mee te bouwen aan een sterke defensiepijler die 
een antwoord biedt op de hedendaagse geostrategische 
uitdagingen. Zoals velen onder de leden van deze com-
missie is de minister van mening dat het cruciaal is dat 
we onze rol versterken in veiligheidsinitiatieven zoals 
cyberdefensie en de strijd tegen hybride dreigingen, 
terrorisme en spionage. Deze kwesties zijn van vitaal 
belang voor de stabiliteit van Europa, en dus voor de 
veiligheid van België.

Het trans-Atlantische partnerschap blijft ondanks zijn 
complexiteit een strategische prioriteit. We kunnen er 
echter niet omheen: de Verenigde Staten blijven een 
onontkoombare partner voor België. De minister is van 
plan de inspanningen ter versterking van onze betrek-
kingen met de Verenigde Staten voort te zetten, vooral 
op het gebied van innovatie, onderzoek en veiligheid. 
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et désarçonnante menée depuis quelques mois par 
les États-Unis l’invite plus que jamais à diversifier nos 
partenaires et élargir nos alliances au-delà des sphères 
traditionnelles. C’est essentiel. La Chine, les pays du 
Golfe et les Balkans, par exemple, doivent être des 
priorités pour notre diplomatie. Il compte se rendre dans 
ces régions dès cette année pour poser des jalons, 
asseoir notre crédibilité et renforcer nos échanges. Cela 
exigera de nos excellents diplomates qu’ils sortent de 
leur zone de confort et qu’ils engagent des dialogues 
plus approfondis, même avec des régimes aux valeurs 
divergentes des nôtres.

Le ministre s’investira en ce sens mais aussi, plus 
globalement, pour redynamiser les relations entre l’Union 
européenne et l’Union africaine. La conférence minis-
térielle qui se tiendra à Bruxelles la semaine prochaine 
sera utile à cet égard et il accueillera d’ailleurs, en 
marge, un événement au Palais d’Egmont pour resserrer 
les liens personnels entre ses homologues européens 
et africains. Le ministre pense en effet qu’il est très 
important d’être le plus souvent à l’écoute – une écoute 
sincère et respectueuse – de ce que nos partenaires 
africains ont à nous dire sur la marche du monde et sur 
les opportunités qu’offre le continent africain. C’est aussi 
dans cette perspective qu’il se rendra à la fin de ce mois 
en Côte d’Ivoire à l’occasion de l’Assemblée annuelle 
de la Banque Africaine de Développement. C’est dans 
cette perspective aussi qu’il s’est rendu récemment en 
mission dans les Grands Lacs: l’Ouganda, le Burundi 
et la République démocratique du Congo évidemment 
ont tous trois un rôle essentiel à jouer pour une paix 
durable, tout comme le Rwanda d’ailleurs. Le ministre 
a voulu réitérer le fait que la Belgique continuera à 
soutenir les processus de médiation en cours et que 
nous sommes prêts à contribuer à toute solution. Le 
ministre pense que nos messages ont été bien reçus 
et que le rôle de la Belgique – celui de vigie du droit 
international, d’appui aux médiateurs et de facilitateur 
de contacts – est reconnu. Ce n’est pas un hasard que 
le ministre continue d’être sollicité par plusieurs interlo-
cuteurs clés sur ces questions – comme hier, lorsqu’il a 
rencontré le ministre des Affaires étrangères du Qatar, 
à savoir M. Dr. Mohammed bin Abdulaziz Al-Khulaifi, 
qui pilote le processus de médiation et qui avait fait 
le déplacement à Bruxelles expressément pour nous 
rencontrer, conscient de notre rôle et expertise dans 
cette région des Grands Lacs. Le ministre continuera 
sur cette voie dans les mois à venir, avec une nouvelle 
mission d’autres pays d’Afrique centrale, tout comme, il 
l’a déjà dit, le ministre cherchera discrètement à rouvrir 
les canaux de dialogue avec le Rwanda, pour autant 
que ce dernier y soit également prêt.

Het inconsequente en verontrustende beleid dat de 
Verenigde Staten sinds enkele maanden voeren, im-
pliceert evenwel dat België meer dan ooit zijn partners 
moet diversifiëren en zijn allianties moet opentrekken tot 
buiten de traditionele sferen. Dat is essentieel. China, 
de Golfstaten en de Balkan moeten bijvoorbeeld pri-
oriteiten zijn voor onze diplomatie. De minister is van 
plan die regio’s dit jaar al te bezoeken om de weg te 
bereiden, onze geloofwaardigheid te vestigen en onze 
uitwisselingen sterker te maken. Daartoe moeten onze 
uitstekende diplomaten uit hun comfortzone stappen en 
een diepgaandere dialoog aangaan, zelfs met regimes 
die andere waarden hebben dan wij.

De minister zal daartoe, maar ook meer in het al-
gemeen, inspanningen leveren om de relaties tussen 
de Europese Unie en de Afrikaanse Unie nieuw leven 
in te blazen. De ministeriële conferentie van volgende 
week in Brussel zal in dat opzicht nuttig zijn en in de 
marge ervan zal een evenement in het Egmontpaleis 
plaatsvinden om de persoonlijke banden tussen de mi-
nister en diens Europese en Afrikaanse ambtsgenoten 
te versterken. Volgens de minister is het heel belangrijk 
om zo vaak mogelijk – oprecht en met respect – te 
luisteren naar de mening van onze Afrikaanse partners 
over de evoluties in de wereld en over de kansen die 
het Afrikaanse continent biedt. Eveneens vanuit die 
invalshoek reist hij eind deze maand af naar Ivoorkust, 
naar aanleiding van de jaarlijkse vergadering van de 
Afrikaanse Ontwikkelingsbank. Nog met het oog daarop 
heeft hij onlangs een missie naar het gebied van de 
Grote Meren ondernomen: Oeganda, Burundi en de 
Democratische Republiek Congo hebben natuurlijk 
alle drie, net als Rwanda, een sleutelrol te spelen om 
tot duurzame vrede te komen. De minister achtte het 
belangrijk opnieuw te onderstrepen dat België de lopende 
bemiddelingsprocessen zal blijven ondersteunen en 
bereid is tot elke oplossing bij te dragen. Volgens hem 
werden onze boodschappen goed onthaald en wordt de 
rol van België erkend als hoeder van het internationaal 
recht, ondersteuner van de bemiddelaars en facilitator 
van contacten. Het is geen toeval dat de minister nog 
steeds door verscheidene gewichtige gesprekspart-
ners over die dossiers wordt benaderd. Gisteren nog 
had hij een ontmoeting met de heer Mohammed bin 
Abdulaziz Al-Khulaifi, de minister van Buitenlandse 
Zaken van Qatar, die het bemiddelingsproces leidt en 
die speciaal naar Brussel was gereisd om de minister 
te ontmoeten, omdat hij zich bewust is van onze rol en 
expertise in het gebied van de Grote Meren. De minister 
zal de komende maanden dezelfde werkwijze volgen, 
met een nieuwe missie naar andere Centraal-Afrikaanse 
landen. Zoals hij al heeft vermeld, zal hij eveneens met 
de nodige discretie proberen de dialoog met Rwanda 
te heropenen, op voorwaarde dat Rwanda zelf daartoe 
ook bereid is.
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Le ministre aborde ensuite un sujet qui lui tient par-
ticulièrement à cœur, car il a directement trait à des 
personnes: notre action humanitaire et notre coopération 
internationale. Quand nous regardons les images qui 
nous parviennent du monde entier, nous voyons des 
femmes, des hommes et des enfants fuyant la guerre, 
affamés, en quête de soins. C’est le cas dans l’Est du 
Congo (RDC), en Syrie, en Palestine, au Soudan, au 
Myanmar, en Éthiopie, en Afghanistan, dans d’innom-
brables camps de réfugiés aux quatre coins du monde. 
Le Soudan traverse actuellement une crise humani-
taire sans précédent, touchant 10 % des personnes en 
situation de détresse humanitaire dans le monde, alors 
qu’il ne représente qu’1 % de la population mondiale. 
Le ministre estime que l’action humanitaire doit être 
au cœur de nos préoccupations. Les crises humani-
taires, aggravées par les conflits et les catastrophes 
naturelles, exigent une réponse coordonnée et durable. 
C’est exactement le contraire des économies brutales 
opérées à l’USAID. La Belgique, forte de sa tradition de 
solidarité internationale, doit continuer à s’engager pour 
aider les populations les plus vulnérables, en particulier 
en Afrique et au Moyen-Orient. Lors de son dernier 
voyage en Afrique centrale, le ministre a pu constater 
de ses propres yeux à quel point il est criminel de ne 
pas apporter d’aide humanitaire aujourd’hui. Dans cet 
esprit, il a cosigné ce matin, avec plusieurs de ses homo-
logues européens, une lettre adressée à la Commission 
européenne, l’appelant à maintenir l’aide humanitaire 
européenne, maintenant et à l’avenir, dans le nouveau 
cadre budgétaire envisagé, à un moment où d’autres 
dans le monde décident de se retirer.

Notre engagement ne doit toutefois pas se limiter à 
l’aide d’urgence. La coopération internationale belge doit 
s’attaquer structurellement aux causes profondes des 
crises en investissant dans le développement durable 
et en soutenant des projets qui favorisent la souverai-
neté économique, alimentaire et sanitaire des pays 
partenaires. Cela inclut, pour le ministre, la promotion 
de la gouvernance, de l’État de droit, ainsi que des ini-
tiatives en matière d’innovation. L’atteinte des objectifs 
de développement durable (Agenda 2030) demeure à 
la fois un défi et une priorité pour le monde dans son 
ensemble, pour la sécurité et le bien-être de nous tous. 
C’est ainsi que le ministre met en avant dans sa politique 
de coopération les trois global public goods que sont 
le climat, la santé et la stabilité. Trouver des solutions 
à ces défis dans un esprit de “ne laisser personne de 
côté” nécessite également un investissement dans la 
jeunesse et les femmes, le développement des capacités 
ainsi que l’innovation et la digitalisation.

Vervolgens haakt de minister in op een onderwerp 
dat hem bijzonder na aan het hart ligt, omdat het direct 
betrekking heeft op mensen: ons humanitair optreden en 
internationale samenwerking. Kijk naar de beelden die 
van over de hele wereld binnenkomen. Vrouwen, mannen 
en kinderen op de vlucht voor oorlog, uitgehongerd, op 
zoek naar zorg. Dit is het geval in Oost-Congo (DRC), 
Syrië, Palestina, Soedan, Myanmar, Ethiopië, Afghanistan, 
in talloze vluchtelingenkampen in alle uithoeken van de 
wereld. Soedan is nu de grootste humanitaire crisis ooit, 
goed voor 10 % van alle mensen in humanitaire nood 
ter wereld, ondanks het feit dat er slechts 1 % van de 
wereldbevolking woont. De minister is van mening dat het 
humanitair optreden centraal moet staan. Humanitaire 
crisissen, verergerd door conflicten en natuurrampen, 
vereisen een gecoördineerd en duurzaam antwoord. 
Dit is precies het tegenovergestelde van de geweldda-
dige bezuinigingen van USAID. België, met zijn sterke 
geschiedenis van internationale solidariteit, moet zich 
blijven inzetten om de meest kwetsbare bevolkingsgroe-
pen te helpen, vooral in Afrika en het Midden-Oosten. 
Tijdens zijn laatste reis naar Centraal-Afrika heeft de 
minister met eigen ogen gezien hoe misdadig het is 
om humanitaire hulp vandaag achterwege te laten. In 
die geest heeft hij vanmorgen samen met een aantal 
van zijn Europese collega’s een brief aan de Europese 
Commissie medeondertekend waarin hij haar opriep 
de Europese humanitaire hulp nu en in de toekomst in 
stand te houden, binnen het nieuwe begrotingskader 
dat wordt overwogen, op een moment dat anderen in 
de wereld besluiten zich terug te trekken.

Ons engagement mag echter niet tot noodhulp beperkt 
blijven. De Belgische internationale samenwerking moet 
structureel de onderliggende oorzaken van de crisissen 
aanpakken door te investeren in duurzame ontwikkeling 
en projecten te ondersteunen die de soevereiniteit van 
de partnerlanden op het vlak van economie, voedsel-
bevoorrading en gezondheidszorg bevorderen. Voor de 
minister komt dat onder andere neer op het bevorderen 
van governance en de rechtsstaat en op het stimuleren 
van initiatieven op het vlak van innovatie. Het behalen 
van de Duurzame-Ontwikkelingsdoelen (Agenda 2030) 
blijft zowel een uitdaging als een prioriteit voor de wereld 
als geheel en voor de veiligheid en het welzijn van ons 
allen. In zijn ontwikkelingssamenwerkingsbeleid legt 
de minister de nadruk op het klimaat, gezondheid en 
stabiliteit als zijnde de drie global public goods. Wil 
men oplossingen voor die uitdagingen vinden en zich 
daarbij door het “Leave no one behind”-uitgangspunt 
laten leiden, dan dient ook te worden geïnvesteerd in 
jongeren en vrouwen, in capaciteitsontwikkeling, inno-
vatie en digitalisering.
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Avec 25 % d’économies à effectuer dans notre coo-
pération internationale, il est évident que le rôle de la 
Belgique en tant que donateur et acteur de la coopéra-
tion internationale doit être consolidé davantage. Cette 
consolidation, qui fait l’objet d’une analyse approfondie 
menée en ce moment par son administration en dialogue 
avec le secteur, sera difficile à mener, et nécessitera des 
choix durs, mais le ministre en assumera la responsabilité. 
Comme il a déjà pu le mentionner, le ministre s’engage 
à limiter au maximum l’impact de ces économies sur les 
engagements multi-annuels en cours, en particulier avec 
la société civile ou académique. Retenez néanmoins 
qu’il y a un domaine auquel le ministre a décidé de ne 
pas toucher pour être lui-même cohérent: c’est celui de 
notre aide humanitaire.

Le ministre souhaite également renforcer les parte-
nariats avec des organisations internationales telles que 
les Nations Unies, l’Union européenne et l’Organisation 
de coopération et de développement économiques 
(OCDE), afin d’assurer une gestion plus efficace de 
l’aide humanitaire et un soutien cohérent aux initiatives 
de paix et de reconstruction. Le multilatéralisme reste 
d’une importance capitale dans la politique étrangère, 
pour la promotion des normes et valeurs fondamentales 
au sein de l’architecture internationale.

Enfin, il y a un défi auquel le ministre accordera une 
attention particulière, et cela ne surprendra personne: 
la transition énergétique, un défi mondial et une oppor-
tunité pour la Belgique.

La transition énergétique et la lutte contre le change-
ment climatique constituent également un axe straté-
gique de la diplomatie belge. Le ministre souhaite que 
la Belgique joue un rôle de pionnier dans la promotion 
des énergies renouvelables et de la transition écolo-
gique. Nous disposons d’une expertise inestimable en 
matière d’innovation verte et de technologies propres, 
qui doit, d’une manière ou d’une autre, être mise à la 
disposition des pays en développement, notamment en 
Afrique et en Asie. De nombreuses entreprises belges 
possèdent une expertise de renommée mondiale dans 
ces domaines et peuvent rapidement s’étendre à de 
nouveaux marchés.

L’enjeu climatique est indissociable de la sécurité. 
Les dérèglements climatiques sont une source majeure 
de conflits et de déplacements forcés. Par conséquent, 
le ministre guidera son département vers un investis-
sement plus fort dans les négociations internationales 
pour garantir un avenir durable pour notre planète, en 
soutien aux démarches de son collègue en charge 
du climat. Cela nécessite aussi un engagement fort 
au sein des accords internationaux sur le climat, ainsi 

Met de in uitzicht gestelde 25 % besparingen in onze 
internationale samenwerking is het duidelijk dat de 
rol van België als donor en speler op dat vlak verder 
moet worden geconsolideerd. Die consolidering, die 
de diensten van de minister momenteel grondig onder-
zoeken in samenspraak met de sector, zal moeilijk te 
verwezenlijken zijn en zal zware keuzes vergen, maar 
de minister zal zijn verantwoordelijkheid nemen. Zoals 
de minister reeds heeft vermeld, verbindt hij zich er-
toe de lopende meerjarige overeenkomsten, en in het 
bijzonder die met het maatschappelijk middenveld en 
met de academische wereld, zo veel mogelijk van die 
besparingen af te schermen. Humanitaire hulp is het 
beleidsdomein waaraan de minister echter, vanuit een 
soort trouw aan zichzelf, niet wil raken.

De minister wil ook de partnerschappen versterken met 
internationale organisaties zoals de Verenigde Naties, 
de Europese Unie en de Organisatie voor Economische 
Samenwerking en Ontwikkeling (OESO), om te zorgen 
voor een doeltreffender beheer van humanitaire hulp 
en coherente steun voor vredes- en wederopbouwini-
tiatieven. Multilateralisme blijft van het grootste belang 
in het buitenlandbeleid, voor de bevordering van de 
fundamentele normen en waarden binnen de internati-
onale architectuur.

Tot slot is er een uitdaging waaraan de minister bij-
zondere aandacht zal besteden, en dit zal voor velen 
geen verrassing zijn: de energietransitie, een wereldwijde 
uitdaging en een opportuniteit voor België.

De energietransitie en de strijd tegen klimaatveran-
dering zijn ook een strategische focus van de Belgische 
diplomatie. De minister wil dat België een voortrekkersrol 
speelt in de promotie van hernieuwbare energie en de 
ecologische transitie. We beschikken over een onschat-
bare expertise in groene innovatie en schone techno-
logieën, die op een of andere manier ter beschikking 
moet worden gesteld van ontwikkelingslanden, vooral 
in Afrika en Azië. Veel Belgische bedrijven hebben we-
reldvermaarde expertise in deze domeinen en kunnen 
snel uitbreiden naar nieuwe markten.

Het klimaatvraagstuk is onlosmakelijk verbonden 
met veiligheid. De klimaatontregeling is een belangrijke 
oorzaak van conflicten en ontheemding. Derhalve zal de 
minister zijn departement meer doen focussen op inter-
nationale onderhandelingen om een duurzame toekomst 
voor onze planeet te garanderen, ter ondersteuning van 
de inspanningen van zijn collega die bevoegd is voor 
Klimaat. Een en ander vereist ook een sterke betrokken-
heid bij de internationale klimaatakkoorden en steun voor 
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qu’un soutien aux initiatives visant à réduire l’empreinte 
carbone des industries.

Tout ce que le ministre vient de décrire, ou de citer, 
ne sera rendu possible que grâce au fait que notre 
politique étrangère peut se reposer sur un corps diplo-
matique solide.

Le monde dans lequel nous vivons est de plus en 
plus complexe et incertain. Les crises se multiplient 
et les défis s’intensifient. Mais face à ces difficultés, 
la Belgique dispose en effet de nombreux atouts pour 
jouer un rôle moteur dans la construction d’un monde 
plus sûr, plus juste et plus prospère. Notre diplomatie 
doit être proactive, stratégique et tournée vers l’avenir.

Le ministre est à la tête d’un département qui réalise 
des efforts budgétaires considérables depuis plus de 
15 ans. Il faut souligner que ces efforts ont été mis en 
œuvre avec loyauté et efficacité. Étant reconnu comme 
département de sécurité, le réseau des postes diplo-
matiques des Affaires étrangères est préservé des 
économies linéaires en fonctionnement et en personnel 
qui sont imposées aux autres départements publics. 
Des efforts seront toutefois sollicités pour aligner notre 
réseau de poste et l’organigramme de l’administration 
centrale aux priorités que le ministre déterminera dans 
le contexte mondial actuel et en conformité avec l’accord 
gouvernemental. Dit autrement, l’absence d’économies 
sur le réseau des postes n’impliquent pas le statu quo, le 
ministre veut mettre 2025 à profit pour redésigner notre 
réseau et mieux le faire correspondre aux enjeux et 
défis de demain plutôt qu’aux raisons historiques d’hier.

Outre son intérêt particulier pour une politique équi-
librée en matière familiale, linguistique et d’égalité des 
genres, des projets d’envergure ont déjà été lancés 
dans les domaines de la sécurité, de la digitalisation 
et de l’optimisation des moyens, ainsi qu’en vue de la 
révision du code consulaire et de la loi électorale. Le 
ministre est déterminé à faire en sorte que ces efforts 
nous permettent, à terme, de conserver un instrument de 
qualité, à l’avant-garde de notre administration fédérale, 
adapté aux enjeux mondiaux qui touchent notre pays, 
qui est l’un des plus ouverts au monde.

Cette ouverture sur le monde est également visible 
au quotidien en Belgique, avec 302 missions diplo-
matiques et 133 organisations internationales, et près 
de 60.000 personnes, y compris leurs familles, qui 
contribuent chaque jour au PIB belge. Notre capitale 
est ainsi le plus grand centre diplomatique au monde, 
dont l’influence est parfois méconnue. C’est pourquoi, à 

de initiatieven ter verkleining van de koolstofvoetafdruk 
van de industrie.

Alles wat de minister zojuist heeft beschreven of 
vermeld, kan alleen realiteit worden dankzij het feit 
dat ons buitenlandbeleid kan bogen op een solide 
diplomatenkorps.

De wereld waarin we leven wordt steeds complexer 
en onzekerder. Er doen zich steeds meer crisissen voor 
en de uitdagingen worden groter. Ten aanzien van al 
die moeilijkheden heeft België echter heel wat troeven 
in handen om een leidende rol te spelen in het bouwen 
aan een veiligere, rechtvaardigere en meer welvarende 
wereld. Onze diplomatie moet proactief, strategisch en 
toekomstgericht zijn.

De minister staat aan het hoofd van een departement 
dat al meer dan 15 jaar aanzienlijke budgettaire inspan-
ningen levert. Er zij op gewezen dat die inspanningen 
loyaal en doeltreffend werden uitgevoerd. Omdat het 
wordt erkend als een veiligheidsdepartement, blijft het 
netwerk van de diplomatieke posten van Buitenlandse 
Zaken gespaard van de lineaire besparingen in wer-
kings- en personele middelen die aan de andere over-
heidsdepartementen worden opgelegd. Er zullen echter 
inspanningen worden gevraagd om ons postennetwerk 
en het organigram van het hoofdbestuur af te stemmen 
op de prioriteiten die de minister zal bepalen in het licht 
van de huidige toestand in de wereld en in overeenstem-
ming met het regeerakkoord. Met andere woorden: geen 
besparingen in het postennetwerk betekent geen status 
quo. De minister wil 2025 benutten om ons netwerk 
opnieuw uit te tekenen en beter af te stemmen op de 
toekomstige problemen en uitdagingen, in plaats van in 
het verleden te blijven steken.

Naast zijn bijzondere belangstelling voor een even-
wichtig gezins-, taal- en genderbeleid, zijn er al grote 
projecten gelanceerd op het gebied van veiligheid, di-
gitalisering en optimalisering van middelen, evenals de 
herziening van het consulair wetboek en de kieswet. De 
minister is vastbesloten om ervoor te zorgen dat deze 
inspanningen ons uiteindelijk in staat zullen stellen om 
een kwalitatief hoogstaand instrument te behouden, in de 
voorhoede van onze federale administratie, aangepast 
aan de mondiale kwesties die van invloed zijn op ons 
land, dat een van de meest open landen ter wereld is.

Deze openheid naar de wereld is ook dagelijks zicht-
baar in België, met 302 diplomatieke missies en 133 in-
ternationale organisaties, en bijna 60.000 mensen, 
inclusief hun gezinnen, die elke dag bijdragen aan het 
bbp van België. Daarmee is onze hoofdstad het groot-
ste diplomatieke centrum ter wereld, met een invloed 
die soms over het hoofd wordt gezien. Daarom gaat de 
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partir de 2025, le ministre mènera une politique d’accueil 
plus dynamique envers cette communauté, ainsi qu’une 
politique de siège plus dynamique, et accordera une 
plus grande attention aux besoins de ces personnes afin 
qu’elles puissent accomplir leur travail dans les meilleures 
conditions possibles. À cette fin, il sera en contact avec 
ses collègues du gouvernement fédéral, mais aussi avec 
ceux des entités fédérées et avec le niveau communal 
lorsque cela s’avérera utile et nécessaire.

En 2025, le ministre souhaite redoubler d’efforts pour 
renforcer notre sécurité, défendre nos valeurs et protéger 
notre prospérité. La Belgique doit continuer à être un 
acteur clé de la diplomatie internationale, un défenseur 
acharné des droits humains et un pilier de la solidarité 
mondiale. Nous avons l’opportunité de définir ensemble 
un avenir meilleur, non seulement pour notre pays, mais 
aussi pour l’ensemble de la communauté internationale. 
Le ministre s’engage à relever les défis de demain avec 
détermination et engagement, en s’appuyant sur notre 
formidable diplomatie belge. Une diplomatie que le 
ministre veut de vision, d’action et de solution.

II. — INTERVENTIONS DES MEMBRES

Mme Kathleen Depoorter (N-VA) estime que le ministre 
dirige un département très important qui, dans le contexte 
géopolitique actuel, est aussi extrêmement fragile. C’est 
pourquoi le ministre a une lourde responsabilité sur les 
épaules.

L’intervenante a relu la note du ministre et constate 
que de nombreux points de l’accord de gouvernement y 
sont repris, tels que la sécurité internationale, la défense, 
la poursuite de la mise en œuvre de l’“approche 3D” 
(diplomatie, défense, développement), le renforcement de 
la coopération avec l’OTAN, l’attention accrue accordée 
à la cybersécurité et aux menaces hybrides, ainsi que 
le développement d’une communication stratégique. 
L’approfondissement de la coopération européenne et 
le développement de capacités supplémentaires pour la 
gestion des crises dans les États fragiles et les zones de 
conflit sont également indispensables dans le contexte 
géopolitique actuel.

Lors de son exposé introductif, le ministre a fait réfé-
rence à la conférence COP30 qui se tiendra cette année 
et qui constituera un moment crucial pour concrétiser 
les ambitions de l’accord de Paris sur le climat. Dans ce 
contexte, le plan belge concernant les matières premières 
jouera un rôle extrêmement important compte tenu de 
la nécessité d’une plus grande autonomie stratégique. 
Il importe également d’accorder une attention accrue 

minister vanaf 2025 een dynamischer onthaalbeleid 
voeren voor deze gemeenschap, evenals een dynami-
scher zetelbeleid, en meer aandacht hebben voor hun 
behoeften zodat ze hun werk zo goed mogelijk kunnen 
uitvoeren. Hij zal hiervoor in contact staan met zijn col-
lega’s van de federale regering, maar ook met die van de 
gefedereerde entiteiten en met het gemeentelijk niveau 
waar dit nuttig en nodig is.

In 2025 wil de minister nog meer inspanningen aan 
de dag leggen om onze veiligheid te versterken, onze 
waarden te verdedigen en onze welvaart te bescher-
men. België moet een belangrijke speler blijven in de 
internationale diplomatie, een fervent verdediger van de 
mensenrechten en een pijler van wereldwijde solidariteit. 
We hebben de gelegenheid om samen te werken aan een 
betere toekomst, niet alleen voor ons land, maar voor de 
hele internationale gemeenschap. De minister verbindt 
zich ertoe de uitdagingen van morgen vastberaden en 
toegewijd aan te gaan, gesteund door onze formidabele 
Belgische diplomatie. De minister wil dat die diplomatie 
draait om visie, actie en oplossingen.

II. — BETOGEN VAN DE LEDEN

Mevrouw Kathleen Depoorter (N-VA) meent dat de 
minister een zeer belangrijk departement leidt. Een de-
partement dat thans in de geopolitieke context waarin 
we leven ook ontzettend fragiel is. Vandaar dat op de 
schouders van de minister heel wat gewicht rust.

De spreekster heeft de nota van de minister erop 
nagelezen en zij stelt vast dat heel wat zaken uit het 
regeerakkoord hierin zijn opgenomen zoals internationale 
veiligheid, defensie, de verdere operationalisering van 
de 3D-benadering (diplomatie, defensie, ontwikkeling), 
de versterking van de samenwerking met de NAVO, de 
verhoogde aandacht voor cyberveiligheid en hybride 
dreigingen alsook de uitbouw van een strategische com-
municatie. De verdieping van de Europese samenwerking 
en de uitbouw van extra capaciteiten voor de crisisbe-
heersing in kwetsbare staten en conflictgebieden zijn 
ook onontbeerlijk binnen de huidige geopolitieke context.

Tijdens zijn inleidende uiteenzetting heeft de minister 
verwezen naar de COP30-conferentie die dit jaar zal 
plaatsvinden en een cruciaal moment zal zijn teneinde de 
ambities van het klimaatakkoord van Parijs verder uit te 
werken. In deze context zal het Belgische grondstoffenplan 
een ontzettend belangrijke rol vervullen gezien de nood 
aan meer strategische autonomie. Met onder meer ook 
meer aandacht voor de circulaire economie in het kader 
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à l’économie circulaire dans le cadre des négociations 
sur les accords commerciaux. Son groupe a toujours 
considéré l’innovation dans l’économie comme un 
levier important pour relever les défis climatiques. C’est 
pourquoi l’intervenante soutient pleinement les projets 
d’infrastructures à l’épreuve du changement climatique 
dans les pays vulnérables, ainsi que la diplomatie cli-
matique belge, en mettant particulièrement l’accent sur 
l’Union africaine et les Caraïbes.

Dans le cadre de la politique commerciale belge, l’inter-
venante fait observer qu’il est extrêmement important 
de conclure des accords commerciaux. L’intervenante 
songe, à cet égard, aux accords de coopération que 
peut conclure l’Union européenne avec des États avec 
lesquels elle entretient des relations diplomatiques 
amicales.

L’intervenante fait ensuite observer que le scree-
ning et la réaffectation éventuelle des fonds destinés 
aux programmes climatiques constituent un élément 
important. Il importe en outre d’intégrer, à cet égard, la 
prévention des conflits. L’intervenante salue également 
l’idée de créer un comité d’audit afin de pouvoir suivre 
de plus près l’affectation des ressources destinées à la 
coopération au développement. Une telle initiative peut 
renforcer le soutien de la population à la coopération 
au développement, car l’impact des moyens déployés 
sera amélioré, ce qui renforcera également la légitimité 
des dépenses prévues.

En outre, l’intervenante relève que le ministre réduira 
de 106 millions d’euros le budget de la Coopération au 
développement. Cette mesure d’économie a été décidée 
par ce gouvernement, qui entend remettre sur les rails 
des finances publiques en grande difficulté.

L’intervenante souligne ensuite l’importance de la 
coopération multilatérale. C’est particulièrement vrai 
pour un petit pays comme la Belgique. Dans ce contexte, 
l’intervenante fait notamment référence à l’organisation 
d’un sommet du Benelux.

L’intervenante salue l’idée d’organiser la gestion des 
migrations en coopération, entre autres, avec l’Union 
africaine et sous l’égide de l’Union européenne, ce 
qui permettra de prendre des initiatives d’une ampleur 
largement supérieure à celle des initiatives nationales. 
L’intervenante est tout autant favorable au renforcement 
de la présence diplomatique de la Belgique dans des 
pays stratégiquement importants tels que la Pologne, 
l’Ukraine et une série de pays des Balkans.

En outre, elle approuve l’idée de mettre stratégique-
ment l’accent sur de nouveaux marchés, en particulier 
l’Amérique latine. Ce continent recèle de nombreux défis 

van de onderhandelingen betreffende handelsakkoorden. 
Haar fractie heeft innovatie binnen de economie steeds 
als een belangrijke hefboom beschouwd om de klimaat-
uitdagingen aan te pakken. Vandaar dat de spreekster de 
steun aan klimaatbestendige infrastructuurprojecten in 
kwetsbare lande alsook de Belgische klimaatdiplomatie 
met speciale aandacht voor de Afrikaanse Unie en de 
Caraïben ten volle onderschrijft.

In het kader van het Belgisch handelsbeleid, merkt 
de spreekster op dat het ontzettend belangrijk is om 
handelsakkoorden en samenwerkingsakkoorden vanuit 
de Europese Unie af te sluiten met diplomatiek bevriende 
staten.

Vervolgens merkt de spreekster op dat de screening 
en eventuele herbestemming van fondsen voor klimaat-
programma’s een belangrijk element is. Bovendien is het 
belangrijk om ook conflictpreventie hierbij te integreren. 
De spreekster juicht ook het idee toe om een auditcomité 
op te zetten teneinde de bestemming van de middelen 
voor Ontwikkelingssamenwerking meer nauwgezet te 
kunnen opvolgen. Een dergelijke initiatief kan het draag-
vlak voor Ontwikkelingssamenwerking bij de bevolking 
vergroten aangezien de impact van de bestede middelen 
zal verbeterd worden waardoor evenzeer de legitimiteit 
van de voorziene uitgaven zal toenemen.

Daarnaast merkt de spreekster op dat de minis-
ter 106 miljoen euro zal besparen op het budget van 
Ontwikkelingssamenwerking. Deze besparing werd afge-
sproken binnen deze regering die de overheidsfinanciën, 
die in zwaar weer verkeren, terug op de rail wil krijgen.

Voorts onderschrijft de spreekster het belang van 
multilaterale samenwerking. Dit geldt zeker voor een 
klein land zoals België. In dit kader verwijst de spreekster 
onder meer naar de organisatie van een Benelux-top.

De spreekster juicht het idee toe om het beheer van 
de migratie te organiseren onder meer in samenwer-
king met de Afrikaanse Unie en dit binnen de schoot 
van de Europese Unie waardoor de schaal veel groter 
is dan enkel via nationale initiatieven. De spreekster 
staat evenzeer positief tegenover een versterking van 
de diplomatieke aanwezigheid van België in strategisch 
belangrijke landen zoals Polen, Oekraïne en een resem 
Balkanlanden.

Voorts onderschrijft de spreekster het idee van een 
strategische focus op nieuwe markten waarbij er vooral 
gefocust wordt op Latijns-Amerika. Dit continent herbergt 
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mais aussi de nombreuses opportunités, et l’intervenante 
souligne que si nous voulons saisir celles-ci, il nous 
faut prendre garde à la tendance excessive de l’Union 
européenne et de la Belgique à élaborer des règles trop 
strictes, qui permettent à d’autres pays d’offrir de meil-
leures conditions aux pays d’Amérique latine. Si l’Europe 
et la Belgique veulent être un partenaire attrayant, elles 
devront veiller à ce que les réglementations soient bien 
sûr suffisamment strictes et circonscrites, mais elles 
devront également faire preuve de suffisamment de 
flexibilité au cours des négociations afin de rechercher, 
en tant que partenaires, des opportunités et des solutions 
mutuelles qui permettraient de renforcer ces pays en 
mettant l’accent sur la démocratie, les droits humains 
et les droits de la femme en particulier.

En ce qui concerne la coopération internationale, 
l’intervenante souligne la nécessité de se concentrer 
davantage sur la manière dont les entités fédérées 
peuvent jouer un rôle dans ce domaine. Cet élément 
figurait dans l’exposé d’orientation politique du ministre, 
mais il est néanmoins absent de la note de politique 
générale à l’examen. La coordination entre les entités 
fédérales et régionales est importante pour continuer 
à développer la diplomatie flamande, de concert avec 
la diplomatie belge.

En ce qui concerne la coopération au développe-
ment, l’intervenante indique qu’elle souhaiterait voir des 
mesures plus concrètes concernant tant le financement 
que le rôle du comité d’audit. En outre, elle aimerait 
que le ministre détaille les manières de mettre en place 
davantage de partenariats public-privé dans le cadre de 
la coopération au développement.

Ensuite, l’intervenante souligne que la situation géo-
politique internationale actuelle requiert une politique 
étrangère non seulement réactive, mais aussi proactive 
et axée sur le rôle de pionnier qui pourrait être celui 
de la Belgique en matière de protection et de soutien 
des droits de l’homme, mais aussi de prévention et de 
gestion des conflits.

En ce qui concerne les services consulaires et diplo-
matiques, le ministre souhaite investir davantage dans 
la mise en place d’une politique familiale. Aujourd’hui, 
les épouses de diplomates souhaitent jouer un rôle 
professionnel plus important et les femmes diplomates 
sont de plus en plus nombreuses. Ces évolutions mettent 
en évidence l’importance d’une politique familiale mo-
derne qui réponde aux besoins et aux aspirations des 
personnes concernées. Toutefois, un aspect n’est pas 
suffisamment abordé en ce qui concerne la politique 
de recrutement au sein du SPF Affaires étrangères: 

zowel heel wat uitdagingen maar ook heel wat kansen 
en als we die kansen willen grijpen dan waarschuwt 
de spreekster voor de overdreven tendens binnen de 
Europese Unie alsook binnen België om te strenge regels 
te ontwikkelen waardoor er andere landen betere voor-
waarden kunnen aanbieden aan de Latijns-Amerikaanse 
landen. Indien Europa en België een aantrekkelijke 
partner willen zijn dan zal men ervoor moeten zorgen 
dat de regelgeving uiteraard voldoende stringent en 
afgebakend is maar zal men tevens moeten voorzien 
in voldoende soepelheid tijdens de onderhandelingen 
zodoende als partners te zoeken naar wederzijdse kan-
sen en oplossingen teneinde deze landen te versterken 
met een focus op democratie, mensenrechten en in het 
bijzonder vrouwenrechten.

Met betrekking tot de internationale samenwerking, 
merkt de spreekster op dat er meer focus moet gaan 
naar de wijze waarop de deelstaten hierin een rol kun-
nen spelen. Dit element was opgenomen in de beleids-
verklaring van de minister maar ontbreekt toch wel in 
deze beleidsnota. De coördinatie tussen de federale en 
de regionale entiteiten is van belang om de Vlaamse 
diplomatie verder te ontwikkelen in samenwerking met 
de Belgische diplomatie.

Inzake Ontwikkelingssamenwerking, stipt de spreek-
ster aan dat zij zowel inzake de financiering van het 
auditcomité als de rol van het auditcomité meer concrete 
stappen zou willen zien. Daarnaast wil zij van de minister 
graag vernemen op welke wijze er meer publieke private 
samenwerking kan plaatsvinden in het kader van de 
Ontwikkelingssamenwerking.

Vervolgens meent de spreekster dat de huidige uit-
dagende internationale geopolitieke situatie niet enkel 
een reactief buitenlandbeleid maar ook een proactief 
buitenlandbeleid veronderstelt waarbij er aandacht is op 
welke wijze België een voortrekkersrol kan spelen inzake 
de bescherming en de ondersteuning van mensenrechten 
alsook inzake conflictpreventie en conflictbeheersing.

Voor wat betreft de consulaire en diplomatieke dien-
sten, wil de minister meer investeren in de uitbouw van 
een gezinsbeleid. Thans wensen de echtgenotes van de 
diplomaten een grotere professionele rol te vervullen en 
zijn er trouwens meer en meer vrouwelijke diplomaten. 
Deze evoluties onderstrepen het belang van een modern 
gezinsbeleid dat aansluit bij de noden en de aspiraties 
van de betrokkenen. Wat echter onvoldoende aan bod 
komt met betrekking tot het aanwervingsbeleid binnen 
de FOD Buitenlandse Zaken, is de aandacht voor een 
performant screeningbeleid waarbij de middelen die 
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l’attention qu’il convient de consacrer à une politique 
de screening performante dans le cadre de laquelle les 
moyens affectés sont utilisés à bon escient.

L’intervenante évoque ensuite le développement 
d’une politique européenne de sanctions forte. Celle-
ci est essentielle pour affaiblir l’économie de guerre de 
la Russie. La transposition de la directive européenne 
2024/1226 est nécessaire à cette fin. L’intervenante aurait 
souhaité savoir quand cette transposition aura lieu et 
si ses effets seront rétroactifs. Le ministre envisage-t-il 
de recourir à des tarifs secondaires et à des sanctions 
envers les pays qui sont des intermédiaires par rapport 
aux pays visés?

En outre, l’intervenante fait également mention du 
remaniement de la stratégie humanitaire ordonné par 
le Service de l’Évaluation spéciale. Le ministre peut-il 
donner aux membres de cette commission des informa-
tions plus concrètes à ce sujet, ainsi qu’un calendrier 
clair et/ou une feuille de route?

En ce qui concerne les activités de consolidation de la 
paix, le ministre souhaite mettre l’accent sur les conflits 
aux frontières directes de l’Europe et dans les régions par 
rapport auxquelles la Belgique dispose d’une expertise 
particulière. Le ministre peut-il apporter davantage de 
précisions à ce sujet? Quels sont les pays concernés?

Concernant le conflit à Gaza, le ministre indique qu’il 
entend maintenir les contacts avec la société civile israé-
lienne et la société civile palestinienne. L’intervenante 
suppose qu’un financement est également prévu à cet 
effet. Même si son groupe est favorable à cette idée, 
elle tient à souligner que la société civile en question 
doit être apolitique. Le ministre peut-il confirmer que 
tel sera le cas?

En ce qui concerne le rapatriement des combattants 
terroristes belges et de leurs familles, l’intervenante 
souhaite obtenir davantage de précisions sur la manière 
dont le ministre entend aborder cette question.

L’intervenante évoque ensuite les campagnes de 
désinformation menées contre la Belgique depuis le 
Rwanda concernant le conflit dans l’est du Congo. Elle 
s’interroge sur l’état actuel des relations diplomatiques 
entre la Belgique et le Rwanda et s’il est question d’une 
certaine entente entre les deux pays. Par ailleurs, quel 
est l’état des relations diplomatiques avec la République 
démocratique du Congo? Comment le conflit dans l’est 
du pays évolue-t-il?

En ce qui concerne l’intention du ministre de protéger 
l’acquis international en matière de maîtrise des arme-
ments, l’intervenante aurait souhaité que le ministre 

hiervoor bestemd zijn op een correcte wijze worden 
aangewend.

Vervolgens haakt de spreekster in op de ontwikkeling 
van een sterk Europees sanctiebeleid dat cruciaal is om 
de Russische oorlogseconomie af te zwakken. Hiervoor 
moet er een omzetting gebeuren van de EU-richtlijn 
2024/1226. De spreekster had graag vernomen wanneer 
deze omzetting zal plaatsvinden en of deze omzetting 
retroactief zal zijn. Overweegt de minister de inzet van 
secondaire tarieven en sancties wanneer landen tus-
senpersoon zijn ten opzichte van de geviseerde landen?

Daarnaast vermeldt de spreekster ook de voorziene 
herwerking van de humanitaire strategie zoals bevolen 
door de Dienst Bijzondere Evaluatie. Kan de minister 
hierover meer concrete informatie verschaffen alsook 
een duidelijke timing en/of tijdslijn meedelen aan de 
leden van deze commissie?

Inzake de activiteiten betreffende de vredesopbouw, 
wil de minister de focus leggen op die conflicten die 
grenzen aan Europa alsook op de conflicten in de regio’s 
waarover België een bijzondere expertise beschikt. Kan 
de minister hieromtrent meer duiding verlenen? Om 
welke landen gaat het precies?

Met betrekking tot het conflict in Gaza geeft de minister 
aan dat hij de contacten met het Israëlisch maatschap-
pelijk middelveld en het Palestijns maatschappelijk 
middelveld wil onderhouden. De spreekster neemt aan 
dat daar ook een financiering aangekoppeld is. Haar 
fractie is voorstander van dit idee maar zij wenst wel 
te benadrukken dat het wel degelijk moet gaan om het 
apolitieke middenveld. Kan de minister dit bevestigen?

Inzake de repatriëring van de Belgische terroristische 
strijders en hun families, wenst de spreekster meer ver-
duidelijking over de wijze waarop de minister dit wenst 
aan te pakken.

Vervolgens haakt de spreekster in op de desinfor-
matiecampagnes tegen België die vanuit Rwanda aan-
gaande het conflict in Oost-Congo worden aangestuurd. 
Zij vraagt zich af wat de huidige stand van zaken is van 
de diplomatieke relaties tussen België en Rwanda en of 
er reeds sprake is van een zeker entente tussen beide 
landen. Hoe staat het trouwens met de diplomatieke 
relaties met de Democratische Republiek Congo en hoe 
evolueert op dit ogenblik het conflict in Oost-Congo?

Met betrekking tot het voornemen van de minister om 
het internationaal acquis inzake wapenbeheersing te 
beschermen, had de spreekster graag van de minister 
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précise s’il s’est déjà concerté à ce sujet avec son col-
lègue, en l’occurrence le ministre de la Défense. Quelles 
actions concrètes seront prises dans ce contexte?

Dans sa note de politique générale, le ministre fait 
référence à l’accroissement de l’insécurité alimentaire 
dans le monde. L’intervenante souscrit pleinement à 
cette déclaration mais aimerait entendre le ministre 
sur l’approche concrète qu’il propose pour contribuer à 
lutter contre l’accroissement de l’insécurité alimentaire 
depuis la Belgique.

En ce qui concerne la révision de la loi électorale, 
l’intervenante aimerait obtenir un calendrier concret 
permettant de savoir si cette réforme aura encore lieu 
cette année.

En ce qui concerne le développement d’une poli-
tique de siège dynamique en étroite collaboration avec 
le Comité Interministériel pour la Politique de Siège, 
l’intervenante aimerait savoir si des concertations ont 
déjà eu lieu dans ce contexte avec les gouvernements 
des entités fédérées et dans quelle mesure les projets 
en la matière ont déjà été concrétisés.

Dans sa note de politique générale, le ministre fait 
référence à son intention de mettre l’accent sur l’égalité 
des sexes et la diversité dans le cadre de la politique 
des ressources humaines du SPF Affaires étrangères. 
Dans le même temps, un appel à s’opposer au wokisme 
a été envoyé, depuis les États-Unis, aux entreprises 
basées en Belgique. Certaines de ces entreprises ont 
souscrit à cette démarche. Quelle va être la réaction du 
ministre en la matière?

L’intervenante relève ensuite que la note de politique 
générale ne comporte malheureusement aucune mention 
relative au soutien aux victimes d’adoptions illégales. 
De plus, dans ce contexte, elle souhaite également faire 
référence au phénomène des adoptions dites nationales 
qui proviennent en réalité de l’étranger et auxquelles il 
convient de consacrer toute l’attention requise. Il s’agit 
de femmes qui accouchent de l’autre côté de la frontière, 
en France, et dont les enfants sont ensuite adoptés en 
Belgique. Le ministre entreprendra-t-il des actions et des 
démarches à cet égard? Dans l’affirmative, de quelles 
actions s’agira-t-il?

Enfin, l’intervenante aborde la question des droits 
sexuels et reproductifs. À cette occasion, l’intervenante 
souligne qu’il a été mis fin au programme She decides. 
Quelles actions et mesures concrètes le ministre compte-
t-il prendre pour s’assurer que la règle des 15 % soit 
respectée et que les droits des femmes ainsi que les 
droits sexuels et reproductifs soient garantis, y compris 
dans les partenariats conclus par la Belgique avec des 

vernomen of hij hierover reeds overleg heeft gepleegd 
met zijn collega, met nam de minister van Defensie. Welke 
concrete acties zullen in dit kader genomen worden?

In zijn beleidsnota verwijst de minister naar de toename 
van de voedselonzekerheid in de wereld. De spreekster 
onderschrijft volledig deze stelling maar wil graag van de 
minister vernemen welke concrete aanpak hij voorstelt 
teneinde vanuit België mee de strijd te voeren tegen de 
stijging van de voedselonzekerheid.

Inzake de herziening van de kieswet, wenst de spreek-
ster graag een concrete timing teneinde te kunnen in-
schatten of deze hervorming nog dit jaar zal plaatsvinden.

Betreffende de uitbouw van een dynamisch zetelbeleid 
in nauwe samenwerking met het Interministerieel Comité 
Zetelbeleid, wenst de spreekster graag meer informatie 
indien er in dit kader al overleg heeft plaatsgevonden 
met de deelstaatregeringen en in hoeverre de plannen 
hieromtrent reeds geconcretiseerd zijn.

In zijn beleidsnota verwijst de minister naar zijn voor-
nemen om in het kader van zijn personeelsbeleid bij de 
FOD Buitenlandse Zaken in te zetten op gendergelijkheid 
en diversiteit. Tegelijkertijd is er vanuit de Verenigde 
Staten een antiwokeoproep verstuurd naar bedrijven 
die een zetel hebben in België. Een aantal van deze 
bedrijven hebben deze oproep onderschreven. Hoe zal 
de minister omgaan met deze demarche?

Vervolgens merkt de spreekster op dat er in de be-
leidsnota jammer genoeg geen melding wordt gemaakt 
van de ondersteuning voor de slachtoffers van illegale 
adopties. Bovendien wenst ze in dit kader ook te verwijzen 
naar het fenomeen van de zogenaamd binnenlandse 
adopties die eigenlijk uit het buitenland komen en die 
echt wel de nodige aandacht verdienen. Het betreft vrou-
wen die bevallen net over de grens in Frankrijk en wiens 
kinderen vervolgens in België geadopteerd worden. Zal 
de minister hieromtrent acties en stappen ondernemen? 
Indien wel, om welke actie zal het dan gaan?

Tot slot haakt de spreekster in op de problematiek 
van de seksuele en reproductieve rechten. Hierbij stipt 
de spreekster aan dat het She decides-programma is 
stopgezet. Welke concrete acties en stappen zal de 
minister ondernemen zodat de 15 %-regel zal gehaald 
worden zodoende dat de vrouwenrechten en seksuele 
en reproductieve rechten gegarandeerd worden en 
dit ook in de partnerschappen die België aangaat met 
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pays tiers? L’intervenante a pu mesurer toute l’ampleur 
des défis à relever en Afrique du Sud lors d’une visite 
qu’elle a récemment menée dans ce pays.

Mme Britt Huybrechts (VB) remercie d’abord le ministre 
pour la présentation de sa note de politique générale, 
où elle a toutefois pu lire que l’Union européenne doit 
atteindre le plus rapidement possible une autonomie 
stratégique ouverte et que l’Europe a été bien trop 
longtemps – et est toujours – fortement dépendante de 
pays comme les États-Unis et la Chine. L’intervenante 
reconnaît qu’une autonomie stratégique ouverte est 
un objectif noble, mais une réalisation précipitée ou 
irréfléchie de cet objectif peut entraîner des dommages 
économiques et des divisions politiques au sein de l’Union 
européenne et, partant, conférer à l’Europe dans son 
ensemble une position affaiblie dans l’ordre mondial.

Selon l’intervenante, le renforcement du pouvoir 
de l’Union européenne pourrait également entraîner 
l’impossibilité de continuer à défendre nos intérêts 
nationaux, car nous devrons nous plier au diktat de 
l’Union européenne. Le ministre est-il conscient de ces 
risques? Qu’est-ce qui est le plus important pour lui: une 
Union européenne puissante disposant de compétences 
de plus en plus importantes ou une nation, à savoir la 
Belgique, ou de préférence la Flandre, qui peut exercer 
ses propres compétences?

En ce qui concerne la migration, l’intervenante a lu ce 
qui suit dans la note de politique générale: la migration 
peut être positive sur le plan socioéconomique si l’afflux 
est maîtrisé et que l’on attire des personnes au travers 
de la migration légale ou des talents. M. Stijn Baert, 
professeur d’économie à l’UGent, confirme au moyen 
de chiffres que seulement 44,2 % des non-Européens 
travaillent. Dans le contexte actuel, attirer de la main 
d’œuvre étrangère supplémentaire n’a aucun sens. Il 
s’indiquerait plutôt d’œuvrer à la remise au travail des 
personnes qui sont déjà ici, en particulier en Wallonie 
et à Bruxelles.

Le groupe de l’intervenante a d’ailleurs chargé le 
professeur Jan van de Beek de réaliser une étude à 
ce sujet. Son rapport analyse l’impact économique de 
la migration sur toute la vie des migrants. Il en ressort 
que les migrants peu scolarisés issus de pays non 
européens coûtent chacun en moyenne 247.000 euros 
à la société sur toute leur vie. Les migrants très quali-
fiés issus de pays non européens présentent, selon le 
rapport, une contribution négative de 39.000 euros. Ce 
n’est que lorsqu’ils retournent dans leur pays d’origine 
que les travailleurs migrants apportent une contribution 
positive à la société. Le ministre est-il également prêt à 
revoir sa vision sur la migration de la main d’œuvre en 
tenant compte du fait qu’elle coûte en réalité très cher 

derde landen? Een recent bezoek aan Zuid-Afrika heeft 
de spreekster duidelijk gemaakt dat de uitdagingen 
hieromtrent bijzonder groot zijn.

Mevrouw Britt Huybrechts (VB) dankt vooreerst de 
minister voor zijn toelichting bij de beleidsnota. In deze 
beleidsnota kon zij echter het volgende lezen, met name 
dat de Europese Unie zo snel mogelijk een open strate-
gische autonomie moet bereiken en dat Europa veel te 
lang en nog steeds sterk afhankelijk is van landen als 
de Verenigde Staten en China. De spreekster erkent dat 
een open strategische autonomie dan ook een nobel 
en een goed doel is, maar bij een overhaaste of een 
ondoordachte uitvoering kan het leiden tot economi-
sche schade, politieke verdeeldheid binnen de ganse 
Europese Unie, en dan ook een verzwakte positie van 
de Europese Unie in de wereldorde.

Volgens de spreekster kan meer macht voor de 
Europese Unie er ook voor zorgen dat wij onze nationale 
belangen niet meer gaan kunnen verdedigen omdat we 
ons aldus moeten plooien naar de zegen van de Europese 
Unie. Is de minister op de hoogte van deze hoge risico’s 
en wat vindt de minister het belangrijkste; een machtige 
Europese Unie met steeds meer bevoegdheden of een 
natie, dus België, liefst van al Vlaanderen, dat zelf haar 
bevoegdheden in handen heeft.

Met betrekking tot migratie las de spreekster het 
volgende in de beleidsnota: migratie kan sociaal en 
economisch positief zijn als de instroom onder controle 
gehouden wordt en via legale studie of arbeidsmigratie 
mensen aantrekt. De heer Stijn Baert, professor econo-
mie aan de Universiteit Gent, bevestigt met cijfers dat 
amper 44,2 % van de niet-Europeanen werken. Extra 
mensen van buitenaf aantrekken via arbeidsmigratie 
is dus in het huidige België onzin. Men zou dus beter 
werken aan de mensen die hier al zijn terug aan het 
werk te stellen zeker in Wallonië en Brussel.

Haar fractie heeft hieromtrent dan ook een studie laten 
uitvoeren door dr. Jan van de Beek en dit rapport heeft 
onderzocht wat de economische impact is van migratie 
over de volledige levensloop van migranten. Uit deze 
studie blijkt dat laagopgeleide migranten uit niet-Europese 
landen de maatschappij gemiddeld 247.000 euro kosten 
per migrant in heel zijn levensloop. Hoogopgeleide mi-
granten uit niet-Europese landen vertonen volgens het 
rapport opnieuw een negatieve bijdrage van 39.000 euro. 
Enkel wanneer arbeidsmigranten terugkeren naar hun 
land van herkomst geven zij een positieve bijdrage aan 
de samenleving. Is de minister ook bereid om zijn visie 
over arbeidsmigratie te herzien aangezien ze eigenlijk 
de maatschappij enorm veel geld kost en is de minister 
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à la société? Est-il disposé à élaborer une politique, le 
cas échéant en coopération avec la ministre de l’Asile 
et de la Migration, misant résolument sur le retour des 
travailleurs migrants sur le marché du travail de leur 
pays d’origine, ce qui aura alors effectivement un impact 
positif sur notre société? Le ministre est-il également prêt 
à œuvrer, avec la ministre de l’Asile et de la Migration, 
à la politique migratoire soi-disant la plus stricte jamais 
menée en utilisant l’aide au développement comme 
levier permettant de renvoyer les migrants illégaux et 
criminels vers leur pays d’origine?

En ce qui concerne la politique à l’égard des États 
du Golfe, l’intervenante estime qu’entretenir de bonnes 
relations avec ces États est positif en soi pour l’appro-
visionnement en énergie, mais d’autre part aussi un 
peu hypocrite dès lors que l’Occident a renoncé aux 
combustibles fossiles russes peu onéreux au profit 
du pétrole et du gaz des pays arabes, soi-disant pour 
prolonger la dynamique positive des relations avec 
ces pays. Il faut choisir: soit on arrête de prétendre que 
cette politique étrangère se fonde sur des valeurs et on 
admet que seuls nos intérêts sont pris en compte, soit 
on est conséquent et on ne s’approvisionne pas non 
plus auprès de dictatures islamiques qui, en matière 
de respect des droits humains, font encore bien pire 
que la Russie.

Un pays comme l’Arabie Saoudite est connu pour 
limiter strictement les droits des femmes pour des motifs 
religieux. Les Émirats arabes unis ne tolèrent qu’une 
liberté de la presse limitée et toute opposition politique 
y est interdite. Enfin, dans des pays comme le Qatar, 
le Koweït, Bahreïn et Oman, la sharia joue un rôle très 
important et la liberté d’expression y est dès lors limitée. 
Le ministre pense-t-il vraiment que nous partageons 
des valeurs communes avec ces dictatures islamiques? 
En tout état de cause, l’intervenante espère que ce 
n’est pas le cas. Le ministre est-il prêt à admettre que 
cette politique tient uniquement compte du pétrole et 
des intérêts économiques et met donc nos valeurs en 
matière de droits humains entre parenthèses? Son fil 
conducteur pour la politique étrangère est-il le respect 
et la protection des principes fondamentaux comme  
la démocratie, les droits humains, l’État de droit, l’éga-
lité des genres, etc.? Dans ce cas, quel lien la membre 
peut-elle établir avec les États du Golfe précités?

L’intervenante estime ensuite que le soutien et l’assis-
tance aux Belges à l’étranger dans un contexte “multi-
crises” doit recevoir une priorité absolue. Le ministre 
indique à juste titre que les citoyens sont eux-mêmes 
les premiers responsables de leur sécurité lorsqu’ils 
voyagent à l’étranger, raison pour laquelle il entend 
continuer de miser sur la publication d’avis de voyage. 
Comment le ministre entend-il concrètement encourager 

bereid om eventueel samen met de minister van Asiel 
en Migratie een beleid uit te werken dat sterk inzet op 
het remigreren van arbeidsmigratie naar tewerkstelling 
in hun thuisland waardoor het wel een positieve impact 
heeft op onze samenleving? Is de minister tevens bereid 
om samen met de minister van Asiel en Migratie mee te 
werken aan blijkbaar het strengste migratiebeleid ooit 
door ontwikkelingshulp in te zetten als een hefboom 
om illegale en criminele migranten te remigreren naar 
hun herkomstland?

Met betrekking tot het beleid ten aanzien van de 
Golfstaten, meent de spreekster dat inzetten op goede 
relaties met de Golfstaten op zich iets goed is wat betreft 
de energiebevoorrading maar anderzijds is het ook wel 
een beetje hypocriet daar we in het Westen zijn afgestapt 
van goedkope Russische fossiele brandstoffen om over 
te stappen naar olie en gas uit Arabische landen om 
zogezegd de positieve dynamiek in die relaties voort te 
zetten. Ofwel stopt men met een beetje onzin te verko-
pen over dit op waarden gebaseerde buitenlandbeleid 
en kijkt men dus louter naar de belangen, ofwel is men 
consequent en koopt men ook niet bij islamdictaturen 
die qua mensenrechten nog veel slechter scoren dan 
Rusland.

Een land zoals Saoedi-Arabië staat bekend om het 
inperken van vrouwenrechten met strenge religieuze 
beperkingen, de Verenigde Arabische Emiraten heb-
ben een beperkte persvrijheid en politieke oppositie is 
daar verboden, en binnen landen zoals Qatar, Koeweit, 
Bahrein en Oman, speelt de sharia een enorm belang-
rijke rol en heerst er dan ook een beperkte vrijheid 
van meningsuiting. Denkt de minister dus echt dat wij 
dezelfde waarden hebben dan deze islamdictaturen? 
De spreekster hoopt in elk geval van niet. Is de minis-
ter bereid toe te geven dat dit beleid puur naar de olie 
en economische belangen kijkt en daarom dus onze 
waarden inzake mensenrechten in de schaduw plaatst 
en is zijn leidraad voor het buitenlandbeleid, respect en 
bescherming van fundamentele principes zoals demo-
cratie, mensenrechten de rechtsstaat, gendergelijkheid, 
en dergelijke meer? Op welke manier kan de spreekster 
dit dan linken aan deze Golfstaten?

Vervolgens meent de spreekster dat de steun en 
bijstand aan Belgen in het buitenland in een multicri-
siscontext een enorm hoge prioriteit moet krijgen. De 
minister stelt ook terecht dat de verantwoordelijkheid 
voor de eigen veiligheid in de eerste plaats bij de bur-
gers zelf ligt en dus dat de minister daarom verder wil 
inzetten op het bekendmaken van deze reisadviezen. 
Hoe wil de minister eigenlijk concreet onze landgenoten 
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nos compatriotes à s’enregistrer, avant chacun de leurs 
voyages à l’étranger, sur la plateforme Travellers Online? 
Dans le passé, il est déjà arrivé que des concitoyens 
ignorent un avis de voyage en se rendant dans un pays 
dangereux. Le ministre prévoit-il de les sanctionner ou 
leur accordera-t-il la même assistance consulaire s’ils se 
font arrêter, par exemple? Ou le ministre a-t-il l’intention 
de leur imposer certaines sanctions ultérieurement, 
quand ils sont revenus sains et saufs, par exemple le 
remboursement de certains coûts?

Concernant l’élargissement de l’Union euro-
péenne, l’intervenante lit ce qui suit dans la note 
de politique générale: la Belgique travaillera égale-
ment activement à la préparation de l’Ukraine, de 
la Moldavie et de l’Union européenne elle-même à  
un élargissement (DOC 56 0856/006, p. 15). S’agissant 
de l’Ukraine, la membre fait observer que ce pays se 
trouve dans une situation très pénible et connaît toujours 
une corruption généralisée et profondément ancrée à 
tous les niveaux. L’État de droit même se caractérise par 
une ingérence politique massive et par une confiance 
en berne de la population. Des questions se posent 
également à propos de la manière dont les minorités, 
par exemple la minorité hongroise, sont traitées, et ils 
ne se préoccupent pas non plus beaucoup des droits 
de la communauté LGBTQI+-.

Ce raisonnement vaut également pour un pays comme 
la Moldavie, dont l’économie est en outre particulière-
ment mauvaise. Il ressort d’ailleurs du Budget de l’État 
que la Belgique accorde près de 20 millions d’euros 
à la Moldavie. Ces pays ne remplissent donc pas les 
critères de Copenhague. Le ministre pense-t-il dès 
lors vraiment que cet élargissement est réaliste? En 
leur qualité d’États candidats à l’adhésion, ces pays se 
voient allouer des moyens supplémentaires de la part 
de l’Union européenne pour se préparer. Ils restent 
toutefois gangrenés par la corruption et faibles sur le 
plan économique. Le ministre n’estime-t-il pas, dans ce 
contexte, qu’il serait préférable de consacrer cet argent 
à d’autres domaines, par exemple nos pensions ou notre 
appareil de justice?

À quoi le montant de 20 millions d’euros destinés à 
la Moldavie sera-t-il précisément affecté? Ce montant 
s’inscrit-il dans le cadre des préparations à l’adhésion? 
L’intervenante rappelle à cet égard que la Moldavie est 
totalement corrompue. À quels audits et à quels méca-
nismes de contrôle ce financement sera-t-il soumis? 
Et s’il s’agit d’un prêt, quand et comment cet argent 
sera-t-il remboursé?

En ce qui concerne la Turquie, l’intervenante constate 
que l’actuel gouvernement fédéral considère appa-
remment ce pays comme un partenaire stratégique et 

aansporen om zich voor elk verblijf in het buitenland te 
registreren voor Travelers Online? In het verleden heb-
ben we al gezien dat er bepaalde landgenoten tegen 
het reisadvies in toch naar een onveilig land trekken. 
Gaat de minister hen dan eventueel sancties geven of 
gaat de minister nog altijd dezelfde consulaire bijstand 
geven als zij dus worden opgepakt bijvoorbeeld? Of 
gaat de minister eventueel achteraf, wanneer zij dus 
veilig teruggekeerd zijn, eventueel sancties geven, zoals 
bijvoorbeeld bepaalde kosten zelf laten terugbetalen?

Over de uitbreiding van de Europese Unie leest  
de spreekster het volgende in de beleidsnota: België zal 
zich het komende jaar actief inspannen om Oekraïne, 
Moldavië en de Europese Unie zelf voor te bereiden op 
de uitbreiding van de Europese Unie (DOC 56 0856/006, 
blz. 15). Wat betreft Oekraïne, merkt de spreekster op 
dat dit land in een zeer penibele situatie verkeert en 
het land kent nog steeds een wijdverspreide en diep 
verankerde corruptie op alle niveaus. De rechtsstaat zelf 
staat gekenmerkt door een enorme politieke inmenging 
en een gebrek aan vertrouwen van de bevolking zelf. 
Er is ook twijfel bij de behandeling van hoe Oekraïne 
bepaalde minderheden zoals Hongaarse minderheden 
behandelt en ze nemen het eigenlijk ook niet zo nauw 
met de rechten van de LGBTQI+-gemeenschap.

Hetzelfde geldt evenzeer voor een land zoals Moldavië, 
waar een enorm slechte economie hen dan ook nog 
eens parten speelt en bovendien blijkt uit de Belgische 
begroting dat er ongeveer 20 miljoen euro naar Moldavië 
vloeit vanuit België. Deze landen voldoen dus niet aan 
de criteria van Kopenhagen. Denkt de minister dus echt 
dat deze uitbreiding eigenlijk realistisch is? Deze landen 
krijgen als kandidaat-lidstaat van de Europese Unie 
extra middelen om zich verder voor te bereiden. Echter 
blijven deze landen doordrongen van corruptie en blijven 
ze economisch zwak. Vindt de minister dan niet dat dit 
geld beter naar andere zaken gaat, zoals bijvoorbeeld 
naar onze pensioenen of naar ons justitieapparaat?

Waar het gaat het bedrag ten belope van 20 miljoen 
euro bestemd voor Moldavië eigenlijk precies naartoe? 
Betreft het geld in het kader van de voorbereidingen 
van de EU-toetreding? De spreekster herhaalt hierbij 
dat Moldavië door en door corrupt is. Welke audits en 
controlemechanismen op de financiering worden hier 
toegepast? En als het om een lening gaat, wanneer en 
hoe zal dit geld terugbetaald worden?

Met betrekking tot Turkije, stelt de spreekster vast dat 
deze Belgische regering dit land blijkbaar beschouwt als 
een strategische partner en wil de minister een nieuwe 
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le ministre entend organiser une nouvelle rencontre 
trilatérale pour ranimer ce partenariat. Au niveau euro-
péen, le ministre préconise dès lors une modernisation 
de l’Union douanière et il semble déceler du potentiel 
dans l’adhésion de la Turquie à l’Union européenne. 
Nous pouvons également appliquer les critères de 
Copenhague à la Turquie, tout comme les propres cri-
tères du ministre peuvent être appliqués à sa politique 
étrangère. En Turquie, les partis de l’opposition sont 
réduits au silence, on empêche la presse de travailler 
et, depuis le coup d’état manqué de 2017, le président 
turc, M. Recep Tayyip Erdogan, s’est approprié une 
grande partie du pouvoir au détriment du Parlement, 
qui n’en a quasiment plus.

On y observe aussi une discrimination et une répres-
sion structurelles à l’encontre des Kurdes et, enfin, de 
plus en plus de discours haineux émanant des pouvoirs 
publics à l’égard de la communauté LGBTQI+. Que 
signifie donc réellement cette modernisation de l’union 
douanière et comment celle-ci profitera-t-elle à nos 
entreprises? Ne débouchera-t-elle pas, au contraire, 
sur encore plus de concurrence déloyale et inéquitable 
pour nos entreprises, étant donné que les salaires, la 
protection sociale et les conditions de travail sont bien 
moindres en Turquie qu’ici? Et comment la politique que 
le ministre envisage de mener à l’égard de la Turquie 
est-elle compatible avec les critères de Copenhague et 
sa propre politique étrangère fondée sur des valeurs? 
Le ministre est-il prêt à admettre qu’il n’applique pas 
partout de la même manière son approche fondée sur 
des valeurs, comme c’est déjà le cas, par exemple, à 
l’égard des États du Golfe, et comme c’est aussi le cas 
en l’espèce à l’égard de la Turquie?

En ce qui concerne la Chine, l’intervenante fait observer 
que le ministre considère la Chine comme un partenaire 
crucial pour la Belgique, à condition que ce pays modifie 
sa politique économique de dumping et de surcapacité. 
L’intervenante souligne toutefois que la Chine est une 
dictature communiste, où l’état de droit dépend du parti 
communiste. Et la Chine dispose de l’un des systèmes 
de contrôle numérique les plus développés au monde. 
Le ministre sait-il que la Chine a interdit un personnage 
aussi innocent que Winnie l’ourson, au motif qu’il res-
semblerait à leur dictateur? L’intervenante a apporté avec 
elle une image. Le ministre sait-il que si l’intervenante 
montrait cette image en Chine, elle serait très proba-
blement arrêtée et envoyée en camp de rééducation? 
L’intervenante espère en tout cas qu’ici, en Belgique, 
le ministre s’oppose à l’emprisonnement de personnes 
qui montrent des mèmes Internet ou certaines images.

Au cours de l’examen de son exposé d’orientation 
politique, le ministre a indiqué qu’il accorderait toute 
l’attention nécessaire à la question des droits de l’homme 

trilaterale ministeriële meeting organiseren om het partner-
schap eigenlijk nieuw leven in te blazen. Op EU-niveau 
pleit de minister dan ook voor een modernisering van 
de douane-unie en ook ziet hij blijkbaar potentieel in de 
toetreding van Turkije aan de Europese Unie. Wel, we 
kunnen op Turkije opnieuw de criteria van Kopenhagen 
toepassen, net als zijn eigen criteria voor zijn buitenbe-
leid. Wel, oppositiepartijen worden in Turkije monddood 
gemaakt, de pers wordt er tegengewerkt en sinds de 
mislukte coup van 2017 heeft de Turkse president, met 
name de heer Recep Tayyip Erdogan, enorm veel macht 
naar zich toegetrokken en heeft het Parlement daar nog 
heel weinig macht.

Er heerst ook een structurele discriminatie en repressie 
van de Koerden en tot slot is er toegenomen haatretoriek 
vanuit de overheid naar de LGBTQI+-gemeenschap. 
Wat betekent dus eigenlijk die modernisering van de 
douane-unie en hoe zal dit onze bedrijven te goede 
komen? Zal het juist niet voor nog meer oneerlijke con-
currentie en een ongelijk speelveld zorgen voor onze 
bedrijven, aangezien de lonen, sociale bescherming 
en de arbeidsvoorwaarden veel lager liggen in Turkije 
dan hier? En hoe strookt het beleid van de minister ten 
aanzien van Turkije met de criteria van Kopenhagen en 
zijn eigen op waarden gebaseerde buitenlandbeleid? Is 
de minister bereid toe te geven dat hij zijn op waarden 
gebaseerde benadering niet overal op dezelfde manier 
toepast, zoals bijvoorbeeld ook reeds het geval is ten 
aanzien van de Golfstaten en hier nu ook ten aanzien 
van Turkije?

Inzake China, merkt de spreekster op dat de minister 
China als een cruciale partner voor België beschouwt, 
indien dit land haar economisch beleid van dumping en 
overcapaciteit dus zou bijsturen. De spreekster stipt hier 
echter bij aan dat China een communistische dictatuur is, 
waar de rechtsstaat afhankelijk is van de communistische 
partij. En China hanteert een van de meest uitgebreide 
digitale controlesystemen ter wereld. En weet de minister 
dat China zoiets onschuldig als Winnie de Pooh heeft 
verboden, omdat het op een dictator zou leiden? De 
spreekster heeft een afbeelding meegenomen. Weet de 
minister dat als de spreekster deze afbeelding in China 
zou tonen, zij dan hoogstwaarschijnlijk zou opgepakt 
worden en in een heropvoedingskamp zou worden ge-
stoken. De spreekster hoopt alvast dat de minister hier 
in België tegen het opsluiten is van mensen die memes 
of bepaalde afbeeldingen tonen.

Tijdens de bespreking van de beleidsverklaring stelde 
de minister dat hij de nodige aandacht zou vestigen op 
de mensenrechten in China alsook ten aanzien van de 
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en Chine, ainsi qu’aux questions relatives au Tibet, aux 
Ouïghours et à Hong Kong. Malheureusement, l’interve-
nante n’a rien trouvé à ce sujet dans la note de politique 
générale à l’examen. Le ministre est-il donc disposé 
à travailler sur ces questions, et reconnaît-il les avoir 
oubliées? D’ailleurs, comment la politique étrangère 
de ce gouvernement, fondée sur des valeurs, est-elle 
compatible avec la politique souvent controversée de 
la Chine?

L’intervenante poursuit en évoquant la question de 
l’établissement d’un nouveau secrétariat international, 
étant donné qu’il est suggéré d’accueillir à Bruxelles le 
secrétariat de la Convention sur la biodiversité marine 
dans les océans. Les prédécesseurs du ministre n’ayant 
pas été en mesure de répondre à la question suivante, 
l’intervenante espère que le ministre pourra le faire: 
combien ce secrétariat coûtera-t-il au contribuable s’il 
était installé à Bruxelles? Étant donné qu’un autre can-
didat est d’ailleurs en lice, l’intervenante se demande 
pourquoi la Belgique ne renonce tout simplement pas 
à sa candidature.

En ce qui concerne la politique du personnel au sein 
du département des Affaires étrangères, le ministre 
indique qu’il souhaite à juste titre accorder davantage 
d’attention à une meilleure politique familiale ainsi qu’au 
bien-être de tous les membres du personnel. En outre, 
le ministre souhaiterait également attirer davantage de 
femmes, celles-ci ne représentant que 32 % du per-
sonnel. Le ministre souhaiterait également renforcer 
davantage la diversité au sein de son département. La 
note de politique générale à l’examen mentionne par 
exemple des critères de diversité. Cela signifie-t-il que 
le ministre appliquera des quotas en matière de recrute-
ment dans son département? Pourrait-il promettre qu’il 
privilégiera toujours, dans sa politique du personnel, les 
compétences et la qualité plutôt que le sexe, le genre 
et l’apparence physique?

Ensuite, l’intervenante relève dans le budget une 
dépense supplémentaire de 5,29 millions d’euros pour les 
missions diplomatiques et consulaires, dont la majeure 
partie sera consacrée aux rémunérations du personnel. 
Cette augmentation se poursuivra-t-elle? Et quelles 
catégories de fonctions concerne-t-elle principalement?

Les chiffres que l’intervenante a elle-même deman-
dés il y a quelques mois concernant la formation des 
diplomates ont montré que les néerlandophones sont 
sous-représentés dans le cadre de cette formation. Le 
ministre mobilisera-t-il des moyens et fera-t-il des efforts 
pour remédier à cette sous-représentation?

kwesties, betreffende Tibet, de Oeigoeren en Hongkong. 
Jammer genoeg heeft de spreekster hierover niet terug-
gevonden in de beleidsnota. Is de minister dus bereid om 
hier wel aan te werken en geeft de minister toe dat hij dit 
element vergeten is? Op welke manier strookt trouwens 
het op waarden gebaseerde buitenlandbeleid van deze 
regering met het vaak controversiële beleid van China?

Vervolgens haakt de spreekster in op de vestiging 
van een nieuw internationaal secretariaat, aangezien 
er geopperd wordt om het secretariaat voor het verdrag 
voor de Bescherming van de Biodiversiteit op Volle Zee 
in Brussel te situeren. De voorgangers van de minister 
konden op de volgende vraag niet antwoorden. De 
spreekster hoopt dat hij hier wel op kan antwoorden, met 
name op de deze vraag: hoeveel gaat dit secretariaat de 
belastingbetaler kosten indien dit in Brussel zal gehuis-
vest worden? Aangezien er trouwens ook een andere 
kandidaat is, vraagt de spreekster zich af waarom België 
gewoonweg niet afziet van haar kandidatuur.

Met betrekking tot het personeelsbeleid binnen het 
departement Buitenlandse Zaken, geeft de minister 
aan dat hij terecht meer aandacht wil besteden aan 
een beter gezinsbeleid alsook aan het welzijn van alle 
personeelsleden. En bovendien wil de minister ook 
meer vrouwen aantrekken, aangezien zij slechts 32 % 
van het personeelsbestand uitmaken. De minister wil 
daarenboven ook nog meer inzetten op de versterking 
van de diversiteit binnen zijn departement. Zo wordt er in 
de beleidsnota melding gemaakt van diversiteitscriteria. 
Betekent dit dat de minister in zijn departement quota 
gaat toepassen om mensen aan te nemen en kan de 
minister eigenlijk beloven dat hij in zijn personeelsbeleid 
altijd vaardigheden en kwaliteit bovenop zal stellen in 
plaats van geslacht, gender en uiterlijk?

Daarnaast stelt de spreekster in de begroting een 
extra uitgave ten belope van 5,29 miljoen euro voor de 
diplomatieke en consulaire posten vast, waarvan het 
grootste deel besteed zal worden aan wedden voor het 
personeel. Zal deze stijging zich eigenlijk verder blijven 
zetten? En bij welke functiecategorieën situeert zich 
vooral deze stijging?

Uit cijfers die de spreekster zelf heeft opgevraagd 
enkele maanden geleden over de opleiding tot diplomaat 
bleek dat de Nederlandstaligen ondervertegenwoordigd 
zijn in deze opleiding. Zal de minister middelen inzetten 
en moeite doen om deze ondervertegenwoordiging aan 
te pakken?
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Enfin, l’intervenante constate que 5,38 millions d’euros 
de dépenses supplémentaires sont prévus pour les 
bâtiments, y compris pour l’entretien et la rénovation de 
bâtiments inoccupés en Afrique. Comment le ministre 
justifie-t-il le fait de continuer à investir dans des bâti-
ments inoccupés? Est-il nécessaire de maintenir des 
postes diplomatiques et consulaires, même lorsque ces 
bâtiments sont inoccupés et n’ont aujourd’hui aucune 
fonction? Ne serait-il donc pas possible de réaliser des 
économies dans ce domaine? L’intervenante estime 
qu’un certain nombre d’ambassades ou de consulats 
pourraient être fermés et vendus sans problème, par 
exemple ceux établis au Rwanda et en Iran, étant donné 
qu’il n’est absolument pas nécessaire d’entretenir des 
relations diplomatiques avec des pays de ce genre dans 
la mesure où ils ont eux-mêmes rompu leurs relations 
diplomatiques avec la Belgique.

M. Michel De Maegd (MR) commence son intervention 
par une citation. Celle de George Clémenceau, qui disait: 
“il est plus facile de faire la guerre que de faire la paix”.

La situation du monde aujourd’hui le démontre, hélas, 
plus qu’il ne le faut. C’est la sixième fois que l’intervenant 
participe à cet exercice de note de politique générale en 
commission des Relations extérieures. Et il doit bien le 
dire, à chaque fois il se demande comment la situation 
pourrait être plus complexe. Et pourtant, à chaque fois, 
le puzzle international est plus compliqué.

Nous vivons une époque charnière, le ministre vient 
de nous le dire. Une époque où les certitudes diploma-
tiques se fissurent. Une époque où l’ordre international 
bâti à l’après-guerre chancelle sous les coups de boutoir 
des nationalismes, des ingérences étrangères, et de 
l’indifférence stratégique.

À l’heure où nous débattons de ce budget 2025 des 
Affaires étrangères, il ne s’agit plus simplement de répartir 
des crédits par poste ou de valider des arbitrages tech-
niques. Il s’agit de nous demander: quel rôle la Belgique 
veut-elle encore jouer dans le monde?

Un monde qui n’a jamais été aussi interconnecté, et 
pourtant, jamais aussi fragmenté. En Ukraine, la guerre 
s’enlise, et avec elle, l’oubli menace, comme le ministre 
l’a souligné. En Palestine, les images atroces se suc-
cèdent et la communauté internationale peine à faire 
entendre une voix commune, lisible, juste. En Afrique, 
nos partenariats historiques se fissurent, à mesure que 
d’autres puissances s’y engouffrent. Et désormais en 
Inde et au Pakistan, l’inquiétude règne en maître. Voilà 
le triste contexte dans lequel le ministre a dû établir son 
premier budget dans ce département.

Tot slot stelt de spreekster vast dat er 5,38 miljoen euro 
aan extra uitgaven is voorzien voor gebouwen, waaronder 
onderhoud en renovatie van leegstaande gebouwen in 
Afrika. Hoe verantwoordt de minister eigenlijk dat er nog 
altijd geld wordt gestoken in leegstaande gebouwen? 
En is het nodig om diplomatieke en consulaire posten 
te behouden, ook wanneer deze gebouwen leegstaan 
en momenteel geen functie hebben? Kan hier dus geen 
besparingsoefening op worden toegepast? De spreek-
ster meent dat een aantal ambassades of consulaten 
probleemloos gesloten en verkocht kunnen worden, 
waaronder die in Rwanda en Iran bijvoorbeeld, aangezien 
er met dit soort landen absoluut geen diplomatieke be-
trekkingen nodig zijn, daar deze landen de diplomatieke 
banden met België zelf hebben doorgesneden.

De heer Michel De Maegd (MR) begint zijn betoog 
met een citaat. George Clémenceau zei dat het gemak-
kelijker is om oorlog te voeren dan om vrede te sluiten.

Dit blijkt helaas overduidelijk uit de huidige toestand in 
de wereld. Het is de zesde keer dat de spreker deelneemt 
aan de bespreking van de beleidsnota in de commissie 
voor Buitenlandse Betrekkingen. Iedere keer denkt hij 
dat de situatie niet nog complexer kan worden. Toch 
is het internationale kluwen telkens nog ingewikkelder 
geworden.

Zoals de minister zonet zei, beleven we een kantel-
moment. Een tijd waarin diplomatieke zekerheden af-
brokkelen. Een tijd waarin de na de oorlog opgebouwde 
internationale orde wankelt onder de nationalistische 
uitvallen, de buitenlandse inmengingen en de strategi-
sche onverschilligheid.

Bij de bespreking van de begroting 2025 voor 
Buitenlandse Zaken gaat het niet langer enkel om het 
verdelen van de kredieten over de posten of om het 
goedkeuren van technische beslissingen. Het gaat om 
de vraag welke rol België nog wil spelen in de wereld.

De wereld is nog nooit zo onderling verbonden ge-
weest en tegelijk nog nooit zo versnipperd. In Oekraïne 
blijft de oorlog maar duren, waardoor het risico bestaat 
dat we er minder aandacht aan schenken, zoals de 
minister al aangaf. De gruwelijke beelden uit Palestina 
volgen elkaar op en de internationale gemeenschap 
slaagt er niet in om een gezamenlijke, duidelijke en 
rechtvaardige stem te laten horen. Onze historische 
partnerschappen in Afrika staan op losse schroeven 
nu andere mogendheden hun intrede doen. Intussen 
heerst ook in India en Pakistan onrust. In die droeve 
context heeft de minister een eerste begroting voor dit 
departement moeten opmaken.
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L’intervenant a lu la note de politique générale avec 
attention. Elle trace des axes louables, comme la diplo-
matie féminine, la relance des services consulaires, 
l’attention à la mémoire, au multilatéralisme ou encore 
à la cybersécurité. Il a également parcouru en détail le 
budget. Un budget difficile, mais réaliste.

L’intervenant aimerait revenir avec le ministre sur cer-
tains points en lui posant quelques questions essentielles, 
toutes animées par une conviction simple: la diplomatie 
belge mérite mieux que la discrétion comptable; elle 
mérite de la vision, de l’incarnation et du courage. Et 
l’intervenant sait qu’il peut compter sur le ministre.

Il ne va pas revenir cette fois sur des situations pré-
cises dans le monde. Nous en avons déjà eu longuement 
l’occasion il y a quelques semaines lors des discussions 
sur son orientation politique, et l’intervenant y reviendra 
bien sûr lors des prochaines séances de questions. Il va 
donc se concentrer vraiment sur la question du budget 
et des grandes trajectoires de son département pour 
les mois à venir.

Tout d’abord l’intervenant aimerait aborder la ques-
tion du personnel au sein du département des Affaires 
étrangères. Le ministre peut-il préciser quels sont les 
besoins pour les années 2025 à 2029? Quelle est la 
gestion des départs à la pension pour visualiser les 
besoins du département? Face aux défis croissants de 
la diplomatie belge dans un monde instable, le niveau 
de personnel statutaire et contractuel est-il suffisant? 
Les tensions sur le marché de l’emploi ne risquent-elles 
pas de fragiliser notre capacité à déployer notre réseau 
diplomatique? Des mesures sont-elles envisagées 
pour améliorer l’attractivité de la carrière diplomatique, 
notamment pour les postes dits “difficiles” (zones de 
conflit, ambassades à risques)? Peut-on s’attendre à 
une révision du système d’incitants?

Le renforcement de la diplomatie climatique, numé-
rique et de sécurité est affiché comme une priorité, 
vous nous l’avez encore dit à l’instant. Ces éléments 
sont-ils intégrés aux modules de formation continue des 
diplomates? Le SPF Affaires étrangères prévoit-il des 
formations spécifiques sur la diplomatie économique et 
les enjeux liés à la sécurité des chaînes d’approvision-
nement, comme le suggère la nouvelle stratégie sur les 
matières premières?

Ensuite, l’intervenant aimerait revenir sur la question 
de notre maintien dans les institutions onusiennes, de 
l’UE et de l’OTAN, au niveau des fonctionnaires qui y 
travaillent. Le ministre dit qu’il “veillera à promouvoir 
une plus grande présence de nos compatriotes dans 
ces enceintes et à assurer la promotion ciblée des 

De spreker heeft de beleidsnota aandachtig gelezen. 
Er staan lovenswaardige krachtlijnen in, zoals diplo-
matie door vrouwen, de heropbouw van de consulaire 
diensten, de aandacht voor het herinneringswerk, het 
multilateralisme en cyberbeveiliging. De begroting werd 
ook in detail overlopen. Het is een moeilijke, maar rea-
listische begroting.

De spreker heeft enkele essentiële vragen voor de 
minister, waarbij hij uitgaat van de duidelijke overtuiging 
dat de Belgische diplomatie meer dan boekhoudkundige 
discretie verdient, namelijk een visie, bezieling en moed. 
De spreker weet dat hij op de minister kan rekenen.

Hij zal het deze keer niet hebben over specifieke si-
tuaties in de wereld. Daar werd enkele weken geleden 
bij de bespreking van de beleidsverklaring al uitvoerig 
over gepraat en de spreker zal daar tijdens de komende 
vragenrondes nog op terugkomen. Hij zal zich dus echt 
concentreren op de begroting en op de grote trajecten 
voor het departement de komende maanden.

De spreker gaat allereerst in op de personeelskwestie 
binnen het departement Buitenlandse Zaken. Kan de 
minister de behoeften voor de periode 2025-2029 toe-
lichten? Hoe wordt ervoor gezorgd dat bij het beheer van 
de pensioneringen de behoeften van het departement 
niet uit het oog worden verloren? Zijn er voldoende vast-
benoemde en contractuele medewerkers om de steeds 
grotere uitdagingen van de Belgische diplomatie het 
hoofd te kunnen bieden? Zullen de spanningen op de 
arbeidsmarkt de uitbouw van het diplomatieke netwerk 
niet verzwakken? Worden maatregelen overwogen om 
een diplomatieke loopbaan aantrekkelijker te maken, 
met name voor zogenoemde “moeilijke” functies (con-
flictzones, risico-ambassades)? Zullen de aanmoedi-
gingsmaatregelen herzien worden?

De minister heeft de versterking van de diplomatie op 
het vlak van klimaat, digitalisering en veiligheid als een 
prioriteit omschreven. Worden die aspecten opgenomen 
in de bijscholingsmodules voor diplomaten? Plant de 
FOD Buitenlandse Zaken specifieke opleidingen over 
economische diplomatie en uitdagingen op het vlak van 
beveiliging van toeleveringsketens, zoals voorgesteld in 
de nieuwe grondstoffenstrategie?

Vervolgens gaat de spreker dieper in op de instand-
houding van onze vertegenwoordiging binnen instellin-
gen van de VN, de EU en de NAVO, met name door de 
ambtenaren die er werkzaam zijn. De minister zegt dat 
hij ervoor zal zorgen dat zijn departement “een grotere 
aanwezigheid van onze landgenoten in die fora” zal 
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candidatures belges pour des positions clés”. C’est 
bien sûr un objectif louable et l’intervenant soutient le 
ministre dans cette démarche. Mais le ministre peut-il lui 
dire, concrètement, quelle tactique sera mise en place, 
et s’il vise des postes en particulier?

En ce qui concerne le réseau diplomatique belge, le 
ministre insiste sur la nécessité de diversifier les partena-
riats, notamment en Afrique et en Asie. Le ministre peut-il 
lui dire si des postes diplomatiques seront renforcés ou 
ouverts en 2025-2026 pour concrétiser cette ambition? 
Les réceptions diplomatiques sont dotées d’un budget 
conséquent à hauteur de 430.000 euros. Une évalua-
tion qualitative de leur impact est-elle réalisée? Peut-on 
envisager un indicateur d’efficience diplomatique?

Un quatrième point que l’intervenant aimerait aborder 
est la cohérence entre l’État fédéral et les entités fédé-
rées. Le ministre a souligné son importance dans son 
introduction. Il dit qu’il veillera à assurer cette cohérence. 
L’intervenant aimerait savoir quelle méthode le ministre 
compte utiliser. Le ministre parle également de la mise 
en place d’une structure de concertation en matière 
de sécurité économique. Le ministre peut-il nous en 
dire plus à ce sujet? Et enfin, on sait qu’il y a eu une 
conférence le 23 avril dernier pour initier une première 
stratégie belge en matière de matières premières. Le 
ministre peut-il déjà en tirer un bilan?

En ce qui concerne l’immobilier de l’État à l’étranger, 
l’entretien et la modernisation sont bien sûr fondamen-
taux. Mais le point le plus important est sans doute la 
sécurité du domaine numérique, vu les cyberattaques 
russes ou chinoises. L’intervenant rejoint le ministre 
donc totalement: il faut intensifier le renforcement de la 
sécurité de nos outils et de nos infrastructures. Dans ce 
contexte, quelles sont les leçons tirées du Masterplan 
Cybersécurité d’octobre 2019? Quels seront les budgets 
mobilisés à partir de 2025? Une coordination est-elle en 
place avec les autres SPF pour harmoniser les investis-
sements IT, éviter les doublons et garantir la résilience 
numérique des services publics à l’étranger?

Le rôle du SPF Affaires étrangères est également de 
soutenir nos compatriotes à l’étranger. A-t-on déjà une 
vision de l’ouverture, la fermeture ou la réorganisation du 
réseau de services consulaires? Le ministre évoque une 
digitalisation des services consulaires. Quelles étapes 
concrètes seront mises en œuvre dès cette année pour 
améliorer l’expérience utilisateur et garantir l’accessibilité 
des services à tous nos ressortissants? En période de 
crise (séismes, conflits), le traitement des demandes 
consulaires est crucial. Quelles leçons ont été tirées 

promoten en “de doelgerichte promotie van Belgische 
kandidaturen voor sleutelposities” zal verzekeren. Dat 
is natuurlijk een eerbaar doel, dat de spreker bijtreedt. 
Kan de minister evenwel verduidelijken welke strategie 
hij voor ogen heeft en of hij bepaalde posten in gedach-
ten heeft?

Aangaande het Belgische diplomatieke netwerk ha-
mert de minister op de noodzaak om partnerschappen 
te diversifiëren, in het bijzonder in Afrika en Azië. Kan 
de minister zeggen of er in 2025-2026 diplomatieke 
posten worden uitgebreid of bijkomen om die ambitie 
waar te maken? Voor diplomatieke recepties is een flink 
budget van 430.000 euro voorzien. Wordt de impact 
daarvan kwalitatief beoordeeld? Valt het te overwegen 
een indicator voor diplomatieke efficiëntie in te voeren?

Als vierde punt stipt de spreker de samenhang aan 
tussen de Federale Staat en de deelstaten. In zijn inlei-
ding heeft de minister het belang daarvan benadrukt. Hij 
zegt te zullen toezien op die wisselwerking. De spreker 
wil graag weten op welke manier de minister dat plant 
te doen. De minister wil ook een overlegstructuur op-
zetten voor economische veiligheid. Kan hij daar meer 
toelichting bij geven? Tot slot is er op 23 april kennelijk 
een conferentie geweest om de aanzet te geven tot een 
eerste Belgische grondstoffenstrategie. Kan de minister 
daar al de balans van opmaken?

Aangaande het buitenlandse vastgoed van de Staat 
zijn onderhoud en modernisering uiteraard onontbeerlijk. 
Maar het allerbelangrijkste is ongetwijfeld digitale veilig-
heid, gelet op de Russische en Chinese cyberaanvallen. 
De spreker treedt de minister dan ook volmondig bij: de 
aanscherping van de beveiliging van onze instrumenten 
en infrastructuur moet worden opgedreven. Welke lessen 
vallen in dat opzicht te trekken uit het masterplan voor 
cyberveiligheid van oktober 2019? Welke budgetten zul-
len vanaf 2025 worden vrijgemaakt? Is er overleg met 
de andere FOD’s om de investeringen in informatica op 
elkaar af te stemmen, overlapping te voorkomen en de 
digitale weerbaarheid van de overheidsdiensten in het 
buitenland te waarborgen?

De FOD Buitenlandse Zaken moet eveneens de 
Belgen in het buitenland bijstaan. Is er al enig zicht op 
de opening, sluiting of reorganisatie van het netwerk 
van consulaire diensten? De minister spreekt van een 
digitalisering van de consulaire dienstverlening. Welke 
concrete stappen zullen vanaf dit jaar worden gezet om 
de gebruikerservaring te verbeteren en de toegankelijk-
heid van die dienstverlening te garanderen voor alle 
Belgen? Bij crisissen (aardbevingen, conflicten) is een 
goede afhandeling van de consulaire verzoeken van 
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des crises précédentes en matière de gestion consulaire 
d’urgence?

En ce qui concerne B-FAST, une nouvelle stratégie 
sera déployée. Quels sont ses axes principaux? Inclut-
elle un renforcement logistique, une coopération accrue 
avec la Défense ou un prépositionnement régional des 
moyens? Face à la multiplication des crises clima-
tiques et sanitaires, B-FAST est-il prêt à répondre à des 
catastrophes simultanées? Le matériel et les effectifs 
sont-ils suffisants pour garantir une réponse dans les 
24 à 48 heures?

Quelle part du budget est affectée à la diplomatie 
des droits humains? Des priorités géographiques ou 
thématiques sont-elles fixées. L’intervenant pense, 
par exemple, à la liberté de la presse, à la protection 
des minorités, ou aux droits des femmes? Pour ce qui 
est de nos relations avec des régimes autoritaires,  
le SPF dispose-t-il d’un mécanisme de conditionnalité 
démocratique? Cette logique est-elle intégrée aux visites 
d’État ou missions économiques?

L’intervenant voudrait ensuite s’attarder sur les pays 
du continent africain. Le ministre a évoqué le chantier 
qu’il mène. Nous devons, vis-à-vis d’eux, avoir une 
approche globale, stratégique et cohérente. La priorité 
est donnée à la diplomatique économique en particu-
lier à l’égard de nos partenaires qui sont des pôles de 
croissance économique en tirant parti de l’expertise 
belge dans certains secteurs (énergie renouvelable, 
cacao, portuaire, santé) et des perspectives relatives 
aux matières premières (minerais). L’intervenant se 
réjouit également de la volonté du ministre de combattre 
la pratique excessive du derisking bancaire. Il l’a déjà 
souvent abordé ici, cela rend souvent extrêmement 
complexe la vie de nos compatriotes sur place.

Un autre point important: le ministre peut-il nous 
donner des cas concrets où il a constaté des pratiques 
commerciales et économiques déloyales de nos par-
tenaires commerciaux, en particulier vis-à-vis de nos 
agriculteurs? Le ministre estime-t-il que les instruments 
de défense commerciale de l’UE ne nous protègent pas 
suffisamment? Le ministre peut-il déjà nous dire ses 
ambitions pour la poursuite de la réforme de l’OMC? Le 
ministre peut-il nous dire si la Belgique va formuler des 
propositions sur le prochain cadre financier pluriannuel 
de l’UE (2028-2034)?

Et enfin, pour terminer sur la partie relations exté-
rieures, l’intervenant aimerait revenir sur la question 
des adoptions illégales. Le ministre le sait, nous avons 
demandé, à travers le vote à l’unanimité d’une résolu-
tion, une vaste enquête administrative sur le sujet. Il 
s’est engagé ici-même à agir concrètement sur le sujet, 

essentieel belang. Wat zijn de lessen uit eerdere crisis-
sen op het vlak van consulair spoedbeheer?

Voor B-FAST zal een nieuwe strategie worden uit-
gerold. Wat zijn daar de krachtlijnen van? Gaat het om 
logistieke uitbreidingen, nauwere samenwerking met 
Defensie of het regionaal paraat houden van midde-
len? Is B-FAST, gelet op de toename van klimaat- en 
gezondheidscrisissen, klaar om respons te bieden bij 
gelijktijdige rampen? Volstaan materiaal en mankracht 
om binnen de 24 à 48 uur in actie te komen?

Welk deel van de begroting is bestemd voor mensen-
rechtendiplomatie? Zijn er geografische of thematische 
prioriteiten gesteld? De spreker denkt dan onder andere 
aan de persvrijheid, de bescherming van minderheden en 
de vrouwenrechten. Hanteert de FOD een mechanisme 
dat de eerbiediging van de democratische principes 
als voorwaarde stelt in de Belgische betrekkingen met 
autoritaire regimes? Zit die logica ingebed in de staats-
bezoeken of handelsmissies?

De spreker staat vervolgens stil bij de landen van het 
Afrikaanse continent. De minister heeft verwezen naar 
de projecten die hij uitvoert. Ten aanzien van die landen 
is een omvattende, strategische en coherente aanpak 
nodig. De economische diplomatie krijgt de prioriteit, in 
het bijzonder ten aanzien van onze partners die centra 
van economische groei zijn; daarbij spelen de Belgische 
expertise in bepaalde sectoren (hernieuwbare energie, 
cacao, havens, gezondheid) en het vooruitzicht op grond-
stoffen (ertsen). De spreker is ook blij dat de minister de 
buitensporige praktijk van het de-risken van banken wil 
tegengaan. Hij heeft het hier al vaak aangekaart: dat 
maakt het leven van onze landgenoten ter plaatse vaak 
uiterst ingewikkeld.

Een ander belangrijk punt: kan de minister concreet 
aangeven waar hij bij onze handelspartners oneerlijke 
handels- en economische praktijken heeft vastgesteld, in 
het bijzonder ten aanzien van onze landbouwers? Is de 
minister van oordeel dat de handelbeschermingsinstru-
menten van de EU ons onvoldoende beschermen? Kan 
de minister reeds zijn ambities schetsen voor de verdere 
hervorming van de WTO? Kan de minister vertellen of 
België voorstellen zal formuleren voor het volgende 
meerjarig financieel kader van de EU (2028-2034)?

Ter afronding van het gedeelte over buitenlandse 
betrekkingen komt de spreker terug op de kwestie van 
de illegale adopties. Zoals de minister weet, heeft de 
spreker, via de eenparige aanneming van een resolutie, 
verzocht om een uitgebreid administratief onderzoek 
dienaangaande. De minister heeft in deze assemblee 
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en collaboration avec la ministre de la Justice, à savoir 
Mme Annelies Verlinden. Les victimes nous l’ont dit: il 
y a urgence. Nous devons lutter contre ce phénomène. 
Soutenir les victimes et empêcher qu’il y en ait de nou-
velles. L’intervenant aimerait donc l’entendre à nouveau 
sur ce point. Qu’en est-il de cette enquête? Y a-t-il un 
calendrier à court terme? Quel en sera le budget alloué?

Ensuite, l’intervenant aborde la question de la 
Coopération au développement. Le ministre sait à quel 
point elle est importante pour l’intervenant. Il l’a expliqué 
maintes fois au sein de cette commission, elle est pri-
mordiale. Pour les pays partenaires, bien évidemment, 
mais pour la Belgique aussi. Que ce soit en termes 
d’opportunités économiques, le ministre l’a souligné il y a 
quelques instants, mais aussi de sécurité intérieure. On 
le sait, cela a été démontré ici, arrêter l’investissement 
dans cette coopération coûterait bien plus cher à l’État. 
L’intervenant compte donc, là aussi, sur le ministre, pour 
agir proactivement en la matière. Et il se réjouit de sa 
volonté de poursuivre l’assistance humanitaire, sans y 
imposer de coupes budgétaires.

La méthode employée outre-Atlantique en la matière 
entraîne évidemment des risques pour la survie d’un 
certain nombre d’organisations non gouvernementales et 
de missions et programmes des Nations Unies. Dans ce 
contexte, l’intervenant salue chaleureusement l’initiative 
à laquelle le ministre a souscrit, avec plusieurs de ses 
collègues européens, ce matin. Le ministre peut-il nous 
dire, plus largement, où en est la réflexion au niveau de 
l’Union européenne pour compenser cette baisse de 
l’aide américaine?

Il faut “retravailler notre stratégie humanitaire, comme 
le recommande le Service de l’Évaluation Spéciale”. Quel 
sens faut-il donner à cette réforme selon le ministre? 
Comment le ministre va-t-il travailler avec l’évaluateur 
spécial et garantir ses moyens d’expertise?

Son département contribuera activement à la  
4e Conférence internationale sur le financement du 
développement qui se tiendra à Séville. Il y fera valoir la 
dimension de l’efficacité opérationnelle. L’intervenant a 
une question très directe: sommes-nous suffisamment 
crédibles selon le ministre? On sait que d’autres pays 
baissent également leur budget de coopération. Quel 
est son regard sur cette situation?

Le ministre prône une concentration géographique 
sur les régions présentant une valeur ajoutée straté-
gique comparative pour la Belgique. Doit-on entendre 

beloofd om concrete actie te ondernemen, in samen-
werking met de minister van Justitie, mevrouw Annelies 
Verlinden. De slachtoffers hebben aangegeven dat daar 
dringend behoefte aan is. Dit verschijnsel moet worden 
bestreden. De slachtoffers moeten worden ondersteund 
en nieuwe slachtoffers moeten worden voorkomen. De 
spreker zou dus graag opnieuw het standpunt van de 
minister horen. Hoe zit het met dat onderzoek? Is er 
een tijdpad op korte termijn? Welk budget zal ervoor 
worden uitgetrokken?

De spreker gaat vervolgens in op de ontwikkelings-
samenwerking. De minister weet hoe belangrijk dat voor 
de spreker is. Een essentieel thema, zoals hij al vele 
malen in deze commissie heeft toegelicht. Uiteraard 
voor de partnerlanden, maar ook voor België. Niet al-
leen in termen van economische opportuniteiten, zoals 
de minister zonet zelf aangaf, maar ook in termen van 
interne veiligheid. Het is alom geweten, zoals hier werd 
aangetoond, dat het stoppen met investeren in ontwik-
kelingssamenwerking de Staat veel meer zou kosten. 
De spreker rekent er bijgevolg op dat de minister ook 
hier proactief optreedt. Het stemt hem tevreden dat de 
minister de humanitaire hulp wil voortzetten zonder 
begrotingsbezuinigingen op te leggen.

De aanpak daaromtrent aan de overkant van de 
Atlantische Oceaan brengt uiteraard risico’s met zich voor 
het voortbestaan van een aantal niet-gouvernementele 
organisaties en voor missies en programma’s van de 
Verenigde Naties. Tegen die achtergrond verwelkomt de 
spreker van harte het initiatief dat de minister, samen 
met meerdere van zijn Europese collega’s, vanoch-
tend heeft gesteund. Kan de minister deze assemblee 
meer algemeen vertellen hoever het denkwerk op het 
niveau van de Europese Unie staat om die daling van 
de Amerikaanse hulp te compenseren?

Onze humanitaire strategie moet worden herwerkt, zo-
als werd aanbevolen door de Dienst Bijzondere Evaluatie. 
Wat is het nut van die hervorming volgens de minister? 
Hoe zal de minister samenwerken met de Bijzondere 
Evaluator en zijn expertisemiddelen garanderen?

Zijn departement zal actief bijdragen aan de  
vierde Internationale Conferentie inzake Financiering van 
Ontwikkeling (Financing for Development) in Sevilla. Hij 
zal er een lans breken voor operationele effectiviteit. De 
spreker heeft een heel directe vraag: is ons land volgens 
de minister voldoende geloofwaardig? Het is geweten 
dat andere landen ook snijden in hun budget voor sa-
menwerking. Wat denkt de minister van die situatie?

De minister prijst een geografische concentratie op de 
regio’s met een comparatieve strategische meerwaarde 
voor België. Betekent zulks een nog nauwer partnerschap 
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par là un partenariat encore plus concentré qu’avec la 
liste des 14 pays partenaires? Comment pouvons-nous 
développer vers ces régions un contre-discours plus 
offensif et valoriser notre action?

La Belgique met l’accent sur le renforcement du 
multilatéralisme et le soutien aux “global public goods”. 
Quelle sera la part budgétaire dédiée à ces objectifs? 
Quels partenariats concrets sont visés cette année?

Le ministre peut-il déjà nous dire quelles seront ses 
lignes directrices en ce qui concerne la préparation de 
la COP30 au Brésil, le suivi des COP et l’aide climatique 
pour les pays en voie de développement?

Autre sujet: qu’en est-il des remises de dettes? Quels 
sont les pays prioritaires, quel est le cadre spécifique 
pour ces pays, et y a-t-il des conditionnalités? Quelle est 
notre capacité à les aider à mieux gérer cette dette en 
obtenant d’autres partenaires, notamment les créanciers 
privés ou les institutions internationales des remises 
de dette?

Autre point: comment fournir une aide au secteur de 
l’éducation dans les pays en voie de développement?

Comment nous impliquer dans la constitution d’états 
civils fiables et quelle est notre contribution au fonds 
créé par le groupe de travail pour l’agenda sur l’identité 
juridique de l’Organisation des Nations Unies?

Quels sont ses objectifs dans la lutte contre les épidé-
mies? Via des investissements dans la recherche pour 
circonscrire les derniers foyers de paludisme, la malaria, 
tuberculose et le VIH? Comment mobiliser les fonds et 
les volontés pour renforcer les secteurs médicaux des 
pays du sud dans un trio personnel, bâtiments,matériels, 
médicaux?

La cohérence des politiques est essentielle, si l’on 
veut allouer efficacement les ressources financières 
disponibles. Le ministre envisage-t-il d’explorer des 
instruments financiers innovants? Que le ministre pense-
t-il du développement de la coopération triangulaire, 
impliquant de nouveaux donateurs, comme le Qatar, 
les Émirats Arabes Unis ou le Koweït, qui disposent de 
fonds mais pas toujours d’expertise?

L’intervenant voudrait enfin connaître son action afin 
de plus mobiliser, ou de mieux mobiliser, les diasporas 
des pays partenaires, d’une part, qui résident dans notre 
pays, et les inclure dans nos projets de développement. 
Et le secteur privé, d’autre part. Tous deux ont, l’inter-
venant pense, un grand rôle à jouer.

dan met de lijst van de 14 partnerlanden? Hoe kan ten 
aanzien van die regio’s een offensiever counter narrative 
worden ontwikkeld en hoe kan de waarde van onze actie 
worden versterkt?

België spitst zich toe op de versterking van het mul-
tilateralisme en de steun aan de global public goods. 
Welk deel van de begroting zal aan die doelstellingen 
worden besteed? Welke concrete partnerschappen 
worden dit jaar beoogd?

Kan de minister al enige toelichting verstrekken over zijn 
richtlijnen betreffende de voorbereiding op de COP30 in 
Brazilië, de follow-up van de COP’s en de klimaathulp 
voor de ontwikkelingslanden?

En nog iets helemaal anders: hoe zit het met de 
kwijtschelding van de schulden? Welke landen krijgen 
voorrang, wat is het specifieke kader voor die landen 
en zijn er voorwaarden aan verbonden? Hoe kunnen 
wij hen helpen die schuld beter te beheren, door van 
andere partners, met name particuliere schuldeisers 
of internationale instellingen, de kwijtschelding van de 
schulden te verkrijgen?

Een ander punt: hoe kunnen we hulp bieden aan de 
onderwijssector in de ontwikkelingslanden?

Hoe kunnen we bijdragen tot het opzetten van betrouw-
bare burgerstaten en welke bijdrage kunnen we leveren 
aan het fonds dat werd opgericht door de VN-werkgroep 
met het oog op een juridische identiteit voor eenieder?

Wat zijn de doelstellingen inzake de bestrijding van 
epidemieën? Zal worden geïnvesteerd in onderzoek om 
de laatste broeihaarden van malaria, tuberculose en 
hiv in te dammen? Hoe wordt beoogd de middelen en 
wilskracht te mobiliseren om de medische sectoren in de 
zuidelijke landen meer slagkracht te verlenen door in te 
zetten op personeel, gebouwen en medische apparatuur?

Met het oog op de doeltreffende toewijzing van de 
beschikbare financiële middelen is samenhangend beleid 
essentieel. Beoogt de minister innovatieve financiële 
instrumenten nader te onderzoeken? Wat vindt de minis-
ter van de uitbouw van de driehoekssamenwerking met 
nieuwe donoren zoals Qatar, de Verenigde Arabische 
Emiraten of Koeweit, die wel over de middelen maar niet 
altijd over de deskundigheid beschikken?

Tot slot vraagt de spreker wat de minister van plan is 
om de in ons land wonende diaspora uit de partnerlanden 
meer of beter te mobiliseren en hen te betrekken bij de 
Belgische ontwikkelingssamenwerkingsprojecten. Idem 
wat de privésector betreft. Beide hebben, volgens de 
spreker, een belangrijke rol te spelen.



290854/027DOC 56

K A M E R • 2e   Z I T T I N G  VA N  D E  5 6 e   Z I T T I N G S P E R I O D E 2024 2025 C H A M B R E   2e   S E S S I O N  D E  L A  5 6 e   L É G I S L AT U R E

L’intervenant lui l’a dit, le ministre hérite de ce dépar-
tement à un moment extrêmement complexe. Dans ce 
contexte, nous attendons une diplomatie belge claire, 
courageuse et cohérente. Une diplomatie qui sache 
dire non, même à ses alliés. Une diplomatie qui ne 
renonce ni à ses valeurs, ni à sa mémoire, même face 
aux pressions. Une diplomatie qui donne de la fierté à 
ses agents, de la lisibilité à ses priorités, et de la voix 
aux sans-voix. L’état du monde nous impose de faire des 
choix. La neutralité molle n’est pas tenable. Aujourd’hui, 
le rôle de la Belgique ne peut pas être celui d’un pays 
qui observe. Il doit être celui d’un pays qui agit. Et pour 
agir, il faut du courage politique, des moyens budgétaires 
et une volonté d’incarner notre place dans le concert 
des nations. Donner à notre diplomatie un visage, une 
voix, une direction: voilà ce que nous attendons, voilà 
ce que les Belges méritent.

M. Christophe Lacroix (PS) est d’avis que la note 
de politique générale présentée par le ministre se veut 
ambitieuse et multidimensionnelle. Elle affirme la volonté 
de la Belgique de peser dans les affaires mondiales, de 
renforcer ses liens diplomatiques, de promouvoir la paix 
et de répondre aux défis actuels. Le membre soutient ces 
objectifs mais il déplore le fait que la vision budgétaire 
du gouvernement semble aller dans le sens opposé.

M. Lacroix observe notamment que l’aide au déve-
loppement est utilisée comme levier transactionnel pour 
atteindre des objectifs à la fois sécuritaires et écono-
miques. Or tel n’est pas l’objectif de la coopération et 
de la solidarité internationales. Les principes d’efficacité 
de l’aide, établis de longue date par le CAD de l’OCDE, 
sont mis à mal. Il ne fait aucun doute pour le membre 
que l’aide belge au développement doit rester centrée 
sur les besoins exprimés par les partenaires, et ne peut 
être dictée par les seuls intérêts géopolitiques de notre 
pays. Les financements consacrés à la coopération 
reculent et s’éloignent encore davantage de l’objectif des 
Nations Unies d’affecter 0,7 % du revenu national brut à 
l’aide publique au développement. Dans un monde où 
les inégalités explosent et où les crises se multiplient, le 
membre est convaincu que réduire l’effort de solidarité 
est non seulement une erreur dans la situation actuelle, 
mais aussi un choix politique lourd de conséquences 
pour les années à venir. Car lorsque les inégalités se 
creusent, que les tensions se renforcent et que l’aide au 
développement diminue, c’est tout un ressentiment vers 
l’Europe et vers la Belgique qui risque de se faire sentir.

Le membre déplore également la marginalisation 
progressive du rôle des ONG et de la société civile. 
Ce sont pourtant elles qui, sur le terrain, assurent la 

De spreker heeft eerder al gezegd dat de minister 
op een uiterst complex moment aan het hoofd van 
Buitenlandse Zaken komt. In die context wordt ver-
wacht dat de Belgische diplomatie duidelijk, moedig en 
samenhangend is. De diplomatie moet soms ook nee 
kunnen zeggen, zelfs tegen bondgenoten. De diploma-
tie moet steeds vasthouden aan haar waarden en aan 
haar verleden, ook onder druk. De diplomatie moet haar 
ambtenaren trots maken, bevattelijke prioriteiten stellen 
en de stemlozen een stem geven. De huidige wereldsitu-
atie vereist dat we keuzes maken. Een slappe neutraliteit 
is niet houdbaar. België mag thans geen genoegen 
nemen met de rol van waarnemer aan de zijlijn. België 
moet een land zijn dat actie onderneemt. En wie actie 
wil ondernemen, heeft politieke moed, budgettaire mid-
delen en de wilskracht nodig om aan de internationale 
tafel een plaats op te eisen. We moeten onze diplomatie 
een gezicht, een stem, een richting geven: dat is wat we 
verwachten, dat is wat de Belgen verdienen.

De heer Christophe Lacroix (PS) vindt de door de 
minister toegelichte beleidsnota ambitieus en multidimen-
sionaal. Ze bevestigt de wens van België om een stem te 
hebben in het wereldgebeuren, zijn diplomatieke banden 
te versterken, de vrede te bevorderen en een antwoord 
te bieden op de huidige uitdagingen. Het lid steunt deze 
doelstellingen, maar betreurt dat de begrotingsvisie van 
de regering de andere kant op lijkt te gaan.

De heer Lacroix merkt in het bijzonder op dat ont-
wikkelingshulp wordt gebruikt als een transactionele 
hefboom om zowel de veiligheids- als de economische 
doelstellingen te bereiken. Dit is echter niet het doel van 
internationale samenwerking en solidariteit. De begin-
selen van doeltreffendheid van hulp, die lang geleden 
werden vastgelegd door het DAC van de OESO, wor-
den ondermijnd. Het staat voor het lid buiten kijf dat de 
Belgische ontwikkelingshulp gericht moet blijven op de 
noden van de partners en niet uitsluitend mag worden 
gedicteerd door de geopolitieke belangen van België. De 
financiering voor samenwerking neemt af en raakt nog 
verder verwijderd van het doel van de Verenigde Naties 
om 0,7 % van het bruto nationaal inkomen te besteden 
aan officiële ontwikkelingshulp. In een wereld waarin 
ongelijkheid explodeert en crisissen zich vermenigvul-
digen, is het lid ervan overtuigd dat het verminderen van 
de solidariteitsinspanning niet alleen een vergissing is 
in de huidige situatie, maar ook een politieke keuze met 
verstrekkende gevolgen voor de komende jaren. Wanneer 
immers de ongelijkheid toeneemt, de spanningen oplopen 
en de ontwikkelingshulp afneemt, ontstaat het risico op 
wrok tegenover Europa en België.

Het lid betreurt ook de geleidelijke marginalisering van 
de rol van de ngo’s en het maatschappelijk middenveld. 
Toch zijn zij het die ter plekke de continuïteit van de 
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continuité de l’action, construisent les liens de confiance 
et garantissent la transparence de l’aide. Marginaliser les 
acteurs affaiblit indéniablement la légitimité et l’impact 
de la coopération au développement. Pour M. Lacroix, la 
politique étrangère doit être guidée par la justice sociale, 
la solidarité et le respect des peuples, en particulier en 
matière de droits humains et de dignité. Cela suppose 
de consacrer un budget suffisant à la coopération, de 
soutenir les ONG et d’orienter l’aide autour des principes 
de développement durable, de droits humains et de 
décolonisation des relations internationales. Le membre 
appelle le gouvernement à revoir sa copie, à choisir la 
solidarité plutôt que la rentabilité, à choisir les peuples 
plutôt que les profits, et à faire honneur à l’engagement 
international de la Belgique.

Proche-Orient

Cette région fait l’actualité jour après jour, heure après 
heure. Pourtant, aucun membre de la majorité ne s’est 
présenté en commission lorsque ce point était à l’ordre 
du jour, le 29 avril 2025, sur la base de plusieurs pro-
positions de résolution déposées par l’opposition. Les 
textes en question portaient sur la reconnaissance de 
la Palestine et sur l’instauration d’un embargo sur les 
armes à destination d’Israël. Le membre considère que 
cette réaction peut être qualifiée de véritable désertion 
collective, dans un contexte où la population de Gaza 
doit faire face à une situation indicible. Pour M. Lacroix, 
une telle attitude entre en contradiction frontale avec les 
positions publiques de certains groupes de la majorité, 
et notamment de celui du ministre. Il constate que le 
gouvernement reste figé dans une formule que le membre 
juge dépassée, et continue de plaider pour une solution 
à deux États via un processus diplomatique qui n’existe 
pas. Le membre s’en étonne et rappelle que pas moins 
de 148 États membres de l’ONU, sur 193, reconnaissent 
déjà l’État palestinien, soit une large majorité d’entre eux.

M. Lacroix souligne également que le ministre s’est 
engagé à continuer de faire pression sur l’UE au sujet 
de la Palestine. Il lui demande comment il compte s’y 
prendre et fait remarquer que l’Espagne, la Norvège, 
l’Irlande et la Slovénie ont déjà franchi le pas de la recon-
naissance, et que la France a annoncé qu’elle le ferait 
en juin 2025. Entretemps, la Belgique espère peser sur 
l’Europe, mais reste en retrait. Elle ne se joint pas aux 
pays qui se regroupent pour faire avancer cette théma-
tique à la fois politique, géostratégique et humanitaire. 
La Belgique s’est pourtant, jusqu’ici, montrée ferme dans 
ses positions à l’ONU, en soutenant notamment l’avis 
de la Cour internationale de justice (CIJ) sur l’illégalité 
de l’occupation israélienne et la récente résolution du 

acties garanderen, vertrouwensbanden smeden en de 
transparantie van de hulp garanderen. Het marginaliseren 
van de actoren verzwakt ontegensprekelijk de legitimiteit 
en de impact van de ontwikkelingssamenwerking. De 
heer Lacroix is van oordeel dat het buitenlandbeleid 
in het teken moet staan van sociale rechtvaardigheid, 
solidariteit en respect voor de volkeren, met name op 
het gebied van mensenrechten en waardigheid. Dat 
betekent dat voldoende geld moet worden uitgetrokken 
voor samenwerking, dat ngo’s moeten worden gesteund 
en dat de hulp moet worden gericht op de beginselen van 
duurzame ontwikkeling, mensenrechten en dekolonisatie 
van de internationale betrekkingen. Het lid roept de re-
gering op om haar standpunt te herzien, om solidariteit 
boven winstgevendheid te verkiezen, om mensen boven 
winst te verkiezen en om de internationale verplichtingen 
van België na te komen.

Midden-Oosten

Die regio is dag na dag, uur na uur in het nieuws. Geen 
enkel lid van de meerderheid is echter in de commissie 
verschenen toen dat punt op de agenda stond op 29 april 
2025, op basis van verschillende voorstellen van resolutie 
die door de oppositie waren ingediend. De teksten in 
kwestie gingen over de erkenning van Palestina en het 
instellen van een wapenembargo tegen Israël. Het lid 
is van mening dat die reactie kan worden omschreven 
als een ware collectieve desertie, op een moment dat 
de bevolking van Gaza het hoofd moet bieden aan een 
onuitsprekelijke situatie. Volgens de heer Lacroix is 
een dergelijke houding in directe tegenspraak met de 
publieke standpunten van bepaalde meerderheidsfrac-
ties, meer bepaald die van de minister. Hij merkt op dat 
de regering blijft vasthouden aan een formule die het lid 
als achterhaald beschouwt en blijft pleiten voor een 
tweestatenoplossing via een diplomatiek proces dat niet 
bestaat. Het lid is daarover verbaasd en wijst erop dat 
maar liefst 148 van de 193 VN-lidstaten de Palestijnse 
Staat al erkennen, een grote meerderheid dus.

De heer Lacroix benadrukt ook dat de minister vast-
besloten is druk te blijven uitoefenen op de EU met 
betrekking tot Palestina. Hij vraagt de minister hoe hij 
dit wil aanpakken en merkt op dat Spanje, Noorwegen, 
Ierland en Slovenië de stap van de erkenning al hebben 
gezet en dat Frankrijk heeft aangekondigd dat in juni 
2025 te zullen doen. België hoopt ondertussen invloed 
te hebben op Europa, maar blijft aan de zijlijn staan. Het 
sluit zich niet aan bij de landen die zich verenigen om 
deze politieke, geostrategische en humanitaire kwes-
tie vooruit te helpen. België heeft tot nu toe nochtans 
een standvastig standpunt ingenomen in de VN, door 
onder meer zijn steun te verlenen aan het advies van  
het Internationaal Gerechtshof (IGH) over de onwettigheid 
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Conseil des droits de l’homme de l’ONU, qui condamne 
les activités économiques dans les colonies.

Lors de son intervention le matin même à la radio, le 
ministre a souligné que l’urgence pour lui était de fournir 
une aide humanitaire, pas de reconnaître la Palestine. 
M. Lacroix est d’accord pour dire qu’il faut absolument 
que les convois humanitaires puissent entrer à Gaza et 
alimenter une population dont, selon les chiffres officiels, 
22 % risquent de mourir de faim dans les prochaines 
heures ou les prochains jours, en plus de ceux qui ont 
déjà été tués. Il rappelle que les bombes israéliennes 
frappent de manière indiscriminée des campements et 
des bâtiments, et que pour tuer un terroriste du Hamas, 
on tue des dizaines de personnes civiles. Et il précise 
qu’il n’est pas du tout d’accord avec l’idée défendue par 
le premier ministre, selon laquelle la reconnaissance de 
la Palestine n’est qu’un acte symbolique, qui ne change 
rien à la situation.

Le membre cite tout d’abord Bichara Khader, pro-
fesseur émérite à l’Université catholique de Louvain 
et spécialiste du Moyen-Orient et des relations euro-
arabes. Ce dernier a souligné récemment que l’ONU a 
reconnu l’État palestinien, et que le droit des peuples 
à l’autodétermination est reconnu par la Convention 
de Venise, et donc par la Belgique. Pour M. Khader, la 
reconnaissance n’est pas une question anodine, ni un 
geste purement rhétorique ou symbolique. C’est une 
décision d’une grande portée politique: la question de 
l’État de Palestine doit être la prémisse des négocia-
tions, et non leur aboutissement. La reconnaissance 
de la Palestine reflète l’inquiétude des pays européens 
à la poursuite d’une occupation israélienne qui détrui-
rait toute perspective de paix dans la région et dans 
l’ensemble de l’espace méditerranéen. Indirectement, 
elle révèle une prise de distance par rapport à la poli-
tique pro-israélienne des États-Unis de Donald Trump.  
Le professeur Khader poursuit en affirmant que la re-
connaissance ne peut pas tout régler. La négociation 
future portera sur les frontières, les colonies, les réfu-
giés, Jérusalem-Est et la connexion entre Gaza et la 
Cisjordanie. Mais elle constitue le début d’une solution. 
Ce n’est pas l’aboutissement, donc ce n’est pas sym-
bolique, que du contraire. La reconnaissance consiste 
surtout à dire à Israël qu’il n’a pas le droit d’éradiquer 
un peuple sur Terre.

Le membre se réfère ensuite à une carte blanche 
publiée le jour-même dans le journal Le Soir et signée 
par 25 personnes de confession juive. Elle affirme que 
le gouvernement israélien d’extrême droite est devenu 
un gouvernement criminel, qu’il est temps d’arrêter. Il se 
réfère également à une manifestation qui a rassemblé 

van de Israëlische bezetting en aan de recente resolutie 
van de VN-Mensenrechtenraad die de economische 
activiteiten in de nederzettingen veroordeelt.

Vanmorgen nog benadrukte de minister op de radio 
dat zijn prioriteit uitgaat naar humanitaire hulp, niet 
naar de erkenning van Palestina. De heer Lacroix is 
het ermee eens dat de humanitaire konvooien absoluut 
binnen moeten kunnen in Gaza om voedsel uit te delen 
aan de bevolking. Volgens officiële cijfers loopt 22 % het 
risico om in de komende uren of dagen te verhongeren, 
boven op de mensen die al overleden zijn. Hij herinnert 
eraan dat kampen en gebouwen zonder onderscheid 
worden getroffen door Israëlische bommen en dat om 
één Hamas-terrorist te doden, tientallen burgers worden 
gedood. De spreker is het helemaal niet eens met de 
opvatting van de eerste minister dat de erkenning van 
Palestina slechts een symbolische daad zou zijn die 
niets verandert aan de situatie.

Het lid citeert om te beginnen Bichara Khader, emeritus 
hoogleraar aan de Université Catholique de Louvain en 
gespecialiseerd in het Midden-Oosten en de Europees-
Arabische betrekkingen. Professor Khader wees er on-
langs op dat de VN de Palestijnse Staat heeft erkend en 
dat het zelfbeschikkingsrecht van volkeren wordt erkend 
door de Verklaring van Venetië en dus ook door België. 
Volgens de heer Khader is erkenning geen triviale aan-
gelegenheid en ook geen louter retorisch of symbolisch 
gebaar. Het is een beslissing van grote politieke betekenis: 
de kwestie van de Staat Palestina moet het uitgangspunt 
van de onderhandelingen zijn, niet het eindpunt. De 
erkenning van Palestina weerspiegelt de bezorgdheid 
van de Europese landen over de voortzetting van een 
Israëlische bezetting die elk vooruitzicht op vrede in 
de regio en in het hele Middellandse Zeegebied teniet 
zou doen. Onrechtstreeks duidt ze op een distantiëring 
van het pro-Israëlische beleid van de Verenigde Staten 
van Donald Trump. Professor Khader stelt voorts dat 
de erkenning niet alles kan oplossen. De grenzen, de 
nederzettingen, de vluchtelingen, Oost-Jeruzalem en de 
verbinding tussen Gaza en de Westelijke Jordaanoever 
zijn allemaal onderwerpen waarover in de toekomst zal 
moeten worden onderhandeld. Maar daar zit het begin 
van een oplossing. De erkenning is niet het eindpunt 
en is dus niet symbolisch, integendeel. Ze betekent 
bovenal dat men Israël duidelijk maakt dat het niet het 
recht heeft om welk volk op aarde dan ook uit te roeien.

Het lid verwijst vervolgens naar een open brief die 
dezelfde dag in de krant Le Soir werd gepubliceerd en die 
was ondertekend door 25 mensen van joodse geloofs-
overtuiging. Daarin wordt gesteld dat de extreemrechtse 
regering van Israël een criminele regering is geworden 
die een halt moet worden toegeroepen. Hij verwijst ook 
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à Bruxelles plusieurs dizaines de milliers de citoyens 
dimanche 11 mai 2025 pour les droits des Palestiniens 
et pour l’arrêt de ce que certains qualifient de génocide. 
Il constate que la majorité gouvernementale reste divisée 
sur la question, voire qu’elle se dérobe. Le contraste 
est saisissant avec, d’un côté, des déclarations fortes, 
des appels à la responsabilité et un alignement sur la 
dynamique européenne de plus en plus affirmée et, 
de l’autre, l’inaction et le silence politique. Pendant ce 
temps, la réalité sur le terrain ne fait que s’aggraver, les 
victimes civiles s’accumulent et la colonisation s’étend. 
Le droit international est bafoué et le gouvernement 
israélien veut mettre en place l’opération “Les chemins 
de Gédéon”, qui consisterait à déplacer tous les Gazaouis 
pour incorporer le territoire. M. Lacroix avertit que si l’on 
tarde trop, il n’y aura plus rien à reconnaître en Palestine, 
que du sable et des pierres.

Chaque jour qui passe à Gaza est un jour de plus dans 
l’horreur absolue, qui a déjà fait plus de 50.000 victimes, 
dans ce qui ressemble de plus en plus à un génocide. 
La note de politique générale du ministre ne fait que des 
mentions minimales et déconnectées à la gravité histo-
rique de la situation actuelle en Palestine. M. Lacroix est 
convaincu que le ministre, en tant que membre de son 
groupe, aimerait avancer, mais qu’il n’est pas suivi par 
d’autres groupes de la majorité, qu’il tâche de trouver un 
accord mais que d’autres bloquent les négociations pour 
des raisons purement idéologiques, voire égocentriques.

Le membre rappelle au ministre qu’il est le chef de la 
diplomatie belge. Il lui demande pourquoi il ne parvient 
pas à fédérer autour de lui les membres de la majorité 
sur le respect du droit international et des sanctions à 
l’égard d’un État qui se permet d’exterminer et d’affamer 
une population entière en toute impunité. L’argument 
défendu dans les rangs libéraux est qu’on ne négocie 
pas avec des terroristes. M. Lacroix admet qu’il est dif-
ficile de négocier avec le Hamas, mais trouve que pour 
entamer un processus de paix et de réconciliation, c’est 
avec l’ennemi que l’on doit discuter. Il cite les exemples 
des Anglais, qui ont dû négocier avec l’armée nord-
républicaine, alors qu’elle avait provoqué des attentats 
inimaginables; des Espagnols, avec les Basques et leur 
organisation terroriste; du régime sud-africain d’apartheid 
et de Nelson Mandela, emprisonné pour des actions 
soi-disant terroristes. Les processus de réconciliation 
et de paix supposent à chaque fois de négocier avec 
ceux qu’on a combattus précédemment.

naar een demonstratie in Brussel op zondag 11 mei 2025, 
waarop tienduizenden burgers vroegen de rechten van 
de Palestijnen te verdedigen en een einde te maken 
aan wat sommigen omschrijven als genocide. Hij stelt 
vast dat de regeringsmeerderheid verdeeld blijft over 
de kwestie en haar zelfs uit de weg gaat. Het contrast 
is frappant, met aan de ene kant forse verklaringen, 
oproepen tot verantwoordelijkheid en afstemming op 
de steeds assertievere Europese dynamiek en aan de 
andere kant passiviteit en politieke stilte. Ondertussen 
wordt de situatie ter plaatse alleen maar erger, loopt het 
aantal burgerslachtoffers op en breiden de nederzettin-
gen zich uit. Het internationaal recht wordt met voeten 
getreden en de Israëlische regering wil de operatie 
Gideon’s Chariots lanceren, die erin zou bestaan alle 
Gazanen te verdrijven teneinde het gebied in te lijven. 
De heer Lacroix waarschuwt dat als men te lang wacht, 
er in Palestina niets meer te erkennen zal zijn, buiten 
zand en stenen.

Elke dag die voorbijgaat in Gaza is een nieuwe dag 
van absolute horror, die al meer dan 50.000 slachtoffers 
heeft geëist in wat steeds meer op een genocide begint 
te lijken. De beleidsnota van de minister bevat slechts 
minimale verwijzingen, die geen rekening houden met 
de historische ernst van de huidige situatie in Palestina.  
De heer Lacroix is ervan overtuigd dat de minister, net 
als diens fractie, vooruitgang wil boeken, maar dat hij niet 
wordt gevolgd door andere fracties van de meerderheid. 
Volgens de spreker probeert de minister een akkoord te 
vinden maar blokkeren anderen de onderhandelingen 
om louter ideologische, zelfs egocentrische, redenen.

De spreker wijst de minister erop dat hij het hoofd 
van de Belgische diplomatie is. Hij vraagt de minister 
waarom hij er niet in slaagt de leden van de meerderheid 
achter zich te scharen om te ijveren voor de eerbiediging 
van het internationaal recht en voor sancties tegen een 
Staat die het zich veroorlooft een volledige bevolking 
totaal straffeloos uit te roeien en uit te hongeren. Het 
argument dat vanop de rijen van de liberale volksver-
tegenwoordigers weerklinkt, is dat niet met terroristen 
wordt onderhandeld. De heer Lacroix geeft toe dat het 
moeilijk is om met Hamas te onderhandelen, maar acht 
praten met de vijand nodig om een proces van vrede en 
verzoening op gang te brengen. Hij haalt er voorbeelden 
uit de recente geschiedenis bij: zo hebben de Engelsen 
met het IRA moeten onderhandelen, hoewel het ontstel-
lende aanslagen had gepleegd; de Spanjaarden zagen 
zich genoodzaakt met de Basken en hun terroristische 
organisatie te onderhandelen; denken we ook aan het 
Zuid-Afrikaanse apartheidsregime en Nelson Mandela, 
die voor vermeende terroristische acties gevangen zat. 
Verzoening en vredesprocessen gaan altijd gepaard met 
onderhandelingen met wie voordien werd bestreden.
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Pourquoi le gouvernement belge n’a-t-il pas encore 
officiellement reconnu l’État de Palestine? Pourquoi 
n’a-t-il pas encore pris de sanctions ciblées envers les 
dirigeants israéliens responsables des violences massives 
du droit international humanitaire? Le premier ministre 
lui-même a même déclaré, il y a quelques semaines, que 
si Benjamin Netanyahou venait en Belgique, il ne serait 
pas arrêté. Comment la Belgique peut-elle continuer à 
parler de justice internationale si elle n’agit pas avec 
cohérence dans un conflit aussi flagrant que celui-là?

Politique européenne

Pour le membre, la note de politique générale évoque 
à plusieurs reprises l’approfondissement de l’intégration 
européenne, mais n’expose pas de vision politique et 
géostratégique claire. Dans un contexte où les États-
Unis désertent toute une série d’organisations, L’UE 
se situe à un momentum de son histoire et la Belgique 
peut jouer pleinement son rôle de moteur européen. 
M. Lacroix demande au ministre quelle ligne cohérente et 
ambitieuse il veut dresser et quel rôle la Belgique entend 
jouer dans la relance du couple franco-allemand, dans 
le contexte de l’élection du nouveau chancelier allemand 
et des tensions internes à l’Union. Pour le membre, la 
Belgique peut être un facteur de réunion, d’apaisement 
et de relance dans le couple franco-allemand.

Il demande également au ministre comment il inter-
prète les rapprochements récents avec le Royaume-Uni, 
notamment sur les questions de défense. S’agit-il d’un 
réalignement stratégique, ou d’une initiative seulement 
ponctuelle concernant l’autonomie stratégique euro-
péenne? Quelles propositions concrètes le ministre 
défend-il pour renforcer notre souveraineté mutuelle, 
numérique et énergétique? Quels partenariats priori-
taires défend-il pour sortir des dépendances critiques, 
notamment envers la Chine?

Dans cette optique, le membre aimerait aussi savoir 
quelle est la position de rééquilibrage adoptée vis-à-vis 
des BRICS, dont le poids économique et diplomatique 
ne cesse de croître. Il salue la récente visite du ministre 
en Inde à ce sujet. La Belgique entend-elle initier un 
dialogue structuré avec ces pays, ou continuera-t-elle à 
privilégier exclusivement les alliances euro-atlantiques?

M. Lacroix demande également au ministre s’il compte 
soutenir activement, et notamment financièrement, la 
mise en place d’un tribunal spécial pour les crimes 
d’agression contre l’Ukraine, à l’instar d’autres membres 
du Conseil de l’Europe. Quelles démarches diplomatiques 
le ministre entreprend-il à ce sujet?

Waarom heeft de Belgische regering de staat Palestina 
nog niet officieel erkend? Waarom heeft ze nog steeds 
geen gerichte sancties opgelegd aan de Israëlische leiders 
die verantwoordelijk zijn voor de massale schendingen 
van het internationaal humanitair recht? De premier ging 
een paar weken geleden zelfs zo ver om te stellen dat 
mocht Benjamin Netanyahu naar België komen, hij niet 
zou worden gearresteerd. Hoe kan België het blijven 
hebben over internationale gerechtigheid als het niet 
samenhangend optreedt in een dermate flagrant conflict?

Europees beleid

Volgens het lid verwijst de beleidsnota meermaals 
naar het verdiepen van de Europese integratie, maar 
wordt er geen duidelijke politieke en geostrategische 
visie in uiteengezet. Nu de Verenigde Staten zich 
terugtrekken uit een hele reeks organisaties, maakt  
de EU een momentum in haar geschiedenis mee en 
kan België zijn rol als drijvende kracht achter Europa ten 
volle spelen. De heer Lacroix vraagt de minister welke 
samenhangende en ambitieuze lijn hij wil uitzetten en 
welke rol hij voor België ziet in de hernieuwde Frans-
Duitse relatie tegen de achtergrond van de verkiezing 
van de nieuwe Duitse kanselier en de spanningen bin-
nen de Unie. Volgens het lid kan België een factor zijn 
in het herenigen, bedaren en opnieuw aanzwengelen 
van de Frans-Duitse tandem.

Hij vraagt de minister ook hoe hij de recente toena-
dering tot het Verenigd Koninkrijk inzake inzonderheid 
defensie interpreteert. Gaat het om een strategische 
herpositionering of is het slechts een eenmalig initiatief 
in het kader van de Europese strategische autonomie? 
Welke concrete voorstellen bepleit de minister om onze 
wederzijdse autonomie en onze autonomie op het vlak 
van digitalisering en energiebevoorrading te versterken? 
Naar welke partnerschappen gaat zijn voorkeur uit om 
onze kritieke afhankelijkheid van met name China te 
doorbreken?

Vanuit diezelfde optiek zou het lid ook willen weten 
hoe de relatie met de BRICS-landen, waarvan het eco-
nomische en diplomatieke gewicht blijft toenemen, wordt 
gerekalibreerd. Hij is verheugd over het recente bezoek 
van de minister aan India in dat kader. Is België van 
plan een gestructureerde dialoog met die landen aan te 
gaan of blijft het zich uitsluitend op de Euro-Atlantische 
allianties richten?

De heer Lacroix vraagt de minister ook of hij van plan 
is om, naar het voorbeeld van andere leden van de Raad 
van Europa, de oprichting van een speciaal tribunaal 
voor misdaden van agressie tegen Oekraïne actief te 
steunen, inclusief financieel. Welke diplomatieke stap-
pen onderneemt de minister in dat verband?
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Sur le plan économique, le membre demande au 
ministre comment il interprète les discussions récentes 
sur les droits de douane et les mesures de réciprocité 
commerciale. Comment envisage-t-il d’assurer un équilibre 
entre la protection de notre industrie et l’engagement 
en faveur d’un commerce juste et durable?

En outre, le membre aimerait savoir quel souffle belge 
le ministre entend donner au niveau du Conseil de l’UE. 
La Belgique prendra-t-elle des initiatives fortes sur les 
réformes institutionnelles, sur l’élargissement de l’UE 
et de la continuité de l’intégration européenne, et sur la 
défense des valeurs fondamentales de l’Union?

M. Lacroix appelle à une politique étrangère euro-
péenne et ambitieuse, où la souveraineté de l’Europe 
est affirmée et agrandie. Il constate que le ministre 
ne juge pas raisonnable d’ambitionner de consacrer  
3 à 5 % du PIB à la défense et se rallie à cet avis. Dans 
le même ordre d’idées, il s’interroge sur la pertinence 
d’acheter du matériel de défense sans vision claire. Par 
exemple, des missiles polonais ont été acquis, alors que 
leurs composants sont essentiellement américains. Une 
telle démarche déforce encore davantage l’autonomie 
stratégique européenne, au prétexte d’acheter “euro-
péen”. De même, le membre émet des doutes quant 
à l’origine européenne des F-35 dont on dit qu’ils sont 
fabriqués en Italie.

Enfin, M. Lacroix s’inquiète de voir que l’UE envoie 
une première ministre d’extrême-droite parler en son 
nom auprès d’un président américain d’extrême-droite. 
Comment la Belgique réagit-elle face à cette banalisation 
inquiétante de l’extrême-droite au cœur de la représen-
tation européenne.

Devoir de vigilance

Le ministre insiste dans sa note sur sa volonté de 
promouvoir l’internationalisation des entreprises belges 
et sur le soutien aux diplomaties économiques et aux ins-
truments financiers extérieurs de la Belgique. Cependant, 
ce soutien ne semble pas être conditionné au respect par 
les entreprises du devoir de vigilance. Pour M. Lacroix, 
il s’agit pourtant d’une exigence minimale de justice.

Il pose trois questions à ce sujet. Tout d’abord, il 
demande quelle position la Belgique va adopter sur les 
nouvelles mesures “omnibus” de la Commission euro-
péenne. Le soutien financier ou diplomatique accordé aux 
entreprises belges opérant à l’étranger est-il conditionné 
au respect du devoir de vigilance?

Op economisch vlak vraagt het lid de minister hoe 
hij de recente besprekingen over douanerechten en 
wederzijdse handelsmaatregelen interpreteert. Hoe wil 
hij een evenwicht vinden tussen het beschermen van 
de Belgische industrie en het bevorderen van eerlijke 
en duurzame handel?

Bovendien wil het lid graag weten welke Belgische 
impuls de minister aan de Raad van de EU wil geven. 
Zal België krachtige initiatieven nemen met betrekking 
tot de institutionele hervormingen, de uitbreiding van de 
EU en de continuïteit van de Europese integratie en de 
verdediging van de fundamentele waarden van de Unie?

De heer Lacroix roept op tot een ambitieus Europees 
buitenlandbeleid, waarbij de soevereiniteit van Europa 
wordt bevestigd en uitgebreid. Hij merkt op dat de minis-
ter het niet redelijk vindt om ernaar te streven 3 tot 5 % 
van het bbp aan defensie te besteden en is het met dit 
standpunt eens. In dezelfde trant plaatst hij vraagtekens 
bij de relevantie van de aankoop van defensiematerieel 
zonder een duidelijke visie. Zo werden Poolse raket-
ten aangeschaft, terwijl de onderdelen hoofdzakelijk 
Amerikaans zijn. Een dergelijke aanpak ondermijnt de 
strategische autonomie van Europa nog meer, onder 
het voorwendsel dat men “Europees” koopt. Evenzo 
heeft het lid twijfels bij de Europese herkomst van de 
F-35’s, waarvan wordt gezegd dat ze in Italië worden 
geproduceerd.

Tot slot maakt de heer Lacroix zich zorgen over het 
feit dat de EU een extreemrechtse eerste minister stuurt 
om namens de EU te spreken met een extreemrechtse 
president van de VS. Hoe reageert België op deze 
zorgwekkende banalisering van extreemrechts in het 
hart van de Europese vertegenwoordiging?

Zorgplicht

In zijn beleidsnota benadrukt de minister dat hij de 
internationalisering van de Belgische bedrijven wil be-
vorderen en de economische diplomatie en de externe 
financiële instrumenten van België wil ondersteunen. 
Aan die steun lijkt echter niet de voorwaarde gekoppeld 
te zijn dat de bedrijven de zorgplicht moeten nakomen. 
Voor de heer Lacroix is dat nochtans een minimale 
vereiste van rechtvaardigheid.

Hij stelt hierover drie vragen. Ten eerste vraagt hij 
welk standpunt België zou innemen over de nieuwe 
“omnibus-maatregelen” van de Europese Commissie. 
Is financiële of diplomatieke steun aan Belgische be-
drijven die in het buitenland actief zijn afhankelijk van 
de naleving van de zorgplicht?
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Il demande également au ministre s’il dispose de 
mécanismes de contrôle. En cas de violation des droits 
humains ou du droit environnemental, quelles sont les 
sanctions prévues?

Enfin, M. Lacroix demande au ministre quelles garan-
ties il offre pour assurer que sa diplomatie économique 
soit réellement alignée avec les engagements belges 
en matière de droits humains, de climat et de dévelop-
pement durable.

Droits LGBTQI+

Le membre rappelle que les personnes LGBTQI+ 
sont criminalisées ou attaquées dans plus de 60 pays 
du monde. Il demande au ministre pourquoi sa note ne 
contient aucune stratégie claire pour la protection de 
ces personnes dans les relations bilatérales ou multila-
térales. Existe-t-il un budget dédié au soutien des ONG, 
défenseurs des droits humains, activistes LGBTQI+ à 
l’international?

Il aimerait également savoir quelle est la position du 
ministre à ce sujet dans les forums internationaux.

M. Nabil Boukili (PVDA-PTB) est d’avis que la note 
de politique générale du ministre présente plusieurs 
contradictions, mais aussi qu’elle contraste avec les 
orientations des autres membres du gouvernement. Elle 
met en avant l’approche 3D (développement, diplomatie, 
défense), mais prévoit des coupes brutales et drastiques 
dans le budget de la coopération belge au développe-
ment. Alors que la société civile ne cesse de défendre 
la nécessité d’engager au moins 0,7 % du PIB dans 
l’aide au développement, le gouvernement décide de 
restrictions budgétaires d’une ampleur sans précédent. 
Le ministre vient de confirmer une réduction de 25 % 
du budget annuel, qui privera le secteur de 106 millions 
d’euros en 2025 et jusqu’à 318 millions en 2027.

Pendant ce temps, le budget de la défense explose. Il 
est question d’investir 4 milliards d’euros supplémentaires 
dans la défense en un an. Le ministre explique que les 
difficultés budgétaires l’obligent à puiser dans le budget 
de la coopération mais le gouvernement ne semble avoir 
aucune difficulté à dépenser plusieurs milliards pour 
acheter davantage d’armes.

M. Boukili y voit un revirement politique majeur. Il fait 
remarquer qu’aucune réflexion n’a été menée sur les 
conséquences de la réduction draconienne du budget 
consacré à l’aide publique au développement (APD). Il 
s’étonne qu’on sabote un des piliers de l’approche 3D, 
tout en donnant une importance démesurée à un autre. 

Hij vraagt de minister ook of hij over controlemecha-
nismen beschikt. Wat zijn de straffen voor schendingen 
van de mensenrechten of de milieuwetgeving?

Ten slotte vraagt de heer Lacroix de minister welke 
waarborgen hij biedt om ervoor te zorgen dat zijn eco-
nomische diplomatie echt in overeenstemming is met 
de Belgische verbintenissen inzake mensenrechten, 
klimaat en duurzame ontwikkeling.

LGBTQI+-rechten

Het lid wijst erop dat LGBTQI+-mensen in meer dan 
zestig landen wereldwijd worden gecriminaliseerd of aan-
gevallen. Hij vraagt de minister waarom zijn beleidsnota 
geen duidelijke strategie bevat voor de bescherming van 
deze mensen in bilaterale of multilaterale betrekkingen. 
Is er een budget voor steun aan ngo’s, mensenrech-
tenactivisten en LGBTQI+-activisten in het buitenland?

Hij wil ook graag weten welk standpunt de minister 
over deze kwestie inneemt op internationale fora.

De heer Nabil Boukili (PVDA-PTB) is van mening dat de 
beleidsnota van de minister meerdere tegenstrijdigheden 
bevat, maar ook dat die afsteekt tegen de beleidslijnen 
van de andere regeringsleden. De beleidsnota legt de 
nadruk op de 3D-benadering (development, diplomacy, 
defence), maar stelt harde en drastische besparingen in 
het budget voor de Belgische ontwikkelingssamenwerking 
in het vooruitzicht. Terwijl het middenveld voortdurend 
de noodzaak verdedigt om ten minste 0,7 % van het bbp 
aan ontwikkelingshulp te besteden, beslist de regering 
tot ongeziene budgettaire beperkingen. De minister heeft 
net een besparing van 25 % op de jaarlijkse begroting 
bevestigd, waardoor de sector 106 miljoen euro zal 
mislopen in 2025 en tot 318 miljoen euro in 2027.

Intussen wordt het budget voor defensie sterk uit-
gebreid. Er is sprake van een extra investering van 
4 miljard euro in defensie in één jaar. De minister stelt 
dat de begrotingsmoeilijkheden hem dwingen in het 
samenwerkingsbudget te tasten, maar de regering lijkt 
er geen moeite mee te hebben meerdere miljarden uit 
te geven om meer wapens te kopen.

De heer Boukili beschouwt dat als een enorme politieke 
ommezwaai. Hij merkt op dat geenszins is nagedacht over 
de gevolgen van de drastische inperking van het budget 
voor officiële ontwikkelingshulp (ODA). Het verbaast hem 
dat een van de pijlers van de 3D-benadering onderuit 
wordt gehaald, terwijl aan een andere net te veel belang 
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On ne peut pas renforcer la cohérence d’une politique 
en affaiblissant structurellement l’un de ses fondements.

D’autre part, il est question de concentration géogra-
phique et thématique, en appliquant comme critère la 
valeur ajoutée stratégique pour la Belgique. Le membre 
en déduit que le principe fondamental de l’aide au 
développement, consistant à agir en priorité là où les 
besoins sont les plus grands, cède la place à une logique 
selon laquelle la coopération devient un simple outil 
d’influence, en prolongement des politiques nationales. 
La politique fondée sur la solidarité internationale et les 
droits humains est fortement menacée par les réductions 
budgétaires annoncées.

Or il n’est pas simplement question d’une aide fournie 
par le monde occidental à des régions du monde dans 
le besoin. La coopération internationale est née d’une 
volonté de réparer les conséquences du colonialisme 
imposé à ces pays et populations pendant des centaines 
d’années. Ce n’est que justice par rapport aux dégâts 
et au vol des richesses que le monde occidental a 
occasionnés pendant la période coloniale. Il ne s’agit 
pas d’un acte de charité du monde occidental vers le 
reste du monde.

L’approche 3D comprend aussi la question de la diplo-
matie. Mais le membre trouve difficile d’imaginer une 
politique diplomatique compatible avec une approche qui 
mise avant tout sur l’armement et la guerre. En Ukraine 
par exemple, les pays de l’UE ont jusqu’ici été dans la 
surenchère militaire et dans l’escalade, plutôt que de 
chercher une issue diplomatique.

De plus, les institutions qui sont censées garantir la 
voie diplomatique ne sont pas prises en considération. 
Le ministre ne fait aucune mention à l’OSCE, qui est 
pourtant fondamentale en termes de diplomatie inter-
nationale. Cette organisation a prouvé son efficacité 
pendant la guerre froide, en maintenant une forme 
de stabilité et en mettant fin à l’escalade militaire. Or 
l’OSCE souffre aujourd’hui de difficultés budgétaires 
et structurelles. M. Boukili est d’avis qu’il faut renforcer 
cette institution fondamentale et unique en son genre, 
qui regroupe les pays européens, les États-Unis et la 
Russie et leur permet d’entretenir un dialogue. Dans 
le contexte des négociations menées entre Trump et 
Poutine, où l’Europe reste quelque peu “sur la touche”, 
la Belgique et l’UE gagneraient à œuvrer à la survie 
de l’OSCE. Mais le membre constate que la promesse 
faite par le ministre de favoriser la voie diplomatique 
n’aboutira pas concrètement.

wordt gehecht. De samenhang van een beleid kan niet 
worden versterkt door een van de fundamenten ervan 
structureel te verzwakken.

Anderzijds is er sprake van geografische en themati-
sche concentratie, waarbij de strategische meerwaarde 
voor België als criterium wordt gehanteerd. Het lid leidt 
daaruit af dat het basisprincipe van de ontwikkelingshulp, 
namelijk prioriteit geven aan acties waar de behoeften 
het grootst zijn, plaats maakt voor een logica waarin 
samenwerking een eenvoudig beïnvloedingsinstrument 
wordt, een verlengstuk van het nationale beleid. Het op 
internationale solidariteit en mensenrechten gebaseerde 
beleid wordt ernstig bedreigd door de aangekondigde 
bezuinigingen.

Het gaat er echter niet alleen om dat het Westen 
hulp biedt aan behoeftige regio’s in de wereld. De in-
ternationale samenwerking is ontsproten aan de wens 
om de gevolgen te herstellen van het kolonialisme dat 
die landen en bevolkingen honderden jaren lang is op-
gelegd. Dat is alleen maar eerlijk gelet op de schade 
en de diefstal van rijkdommen die de westerse wereld 
heeft veroorzaakt tijdens de koloniale periode. Het is 
niet zomaar een daad van liefdadigheid van het Westen 
ten aanzien van de rest van de wereld.

De 3D-benadering omvat ook de diplomatie. Maar 
het lid vindt het moeilijk om zich een diplomatiek beleid 
voor te stellen dat verenigbaar is met een benadering 
die vooral op bewapening en oorlog focust. In Oekraïne 
bijvoorbeeld hebben de EU-landen vooralsnog hun 
toevlucht genomen tot een militair opbod en escalatie, 
veeleer dan te zoeken naar een diplomatieke oplossing.

Bovendien wordt geen rekening gehouden met de 
instellingen die worden geacht de diplomatieke weg te 
waarborgen. De minister rept met geen woord over de 
OVSE, die nochtans fundamenteel is voor de internatio-
nale diplomatie. Die organisatie heeft haar doeltreffend-
heid bewezen tijdens de Koude Oorlog, door een vorm 
van stabiliteit te handhaven en een einde te maken aan 
de militaire escalatie. De OVSE heeft momenteel echter 
te kampen met budgettaire en structurele moeilijkheden. 
De heer Boukili is van mening dat deze fundamentele en 
unieke instelling, die de Europese landen, de Verenigde 
Staten en Rusland samenbrengt en hen in staat stelt een 
dialoog te voeren, moet worden versterkt. In de context 
van de onderhandelingen tussen Trump en Poetin, waarin 
Europa enigszins aan de zijlijn staat, zouden België en 
de EU er baat bij hebben te werken aan het voortbestaan 
van de OVSE. Het lid stelt echter vast dat de belofte van 
de minister om de voorkeur te geven aan de diplomatie, 
niet tot concrete resultaten zal leiden.
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Il s’indigne également de l’approche adoptée vis-à-vis 
des États-Unis. Le ministre estime essentiel de préserver 
et de renforcer nos liens spéciaux avec ce pays, mais 
il ne dit rien du danger qu’il représente pour la stabilité 
mondiale. Il est clair pour M. Boukili que les États-Unis 
font tout pour maintenir leur domination, comme première 
puissance mondiale. Donald Trump engage une guerre 
commerciale sans précédent avec le reste du monde, 
tout en offrant un soutien inconditionnel au génocide 
contre les Palestiniens. Mais le ministre considère l’OTAN 
comme une pierre angulaire en matière de défense.  
Le membre trouve que cette affirmation va à l’encontre 
de l’idée d’autonomie stratégique au niveau européen. 
Il se demande en outre comment l’objectif d’établir une 
certaine stabilité dans le monde peut se faire avec les 
États-Unis, qui représentent selon lui la plus grande 
menace pour la stabilité et la paix. Il souligne que l’OTAN 
a été responsable, ces 20 dernières années, de plus 
de 4,5 millions de morts, en soutenant des guerres en 
Afghanistan, en Irak, en Libye et en Syrie, notamment.

Une autre contradiction flagrante de la politique sou-
tenue par le ministre concerne le conflit israélo-pales-
tinien. M. Boukili se penche d’abord sur la sémantique 
de cette expression: parler de conflit israélo-palestinien 
sous-entend l’existence d’un conflit entre deux forces 
égales. Pour lui, il serait plus juste de parler de guerre 
coloniale d’Israël contre le peuple palestinien. Le ministre 
affirme vouloir défendre le droit international, comme 
pierre angulaire de sa politique. Mais il n’envisage pas 
de prendre de sanctions contre l’État d’Israël et il tergi-
verse même sur la reconnaissance de l’État palestinien.

Dans une interview le matin même de la réunion, le 
ministre a insisté sur la nécessité de ne pas se tromper 
d’urgence et de donner la priorité à l’aide humanitaire. 
Or pour que l’aide humanitaire arrive aux Palestiniens,  
le membre ne voit pas d’autre solution que de faire 
pression sur Israël. Rien d’autre ne pourrait motiver le 
gouvernement israélien à changer de politique. L’impunité 
totale règne depuis 74 ans et après des mois de géno-
cide, la colonisation du territoire et le nettoyage ethnique 
par Israël se poursuivent sans entrave et s’intensifient 
de jour en jour.

L’approche préconisée par le ministre est d’attendre 
une décision au niveau européen. Pourtant, quand 
il s’agissait de l’Ukraine et de la guerre d’agression 
menée par la Russie, les décideurs n’ont pas tergiversé 
et ont réagi immédiatement. Par rapport à Israël, il n’est 
toujours pas question d’un embargo militaire, ni de 
la suspension de l’accord d’association UE-Israël, ni 

Hij hekelt eveneens de strategie ten aanzien van de 
Verenigde Staten. De minister acht het essentieel om 
onze bijzondere band met dat land in stand te houden 
en zelfs aan te halen, maar zwijgt over de gevaren die 
de Amerikaanse aspiraties inhouden voor de mondiale 
stabiliteit. Volgens de heer Boukili is het zonneklaar dat 
de Verenigde Staten er alles aan zullen doen om hun 
dominantie als grootste wereldmogendheid veilig te 
stellen. Donald Trump heeft een handelsoorlog zonder 
weerga ontketend met de rest van de wereld en inmid-
dels spreekt hij zijn onvoorwaardelijke steun uit voor 
de genocide tegen de Palestijnen. Toch beschouwt de 
minister de NAVO als een hoeksteen van onze defensie. 
De spreker vindt dat die opvatting indruist tegen de idee 
van Europese strategische autonomie. Hij vraagt zich 
bovendien af hoe een zekere wereldwijde stabiliteit tot 
stand kan komen als die mee moet afhangen van de 
Verenigde Staten, een land dat volgens hem net de 
grootste bedreiging vormt voor de stabiliteit en de vrede. 
De spreker benadrukt dat de NAVO de voorbije 20 jaar 
meer dan 4,5 miljoen doden op zijn conto heeft mogen 
schrijven via steun aan de oorlogen in Afghanistan, Irak, 
Libië en Syrië.

Een andere aperte tegenstrijdigheid in het beleid dat 
de minister voorstaat, heeft te maken met het Israëlisch-
Palestijnse conflict. De heer Boukili staat allereerst stil 
bij de semantische lading van die uitdrukking: spreken 
van een Israëlisch-Palestijns conflict veronderstelt een 
twist tussen twee gelijke machten. De spreker vindt het 
juister om te spreken van een koloniale oorlog van Israël 
tegen het Palestijnse volk. De minister verklaart dat hij 
het internationaal recht wil verdedigen, als een van de 
hoekstenen van zijn beleid. Hij is echter niet zinnens 
sancties te nemen tegen de Staat Israël en talmt zelfs als 
het op de erkenning van de Palestijnse Staat aankomt.

In een interview de ochtend van de vergadering heeft 
de minister gehamerd op de noodzaak om de prioriteiten 
juist te hebben en voorrang te geven aan de humanitaire 
hulp. Om er evenwel voor te zorgen dat die humanitaire 
hulp de Palestijnen kan bereiken, is er volgens de heer 
Boukili geen andere oplossing dan Israël onder druk te 
zetten. Alleen zo zal de Israëlische regering haar beleid 
misschien bijsturen. Sinds 74 jaar heerst totale straffe-
loosheid en na maanden van volkerenmoord gaan de 
kolonisatie van het grondgebied en de etnische zuivering 
door Israël onverminderd en almaar intensiever voort.

De minister acht het raadzaam een beslissing op 
Europees niveau af te wachten. Toen Rusland Oekraïne 
binnenviel, hebben onze beleidsmakers nochtans niet 
geaarzeld en onmiddellijk gereageerd. Als het echter 
over Israël gaat, oppert nog steeds niemand de idee van 
een militair embargo, blijft de associatieovereenkomst 
tussen de EU en Israël overeind en is van een verbod 
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d’interdire l’importation des produits israéliens. Assurer 
qu’on défend le droit international n’a pas de sens si les 
paroles ne sont pas appuyées par des actes.

M. Boukili signale que deux propositions de résolution 
sont actuellement à l’examen au sein de la commission, 
concernant la reconnaissance de l’État de Palestine, et 
pour appuyer un embargo militaire vis-à-vis d’Israël. Les 
partenaires de la majorité, après 18 mois de génocide, 
continuent de manœuvrer pour retarder l’adoption de 
ces textes.

Le membre estime que cette attitude est une honte 
pour le gouvernement et que la note de politique générale 
du ministre est hypocrite, incohérente et peu crédible. 
Il ne soutiendra pas le budget présenté par le ministre 
et estime que la situation est très grave.

M. Benoît Lutgen (Les Engagés) aborde tout d’abord 
la question du renforcement de nos liens avec les pays 
voisins. Il se réjouit de l’accent mis sur le renforcement 
de la coopération transfrontalière et au sein du Benelux. 
Une telle coopération est essentielle, notamment en 
matière de sécurité. D’autres domaines, tels que la santé 
ou l’environnement, pourraient aussi être renforcés grâce 
à une coopération avec nos voisins.

Le membre indique également que la coopération 
Benelux au sein des institutions européennes a sou-
vent permis à la Belgique et ses deux États partenaires 
d’exercer un poids plus important. Il demande au ministre 
s’il envisage de proposer des compromis intra-Benelux 
aux autres partenaires de l’Union, notamment lors des 
futures discussions budgétaires ou institutionnelles.

La note du ministre propose également de placer la 
prospérité économique au cœur de la diplomatie belge. 
M. Lutgen trouve important de développer une véritable 
politique nationale de sécurité économique. Une vision 
structurée et à long terme dans ce domaine devrait 
permettre de défendre nos intérêts. Il souligne à ce 
sujet que la note du ministre ne doit pas être examinée 
uniquement en fonction de l’actualité, mais qu’il faut 
l’apprécier sur plusieurs années.

Ensuite, le membre se réjouit des avancées annoncées 
concernant l’autonomie stratégique de la Belgique et de 
l’UE, en particulier sur cinq domaines.

Il est question tout d’abord de la défense. Le récent 
livre blanc constitue un progrès certain en ce sens. 
M. Lutgen reconnaît que développer une véritable auto-
nomie prendra du temps, notamment par rapport à 
certaines dépendances.

op de invoer van Israëlische producten geen sprake. 
Wie zich opwerpt als hoeder van het internationaal 
recht, moet er dan wel voor zorgen dat hij zijn woorden 
kracht bijzet met daden.

De heer Boukili geeft aan dat de commissie thans 
twee voorstellen van resolutie bespreekt, het ene over 
de erkenning van de Staat Palestina, het andere over 
een militair embargo tegen Israël. Na 18 maanden van 
genocide vinden de meerderheidspartijen het echter 
nodig om met vertragingsmaneuvers de aanneming van 
die resoluties op de lange baan schuiven.

Die beschamende schertsvertoning is een regering 
onwaardig en in dat opzicht vindt de heer Boukili de 
beleidsnota van de minister dan ook hypocriet, onsa-
menhangend en weinig geloofwaardig. Hij zal de door 
de minister voorgestelde begroting dan ook niet steunen 
en acht de situatie zeer ernstig.

De heer Benoît Lutgen (Les Engagés) heeft het 
eerst over het versterken van onze banden met de 
buurlanden. Hij is blij dat er extra aandacht gaat naar de 
versterkte samenwerking met andere landen en binnen 
de Benelux. Die samenwerkingsverbanden zijn cruciaal, 
met name op het vlak van veiligheid. Ook domeinen 
zoals volksgezondheid en milieu kunnen baat hebben 
bij samenwerking met de buurlanden.

Het lid wijst er voorts op dat de Benelux-samenwerking 
binnen de Europese instellingen er vaak voor heeft 
gezorgd dat België samen met zijn twee partnerlanden 
zwaarder kon doorwegen. Hij vraagt of de minister van 
plan is intra-Beneluxcompromissen voor te stellen aan 
de andere EU-partners, met name tijdens toekomstige 
begrotings- of institutionele besprekingen.

In de beleidsnota van de minister wordt ook voorge-
steld de economische welvaart centraal te stellen in de 
Belgische diplomatie. De heer Lutgen vindt het belangrijk 
dat een echt nationaal economisch veiligheidsbeleid wordt 
uitgewerkt. Een gestructureerde langetermijnvisie ter zake 
moet het mogelijk maken onze belangen te verdedigen. 
Hij benadrukt in dat verband dat de beleidsnota van 
de minister over een periode van meerdere jaren moet 
worden bekeken, veeleer dan enkel op korte termijn.

Het lid is voorts tevreden met de stappen die zullen 
worden gezet in de richting van strategische autonomie 
voor ons land en de EU, met name in vijf domeinen.

Eerst en vooral op het vlak van defensie. Het recente  
witboek is een duidelijke stap voorwaarts. De heer Lutgen  
erkent dat de totstandbrenging van een werkelijke autono-
mie tijd in beslag zal nemen, gelet op de afhankelijkheid 
op bepaalde vlakken.
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Deuxièmement, l’alimentation constitue un enjeu à la 
fois pour les Européens, mais aussi sur le plan diplo-
matique. M. Lutgen renvoie à la situation en Ukraine et 
à l’impact diplomatique du conflit sur certains pays du 
Moyen-Orient ou de l’Afrique, en lien avec la production 
de céréales. La production européenne est essentielle 
pour nourrir les Européens avec des produits de qualité, 
mais aussi dans un contexte international de soutien, 
au travers notamment des partenariats avec plusieurs 
pays d’Afrique. À ce sujet, le membre regrette que la 
spécificité des clauses miroirs concernant les accords 
commerciaux ne se retrouve pas en tant que telle dans 
la note de politique générale du ministre.

Ensuite, l’autonomie stratégique en matière de santé 
est également abordée largement. 

Le développement d’une autonomie sur le plan numé-
rique, qui inclut la cybersécurité, est aussi un aspect 
incontournable, notamment compte tenu des consé-
quences économiques que peuvent avoir les cyberat-
taques. La question du droit à l’information au sein de 
l’UE, en lien avec les valeurs qui y sont portées, est 
aussi prise en compte.

Enfin, l’UE et la Belgique doivent être davantage 
autonomes en matière d’énergie car sans elle, pas 
de défense, pas de santé, pas de numérique et pas 
d’alimentation.

La note de politique générale s’attarde par ailleurs sur 
nos relations avec les États-Unis. Le membre est d’avis 
que la réaction européenne face à la politique écono-
mique de l’administration Trump est trop timorée. Il se 
demande si la Belgique a l’intention d’insister pour que 
l’Union soit plus active à ce sujet. Il renvoie notamment 
au cadre international de l’OMC, que nous respectons 
et considérons comme essentiel pour nos intérêts. De 
même, M. Lutgen est d’avis que les règlements DSA 
et DMA sur les services numériques constituent une 
grande avancée au niveau européen et doivent être 
mis en œuvre sans exception. Face aux géants du 
numérique, ils représentent un enjeu économique et 
démocratique certain.

Le ministre met également l’accent sur la transition 
écologique et le membre s’en félicite. Les récentes 
tergiversations à ce sujet ne sont pas acceptables à 
ses yeux. Dans le même ordre d’idées, M. Lutgen est 
d’avis que le prochain cadre financier pluriannuel de l’UE 
devrait explorer toutes les possibilités de ressources 
propres. Il demande au ministre s’il a déjà établi des 
priorités à cet égard. Il faut tenir compte du fait que les 
prêts liés à NextGenerationEU devront être remboursés 
et que d’autres demandes budgétaires risquent d’arriver, 
notamment dans le domaine de la défense. Le budget 

Ten tweede is voedsel zowel in Europa als op diploma-
tiek vlak een uitdaging. De heer Lutgen verwijst naar de 
situatie in Oekraïne en de diplomatieke gevolgen van het 
conflict voor bepaalde landen in het Midden-Oosten en 
Afrika, in verband met de graanproductie. De Europese 
productie is van cruciaal belang om de Europeanen te 
voorzien van kwaliteitsvolle voedingsmiddelen, maar is 
ook belangrijk op het vlak van internationale steun, met 
name via partnerschappen met verschillende Afrikaanse 
landen. In dat verband betreurt het lid dat de specifieke 
kenmerken van spiegelclausules in handelsovereenkom-
sten niet als dusdanig zijn opgenomen in de beleidsnota 
van de minister.

Tevens wordt veel aandacht besteed aan de stra-
tegische autonomie op het vlak van volksgezondheid.

De ontwikkeling van digitale autonomie, met inbegrip 
van cyberveiligheid, is eveneens een cruciaal aspect, 
vooral gezien de potentiële economische gevolgen van 
cyberaanvallen. Er wordt ook rekening gehouden met 
het recht op informatie binnen de EU, in samenhang 
met de waarden die de EU uitdraagt.

Tot slot moeten de EU en België autonomer worden 
op het vlak van energie, want zonder energie is er geen 
defensie, geen volksgezondheid, geen digitalisering en 
geen voedsel.

De beleidsnota gaat overigens in op onze betrekkin-
gen met de Verenigde Staten. Het lid vindt de Europese 
reactie op het economische beleid van de Trumpregering 
te terughoudend. Hij vraagt zich af of België ervoor zal 
pleiten dat de EU zich meer zal laten horen op dat vlak. 
Het verwijst in het bijzonder naar het internationale kader 
van de WTO, dat ons land respecteert en essentieel acht 
voor zijn belangen. De heer Lutgen is ook van mening 
dat de DSA- en DMA-verordeningen inzake digitale dien-
sten een grote vooruitgang zijn op Europees niveau en 
zonder uitzondering ten uitvoer moeten worden gelegd. 
De internetreuzen creëren ontegensprekelijk uitdagingen 
voor de economie en de democratie.

De minister heeft eveneens aandacht voor de eco-
logische transitie, wat het lid toejuicht. Het is voor de 
spreker onaanvaardbaar dat er op dat vlak nog steeds 
getalmd wordt. In die logica vindt de heer Lutgen dat 
bij het volgende meerjarig financieel kader van de EU 
alle mogelijkheden qua eigen middelen moeten worden 
onderzocht. Hij vraagt de minister of hij in dat verband al 
prioriteiten heeft gesteld. Vergeten we niet dat de lenin-
gen in verband met NextGenerationEU moeten worden 
terugbetaald en dat er waarschijnlijk nog budgettaire 
verzoeken zullen komen, met name voor defensie. Ook 
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de la politique agricole commune (PAC) doit aussi abso-
lument être maintenu, selon le membre, notamment 
pour atteindre les objectifs, même si elle doit évoluer.

M. Lutgen s’interroge par ailleurs sur les projets de 
réforme des institutions européennes. Il est question 
notamment des bouleversements récents de la situa-
tion en Europe, des risques de blocages par les États 
alliés de Poutine ou versant dans le populisme, et de 
la nécessité de s’adapter, mais peu d’initiatives sont 
prises concrètement. Le membre demande au ministre 
quelles sont ses intentions dans ce cadre pour 2025. La 
nouvelle majorité allemande s’est-elle déjà positionnée 
à ce sujet?

Il demande ensuite quel est le planning prévu pour la 
révision de la stratégie nationale de sécurité. Il est d’avis 
que cela devrait se faire en parallèle, en coordination 
avec la nouvelle vision stratégique de la défense.

M. Lutgen s’étonne ensuite que la note du ministre 
ne mentionne pas le prochain sommet de l’Alliance 
atlantique à La Haye en juin 2025. Il sera évidemment 
essentiel pour l’avenir de l’Alliance, vu les doutes quant 
à la pérennité de celle-ci depuis l’arrivée de l’adminis-
tration Trump.

Le ministre met par ailleurs l’accent sur des réponses 
décisives aux crises et sur la priorité que la politique de 
développement doit accorder à la stabilité. Le membre 
constate que le budget est très détaillé en ce qui concerne 
la coopération et développement. Cela démontre pour 
lui qu’une réduction des moyens n’empêche pas de 
mener une vraie politique.

En ce qui concerne l’Ukraine, M. Lutgen demande au 
ministre s’il a été régulièrement informé des négocia-
tions qui ont conduit à la position de cessez-le-feu de 
la semaine précédente et de ses modalités, ainsi que 
des développements depuis. Quel soutien concret la 
Belgique pourra-t-elle apporter dans ce cadre? Il sou-
ligne également que lors du dernier conseil informel des 
Affaires étrangères, la décision de principe a été prise 
de créer un tribunal international spécial sur l’agression 
de la Russie envers l’Ukraine. Il demande au ministre 
s’il dispose de plus d’informations sur le calendrier, 
ainsi que les différentes procédures et le financement 
de ce dispositif.

Concernant la situation au Proche-Orient, le membre 
déplore que la Belgique n’ait pas encore reconnu l’État 
de Palestine. Il est cependant d’avis que chacun doit 
faire preuve de modération dans ses propos à ce sujet, 

het budget voor het gemeenschappelijk landbouwbeleid 
(GLB) moet volgens het lid absoluut gehandhaafd wor-
den om de doelen te bereiken, zelfs al moet het beleid 
worden bijgestuurd.

De heer Lutgen vraagt voor het overige naar de plan-
nen tot hervorming van de Europese instellingen. Men 
heeft het onder meer over de recente aardverschuivingen 
in Europa, het risico op blokkades door staten die met 
Poetin geallieerd zijn of die naar populisme neigen en 
de noodzaak om zich aan te passen, maar er worden 
weinig concrete initiatieven genomen. Het lid vraagt de 
minister wat zijn plannen op dat gebied zijn voor 2025. 
Heeft de nieuwe Duitse meerderheid daarover al een 
standpunt ingenomen?

Vervolgens vraagt hij wat het tijdschema is voor de 
herziening van de nationale veiligheidsstrategie. De 
spreker vindt dat dat parallel zou moeten gebeuren, in 
coördinatie met de nieuwe strategische visie op defensie.

Voorts verwondert het de heer Lutgen dat in de 
nota van de minister geen melding wordt gemaakt van 
de volgende top van het NAVO-bondgenootschap in  
Den Haag, in juni 2025. Die top zal uiteraard van groot 
belang zijn voor de toekomst van de Alliantie, gezien de 
twijfels over de duurzaamheid van het bondgenootschap 
sinds het aantreden van de regering-Trump.

De minister benadrukt ook dat doortastend moet wor-
den gereageerd op crises en dat het ontwikkelingsbeleid 
prioriteit moet verlenen aan stabiliteit. Het lid merkt op 
dat de begroting zeer gedetailleerd is wat samenwerking 
en ontwikkeling betreft. Volgens hem toont dat aan dat 
een vermindering van de middelen geen hinderpaal 
hoeft te zijn om een echt beleid te voeren.

Met betrekking tot Oekraïne vraagt de heer Lutgen 
de minister of hij regelmatig op de hoogte is gehouden 
van de onderhandelingen die vorige week tot het staakt-
het-vuren hebben geleid en van de voorwaarden die 
daaraan verbonden zijn. En wordt hij gebrieft over de 
ontwikkelingen die zich sindsdien hebben voorgedaan? 
Welke concrete steun kan België op dat vlak bieden? 
De spreker benadrukt eveneens dat tijdens de laatste 
informele Raad Buitenlandse Zaken het principebesluit 
is genomen om een speciaal internationaal tribunaal op 
te richten voor de agressie van Rusland tegen Oekraïne. 
Hij vraagt de minister of hij meer informatie heeft over 
het tijdschema, de verschillende procedures en de 
financiering van dat mechanisme.

Wat de situatie in het Nabije Oosten betreft, betreurt 
het lid dat België de Staat Palestina nog niet heeft 
erkend. Hij is evenwel van mening dat iedereen zich 
gematigd moet opstellen over dit onderwerp, temeer 
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d’autant plus que c’est une discussion qui est en cours 
depuis longtemps. Il salue à ce titre la carte blanche 
parue le jour-même dans le journal Le Soir, signée 
par vingt-cinq personnalités juives, car elle relève d’un 
certain courage de la part de ses auteurs.

Le ministre a pris des initiatives notamment à Varsovie 
et M. Lutgen l’invite à communiquer l’ensemble des 
éléments en la matière. Il salue également ses efforts 
en faveur de l’apport d’une aide humanitaire d’urgence 
et rappelle que ce dossier sera abordé en détail au 
prochain Conseil des Affaires étrangères de l’UE. La 
question de l’accord d’association UE-Israël devrait y 
être abordée, notamment en ce qui concerne l’application 
de l’article 2 de l’accord, qui pose le respect des droits 
humains comme condition du maintien du partenariat. 
Pour le membre, il ne fait aucun doute que les droits 
humains sont violés quotidiennement par Israël à Gaza 
et il espère que les blocages qui persistent au niveau 
européen, notamment en raison de tabous historiques 
ou d’obstacles idéologiques, seront levés.

Sur le plan budgétaire, le membre demande au ministre 
s’il intervient pour soutenir le soutien à la recherche dans 
les universités sur les questions internationales, au-delà 
de la collaboration qu’elles établissent avec l’Institut 
Egmont. Vu l’importance que ces enjeux prennent, ne 
faudrait-il pas soutenir cet enseignement?

Par ailleurs, il demande au ministre s’il compte faire 
évoluer la politique de communication au grand public 
concernant l’action internationale belge, y compris dans 
les écoles. Quels sont les moyens accordés à la lutte 
contre la désinformation et les questions internationales? 
Quels sont les vecteurs utilisés et les responsabilités? Le 
membre explique qu’il trouverait intéressant de consacrer 
une séance de commission à ce problème, éventuelle-
ment en lien avec les entités fédérées, qui ont un rôle 
à jouer en la matière.

Pour terminer, le membre se réfère à la ligne budgétaire 
53-11.354-001, à la page 49 du document du budget. Il 
y est question d’une contribution de la Belgique, pour  
un montant de 3000 euros, au Comité interprofessionnel 
des huiles essentielles françaises. Quelle est l’origine 
de cette cotisation obligatoire?

Mme Annick Lambrecht (Vooruit) fait observer que 
parmi toutes les questions auxquelles la politique étran-
gère du ministre peut apporter une réponse, celle du sort 
des victimes innocentes en Palestine, qui subissent la 
violence disproportionnée d’Israël, reste la plus urgente 
et le plus criante. Des dizaines de milliers de victimes 
innocentes, parmi lesquelles de nombreux enfants, ont 

daar de discussie al lange tijd gaande is. In dat opzicht 
is hij verheugd over de open brief die dezelfde dag in de 
krant Le Soir werd gepubliceerd en die was ondertekend 
door vijfentwintig vooraanstaande Joden. Daar is een 
zekere moed voor nodig.

De minister heeft een aantal initiatieven genomen, 
onder meer in Warschau, en de heer Lutgen nodigt hem 
uit alle ter zake doende informatie te verstrekken. Hij is 
ook ingenomen met de inspanningen van de minister 
om humanitaire noodhulp te verlenen en herinnert eraan 
dat het dossier uitvoerig zal worden besproken tijdens 
de volgende Raad Buitenlandse Zaken van de EU. De 
kwestie van de associatieovereenkomst tussen de EU 
en Israël zou op die Raad aan bod moeten komen, 
onder meer de toepassing van artikel 2 ervan, waarin 
de eerbiediging van de mensenrechten als voorwaarde 
wordt gesteld voor de handhaving van het partnerschap. 
Voor het lid lijdt het geen twijfel dat de mensenrechten 
in Gaza dagelijks worden geschonden door Israël; hij 
hoopt dat de aanslepende blokkeringen op Europees 
niveau, als gevolg van historische taboes of ideologische 
obstakels, zullen worden weggewerkt.

Met betrekking tot de begroting vraagt het lid de minister 
of hij universitair onderzoek naar internationale kwesties 
gaat ondersteunen, boven op de samenwerking van de 
universiteiten met het Egmontinstituut. Zou, gezien het 
belang van dergelijke kwesties, steun aan dat vakgebied 
geen goede zaak zijn?

Ook vraagt hij de minister of hij van plan is het com-
municatiebeleid aan te passen teneinde de Belgische 
internationale actie bekend te maken bij het grote publiek, 
ook op scholen. Welke middelen worden toegewezen 
aan de strijd tegen desinformatie en aan communicatie 
over internationale kwesties? Welke kanalen worden 
gebruikt en wie is verantwoordelijk? Volgens het lid zou 
het interessant zijn een commissievergadering te wijden 
aan dit probleem, eventueel in samenwerking met de 
deelstaten, die op dat gebied een rol te spelen hebben.

Tot slot verwijst het lid naar begrotingslijn 53-11.354-001  
op bladzijde 49 van het begrotingsdocument. Daar is 
sprake van een bijdrage van België aan het Comité 
interprofessionnel des huiles essentielles françaises 
ten belope van 3000 euro. Wat is de oorsprong van die 
verplichte bijdrage?

Mevrouw Annick Lambrecht (Vooruit) merkt op dat 
van alles waar het buitenlandbeleid van de minister een 
antwoord op kan geven, het lot van de onschuldige slacht-
offers in Palestina, als gevolg van het disproportionele 
geweld van Israël, de meest urgente en schrijnende blijft. 
Tienduizenden onschuldige slachtoffers ondertussen, 
waaronder vele kinderen. Dit is al lang geen oorlog meer, 
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déjà perdu la vie. Il ne s’agit plus d’une guerre depuis 
longtemps, mais d’un génocide. Tout le monde s’accorde 
à dire que l’horreur à Gaza doit cesser. La Belgique 
doit continuer à condamner clairement cette violence 
et soutenir l’initiative du président français Emmanuel 
Macron visant à reconnaître la Palestine. Au niveau 
européen, la Belgique doit plaider en faveur de sanctions. 
En outre, l’aide nécessaire, la nourriture, l’eau potable et 
les médicaments doivent enfin être autorisés à nouveau 
à Gaza. La coupe est pleine.

Les groupes de la majorité présenteront prochainement 
un texte à cette commission, et l’oratrice souhaite d’ores 
et déjà demander au ministre de mettre en œuvre le 
plus fidèlement possible les recommandations de cette 
résolution. L’intervenante se félicite de lire, dans sa note 
de politique générale, l’engagement fort du ministre en 
faveur de l’ordre juridique international, ce qui implique 
notamment de confirmer le soutien de la Belgique à la 
Cour pénale internationale et son intention d’intervenir 
dans l’affaire du génocide. Alors que le ministre évoque 
une politique de sanctions forte à l’égard de la Russie 
en ce qui concerne la guerre en Ukraine, la note de 
politique générale ne mentionne pas de sanctions à 
l’égard d’Israël. Comment le ministre peut-il l’expliquer 
à la lumière de sa promesse qu’il n’y aura pas deux 
poids deux mesures dans la politique étrangère de la 
Belgique?

Après la chute du régime Assad le 8 décembre 2024, la 
situation en Syrie est loin d’être stabilisée. En mars 2025, 
une vague de violence sectaire a causé la mort de cen-
taines de civils. Fin avril, les violences ont connu une 
nouvelle escalade avec des attaques violentes. Entre-
temps, Israël bombarde le pays à intervalles réguliers. 
L’instabilité persistante a provoqué un nouvel afflux de 
réfugiés vers le Liban, où plus d’un million de réfugiés 
syriens vivent déjà dans des conditions précaires. Cette 
nouvelle escalade montre qu’un retour en toute sécurité 
en Syrie demeure utopique pour l’instant, alors que l’aide 
humanitaire internationale à la Syrie et au Liban est lar-
gement insuffisante. La Belgique reste en retrait dans les 
discussions sur la Syrie au sein de l’Union européenne, 
alors que les besoins sont grands et que la Belgique 
accueille une partie des réfugiés syriens. Le ministre 
est-il prêt à jouer un rôle diplomatique plus important 
afin d’améliorer la situation en Syrie, en œuvrant à la 
création d’un fonds de reconstruction, en promouvant 
la levée totale de certaines sanctions et en apportant 
un soutien à la société civile locale?

Après des mois d’efforts infructueux, les initiatives en 
faveur de la paix dans l’Est du Congo semblent enfin 
porter leurs fruits ces dernières semaines. Des progrès 
importants ont été enregistrés: le 18 mars, les prési-
dents du Congo et du Rwanda ont appelé, au Qatar, à 

maar een genocide. De gruwel in Gaza moet stoppen: 
daar is iedereen het over eens. België moet dit geweld 
blijven veroordelen in klare taal en het initiatief van 
de Franse president Emmanuel Macron steunen om 
Palestina te erkennen. Op Europees niveau moet België 
pleiten voor sancties. Daarnaast moeten noodzakelijke 
hulp, voedsel, drinkwater en medicijnen eindelijk terug 
toegelaten worden in Gaza. De maat is vol.

Binnenkort leggen de meerderheidspartijen een tekst 
neer in deze commissie, en de spreekster wil de minister 
alvast van harte vragen om de aanbevelingen van deze 
resolutie zo goed mogelijk uit te voeren. De spreekster 
was verheugd om in zijn beleidsnota zijn sterk engage-
ment voor de internationale rechtsorde te lezen, met 
steun voor het Internationaal Strafhof en onder andere 
het voornemen van België om tussen te komen bij de 
Genocidezaak. Terwijl verwijst de minister wanneer 
het om Oekraïne gaat naar een sterk sanctiebeleid ten 
aanzien van Rusland, maar horen we daar bij Israël 
niets over. Hoe rijmt de minister dit met zijn belofte dat 
België niet met twee maten meet?

Na de val van het Assadregime op 8 december 2024 
is de situatie in Syrië allesbehalve gestabiliseerd. In 
maart 2025 leidde een golf van sektarisch geweld tot 
de dood van honderden burgers. Eind april escaleerde 
het geweld opnieuw met hevige aanvallen. Ondertussen 
voert Israël met de regelmaat van de klok bombarde-
menten uit op het land. De aanhoudende instabiliteit 
heeft opnieuw een stroom van vluchtelingen richting 
Libanon op gang gebracht, waar al meer dan een mil-
joen Syrische vluchtelingen in precaire omstandigheden 
verblijven. Deze nieuwe escalatie onderstreept dat een 
veilige terugkeer naar Syrië voorlopig uitgesloten blijft, 
terwijl de internationale humanitaire hulp aan zowel Syrië 
als Libanon ernstig tekortschiet. België blijft afzijdig bij 
Syriëdiscussies binnen de Europese Unie, terwijl de no-
den hoog zijn en België een deel Syrische vluchtelingen 
opvangt. Is de minister bereid een grotere diplomatieke 
rol op te nemen om de situatie in Syrië te verbeteren, met 
een heropbouwfonds, volledige opheffing van bepaalde 
sancties en steun aan het lokale middenveld?

De afgelopen weken lijkt er eindelijk schot te komen in 
de vredesinspanningen voor Oost-Congo, na maanden 
van herhaalde mislukte pogingen. Er werden belangrijke 
stappen gezet: op 18 maart riepen de presidenten van 
Congo en Rwanda in Qatar op tot een onmiddellijke 
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un cessez-le-feu immédiat et, le 25 avril, le Congo et le 
Rwanda ont signé, à Washington, un accord concernant 
le respect mutuel de leur souveraineté, l’objectif étant 
de conclure un accord de paix au plus tard en juillet. 
Toutefois, des informations inquiétantes continuent de 
nous parvenir concernant la poursuite des combats et les 
gains de terrain du M23 dans le Sud-Kivu. La Belgique 
a une responsabilité historique envers la population 
congolaise. Comment le ministre évalue-t-il ces récents 
développements diplomatiques et dans quelle mesure 
la Belgique y est-elle associée?

Le ministre évoque dans sa note de politique générale 
les “crises oubliées”, mais n’en dit pas plus à ce sujet. 
Le Soudan. Le Yémen. Le Myanmar. Haïti. L’adage “plus 
jamais la guerre” doit s’appliquer à tout le monde. Le 
groupe de la membre se bat pour toutes les victimes 
innocentes dans le monde. Tout le monde a droit à une 
vie digne, indépendamment de sa couleur de peau, de 
sa religion ou de son lieu de naissance. Que compte 
faire concrètement le ministre pour résoudre les crises 
oubliées? Sa note de politique générale ne donne au-
cune réponse. Quelles mesures concrètes le ministre 
prendra-t-il pour protéger les défenseurs des droits de 
l’homme, par exemple?

En matière de conflits, le ministre compte souvent 
sur le rôle diplomatique fort de l’Union européenne, 
mais l’intervenante tient à rappeler au ministre qu’il 
incarne lui-même l’Union européenne! Elle invite dès 
lors le ministre à user de son influence pour parvenir à 
un consensus et faire bouger les choses tant au sein 
de l’Union européenne qu’à l’extérieur.

Le ministre souligne la nécessité de diversifier et 
d’élargir les contacts diplomatiques de la Belgique 
au-delà de nos partenaires occidentaux traditionnels 
partageant nos valeurs. Le groupe de l’intervenante 
salue pleinement cette initiative. Il est plus que temps 
de nous tourner vers le Sud global. La ministre évoque 
la nécessité de concilier sécurité, droits de l’homme et 
climat, mais quel est le rapport entre ces trois éléments? 
Comment le ministre pense-t-il pouvoir les maintenir en 
équilibre? Le ministre a l’intention de s’engager dans un 
“jeu de pouvoir” et dans “une concurrence acharnée”. 
Que propose-t-il exactement et que demande-t-il? Ces 
questions sont étroitement liées à l’image de la Belgique 
que le ministre souhaite construire: quelle image pense-t-il 
que nous avons actuellement et quelle image souhaite-
t-il donner à la Belgique?

Le ministre fait référence, dans sa note de politique 
générale, à plusieurs initiatives européennes importantes, 
comme le règlement Omnibus, le Pacte pour une industrie 
propre et le Règlement sur les médicaments critiques. 
Celles-ci s’inscrivent clairement dans l’ambition de 

wapenstilstand en op 25 april ondertekenden Congo 
en Rwanda in Washington een akkoord over wederzijds 
respect voor elkaars soevereiniteit, met de bedoe-
ling om tegen juli een vredesverdrag te sluiten. Toch 
blijven er verontrustende berichten binnenkomen over 
aanhoudende gevechten en terreinwinst van de M23 in 
Zuid-Kivu. België heeft een historische verantwoordelijk-
heid tegenover de mensen in Congo. Hoe evalueert de 
minister deze recente diplomatieke ontwikkelingen en 
in hoeverre is België hierbij betrokken?

De minister vermeldt in zijn beleidsnota de woorden 
“vergeten crisissen”, maar rept hier voor de rest niet over. 
Soedan. Jemen. Myanmar. Haïti. Nooit meer oorlog geldt 
voor iedereen. Haar fractie strijdt voor alle onschuldige 
slachtoffers wereldwijd. Iedereen heeft recht op een 
goed leven. Los van huidskleur, religie of waar men 
geboren is. Wat gaat de minister concreet doen om 
vergeten crisissen aan te pakken? In zijn beleidsnota 
blijft een antwoord uit. Welke concrete acties neemt de 
minister om bijvoorbeeld mensenrechtenverdedigers 
te beschermen?

Aangaande conflicten rekent de minister vaak op een 
sterke diplomatieke rol van de Europese Unie, maar de 
spreekster wil de minister hier toch wel op het hart druk-
ken: hij is de Europese Unie! Ze roept de minister dan 
ook op om zijn stem te gebruiken om binnen en buiten 
de Europese Unie tot een consensus en tot beweging 
te komen.

De minister heeft het over het diversifiëren en uitbrei-
den van de Belgische diplomatieke contacten buiten 
onze traditionele Westerse gelijkgezinde partners. Haar 
fractie juicht dit ten volle toe. Het is eindelijk tijd dat 
we naar het Globale Zuiden kijken. De minister heeft 
het over het tegelijk voor ogen houden van veiligheid, 
mensenrechten en klimaat, maar wat is de verhouding 
tussen deze drie? Hoe denkt de minister dat hij deze met 
elkaar in balans kan brengen? De minister spreekt over 
het aangaan van “machtsspel en harde concurrentie”. 
Wat biedt de minister dan juist aan en wat vraagt hij? 
Dit is nauw verbonden met het imago van België waar 
de minister aan wil bouwen: Welk imago denkt hij dat 
wij op dit moment hebben en welk imago wil hij België 
dan juist aanmeten?

De minister verwijst in zijn nota naar enkele belangrijke 
Europese initiatieven, zoals de Omnibusverordening, de 
Clean Industrial Deal en de Critical Medicines Act. Deze 
kaderen duidelijk binnen de ambitie om de strategische 
autonomie van de Europese Unie te versterken, met 
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renforcer l’autonomie stratégique de l’Union européenne, 
notamment dans les domaines des matières premières 
critiques, de la capacité industrielle et de l’accès aux 
médicaments essentiels. Ces dossiers revêtent une 
importance capitale, non seulement pour notre sécurité 
économique, mais aussi pour la santé publique, le climat 
et notre résilience face aux pressions géopolitiques. En 
parallèle, nous devons relever le défi de concilier ces 
intérêts stratégiques avec nos engagements en matière de 
durabilité et de droits de l’homme. Comment la Belgique 
veillera-t-elle, dans le cadre de cet agenda européen, à 
ce que la réindustrialisation et l’approvisionnement en 
matières premières critiques n’entraînent pas de nouveaux 
dommages environnementaux ou un affaiblissement des 
normes sociales ailleurs dans le monde? Comment le 
ministre garantit-il que la lutte contre le travail forcé et 
le travail des enfants restera une partie intégrante de la 
politique commerciale et d’investissement, même lorsque 
la sécurité économique est sous pression?

Le ministre évoque également son rôle de “ministre 
de l’avenir “dans le volet de sa note dédié à la réforme 
de l’Union européenne. Nous entendons régulièrement 
parler de cette réforme, mais quel en est concrètement 
l’état d’avancement? Le groupe de la membre se bat pour 
une Europe qui a du cran. Le cran de défendre chaque 
jour ses valeurs, de relever ensemble les défis communs 
et de continuer à construire un avenir meilleur pour tous. 
Face à des défis majeurs tels que le changement clima-
tique et les tensions géopolitiques, il est clair que seule 
une Union européenne forte peut apporter une réponse. 
Avant qu’un nouveau cycle d’élargissement à des pays 
tels que l’Ukraine ou la Moldavie puisse avoir lieu, le 
groupe de l’intervenante estime qu’il faut d’abord s’atteler 
à des réformes internes visant à renforcer la capacité 
d’action de l’Union européenne. À cette fin, le droit de 
veto dans des domaines tels que la politique étrangère 
et la fiscalité doit être supprimé, afin que l’Union euro-
péenne puisse plus souvent parler d’une seule voix. Le 
Parlement européen doit également disposer d’une voix 
plus forte. Nous éviterons ainsi que des personnalités 
telles que Victor Orban, le premier ministre hongrois, 
puissent prendre l’Union européenne en otage. L’Union 
européenne doit disposer des instruments nécessaires 
pour sanctionner les États membres qui sapent l’État de 
droit. Quelles sont, en sa qualité de ministre des Affaires 
européennes, les priorités du ministre en matière de 
réforme de l’Union européenne? Comment le ministre 
entend-il s’y prendre et quel est, selon lui, un calendrier 
réaliste pour y parvenir? La Belgique se contentera-t-
elle d’un rôle de suiveur ou assumera-t-elle son rôle 
historique de facilitateur de compromis?

Une réduction générale de 1,8 % des moyens de 
fonctionnement du SPF Affaires étrangères est prévue, 
comme pour tous les autres départements non liés à la 

name op het vlak van kritische grondstoffen, industriële 
capaciteit en toegang tot essentiële medicijnen. Deze 
dossiers zijn van cruciaal belang, niet alleen voor onze 
economische veiligheid, maar ook voor de volksge-
zondheid, het klimaat en onze veerkracht tegenover 
geopolitieke druk. Tegelijk staan we voor de uitdaging 
om deze strategische belangen te verzoenen met onze 
engagementen op het vlak van duurzaamheid en men-
senrechten. Hoe zal België er, binnen deze Europese 
agenda, op toezien dat de herindustrialisering en de 
bevoorrading van kritieke grondstoffen niet leiden tot 
nieuwe milieuschade of een uitholling van sociale normen 
elders in de wereld? Hoe garandeert de minister dat de 
strijd tegen dwangarbeid en kinderarbeid integraal deel 
blijft uitmaken van het handels- en investeringsbeleid, 
ook wanneer economische veiligheid onder druk staat?

Verder heeft de minister het over zijn rol als “toe-
komstminister” wanneer het over de hervorming van 
de Europese Unie gaat. We horen regelmatig over 
deze hervorming, maar komt hier ook iets van in huis? 
Haar fractie strijdt voor een Europa met lef. Het lef om 
elke dag op te komen voor haar waarden, om gedeelde 
uitdagingen samen aan te pakken en om verder te 
bouwen aan een betere toekomst voor iedereen. Met 
grote uitdagingen als de klimaatverandering en geo-
politieke spanningen, is het duidelijk dat alleen een 
sterke Europese Unie antwoord kan bieden. Alvorens 
een nieuwe uitbreidingsronde met landen als Oekraïne 
of Moldavië kan plaatsvinden, moet er voor haar fractie 
eerst werk gemaakt worden van interne hervormingen 
om de slagkracht van de Europese Unie te vergroten. 
Daarvoor moet het vetorecht op domeinen zoals het 
buitenlandbeleid en fiscaliteit verdwijnen, zodat we als 
Europese Unie vaker met één stem spreken. Ook het 
Europees Parlement moet een sterkere stem krijgen. 
Daardoor zorgen we ervoor dat figuren zoals Victor 
Orban, de eerste minister van Hongarije, de Europese 
Unie niet kunnen gijzelen. De Europese Unie moet de 
instrumenten krijgen om lidstaten die de rechtsstaat on-
dermijnen te straffen. Als minister van Europese Zaken, 
wat zijn zijn prioriteiten in het hervormen van de Europese 
Unie, hoe wil de minister dit vorm geven en wat denkt 
de minister dat een realistische tijdslijn hiervoor is? Is 
België een volger of nemen wij onze historische rol als 
compromismaker op?

Er is een algemene vermindering van 1,8 % op de wer-
kingsmiddelen van de FOD Buitenlandse Zaken voorzien, 
net als alle andere niet-veiligheidsdepartementen. De 
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sécurité. Le ministre prévoit une réforme du SPF Affaires 
étrangères dans sa note de politique générale, mais 
les contours de cette réforme restent flous. Comment 
le ministre garantit-il que l’expertise acquise au fil des 
ans au sein de notre administration sera préservée?

L’intervenante conclut en lançant un appel concret 
au ministre. La sécurité est le fil rouge de sa note de 
politique générale. Dans un monde où les conflits se 
multiplient et où les droits de l’homme sont de plus en 
plus souvent bafoués, il est essentiel que la Belgique 
aligne parfaitement sa politique en matière d’exportation 
et de transit d’armes sur ses engagements internatio-
naux. Cela requiert davantage que de bonnes intentions. 
Lorsqu’elle était encore députée flamande, la membre 
a souvent insisté sur ce point, mais le niveau fédéral a 
également un rôle à jouer. Il est évident que le système 
actuel de licences et de contrôles est insuffisant en 
pratique. Trop souvent, la transparence, la coordination 
et des contrôles efficaces font défaut. Nous ne pouvons 
plus nous permettre un tel laxisme. L’oratrice invite le 
ministre à assumer pleinement son rôle de coordination 
interfédérale: réunir les autorités compétentes, renforcer 
les mécanismes de contrôle fédéraux en coopération 
avec le ministre de l’Économie et veiller à ce que les 
informations soient partagées rapidement et en temps 
utile avec les entités fédérées.

En cette période de tensions géopolitiques et d’incerti-
tude, l’intervenante compte sur une politique dans laquelle 
les droits de l’homme et la lutte contre le changement 
climatique ne sont pas relégués au second plan, mais 
constituent le fil conducteur de chaque décision. La 
membre demande au ministre de ne pas choisir entre 
sécurité et principes, mais de prouver qu’ils peuvent 
aller de pair.

Mme Rajae Maouane (Ecolo-Groen) souhaite tout 
d’abord reconnaître plusieurs éléments positifs de la 
note de politique générale du ministre. Il affirme son 
attachement au droit international, à la lutte contre 
l’impunité, au soutien à la Cour pénale internationale 
(CPI) et au multilatéralisme. Il insiste également sur la 
nécessité que l’Union européenne (UE) continue à porter 
ces principes dans un monde instable, et s’engage à 
défendre l’état de droit au sein même de l’UE. Il soutient 
une approche de paix et de développement dans la 
région des Grands Lacs, face à l’agression du Rwanda 
contre la RD Congo. La membre rejoint le ministre sur 
l’ensemble de ces points.

Le ministre rappelle également que l’aide humanitaire 
doit se concentrer sur les besoins les plus criants, et 
confirme l’importance des droits des femmes, de l’égalité 
des genres et de la santé sexuelle et reproductive. Mais 
pour la membre, ces engagements entrent en totale 

minister voorziet een hervorming van de FOD Buitenlandse 
Zaken in zijn beleidsnota, maar het is nog onduidelijk 
hoe dit zal gebeuren. Hoe verzekert de minister dat 
de jarenlange opgebouwde expertise binnen onze ad-
ministratie beschermd blijft?

Tot slot wil de spreekster een concrete oproep aan de 
minister lanceren. De rode draad door zijn beleidsnota 
is veiligheid. In een wereld waarin conflicten toenemen 
en mensenrechten steeds vaker onder druk staan, is het 
van essentieel belang dat België zijn wapenexport- en 
doorvoerbeleid volledig in lijn brengt met zijn internationale 
engagementen. Dat vergt meer dan goede intenties. Toen 
de spreekster nog Vlaams parlementslid was heeft zij hier 
vaak op gehamerd, maar ook het federale beleidsniveau 
moet zijn rol spelen. Het is overduidelijk dat het huidige 
systeem van vergunningen en controles in de praktijk 
tekortschiet. Te vaak ontbreekt het aan transparantie, 
coördinatie en effectieve controle. We kunnen ons zo 
een lakse houding niet meer veroorloven. De spreekster 
roept de minister op om zijn interfederale coördinerende 
rol ten volle op te nemen: breng de bevoegde overheden 
samen, versterk de federale controlemechanismen in 
samenwerking met de minister van Economie, en zorg dat 
informatie vlot en tijdig wordt gedeeld met de deelstaten.

Juist in tijden van geopolitieke spanningen en on-
zekerheid rekent de spreekster op een beleid waarin 
mensenrechten en de strijd tegen klimaatverandering 
niet naar de achtergrond verdwijnen, maar het kompas 
vormen voor elke beslissing. Laat ons niet kiezen tus-
sen veiligheid en principes, maar bewijzen dat ze hand 
in hand kunnen gaan.

Mevrouw Rajae Maouane (Ecolo-Groen) beaamt 
vooreerst dat de beleidsnota van de minister een aan-
tal positieve elementen bevat. De minister bevestigt 
zijn gehechtheid aan het internationaal recht, de strijd 
tegen straffeloosheid, de steun voor het Internationaal 
Strafhof (ISH) en het multilateralisme. Hij benadrukt ook 
dat de Europese Unie (EU) die beginselen moet blijven 
handhaven in een instabiele wereld, en zich moet inzet-
ten voor de verdediging van de rechtsstaat binnen de 
EU zelf. Hij ondersteunt een benadering van vrede en 
ontwikkeling in het Grote Merengebied, in de context van 
de agressie van Rwanda tegen de DR Congo. Het lid is 
het op al die punten met de minister eens.

De minister herinnert er ook aan dat humanitaire 
hulp gericht moet zijn op de meest dringende behoeften 
en bevestigt het belang van vrouwenrechten, gender-
gelijkheid en seksuele en reproductieve gezondheid. 
Volgens het lid zijn die verbintenissen echter volledig 
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contradiction avec les choix politiques et budgétaires 
formulés dans la note.

Le ministre affirme vouloir inscrire la Belgique dans 
une politique étrangère cohérente fondée sur le droit, 
les droits humains et la solidarité. Or sa note contient de 
belles intentions mais marque aussi une inflexion préoc-
cupante: il y a moins de moyens et moins d’ambitions, 
mais aussi plus de logique sécuritaire ou commerciale.

Coopération au développement

Pour Mme Maouane, les chiffres annoncés pour la 
coopération au développement accusent un recul his-
torique. En 2025, le budget de la coopération diminue 
déjà de 300 millions d’euros, ce qui représente une 
réduction de 22 % par rapport au budget de 2024. Si l’on 
suit cette trajectoire, il sera même question d’une coupe 
budgétaire de 35 % en 2027. Les économies s’élèvent 
à 42,6 millions pour les programmes gouvernementaux, 
51,5 millions pour les contributions multilatérales, 6 mil-
lions pour les mesures de lutte contre le changement 
climatique, 1,8 million pour l’aide humanitaire et 25 % 
du financement de la Société belge d’investissement 
pour les pays en développement (BIO). Dans le même 
temps, le budget de la défense augmente de 4 milliards 
rien que pour 2025. La membre se demande où est la 
cohérence de ces décisions avec l’approche 3D – pour 
diplomatie, défense et développement – revendiquée par 
le ministre. L’un des trois piliers est clairement sacrifié. 
Et ce n’est même pas assumé puisque la note de soli-
darité qui accompagne ces choix se contente d’acter 
d’anciennes difficultés budgétaires, sans assumer le 
virage politique majeur que constitue cette réduction 
structurelle.

La membre demande au ministre si, vu que ce budget 
de la coopération a déjà été réduit de 22 %, il compte 
s’en tenir là pour les prochaines années. Quelles garan-
ties peuvent être données concernant l’impact de ces 
coupes sur les populations bénéficiaires? Quelles sont 
les mesures prises pour en atténuer les effets sur les 
plus vulnérables?

Enfin, elle demande au ministre s’il confirme que, 
dès 2026, les critères de maintien des programmes se 
baseront sur leur impact réel, et non sur des intérêts 
économiques, migratoires ou sécuritaires.

Par ailleurs, la note parle de “partenariats mutuelle-
ment bénéfiques”, de “valorisation des atouts belges”, 
de “corridors stratégiques” et de soutien aux entreprises 
dans des pays riches en ressources. Pour Mme Maouane, 
de telles formulations peuvent avoir leur place dans 
une logique diplomatique, mais elles ne peuvent pas 

in tegenspraak met de in de beleidsnota beschreven 
politieke en budgettaire keuzes.

De minister zegt dat hij voor België een coherent 
buitenlands beleid beoogt, gebaseerd op recht, mensen-
rechten en solidariteit. De beleidsnota bevat inderdaad 
goede bedoelingen maar geeft ook blijk van een zorg-
wekkende koerswijziging: teruggeschroefde middelen 
en ambities, maar meer inzet op veiligheid en handel.

Ontwikkelingssamenwerking

Volgens mevrouw Maouane laten de aangekondigde 
cijfers voor ontwikkelingssamenwerking een historische 
daling zien. In 2025 daalt het budget voor ontwikkelings-
samenwerking al met 300 miljoen euro, wat neerkomt 
op een vermindering met 22 % ten opzichte van het 
budget voor 2024. Indien men die koers aanhoudt, zal 
er zelfs sprake zijn van een bezuiniging van 35 % in 
2027. De besparingen bedragen 42,6 miljoen euro voor 
gouvernementele programma’s, 51,5 miljoen voor mul-
tilaterale bijdragen, 6 miljoen voor maatregelen tegen 
de klimaatverandering, 1,8 miljoen voor humanitaire 
hulp en 25 % van de financiering voor de Belgische 
Investeringsmaatschappij voor Ontwikkelingslanden 
(BIO). Tegelijkertijd wordt het defensiebudget alleen al 
voor 2025 met 4 miljard euro verhoogd. Het lid vraagt 
zich af hoe die besluiten stroken met de 3D-benadering 
(diplomacy, defence, development) waar de minister zich 
op laat voorstaan. Een van die drie pijlers wordt duidelijk 
opgeofferd. Maar dan nog wordt geen verantwoordelijk-
heid opgenomen; in de solidariteitsnota voor die keuzes 
wordt louter naar eerdere budgettaire moeilijkheden 
verwezen zonder te erkennen dat deze structurele be-
zuiniging een ingrijpende politieke ommekeer inhoudt.

Het lid vraagt de minister of hij, gelet op het feit dat 
het budget voor ontwikkelingssamenwerking al met 22 % 
werd verlaagd, van plan is om het daar de komende jaren 
bij te laten. Welke garanties kunnen worden gegeven 
met betrekking tot de impact van die bezuinigingen voor 
de begunstigde bevolkingsgroepen? Welke maatregelen 
worden genomen om de gevolgen ervan voor de meest 
kwetsbaren te milderen?

Tot slot vraagt de spreekster of de minister kan beves-
tigen dat de criteria voor het handhaven van programma’s 
vanaf 2026 gebaseerd zullen zijn op de werkelijke impact, 
en niet op economische, migratie- of veiligheidsbelangen.

De nota heeft het ook over “wederzijds voordelige 
partnerschappen”, “valorisatie van Belgische troeven”, 
“strategische corridors” en steun voor bedrijven in grond-
stofrijke landen. Voor mevrouw Maouane passen derge-
lijke formuleringen misschien in een diplomatieke logica, 
maar ze mogen niet worden gebruikt om de kern van 
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redéfinir le cœur de l’aide publique au développement. 
Un secteur clé de la coopération historique de notre 
pays a même disparu des priorités thématiques: où est 
passée l’éducation dans la politique de coopération 
belge au développement?

Une autre inquiétude de la membre concerne la 
concentration géographique, qui se base désormais 
sur la “valeur ajoutée stratégique pour la Belgique”. Ce 
faisant, la Belgique va-t-elle maintenir son engagement 
envers les pays les moins avancés et les contextes les 
plus fragiles, comme recommandé par l’OCDE?

Israël – Palestine

Pour la membre, c’est sur ce thème que l’écart entre 
le discours et les actes du ministre est le plus flagrant. Il 
affirme que le droit international est sa boussole, mais 
reste silencieux sur la stratégie de famine, les destruc-
tions massives et les déplacements forcés imposés par 
Israël à Gaza.

Mme Maouane rappelle que ces derniers mois, des 
dizaines de milliers de Palestiniens sont morts. Gaza est 
aujourd’hui en état de siège total, l’accès humanitaire 
est bloqué, et l’ONU et les ONG n’ont plus les moyens 
d’opérer. Des enfants meurent de faim. Le gouvernement 
israélien vient de décréter la conquête et la destruction 
totale de Gaza. Il l’a fait officiellement, publiquement, 
et personne ne semble réagir. Pour la membre, ce n’est 
plus une opération militaire, c’est un projet d’éradication, 
autrement dit un génocide. Elle demande des actions 
simples et urgentes.

Tout d’abord, il faut faire entrer l’aide à Gaza, par 
tous les moyens, qu’ils soient terrestres, aériens ou 
maritimes, coûte que coûte, y compris en garantissant 
un couloir humanitaire, par la force s’il le faut. Ensuite, 
la membre réclame la suspension immédiate de tous 
les liens économiques avec Israël. L’UE est son premier 
partenaire commercial et la Belgique son neuvième pays 
d’exportation, surtout pour les diamants.

La situation actuelle offre une opportunité inédite. 
Les Pays-Bas, habituellement prudents, demandent 
une révision de l’Accord d’association UE-Israël, sur la 
base de l’article 2 relatif aux droits humains. De son côté, 
le ministre des Affaires étrangères français Jean-Noël 
Barrot a invité la Commission européenne à instruire le 
dossier. Mme Maouane souligne que l’UE sanctionne 
déjà plus de 30 régimes pour violations graves des 
droits humains et qu’elle se demande pourquoi Israël 
ne pourrait pas en faire partie.

officiële ontwikkelingshulp te herdefiniëren. Een sleutel-
sector van de historische ontwikkelingssamenwerking 
van ons land is zelfs verdwenen uit de thematische 
prioriteiten: waar is onderwijs naartoe in het Belgische 
ontwikkelingssamenwerkingsbeleid?

Een andere zorg van het lid betreft de geografische 
concentratie, die voortaan gebaseerd is op de “strategi-
sche meerwaarde voor België”. Zal België zich daarbij 
blijven inzetten voor de minst ontwikkelde landen en 
de meest fragiele contexten, zoals aanbevolen door 
de OESO?

Israël – Palestina

Volgens het lid is de kloof tussen de woorden en da-
den van de minister op dit punt het grootst. Hij beweert 
dat het internationaal recht zijn kompas is, maar zwijgt 
over de uithongeringsstrategie, de massavernietiging 
en de gedwongen ontheemding die Israël Gaza oplegt.

Mevrouw Maouane wijst erop dat in de afgelopen maan-
den tienduizenden Palestijnen zijn gestorven. Gaza 
is nu volledig belegerd, de toegang voor humanitaire 
hulp is geblokkeerd en de VN en de ngo’s hebben niet 
langer de middelen om hun werk te doen. Kinderen 
sterven van de honger. De Israëlische regering heeft 
zopas de verovering en totale vernietiging van Gaza 
afgekondigd. Dat gebeurde officieel en publiekelijk en 
toch lijkt niemand te reageren. Voor het lid is dit niet 
langer een militaire operatie, maar een uitroeiingsproject, 
met andere woorden genocide. Ze vraagt eenvoudige 
en dringende actie.

In de eerste plaats moet humanitaire hulp op gelijk 
welke manier, over land, door de lucht of over zee, 
koste wat het kost Gaza binnen kunnen geraken, met 
inbegrip van een desnoods hardhandig afgedwongen 
gewaarborgde humanitaire corridor. Vervolgens roept 
het lid op tot de onmiddellijke opschorting van alle 
economische banden met Israël. De EU is de grootste 
handelspartner van Israël en België is Israëls negende 
exportland, vooral voor diamanten.

De huidige situatie biedt een ongeziene kans. 
Nederland, doorgaans voorzichtig, roept op tot een 
herziening van het associatieverdrag tussen de EU 
en Israël, op basis van artikel 2 met betrekking tot de 
mensenrechten. De Franse minister van Buitenlandse 
Zaken Jean-Noël Barrot heeft de Europese Commissie 
opgeroepen de zaak te onderzoeken. Mevrouw Maouane 
benadrukt dat de EU al aan meer dan dertig regimes 
sancties oplegt voor ernstige mensenrechtenschen-
dingen en vraagt zich af waarom Israël daar geen deel 
van uitmaakt.
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Par ailleurs, il faut rappeler l’ambassadeur belge posté 
à Tel-Aviv. Quand on a rappelé l’ambassadeur belge du 
Venezuela ou de la Birmanie, c’était pour moins que ça. 
Après l’invasion de l’Ukraine, l’ambassadeur de Moscou a 
été rappelé pour consultation. Le gouvernement israélien 
viole le droit international et Mme Maouane estime qu’il 
est temps de le dire haut et fort et d’agir en conséquence.

Elle souligne l’incohérence de la politique adoptée 
vis-à-vis de la Russie et l’attitude face à Israël. On a 
imposé des dizaines de sanctions à la Russie, ses 
oligarques, ses banques et son pétrole, et on soutient 
militairement l’Ukraine. Mais face à Gaza, il n’y a pas 
d’embargo, pas de gel des avoirs, l’ambassadeur est 
toujours en place. De plus, après avoir affirmé être en 
faveur de la reconnaissance de la Palestine, et avoir 
appelé à manifester pour des sanctions contre Israël, le 
groupe politique du ministre s’est visiblement rétracté. 
Le ministre a expliqué qu’il n’allait rien faire parce que 
la politique, c’est compliqué, mais qu’il allait par contre 
veiller à ce que ceux qui n’ont rien à manger puissent 
manger.

Mme Maouane cite le ministre, qui affirme que la 
Belgique n’applique pas deux poids, deux mesures. 
Elle estime qu’il doit le démontrer. Elle lui demande s’il 
a l’intention de soutenir l’initiative le 20 mai 2025 au 
Conseil des affaires étrangères de l’UE. Elle lui demande 
ensuite s’il compte convoquer l’ambassadeur d’Israël 
pour exiger la fin du blocus humanitaire. Le gouvernement 
soutiendra-t-il la prise de sanctions ciblées contre les 
auteurs de crimes internationaux et les soutiens de la 
colonisation? Va-t-on interdire l’importation de produits 
issus des colonies?

Ensuite, est-il question d’exiger que les mesures 
provisoires ordonnées par la CIJ dans la procédure pour 
génocide soient pleinement mises en œuvre? Va-t-on 
soutenir un embargo sur les armes à destination d’Israël 
et enclencher un cadre européen de sanctions via le 
régime EU Global Human Rights Sanctions Regime?

Politique migratoire

Dans sa note de politique générale, le ministre prône 
une coopération au développement fondée sur l’égalité 
et le respect mutuel. Or dans la note de la ministre de 
l’Asile et de la Migration, Anneleen Van Bossuyt, il 
est question de sanctionner les pays qui refusent de 
signer des accords de retour. Une task force pilotée 
par l’Office des Étrangers devrait coordonner tous les 
leviers diplomatiques, y compris l’aide au développement, 

Ook moet de Belgische ambassadeur in Tel Aviv wor-
den teruggeroepen. De Belgische ambassadeurs werden 
voor minder teruggeroepen uit Venezuela of Myanmar. 
Na de invasie in Oekraïne werd de ambassadeur in 
Moskou teruggeroepen voor overleg. De Israëlische 
regering schendt het internationaal recht en mevrouw 
Maouane vindt dat het tijd is om dit luid en duidelijk te 
zeggen en dienovereenkomstig te handelen.

Ze benadrukt de inconsistentie tussen het beleid 
ten aanzien van Rusland en de houding ten aanzien 
van Israël. Er werden tientallen sancties opgelegd aan 
Rusland, zijn oligarchen, zijn banken en zijn olie, en 
Oekraïne wordt militair gesteund. Als het echter gaat 
om Gaza, dan is van een embargo of bevriezing van 
tegoeden geen sprake en de ambassadeur is er nog 
steeds. Bovendien had de fractie van de minister eerst 
verklaard voorstander te zijn van de erkenning van 
Palestina en opgeroepen om te manifesteren voor sanc-
ties tegen Israël, maar heeft kennelijk haar standpunt nu 
ingetrokken. De minister heeft verklaard dat hij niets zou 
ondernemen omdat politiek ingewikkeld is, maar dat hij 
er wel op zou toezien dat zij die niets te eten hebben, 
toch kunnen eten.

Mevrouw Maouane citeert de minister, die verklaart 
dat België niet met twee maten meet. Ze vindt dat hij 
die stelling ook moet bewijzen. Ze vraagt hem of hij van 
plan is het initiatief te steunen op 20 mei 2025, op de 
Raad van Buitenlandse Zaken van de EU. Ze vraagt 
hem vervolgens of hij van plan is de Israëlische am-
bassadeur te ontbieden om te eisen dat er een einde 
wordt gemaakt aan de humanitaire blokkade. Zal de 
regering gerichte sancties steunen tegen plegers van 
internationale misdaden en voorstanders van het ne-
derzettingenbeleid? Zal de invoer van producten uit de 
nederzettingen worden verboden?

Zal er vervolgens worden geëist dat de voorlopige 
maatregelen die het Internationaal Gerechtshof in de 
genocideprocedure heeft bevolen, volledig worden uit-
gevoerd? Komt er steun voor een embargo op wapens 
voor Israël en zal er een Europees sanctiekader tot 
stand komen via het EU Global Human Rights Sanctions 
Regime?

Migratiebeleid

In zijn beleidsnota pleit de minister voor ontwikkelings-
samenwerking op basis van gelijkheid en wederzijds 
respect. In de beleidsnota van de minister van Asiel en 
Migratie, Anneleen Van Bossuyt, is echter sprake van 
het opleggen van sancties aan landen die weigeren 
terugkeerovereenkomsten te ondertekenen. Een task-
force onder leiding van de Dienst Vreemdelingenzaken 
moet alle diplomatieke middelen coördineren, inclusief 



490854/027DOC 56

K A M E R • 2e   Z I T T I N G  VA N  D E  5 6 e   Z I T T I N G S P E R I O D E 2024 2025 C H A M B R E   2e   S E S S I O N  D E  L A  5 6 e   L É G I S L AT U R E

pour forcer ces retours. Mme Maouane explique que le 
directeur de l’Office des Étrangers a lui-même mis en 
garde contre ce type de chantage, en disant qu’on “ne 
peut pas instrumentaliser Enabel”.

Elle demande au ministre s’il estime que le rôle de 
l’Office des Étrangers est de définir la politique étrangère 
de la Belgique. Elle lui demande aussi s’il peut garantir 
que l’aide belge ne sera jamais conditionnée à des objec-
tifs migratoires, au détriment des populations locales.

Désarmement

Mme Maouane souligne que certains pays se retirent 
des traités de désarmement. Elle demande au ministre 
s’il peut confirmer que la Belgique restera pleinement 
engagée dans le traité d’Ottawa et les autres conventions 
internationales de désarmement.

Entreprise espagnole CAF

Début mars, la SNCB a décidé de poursuivre les négo-
ciations en vue de l’acquisition de 600 nouvelles rames 
avec l’entreprise espagnole CAF. Or cette entreprise est 
directement impliquée dans l’extension du tramway de 
Jérusalem (Jerusalem Light Rail), une infrastructure qui 
relie les colonies israéliennes illégales dans les territoires 
palestiniens occupés à Jérusalem-Ouest.

La membre souligne que ces colonies sont considé-
rées comme illégales par le droit international et par les 
Nations Unies. La Belgique, de son côté, a pris position 
à plusieurs reprises et a voté, en septembre 2024, en 
faveur de l’avis de la Cour internationale de Justice 
déclarant l’occupation israélienne illégale et appelant 
les États à mettre fin à toute forme de complicité, directe 
ou indirecte.

Le 3 avril 2025, la Belgique a également soutenu une 
résolution du Conseil des droits de l’homme des Nations 
Unies, qui appelle les entreprises à cesser toutes leurs 
activités dans les colonies israéliennes. Dès lors, il semble 
évident que les institutions publiques belges, et a fortiori 
les entreprises publiques, doivent être exemplaires et 
cohérentes avec les engagements internationaux de la 
Belgique. Il ne peut y avoir de double discours.

Mme Maouane demande au ministre comment il évalue 
la décision de la SNCB de poursuivre sa collaboration 
avec CAF, au regard du point 11 de la résolution de l’ONU 
que la Belgique soutient, et qui appelle explicitement 
à mettre fin à toute implication économique dans les 
colonies israéliennes. Ce choix de la SNCB affaiblit-il 

ontwikkelingshulp, om die terugkeer af te dwingen. 
Mevrouw Maouane legt uit dat de directeur van de 
Dienst Vreemdelingenzaken zelf voor dit soort chantage 
heeft gewaarschuwd door te stellen dat Enabel niet mag 
worden “geïnstrumentaliseerd”.

Ze vraagt de minister of hij van oordeel is dat de Dienst 
Vreemdelingenzaken tot taak heeft het buitenlandbeleid 
van België te bepalen. Ze vraagt hem ook of hij kan 
garanderen dat de Belgische hulp nooit afhankelijk zal 
zijn van migratiedoelstellingen, ten koste van de lokale 
bevolking.

Ontwapening

Mevrouw Maouane benadrukt dat sommige landen uit 
de ontwapeningsverdragen stappen. Ze vraagt aan de 
minister of hij kan bevestigen dat België zich ten volle 
zal blijven inzetten voor het Verdrag van Ottawa en voor 
andere internationale ontwapeningsovereenkomsten.

Het Spaanse bedrijf CAF

Begin maart heeft de NMBS beslist met het Spaanse 
CAF verder te onderhandelen over de aankoop van 
600 nieuwe treinstellen. Het bedrijf is echter rechtstreeks 
betrokken bij de uitbreiding van de Jerusalem Light Rail, 
een tramnet in Jeruzalem dat de illegale Israëlische 
nederzettingen in de Palestijnse gebieden verbindt met 
West-Jeruzalem.

Het lid onderstreept dat het internationaal recht en 
de Verenigde Naties die nederzettingen als illegaal 
bestempelen. Ook België heeft ter zake meermaals 
stelling genomen en in september 2024 ingestemd met 
het advies van het Internationaal Gerechtshof dat de 
Israëlische bezetting als illegaal aanmerkt en de lidstaten 
ertoe oproept onverwijld een einde te maken aan elke 
vorm van directe of indirecte medeplichtigheid.

Op  3 april 2025 schaarde België zich ook achter 
een resolutie van de VN-Mensenrechtenraad, die on-
dernemingen oproept hun activiteiten in de Israëlische 
nederzettingen te staken. Derhalve is het nogal van-
zelfsprekend dat de Belgische overheidsinstellingen en 
zeker de overheidsbedrijven het voorbeeld geven en de 
internationale verbintenissen van België uitdragen. Elke 
dubbele moraal moet worden geschuwd.

Mevrouw Maouane vraagt de minister hoe hij kijkt 
naar de beslissing van de NMBS om de samenwerking 
met CAF voort te zetten, gelet op punt 11 van de door 
België gesteunde VN-resolutie, waarin uitdrukkelijk 
wordt opgeroepen om alle economische banden met 
de Israëlische nederzettingen te verbreken. Tast die 
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la crédibilité de la Belgique en matière de respect du 
droit international?

Elle demande aussi au ministre s’il est prêt à lancer un 
audit ou une enquête sur les liens économiques entre les 
entreprises publiques belges et les entreprises actives 
dans les colonies israéliennes en territoire palestinien 
occupé. Enfin, est-il prévu de mettre à disposition, via 
le SPF Affaires étrangères, une base d’informations 
claires à destination des entreprises publiques belges 
afin qu’elles puissent identifier les sociétés impliquées 
dans ces colonies et orienter leurs choix en conséquence?

Famine à Gaza

Depuis plusieurs semaines, pas un seul camion 
humanitaire n’a pu entrer à Gaza, pas un sac de farine, 
pas une boîte de conserve, pas une seule goutte d’eau 
potable. Sur place, des mères désespérées n’ont d’autre 
choix que de mélanger de la nourriture pour bétail avec de 
l’eau bouillie pour tenter de nourrir leurs enfants. L’ONU 
parle d’une famine délibérée. Il s’agit d’une famine orga-
nisée, par le blocage de l’aide humanitaire, en violation 
flagrante du droit international. Un crime est en cours.

La membre demande au ministre quand il exprimera 
une condamnation claire et publique, de ces actes de 
privation volontaire. À quand des sanctions ciblées contre 
les responsables de ce blocus inhumain?

Mme Els Van Hoof (cd&v) fait observer qu’il n’est pas 
facile de rédiger une note de politique générale en cette 
période de turbulences géopolitiques. Il n’est en effet pas 
aisé de définir des priorités ou des axes prioritaires en 
matière de politique étrangère. Le ministre l’a cependant 
fait en accordant beaucoup d’attention à la diversification 
des partenariats, tant dans le domaine commercial que 
dans d’autres domaines. Ce choix politique s’inscrit en 
effet dans la recherche d’une autonomie stratégique 
ouverte que son groupe soutient pleinement.

La note de politique générale confirme également 
l’importance de l’approche 3D (défense, développe-
ment, diplomatie). Cette approche intégrant l’ensemble 
de l’administration (whole-of-government approach) 
figure dans la note de politique générale, ce qui est 
indispensable compte tenu des crises qui se produisent 
en permanence à proximité ou plus loin de chez nous. 
Son groupe continue toutefois de plaider pour que cette 
approche soit élargie à terme à l’ensemble de la société 

keuze van de NMBS de geloofwaardigheid van België 
als hoeder van het internationaal recht aan?

Ze vraagt de minister tevens of hij bereid is een door-
lichting en onderzoek te gelasten over de handelsbe-
trekkingen tussen de Belgische overheidsbedrijven 
en de ondernemingen die actief zijn in de Israëlische 
nederzettingen in bezet Palestijns gebied. Is de minister 
tot slot voornemens via de FOD Buitenlandse Zaken de 
Belgische overheidsbedrijven de nodige informatie te 
verstrekken zodat ze duidelijk kunnen uitmaken welke 
ondernemingen in die nederzettingen actief zijn en ze 
op basis daarvan in deze of gene zin kunnen beslissen?

Hongersnood in Gaza

Sinds een aantal weken komt geen enkele vrachtwa-
gen met humanitaire hulpgoederen Gaza nog binnen. 
Geen zak meel, conservenblik of druppel drinkbaar water 
komt erdoor. Wanhopige moeders ter plaatse moeten 
noodgedwongen veevoeder mengen met kokend water 
om hun kinderen te voeden. De VN spreekt van opzet-
telijke uithongering. Door de humanitaire hulp tegen 
te houden gaat het om georganiseerde hongersnood, 
flagrant in strijd met het internationaal recht. Er is een 
misdaad aan de gang.

Het lid vraagt wanneer de minister die doelbewuste 
ontbering stellig en publiekelijk zal veroordelen. Wanneer 
worden de verantwoordelijken van die onmenselijke 
blokkade eindelijk gestraft?

Mevrouw Els Van Hoof (cd&v) merkt op dat het niet 
makkelijk is om een beleidsnota op te stellen in deze 
geopolitiek turbulente tijden. Het is namelijk niet een-
voudig om prioriteiten of accenten te definiëren met 
betrekking tot het buitenlandbeleid. De minister heeft 
dit echter wel gedaan waarbij hij veel aandacht heeft 
besteed aan de diversificatie van de partnerschappen, 
zowel op het vlak van handel als in andere domeinen. 
Deze beleidskeuze past inderdaad binnen het streven 
naar een open strategische autonomie die haar fractie 
ten volle ondersteunt.

Tevens wordt het belang van de 3D-benadering (de-
fence, development, diplomacy) in de beleidsnota beves-
tigd. Die whole of government-benadering is opgenomen 
in de beleidsnota en dat is een must gezien de crisissen 
die zich permanent voordoen dicht bij huis of verder van 
hier. Het blijft echter een pleidooi van haar fractie om daar 
na verloop van tijd een whole of society-benadering van 
te maken, waarin alle actoren worden betrokken, zowel 
ngo’s, civiele organisaties alsook bedrijven, teneinde op 
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(whole-of-society approach), afin d’y associer tous les 
acteurs, tant les ONG et les organisations civiles que 
les entreprises, et de pouvoir ainsi aborder les crises 
actuelles et futures dans leur globalité.

Un autre volet important de la note de politique générale 
concerne les valeurs fondamentales qui continuent de 
faire partie intégrante de la politique étrangère, comme 
l’attention accordée aux droits de l’homme, à la démo-
cratie, à l’État de droit et à un ordre international fondé 
sur des règles. Il s’agit d’un défi colossal, a fortiori dans 
un monde où de plus en plus de pays respectent moins 
les règles du droit international.

L’intervenante indique ensuite qu’elle souhaite se 
concentrer spécifiquement, pour chaque foyer de conflit, 
sur ce déclin du respect de l’ordre juridique international 
et sur les conséquences qui en découlent. Dans ce cadre, 
elle pose plusieurs questions spécifiques concernant le 
conflit israélo-palestinien. L’intervenante commence par 
faire observer que les colonies établies en Cisjordanie 
constituent le principal obstacle à l’établissement d’une 
paix durable dans la région. Le nombre de colonies ne 
cesse d’augmenter. L’accord de gouvernement pré-
voit que la Belgique entreprendra des actions pour 
dénoncer cette situation. Le premier ministre israélien 
Benjamin Netanyahou a donné son feu vert pour porter 
le nombre de colons 700.000 à un million d’ici fin 2025. 
M. Netanyahu montre ainsi qu’il se moque des règles 
internationales. Le ministre préconisera-t-il de nouvelles 
sanctions européennes contre les colons, y compris au 
niveau européen?

L’intervenante fait également observer qu’un change-
ment de paradigme s’opère aujourd’hui dans plusieurs 
pays européens, par exemple en France. L’intervenante 
renvoie à cet égard à l’initiative du président français 
Emmanuel Macron, qui consiste à procéder à une recon-
naissance mutuelle des États d’Israël et de Palestine lors 
d’une conférence qui se tiendra en juin. Le ministre a-t-il 
déjà une idée plus précise du contenu de cette confé-
rence? La diplomatie belge est-elle également consultée 
à ce sujet? D’autres pays européens souhaitent-ils se 
joindre à cette initiative? Et ont-ils contacté la Belgique 
à ce sujet? Le ministre est-il en contact avec les pays 
arabes? Sont-ils eux aussi disposés à reconnaître Israël?

Il s’agit d’éléments importants dont on entend peu 
parler à l’approche de cette conférence, mais qui sont 
néanmoins importants pour profiter de la dynamique à 
l’œuvre et parvenir à cette reconnaissance mutuelle. 
La Haute représentante de l’Union pour les affaires 
étrangères et la politique de sécurité, Mme Kaja Kallas, 
a aussi dénoncé avec fermeté les actions d’Israël dans 
ce conflit, où la famine est utilisée comme une arme 

die manier ook de bestaande en toekomstige crisissen 
in zijn geheel te kunnen aanpakken.

Een ander belangrijk luik van de beleidsnota zijn de 
fundamentele waarden die een integraal onderdeel blijven 
uitmaken van het buitenlandbeleid, zoals de aandacht 
voor mensenrechten, democratie, rechtsstaat en een 
op regels gebaseerde internationale orde. Dat is een 
enorme uitdaging zeker in een wereld waarin steeds 
meer en meer landen minder respect betonen voor de 
internationale rechtsregels.

Vervolgens geeft de spreekster aan dat zij per conflict-
haard specifiek wenst in te zoomen op dit tanende respect 
voor de internationale rechtsorde en de gevolgen hiervan. 
In dit kader heeft ze een aantal specifieke vragen omtrent 
het conflict tussen Israël en Palestina. Vooreerst merkt 
de spreekster op dat de nederzettingen in de Westelijke 
Jordaanoever het grootste obstakel vormen voor een 
duurzame vrede in de regio. Het aantal nederzettingen 
wordt nog steeds uitgebreid. Het regeerakkoord stelt 
dat België acties zal ondernemen om dit aan de kaak 
te stellen. De eerste minister van Israël, met name de 
heer Benjamin Netanyahu, heeft het signaal gegeven om 
tegen eind 2025 de nederzettingen te laten stijgen van 
700.000 tot 1 miljoen kolonisten. Hiermee geeft ook de 
heer Netanyahu aan dat hij lak heeft aan internationale 
regels. Zal de minister pleiten voor verdere Europese 
sancties tegen kolonisten, ook op Europees niveau?

Tevens merkt de spreekster op dat er thans een shift 
plaatsvindt in de benadering van een aantal Europese 
landen, zoals bijvoorbeeld Frankrijk. De spreekster ver-
wijst hierbij naar het initiatief van de Franse president, 
met name de heer Emmanuel Macron, dat erin bestaat 
om over te gaan tot een wederzijdse erkenning van de 
staten Israël en Palestina tijdens een conferentie die in 
juni zal plaatsvinden. Heeft de minister al meer zicht 
op de invulling van die conferentie? Wordt daarbij de 
Belgische diplomatie ook afgetoetst? Zijn er andere 
landen van Europa die hierin willen meegaan en die 
België hierover contacteren? Heeft de minister contact 
met de Arabische landen? Zijn zij bereid om Israël 
evenzeer te erkennen?

Dit betreft belangrijke elementen waar wij weinig 
over horen in aanloop naar die conferentie, maar die 
toch van belang zijn om dat momentum aan te grijpen 
zodoende tot die wederzijdse erkenning over te gaan. 
Ook de Hoge vertegenwoordiger van de Unie voor 
Buitenlandse Zaken en Veiligheidsbeleid, met name 
mevrouw Kaja Kallas, heeft zich scherp uitgelaten ten 
aanzien van de handelingen van Israël tijdens dit conflict 
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militaire. L’intervenante estime que ce recours à la famine 
constitue l’une des violations les plus répréhensibles du 
droit international.

En outre, l’intervenante constate que le gouvernement 
néerlandais adopte également une position plus ferme, 
ce qui est surprenant compte tenu de sa composition 
actuelle. En effet, le gouvernement néerlandais demande 
désormais la conduite d’une enquête formelle pour 
examiner si l’article 2 de l’accord d’association entre 
l’Union européenne et Israël est effectivement respecté. 
Quel message le ministre transmettra-t-il à ce sujet au 
nom de la Belgique au cours de la prochaine réunion 
formelle des ministres des Affaires étrangères de l’Union 
européenne le 20 mai prochain? Y préconisera-t-il aussi 
ces sanctions concrètes à l’encontre d’Israël, tant des 
sanctions individuelles que des sanctions faisant suite à 
l’examen du respect de l’article 2 de l’accord d’association 
précité et des conséquences qui peuvent en découler?

L’intervenante évoque ensuite le conflit en Ukraine. 
Le ministre indique à juste titre dans sa note de politique 
générale que le processus d’adhésion à l’Union euro-
péenne doit être respecté. L’intervenante espère que 
la Belgique continuera à soutenir pleinement l’Ukraine 
dans cette voie. Elle estime en outre qu’il importe de 
maintenir une pression maximale sur la Russie au moyen 
des sanctions imposées.

Dans le cadre de ce conflit, il importe aussi de lutter 
contre l’impunité. L’intervenante ne trouve toutefois aucune 
mention à ce sujet dans la note de politique générale du 
ministre, alors que l’accord de gouvernement flamand 
prévoit clairement que le gouvernement flamand jouera 
un rôle de premier plan dans l’enquête de la Cour pénale 
internationale. Fin mars, l’intervenante a rencontré en 
Ukraine Mme Oleksandra Matviichuk, figure de proue 
de l’organisation The Centre for Civil Liberties, qui a 
reçu le prix Nobel de la paix en 2022. Mme Oleksandra 
Matviichuk a reçu un doctorat honoris causa de l’université 
de Louvain-la-Neuve. Cette femme accomplit un travail 
admirable, puisqu’elle procède déjà à l’enregistrement 
de tous les crimes de guerre sur le terrain, avec toute 
une équipe qui fait en sorte de ne pas devoir attendre 
la fin de la guerre pour établir les faits nécessaires afin 
de mettre fin à l’impunité. Il est également question 
de la création d’un tribunal spécial pour l’Ukraine. Sa 
création serait imminente. Le ministre pourrait-il donner 
plus d’informations à ce sujet et préciser comment la 
Belgique soutient ce processus d’enregistrement des 
crimes de guerre commis en Ukraine?

La Syrie est un autre foyer de conflit où une amorce 
de processus de paix suit son cours. Le ministre y fait 
également référence dans sa note de politique générale, 
où il préconise la poursuite du dialogue et un retour sûr 

waarbij hongersnood wordt ingezet als militair wapen. 
Dit is een van de meest verwerpelijke schendingen van 
het internationaal recht, meent de spreekster.

Daarnaast stelt de spreekster vast dat ook de 
Nederlandse regering zich feller opstelt en dat is ver-
bazingwekkend gezien de samenstelling van de huidige 
regering. De Nederlandse regering vraagt thans om 
formeel te onderzoeken of artikel 2 van het EU-Israël 
Associatieakkoord wel gerespecteerd is. Welke bood-
schap gaat de minister tijdens de volgende formele 
vergadering van de EU-ministers van Buitenlandse 
Zaken aanstaande 20 mei daaromtrent namens België 
meedelen? Zal de minister ook daar pleiten voor die 
concrete sancties tegenover Israël, zowel ten individuele 
titel als ten aanzien van de evaluatie van het respect 
van artikel 2 van het EU-Israël Associatieakkoord en de 
gevolgen die hieruit kunnen voortvloeien?

Vervolgens haakt de spreekster in op het conflict in 
Oekraïne. De minister stelt terecht in zijn beleidsnota 
dat het toetredingsproces met de Europese Unie moet 
gerespecteerd worden. De spreekster hoopt dat België 
Oekraïne daarin maximaal zal blijven ondersteunen. 
Daarnaast is het volgens de spreekster ook belangrijk 
om de druk op Rusland maximaal te blijven opvoeren 
en dit aan de hand van de sancties.

In het kader van dit conflict is het ook belangrijk om 
de straffeloosheid aan te pakken. Hierover leest de 
spreekster echter niets in de beleidsnota van de minister 
terwijl het Vlaamse regeerakkoord ondubbelzinnig stelt 
dat de Vlaamse regering een voortrekkersrol zal spelen 
bij het onderzoek van het Internationaal Strafhof. Eind 
maart had de spreekster in Oekraïne contact met me-
vrouw Oleksandra Matviichuk. Zij is de drijvende kracht 
achter de organisatie The Centre for Civil Liberties die in 
2022 de Nobelprijs voor de Vrede ontving. Zij heeft op 
haar beurt een eredoctoraat gekregen aan de universiteit 
van Louvain-la-Neuve. Zij doet bewonderenswaardig werk 
daar zij vandaag al op het terrein alle oorlogsmisdaden 
registreert, met een heel team om ervoor te zorgen dat 
men het einde van de oorlog niet moet afwachten om de 
nodige vaststellingen te doen zodoende de straffeloos-
heid te kunnen aanpakken. Tevens is er sprake van de 
oprichting van een speciaal tribunaal voor Oekraïne. De 
oprichting hiervan zou nakende zijn. Kan de minister 
daaromtrent meer informatie geven en op welke manier 
ondersteunt België dit proces van de registratie van 
oorlogsmisdaden in Oekraïne?

Een andere conflicthaard waar er een aanzet tot een 
vredesproces bezig, betreft Syrië. De minister verwijst er 
ook naar in zijn beleidsnota waarin hij pleit voor een voort-
zetting van de dialoog en dat er een veilige en waardige 
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et digne des nombreux réfugiés syriens. Cependant, une 
enquête récente montre que seuls 15 % des réfugiés 
syriens interrogés souhaitent retourner en Syrie. Cette 
situation est problématique. Les pouvoirs publics belges 
y consacreront également 18 millions d’euros. Mais ce 
retour sûr, volontaire et digne est important. Au respect 
de quelles conditions la Belgique veillera-t-elle pour que 
la mise en œuvre de ce programme de retour se déroule 
de manière convenable et progressive?

En ce qui concerne le gouvernement syrien actuel et 
la transition politique démocratique qui doit maintenant 
s’opérer, l’intervenante plaide pour le respect des droits 
de l’homme. Cette transition politique doit être inclusive 
et non sectaire. L’intervenante a entendu des rumeurs 
de terrain selon lesquelles la situation des minorités 
chrétiennes serait aujourd’hui plus précaire qu’aupara-
vant, car il n’y a toujours pas d’appareil sécuritaire mis 
en place, tant militaire que policier. De nombreux biens 
sont ainsi attaqués en toute impunité. Selon l’interve-
nante, cette situation doit donc également constituer un 
point d’attention important au niveau politique européen.

En ce qui concerne l’Arménie, l’intervenante sou-
ligne qu’un processus de paix avec l’Azerbaïdjan suit 
aujourd’hui son cours. Elle fait toutefois observer que 
l’Azerbaïdjan continue de brandir des arguments fallacieux 
et de mener des manœuvres dilatoires pour empêcher 
la conclusion d’un accord de paix respectueux du droit 
international. Le ministre continuera-t-il à insister sur la 
nécessité de cet accord de paix dans le cadre de ses 
contacts bilatéraux avec l’Azerbaïdjan?

L’intervenante constate que des discussions ont 
désormais été entamées avec l’Azerbaïdjan en vue 
d’un nouvel accord de partenariat et de coopération 
(APC) avec l’Union européenne. Un éventuel accord ne 
doit pas empêcher l’Union européenne d’exercer une 
certaine pression politique sur l’Azerbaïdjan. Comment 
cet accord permettrait-il de faire pression sur l’Azer-
baïdjan pour que ce pays respecte effectivement les 
droits des Arméniens et le retour des Arméniens dans le 
Haut-Karabakh? Comment l’Union européenne et/ou la 
Belgique exerceront-elles cette pression? Le signalement 
d’éventuelles violations des droits de l’homme à la Cour 
pénale internationale ne constitue-t-il par exemple pas 
un élément dont la Belgique pourrait faire usage si elle 
constate que la conclusion de l’accord de paix continue 
de traîner en longueur et se fait attendre?

Le ministre s’est rendu en République démocratique 
du Congo ces dernières semaines. Il a déclaré que la 
Belgique jouait un rôle de médiateur, ce dont l’interve-
nante se réjouit. Les tentatives de médiation menées 
par le Qatar se poursuivent et ont repris le 3 mai dernier 

terugkeer moet zijn voor de vele Syrische vluchtelingen. 
Uit een recente bevraging blijkt dat slechts 15 % van de 
bevraagde Syrische vluchtelingen wil terugkeren naar 
Syrië. Daar stelt zich een problematiek. De Belgische 
overheid besteed daar ook middelen aan ten belope van 
18 miljoen euro. Maar die veilige, vrijwillige en waardige 
terugkeer is van belang. Welke voorwaarden zal België 
daarbij in acht nemen om dat terugkeerprogramma toch 
wel zorgvuldig en geleidelijk te laten gebeuren?

Wat betreft de huidige Syrische regering en de de-
mocratische politieke transitie die thans moet bewerk-
stelligd worden, pleit de spreekster voor respect van 
de mensenrechten. Deze politieke transitie moet inclu-
sief en niet sektarisch verlopen. De spreekster vangt 
geruchten op vanop het terrein dat de situatie van de 
christelijke minderheden vandaag meer onveilig is dan 
vroeger omdat het veiligheidsapparaat, noch op militair, 
noch op politioneel gebied, nog steeds niet op punt is 
gesteld. Hierdoor worden heel wat eigendommen op 
een straffeloze manier aangevallen. Dit moet volgens 
de spreekster dan ook een belangrijk aandachtspunt 
zijn ook op het Europese beleidsniveau.

Met betrekking tot Armenië, stipt de spreekster aan 
dat er thans een vredesproces loopt met Azerbeidzjan. 
Ze merkt achter wel op dat er vanuit Azerbeidzjan steeds 
drogredenen en vertragingsmanoeuvres worden op-
geworpen om tot een vredesakkoord met respect voor 
het internationaal recht te komen. Zal de minister in zijn 
bilaterale contacten met Azerbeidzjan de nadruk blijven 
leggen op dat vredesakkoord?

De spreekster stelt vast dat er ondertussen gesprek-
ken met Azerbeidzjan zijn opgestart met betrekking tot 
een nieuw Partnership and Cooperation Agreement 
(PAC) met de Europese Unie. Een mogelijk akkoord 
mag enige politieke druk vanuit de Europese Unie op 
Azerbeidzjan niet in de weg staan. Op welke wijze kan 
een dergelijk akkoord druk zetten op Azerbeidzjan om 
inderdaad ook de rechten van de Armeniërs en de te-
rugkeer van de Armeniërs naar Nagorno-Karabach te 
respecteren? Op welke manier gaat de Europese Unie 
en/of België druk zetten? Is bijvoorbeeld het aangeven 
van mogelijke schendingen van de mensenrechten bij 
het Internationaal Strafhof geen element waarmee België 
aan de slag kan als men merkt dat het afsluiten van het 
vredesakkoord blijft aanslepen en op zich laat wachten?

De minister heeft de afgelopen weken een bezoek 
gebracht aan de Democratische Republiek Congo. De 
minister zegt dat België een bemiddelaarsrol vervult 
en de spreekster meent dat dit een goede zaak is. De 
bemiddelingspogingen onder leiding van Qatar gaan 
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à Doha. Le ministre a déjà indiqué que la Belgique était 
consultée dans le cadre de ce processus.

Par ailleurs, l’intervenante constate que les États-Unis 
sont également très actifs dans cette région. Le ministre 
américain des Affaires étrangères Marco Rubio devrait 
recevoir ce mois-ci ses homologues congolais et rwandais 
à Washington pour finaliser un accord de paix définitif. 
Avant que cela puisse avoir lieu, certains accords écono-
miques bilatéraux doivent toutefois encore être conclus 
entre les États-Unis et la République démocratique du 
Congo. Comment se déroulent actuellement le proces-
sus de paix et les négociations? Sont-ils menés sous la 
médiation du Qatar? Ou bien les rênes diplomatiques 
sont-ils tenus par les États-Unis?

Le ministre entretient également des contacts avec 
le gouvernement congolais. Quelle est la position du 
gouvernement congolais concernant le déroulement 
des négociations et le processus de paix? Seront-ce 
les États-Unis qui présenteront l’accord de paix en 
concertation avec les parties concernées? Ou l’initia-
tive émane-t-elle du gouvernement qatari? Le ministre 
pourrait-il fournir des précisions à ce sujet?

L’intervenante souligne ensuite que le ministre souhaite 
rétablir les canaux de communication avec le Rwanda. Il 
faudra toutefois veiller dans le même temps à démanteler 
la campagne d’ingérence et de désinformation menée 
par le Rwanda à l’encontre de la Belgique. Il s’agit là 
d’un point très important pour l’intervenante. Le Rwanda 
est très actif en Belgique, notamment par le biais de ses 
services de renseignement, ce qui met mal à l’aise la 
diaspora rwandaise résidant en Belgique. La membre 
se réjouit dès lors que le ministre souhaite également 
s’attaquer à ce problème. À quels acteurs et à quels 
instruments le ministre entend-il recourir pour lutter 
concrètement contre l’ingérence et la désinformation 
en provenance du Rwanda?

En ce qui concerne la Chine, le ministre mentionne 
dans sa note de politique générale les défis globaux en 
matière de sécurité, ainsi que les investissements pos-
sibles dans l’autonomie stratégique ouverte. L’intervenante 
fait remarquer qu’une proposition de résolution sur Taïwan 
(DOC 56 0456/001 à 7) a récemment été approuvée au 
sein de cette commission. Elle présume que le ministre 
plaidera pour la désescalade et pour le respect du 
statu quo, comme par le passé. Du 19 au 27 mai se 
tiendra une conférence de l’Assemblée mondiale de 
la santé. Il s’agit du conseil général de l’Organisation 
mondiale de la santé. Notre pays a toujours plaidé en 
faveur d’une participation significative de Taïwan à ces 

verder en zijn op drie mei jongstleden in Doha hervat. 
De minister heeft reeds aangegeven dat België in het 
kader van dit proces geconsulteerd wordt.

Daarnaast stelt de spreekster vast dat ook de Verenigde 
Staten in deze regio zeer actief zijn. De bedoeling is 
dat de Amerikaanse minister van Buitenlandse Zaken, 
met name de heer Marco Rubio, deze maand nog zijn 
Congolese en Rwandese ambtsgenoten zal ontvangen 
in Washington teneinde een finaal vredesakkoord af te 
kloppen. Alvorens dit echter kan plaatsvinden, moeten 
er eerst nog wat bilaterale economische akkoorden 
worden afgestoten tussen de Verenigde Staten en de 
Democratische Republiek Congo. Op welke wijze verloopt 
nu eigenlijk het huidige vredesproces en de onderhan-
delingen? Is dat onder bemiddeling van Qatar? Of zijn 
het de Verenigde Staten die de diplomatieke teugels in 
handen hebben?

De minister heeft tevens contacten met de Congolese 
regering. Wat is het standpunt van de Congolese rege-
ring betreffende het verloop van de onderhandelingen 
en het vredesproces? Zijn het de Verenigde Staten die 
het vredesakkoord zullen voorstellen in overleg met de 
betrokken partijen? Of gaat het initiatief uit van Qatarese 
regering? Kan de minister hierover meer duidelijkheid 
verschaffen?

Vervolgens stipt de spreekster aan dat de minister de 
communicatiekanalen met Rwanda opnieuw wil herstel-
len. Tegelijkertijd moet er echter over gewaakt worden 
dat de inmengings- en desinformatiecampagne vanuit 
Rwanda tegen België wordt ontmanteld. Dat is voor de 
spreekster een zeer belangrijk aandachtspunt. Rwanda 
is zeer actief in België, ook via hun inlichtingendiensten, 
hetgeen niet comfortabel is voor de Rwandese diaspora 
die in België verblijft. Het is dus een zeer goed idee dat de 
minister daar ook werk wil van maken. Met welke actoren 
en instrumenten wil de minister heel concreet optreden 
tegen inmenging en desinformatie vanuit Rwanda?

Met betrekking tot China, haalt de minister in zijn 
beleidsnota de globale veiligheidsuitdagingen aan en 
ook de mogelijke investeringen in de open strategische 
autonomie. Anderzijds werd er recentelijk in deze commis-
sie ook een voorstel van resolutie (DOC 56 0456/001 tot 
7) rond Taiwan goedgekeurd. De spreekster vermoedt 
dat de minister uiteraard pleit voor de-escalatie en 
respect voor het status quo, zoals in het verleden. Van 
19 tot 27 mei wordt er een conferentie gehouden van de 
World Health Assembly. Dit is de algemene raad van de 
Wereldgezondheidsorganisatie. Vanuit België werd er 
steeds gepleit voor een betekenisvolle deelname van 
Taiwan aan deze internationale organisaties. Dat betekent 
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organisations internationales – c’est-à-dire également en 
qualité d’observateur. La Belgique a-t-elle réitéré cette 
demande? Rappelle-t-elle à chaque occasion que Taïwan 
a effectivement un rôle à jouer en tant qu’observateur?

En ce qui concerne la situation en Iran, l’interve-
nante indique que l’épouse de M. Ahmadreza Djalali, 
Mme Vida Mehrannia, a participé à un échange de vues 
avec les membres de cette commission. Le ministre l’a 
probablement également rencontrée. L’état de santé de 
M. Djalali est très inquiétant et l’intervenante espère que 
la Belgique suit la situation de près.

L’intervenante a remarqué que Mme Mehrannia et 
Amnesty International critiquaient l’approche suédoise 
en la matière, reprochant à la Suède de ne pas agir 
de manière (suffisamment) proactive concernant cette 
question urgente. Compte tenu de l’état de santé pré-
caire de M. Djalali, l’intervenante estime qu’il y a là 
une nouvelle occasion d’agir et d’intervenir auprès des 
ministres suédois et italien des Affaires étrangères. Le 
ministre compte-t-il le faire, eu égard à l’état de santé 
précaire de M. Djalali?

L’intervenante revient ensuite sur son appel à la dési-
gnation en Belgique d’un envoyé spécial pour les droits 
des femmes. De nombreux pays européens disposent 
déjà d’un tel envoyé. L’intervenante sait que cette fonction 
nécessite des moyens supplémentaires, mais compte 
tenu de l’importance que le ministre accorde à ce sujet, 
la mise en place d’un mécanisme de coordination struc-
turel sous la forme d’un envoyé spécial pour les droits 
des femmes, les droits des filles et l’égalité des genres 
serait un signal important.

La question des droits des personnes âgées n’est pas 
mentionnée dans la note de politique générale du ministre. 
Il y avait toutefois accordé une attention particulière dans 
son exposé d’orientation politique. Le groupe de travail 
à composition non limitée créé dans ce domaine au 
niveau des Nations Unies a recommandé l’élaboration 
d’une convention spécifique. L’intervenante estime qu’il 
est important que la Belgique participe activement à ce 
groupe de travail et joue un rôle de premier plan dans 
la rédaction d’une convention spécifique sur les droits 
des personnes âgées.

En ce qui concerne la problématique des adoptions 
illégales, l’intervenante fait observer que la ministre de 
la Justice Annelies Verlinden (cd&v) travaille au finance-
ment d’une étude historique globale et à la désignation 
d’experts en la matière. Un calendrier a déjà été établi 
au sein de la Justice. Le département des Affaires étran-
gères en a-t-il fait de même? Et comment le SPF Affaires 

ook als waarnemer. Heeft België dat terug opnieuw 
gedaan? Kaart België dat telkens terug opnieuw aan 
dat Taiwan daar inderdaad ook een rol heeft te spelen 
als waarnemer?

Betreffende de situatie in Iran, stipt de spreekster 
aan dat de echtgenote van de heer Ahmadreza Djalali, 
met name mevrouw Vida Mehrannia, deelgenomen 
heeft aan een gedachtewisseling met de leden van 
deze commissie. De minister heeft ze waarschijnlijk ook 
ontmoet. De gezondheidstoestand van de heer Djalali 
is zeer ernstig en de spreekster hoopt dat België de 
situatie op de voet volgt.

Het viel de spreekster echter wel op dat mevrouw 
Mehrannia en ook Amnesty International kritiek hadden 
op de Zweedse aanpak ter zake. Het verwijt bestaat erin 
dat er vanuit Zweden niet of nauwelijks sprake is van een 
proactieve aanpak betreffende deze prangende kwestie. 
Gezien de huidige precaire gezondheidstoestand van 
de heer Djalali is er volgens de spreekster opnieuw 
een momentum om daar werk van te maken, en ook de 
Zweedse en Italiaanse minister van Buitenlandse Zaken 
daar op aan te spreken. Zal de minister dat ook doen 
gezien de precaire gezondheid van de heer Djalali?

Vervolgens haakt de spreekster in op haar oproep om 
vanuit België werk te maken van een speciaal gezant voor 
vrouwenrechten. Heel veel Europese landen beschikken 
reeds over een dergelijke gezant. De spreekster weet 
dat een dergelijke functie bijkomende middelen vergt 
maar gezien het belang dat de minister hecht aan dit 
onderwerp zou het een belangrijk signaal zijn dat er een 
structureel coördinatiemechanisme zou komen in de 
vorm van deze speciaal gezant voor vrouwenrechten, 
meisjesrechten en gendergelijkheid.

Inzake de kwestie van de rechten van ouderen, wordt 
er met geen woord gerept in de beleidsnota van de 
minister. De minister had daar evenwel wel aandacht 
voor tijdens zijn beleidsverklaring. Thans is er een Open-
ended Working Group werkzaam op het niveau van de 
Verenigde Naties, die de aanbeveling heeft gedaan om 
een specifieke conventie betreffende dit onderwerp op 
te stellen. De spreekster meent dat het belangrijk is dat 
België actief deelneemt aan deze werkgroep en mee de 
leiding neemt bij de opmaak van een specifieke conventie 
voor de rechten van ouderen.

In het kader van de problematiek van de illegale adop-
ties merkt de spreekster op dat de minister van Justitie, 
met name mevrouw Annelies Verlinden (cd&v), werkt 
maakt van de financiering van een globaal historisch 
onderzoek en het aanstellen van deskundigen ter zake. 
Binnen Justitie werd er reeds een tijdslijn opgemaakt. 
Heeft Buitenlandse Zaken dat ook al gedaan? En hoe 
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étrangères veille-t-il à la conservation des documents 
d’archives pertinents pendant plus de dix ans? Le ministre 
a-t-il déjà pris des mesures à cet égard?

L’intervenante souligne ensuite que la conférence 
internationale des parties à la convention internationale 
relative aux droits des personnes handicapées aura 
lieu prochainement. Quels points concrets la Belgique 
abordera-t-elle à cette occasion? Le ministre pourrait-il 
fournir davantage d’informations à ce sujet, étant donné 
que sa note de politique générale n’en fait pas mention?

Enfin, l’intervenante aborde plus en détail le volet de la 
coopération internationale. Le ministre clarifie déjà dans 
sa note de politique générale l’orientation qu’il souhaite 
prendre dans ce domaine. Quels accents mettra-t-il dans 
son approche 3 fois 3? Le ministre indique par ailleurs 
dans sa note de politique générale qu’il procédera à un 
certain nombre d’économies pragmatiques.

La note de politique générale évoque également la 
stratégie Global Gateway. L’intervenante estime qu’il est 
important que les entreprises s’impliquent aussi sur le 
continent africain. Ce n’est toutefois ni aisé ni évident. 
Elle salue dès lors l’excellente initiative du ministre, qui 
a annoncé qu’il s’engagerait en ce sens à travers la 
stratégie Global Gateway, qu’il souhaite du reste rendre 
plus concrète et plus opérationnelle. C’est important, 
car la Belgique y consacrera des moyens réservés à la 
coopération internationale.

Il est en outre essentiel que la Belgique continue d’avoir 
accès aux matières premières critiques, y compris en 
Afrique. Il faut aussi que le secteur privé local africain se 
développe. Il s’agit d’un objectif de développement, et 
l’intervenante se demande comment ces deux éléments 
pourront être conciliés afin de garantir le respect des 
principes de développement tels que la valeur ajoutée 
économique locale et l’inclusion.

En ce qui concerne les économies, l’intervenante 
souligne que le ministre procède à des économies très 
pragmatiques. Elle estime que c’est une bonne chose 
et souligne que l’on obtiendra davantage de clarté lors 
des discussions budgétaires qui auront lieu à la fin de 
cette année. Ces économies seront réalisées sur la base 
d’un certain nombre de critères qui sont résumés dans 
l’approche 3 fois 3 soutenue par son groupe.

Le secteur exprime toutefois certaines préoccupations. 
L’intervenante et le cabinet du ministre ont reçu ces 
dernières semaines les représentants de la Coalition 
contre la faim. Comment les économies prévues seront-
elles reliées aux défis et objectifs fixés en la matière et 
comment seront-elles conciliées avec ceux-ci?

gaat de FOD Buitenlandse Zaken om met het bewaren 
van de relevante archiefstukken langer dan tien jaar? 
Heeft de minister daar al stappen in gezet?

Vervolgens stipt de spreekster dat binnenkort de in-
ternationale conferentie van de verdragspartijen bij het 
internationaal verdrag voor de rechten van de personen 
met een handicap zal plaatsvinden. Welke concrete pun-
ten zal België hieromtrent aansnijden? Kan de minister 
hieromtrent meer informatie verschaffen aangezien 
hierover geen melding wordt gemaakt in zijn beleidsnota?

Tot slot gaat de spreekster dieper in op het luik inter-
nationale samenwerking. De minister schept alvast meer 
duidelijkheid in zijn beleidsnota over de richting die hij 
hierin wil uitgaan. Welke accenten zal de minister leggen 
in zijn 3x3-benadering? Bovendien geeft de minister in 
zijn beleidsnota aan dat hij een aantal pragmatische 
besparingen zal doen.

Voorts wordt er in de beleidsnota ook melding gemaakt 
van de Global Gateway. De spreekster vindt het belang-
rijk dat ook bedrijven actief worden op het Afrikaanse 
continent. Dat is echter niet gemakkelijk noch evident, 
vandaar dat het een uitstekende zaak is dat de minister 
hierop inzet aan de hand van de Global Gateway, die hij 
tevens meer concreet en operationeel wil maken. Dat 
is belangrijk aangezien België daaraan middelen van 
internationale samenwerking zal besteden.

Bovendien is het van belang dat België toegang blijft 
hebben tot kritische grondstoffen, ook in Afrika. Tevens 
is het ook belangrijk dat de lokale private sector in Afrika 
ontwikkeld wordt. Dat is een ontwikkelingsdoel en de 
spreekster vraagt zich of hoe beide elementen met elkaar 
zullen verzoend worden zodat ontwikkelingsprincipes 
zoals lokale economische meerwaarde en inclusie ook 
worden gevrijwaard.

Met betrekking tot de besparingen stipt de spreekster 
aan dat de minister een heel pragmatische besparing 
heeft gedaan. Dat is een goede zaak meent de spreekster 
en zij stipt hierbij dat er meer duidelijkheid zal gecreëerd 
worden in het kader van de budgetbesprekingen die eind 
dit jaar zullen plaatsvinden. Deze besparingen vinden 
plaats op basis van een aantal criteria samengevat in 
de 3x3-benadering waar haar fractie achterstaat.

Evenwel is er enige bezorgdheid in de sector. De 
spreekster alsook het kabinet van de minister hebben 
de afgelopen weken de vertegenwoordigers van de 
Coalitie tegen de Honger ontvangen. Hoe zullen de op 
til zijnde besparingen gekoppeld en verzoend worden 
aan de uitdagingen en de doelstellingen die in dit kader 
werden vastgelegd?
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Il est également important de tenir compte dans le 
cadre des économies du fait que l’arrêt de l’USAID laisse 
de nombreuses carences sur le terrain. Cet élément devra 
aussi être pris en considération dans la confection des 
budgets de la coopération internationale.

Enabel et BIO ne sont pas vraiment mentionnées dans 
la note de politique générale, mais elles le sont dans le 
cadre du budget. Il est toutefois important de poursuivre la 
concertation avec ces deux organisations afin de prendre 
des décisions partagées au sujet des économies qui 
seront réalisées au cours des prochaines années au sein 
du département de la Coopération au développement.

L’intervenante souligne enfin que la Belgique dispose 
d’un très bon appareil diplomatique. Le ministre men-
tionne d’ailleurs à juste titre cet aspect dans sa note 
de politique générale. Une économie de 1,8 % devra 
pourtant être réalisée. Rien n’est encore précisé quant à 
la façon dont on procédera en l’espèce. Il est important 
que le ministre sache que l’on a constaté de manière 
récurrente dans le cadre de l’évaluation du CAD de 
l’OCDE que la diplomatie belge manquait de personnel. 
Dans cette perspective, l’intervenante estime qu’il est 
capital que les économies prévues soient réalisées de 
manière très efficace, sans compromettre l’expertise 
acquise au fil des ans.

Le ministre souligne à juste titre que le personnel 
diplomatique subit un stress considérable à la suite des 
tensions géopolitiques et des nombreuses situations de 
crise. Dans certains cas, le personnel est également 
menacé et il est essentiel que le ministre y prête attention. 
Il convient de signaler à cet égard que les membres du 
personnel diplomatique restent parfois plus longtemps 
que souhaité dans une région en crise afin d’assurer à 
leurs enfants une trajectoire scolaire stable. Il est impor-
tant que lors de leur retour en Belgique, ces enfants 
puissent poursuivre leur scolarité sans problème afin 
que leurs parents, c’est-à-dire le personnel diplomatique, 
ne se sentent plus obligés de rester plus longtemps que 
nécessaire dans un autre pays pour assurer la continuité 
de la scolarité de leurs enfants.

Mme Katrijn van Riet (N-VA) souligne qu’au cours 
de son exposé, le ministre a insisté sur l’importance 
d’entretenir de bonnes relations avec les États-Unis. 
L’intervenante partage cette position, sans pour autant 
être naïve. En avril, le ministre a rencontré son homo-
logue américain, M. Marco Rubio. Elle souhaiterait savoir 
comment cet échange s’est déroulé.

In het kader van de besparingen, is het ook belangrijk 
om het volgende criterium mee te nemen, met name 
het feit dat door de stopzetting van USAID er heel wat 
gaten vallen op het terrein en dat dit element ook moet 
meegenomen worden in de opmaak van de budgetten 
voor internationale samenwerking.

Enabel en BIO worden niet echt vermeld in zijn be-
leidsnota maar wel in het kader van de begroting. Het 
is volgens de spreekster wel belangrijk om met beide 
organisaties te blijven overleggen zodoende gedragen 
beslissingen te komen in het kader van de besparingen 
die de komende jaren zullen worden doorgevoerd binnen 
het departement Ontwikkelingssamenwerking.

Tot slot stipt de spreekster aan dat België over een heel 
goed diplomatiek apparaat beschikt. De minister haalt 
dit aspect ook terecht aan in zijn beleidsnota. Evenwel 
zal er een besparing moeten gerealiseerd worden ten 
belope van 1,8 %. Er is echter nog niet gespecifieerd hoe 
dat zal gebeuren. Het is belangrijk dat de minister weet 
dat men in het kader van de OESO-DAC-evaluatie altijd 
heeft gezegd dat er al te weinig personeel aanwezig is 
binnen de Belgische diplomatie. Vanuit dit perspectief 
is het dan volgens de spreekster ook belangrijk dat men 
de voorziene besparing op een zeer efficiënte manier 
zal uitvoeren zonder te raken aan de jarenlange opge-
bouwde expertise.

Daarnaast geeft de minister terecht aan dat er gezien 
de geopolitieke spanningen en de vele crisissituaties 
heel wat stress is bij het diplomatiek personeel. Het 
personeel wordt ook bedreigd in bepaalde gevallen en 
het is goed dat de minister daaraan aandacht besteedt. 
Een belangrijk aandachtspunt in dit kader bestaat erin 
dat het diplomatiek personeel soms langer dan gewenst 
aanwezig blijft binnen een bepaalde crisisregio teneinde 
hun kinderen een stabiele schoolloopbaan te laten uit-
bouwen. Het is van belang dat wanneer deze kinderen 
terugkomen naar België dat zij hun schoolloopbaan 
probleemloos kunnen verderzetten zodoende dat hun 
ouders, met andere woorden het diplomatiek personeel, 
zich niet langer verplicht voelen om langer dan nodig 
ergens te verblijven in functie van de continuïteit van 
de schoolloopbaan.

Mevrouw Katrijn van Riet (N-VA) stipt aan dat de 
minister tijdens zijn uiteenzetting het belang van een 
goede relatie met de Verenigde Staten heeft onderlijnd. 
De spreekster sluit zich hierbij aan zonder evenwel naïef 
te zijn. In april vond er een ontmoeting plaats tussen de 
minister en zijn Amerikaanse collega, met name de heer 
Marco Rubio. De spreekster wil graag vernemen van de 
minister hoe dit gesprek verlopen is.
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L’intervenante demande ensuite comment la Belgique 
pourrait influencer la manière dont l’Union européenne 
mène les négociations commerciales en cours avec les 
États-Unis, à la suite de l’instauration annoncée par le 
président Trump de taxes à l’importation. À ce propos, 
l’intervenante renvoie enfin également à l’issue des négo-
ciations commerciales qui se sont tenues le week-end 
précédent à Genève entre la Chine et les États-Unis, et 
elle souligne l’importance de prêter attention aux taxes 
à l’importation secondaires, qui pourraient également 
avoir de très graves conséquences sur notre économie.

Mme Ellen Samyn (VB) souhaite revenir sur plusieurs 
thèmes en particulier.

Syrie

Bien que le ministre affirme rester vigilant à l’égard 
du régime syrien, il continue de parler naïvement d’une 
“opportunité historique” en vue d’une transition démo-
cratique. Il connaît pourtant l’orientation idéologique 
que prendra la nouvelle Syrie, exprimée dans une 
constitution provisoire qui garantira un gouvernement 
islamiste pour les cinq prochaines années. Or, la charia 
est incompatible avec la démocratie, comme chacun le 
sait aujourd’hui. Le ministre misera sur le dialogue pour 
prévenir le “radicalisme et le terrorisme”, ce qui paraît 
cynique, sachant que ce nouveau régime a été établi 
par des terroristes islamistes.

Le groupe de l’intervenante demande qu’une attention 
particulière soit accordée à la sécurité et à l’égalité des 
minorités en Syrie, compte tenu des récentes vagues 
de violences dans le nord-ouest du pays ayant causé la 
mort de centaines d’alaouites, de druzes et de chrétiens. 
Le groupe de l’intervenante craint que la communauté 
internationale ne se laisse aveugler par les belles paroles 
des dirigeants actuels. Les terroristes en costume-cravate 
restent des terroristes. Pourtant, le président ad interim 
Ahmed Al-Sharaa a été reçu en grande pompe par le 
président français Emmanuel Macron, et son régime 
est banalisé.

Compte tenu de ces circonstances complexes et 
des violences, le gouvernement, le premier ministre 
ou le ministre lui-même envisageraient-ils d’accueillir 
M. Al-Sharaa en Belgique, comme l’a fait le président 
français Emmanuel Macron? Le ministre estime-t-il que 
cette visite serait appropriée, compte tenu des violations 
persistantes des droits de l’homme et des actes d’agres-
sion en Syrie? Soutient-il l’appel du président français 
Emmanuel Macron en faveur d’un assouplissement 
ou d’une levée des sanctions de l’Union européenne 

Daarnaast wil de spreekster graag vernemen op 
welke wijze België inspraak kan hebben bij de ma-
nier waarop de Europese Unie de onderhandelingen 
met de Verenigde Staten aanpakt in het kader van de 
handelsonderhandelingen die thans plaatsvinden in 
het licht van de aangekondigde importheffingen door 
de Amerikaanse president Donald Trump. In dit kader 
verwijst de spreekster tot slot tevens naar de afloop van 
de handelsonderhandelingen die afgelopen weekend in 
Genève plaatsvonden tussen China en de Verenigde 
Staten en benadrukt zij tevens het belang om aandacht 
te hebben voor de secondaire importheffingen die ook 
zeer zware gevolgen kunnen hebben.

Mevrouw Ellen Samyn (VB) wenst in te haken op een 
aantal specifieke thema’s.

Syrië

Ook al beweert de minister waakzaam te blijven ten 
aanzien van het Syrische regime, hij blijft naïef spreken 
over een “historische kans” richting een democratische 
transitie. De minister weet welke ideologische lijn het 
nieuwe Syrië zal volgen. Een interim-grondwet die voor 
de komende vijf jaar Syrië van een islamistisch bestuur 
zal verzekeren. Sharia en democratie gaan niet samen, 
dat zou ondertussen iedereen wel mogen weten. De 
minister zal inzetten op dialoog en wil zo “radicalisme 
en terrorisme” voorkomen, toch een beetje cynisch als 
men bedenkt dat dit nieuwe regime werd gesticht door 
islamterroristen.

Haar fractie vraagt blijvende aandacht voor de veilig-
heid en gelijkheid van minderheden in Syrië gelet op 
de vrij recente gewelduitbarsting in Noordwest-Syrië 
waarbij honderden alawieten, druzen en christenen zijn 
vermoord. De vrees van haar fractie bestaat erin dat de 
internationale gemeenschap zich in slaap laat wiegen 
door mooie woorden van wie daar nu de plak zwaait. 
Terroristen in maatpakken, blijven terroristen. Maar on-
dertussen wordt de interim-president Ahmed Al-Sharaa 
met alle egards ontvangen door de Franse president 
Emmanuel Macron en wordt dit regime genormaliseerd.

Gezien de complexe en gewelddadige context, zou 
deze regering, de eerste minister of de minister zelf, 
overwegen om de heer Al-Sharaa in België te ontvan-
gen, zoals de Franse president Emmanuel Macron dat 
deed, en vindt de minister een dergelijk bezoek gepast, 
gezien de aanhoudende mensenrechtenschendingen 
en agressie in Syrië? Steunt de minister het pleidooi 
van de Franse president Emmanuel Macron voor het 
versoepelen of opheffen van EU-sancties tegen Syrië, of 
vindt hij dat deze sancties gehandhaafd moeten blijven 
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contre la Syrie, ou estime-t-il que ces sanctions devront 
être maintenues tant que la stabilité et la sécurité des 
minorités ne seront pas garanties?

Iran

Concernant l’Iran, le ministre se montre quelque peu 
plus conciliant envers le régime iranien dans sa note de 
politique générale que lors de l’examen de son exposé 
d’orientation politique. Il avait alors déclaré que les 
sanctions pouvaient être utiles et que la Belgique était 
disposée à prendre des initiatives au niveau européen. 
Selon l’intervenante, ces propos semblent contredire 
son souhait de “privilégier le dialogue” avec un pays qui 
bafoue les droits humains, qui a exécuté près de mille 
personnes l’an dernier, qui recourt à la diplomatie des 
otages pour libérer ses terroristes, etc.

Quelles initiatives le ministre compte-t-il prendre contre 
l’État terroriste iranien? Il sait que la Belgique ne doit pas 
nécessairement attendre l’Union européenne pour agir 
à cet égard. Quelles sont les relations actuelles avec 
l’ambassade iranienne? Quelle est la position du ministre 
à l’égard de la diplomatie des otages? La Belgique ne 
cédera-t-elle plus jamais au chantage iranien?

À ce propos, l’intervenante souhaite également atti-
rer l’attention sur l’état de santé critique du professeur 
Ahmadreza Djalali, victime d’une crise cardiaque jeudi 
soir dans la prison d’Evin. Il a dû attendre jusqu’à samedi 
avant d’être examiné par un cardiologue. Selon les infor-
mations disponibles, seuls des prélèvements sanguins 
ont été effectués, et aucune échographie n’a eu lieu. À 
ce jour, il n’a toujours pas reçu de traitement adéquat, 
et son état de santé reste plus que préoccupant. Le 
ministre dispose-t-il de nouvelles informations à son 
sujet? S’est-il concerté avec l’ambassadeur d’Iran et/
ou avec son homologue iranien? Quelles mesures a-t-il 
prises depuis lors? S’est-il, par exemple, concerté avec 
son collègue italien ou son collègue suédois?

Turquie

Après l’intervention de sa collègue sur la Turquie, 
l’intervenante souhaite quant à elle approfondir la situa-
tion des droits de l’homme dans ce pays.

Rien n’arrête le président turc Erdogan bien qu’il 
ait intensifié la répression contre les opposants à son 
régime et qu’il soit de moins en moins populaire en 
Turquie (7 Turcs sur 10 sont mécontents de la situation 
dans leur pays), bien qu’il occupe toujours une partie 
de Chypre, bien qu’il ait soutenu l’Azerbaïdjan dans la 
guerre du Haut-Karabakh, et en dépit d’autres exemples 
que l’intervenante pourrait citer. Cet État voyou a un 

zolang de stabiliteit en veiligheid van minderheden niet 
gegarandeerd zijn?

Iran

Wat Iran betreft, is de minister in zijn beleidsnota al wat 
milder voor het Iraanse regime dan tijdens de bespreking 
van uw beleidsverklaring. De minister sprak toen nog dat 
“sancties nuttig kunnen zijn en België klaarstaat om op 
EU-niveau initiatieven te nemen”. Dit lijkt de spreekster 
toch tegenstrijdig te zijn met “de dialoog aanmoedigen” 
met een land dat de mensenrechten niet respecteert, 
dat vorig jaar bijna duizend mensen heeft geëxecuteerd, 
dat gijzeldiplomatie gebruikt om hun terroristen vrij te 
krijgen, en dergelijke meer.

Welke initiatieven zal de minister nemen tegen de ter-
reurstaat Iran? De minister weet dat België niet per se op 
de Europese Unie hoeft te wachten wat dit betreft. Hoe is 
de huidige verhouding met de Iraanse ambassade? En 
hoe staat de minister tegenover de gijzeldiplomatie? Zal 
België nooit meer toegeven aan de Iraanse gijzelpolitiek?

Dan wil de spreekster in dit kader ook nog de kritieke 
gezondheidstoestand van professor Ahmadreza Djalali 
aankaarten. De heer Djalali heeft donderdagavond in 
de Evin-gevangenis een hartaanval gekregen. Hij heeft 
tot zaterdag moeten wachten alvorens hij door een car-
dioloog werd onderzocht. Er werd naar verluidt enkel 
bloed afgenomen en hij werd zelfs niet onderzocht met 
een echografie. Tot op heden heeft hij géén adequate 
behandeling gekregen. Zijn medische toestand is meer 
dan zorgwekkend. Heeft de minister nog nieuwe infor-
matie? Heeft de minister hierover overleg gepleegd 
met de Iraanse ambassadeur en/of met zijn Iraanse 
ambtsgenoot? Wat heeft de minister ondertussen on-
dernomen? En heeft de minister bijvoorbeeld overlegd 
met zijn Italiaanse en/of Zweedse collega’s?

Turkije

Haar fractiegenote haalde daarnet al het luik Turkije 
aan, de spreekster gaat op haar beurt dieper in op de 
mensenrechtensituatie in dit land.

Niettegenstaande de Turkse president Erdogan de 
repressie opvoert tegen opposanten van zijn regime 
en steeds minder geliefd is in Turkije zelf (7 op de tien 
Turken zijn ontevreden over de toestand in hun land), nog 
steeds een deel van Cyprus bezet, Azerbeidzjan mee 
heeft gesteund in de oorlog tegen Nagorno-Karabach, 
en de spreekster kan nog zo tal van voorbeelden geven, 
komt hij met zowat alles weg. Deze schurkenstaat staat 
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pied dans l’Union européenne et reste un partenaire 
stratégique et commercial pour la Belgique.

Comment ce “partenariat stratégique et commercial” 
peut-il être concilié avec les nombreuses violations des 
droits humains qui ont lieu en Turquie? Quelle est la 
position du ministre face à la dégradation de la démo-
cratie dans ce pays et à la politique menée contre les 
opposants politiques? Ces questions amènent naturel-
lement l’intervenante à évoquer la situation d’Esila Ayik, 
étudiante à la KASK de Gand, et détenue depuis le 8 avril 
dans une prison turque, sa seule infraction ayant été de 
participer à des manifestations antigouvernementales 
en Turquie et d’avoir critiqué Erdogan.

Le lundi 28 avril, sa demande de libération condi-
tionnelle a été rejetée, le tribunal turc ayant estimé que 
le risque de fuite était trop grand. Quelles actions le 
gouvernement entreprendra-t-il pour obtenir la libération 
immédiate de Mme Ayik? Quelles mesures le cabinet 
du ministre et le gouvernement ont-ils déjà prises, et 
que fera le ministre compte tenu de l’état de santé 
préoccupant de cette jeune femme? Quels services 
l’ambassade belge peut-elle offrir compte tenu de ses 
liens avec la Belgique? Le ministre a déclaré, lors du 
débat en commission, que, n’ayant pas la nationalité 
belge, elle ne pouvait bénéficier d’aucune assistance 
consulaire. Que peut-on alors faire pour elle, compte 
tenu de sa santé fragile? Une concertation a-t-elle lieu 
entre l’ambassade de Belgique et les autorités turques 
à ce sujet? Quelles seront les conséquences de ces 
violations des droits humains en Turquie? Le ministre 
prévoit-il de revoir sa politique envers la Turquie dans 
son exposé d’orientation politique? La Belgique envi-
sage-t-elle de réévaluer le processus d’adhésion de la 
Turquie à l’Union européenne?

Caucase du Sud

Une raison particulière explique-t-elle pourquoi le 
ministre n’a accordé aucune attention à la commémo-
ration du génocide arménien le 24 avril dernier? Sa 
note de politique générale ne contient d’ailleurs pas 
un mot sur le conflit entre l’Arménie et l’Azerbaïdjan, 
alors que celui-ci semblait pourtant être une priorité du 
gouvernement De Wever Ier.

Il y a quelques semaines, un échange de vues a eu 
lieu avec l’ambassadeur d’Azerbaïdjan au sein de cette 
commission. Il a notamment porté sur les procès des 
prisonniers politiques. Des sources arméniennes font état 
de fausses déclarations de l’ambassadeur d’Azerbaïdjan 
concernant l’ouverture et la transparence des procès 
des prisonniers de guerre arméniens de l’Artsakh. Un 
collaborateur d’une ONG a tenté d’y avoir accès, mais 
cet accès lui a été refusé! Quelle est l’opinion du ministre 

met één been binnen de Europese Unie en blijft voor 
België een strategische en commerciële partner.

Hoe strookt dit “strategisch en commercieel part-
nerschap” met de vele mensenrechtenschendingen in 
Turkije? Hoe staat de minister tegenover de teloorgang 
van de democratie binnen dat land zelf en het beleid 
ten aanzien van politieke tegenstanders? Dat brengt de 
spreekster naadloos bij Esila Ayik, de Gentse studente 
van het KASK, die sinds 8 april vastzit in een Turkse 
gevangenis. Haar enige misdaad was het deelnemen 
aan anti-regeringsprotesten in Turkije en het uiten van 
kritiek op Erdogan.

Op maandag 28 april werd het verzoek op voorwaar-
delijke vrijlating geweigerd. De Turkse rechtbank oor-
deelde dat het risico op vluchten te groot is. Welke acties 
onderneemt de regering om mevrouw Ayik onmiddellijk 
vrij te krijgen? Wat heeft het kabinet van de minister en 
deze regering al gedaan en wat zal de minister nog doen 
gezien haar onrustwekkende gezondheidstoestand? 
Welke diensten kunnen er aangeboden worden door 
de Belgische ambassade, gezien haar banden met 
België? De minister verklaarde tijdens het debat in deze 
commissie dat, omwille van het feit dat ze niet over de 
Belgische nationaliteit beschikt, er geen consulaire bij-
stand kan worden verleend. Wat kan er dan wel gedaan 
worden voor haar inzake haar precaire gezondheids-
toestand? Vindt er overleg plaats tussen de Belgische 
ambassade en de Turkse overheid in dit kader? Welke 
consequenties verbindt men aan deze schendingen 
van de mensenrechten in Turkije? Zal de minister het 
beleid ten aanzien van Turkije in zijn beleidsverklaring 
herbekijken? Zal België het Turkse toetredingsproces 
tot de Europese Unie herevalueren?

Zuid-Kaukasus

Is er een speciale reden waarom de minister geen 
aandacht heeft gegeven aan de herdenking van de 
Armeense genocide op 24 april jongstleden? Er staat 
overigens geen woord in zijn beleidsnota over het conflict 
tussen Armenië en Azerbeidzjan niettegenstaande dit 
toch een prioriteit leek te zijn voor regering De Wever-I.

Enkele weken geleden vond er binnen deze commis-
sie een gedachtewisseling met de ambassadeur van 
Azerbeidzjan plaats. Het ging onder ander over de pro-
cessen tegen de politieke gevangenen. Armeense bron-
nen spreken over valse claims van de Azerbeidzjaanse 
ambassadeur over openheid en transparantie van de 
gerechtelijke processen tegen Armeense krijgsgevange-
nen uit Artsakh. Een ngo-medewerker probeerde toegang 
te krijgen, maar deze toegang werd hem geweigerd! 
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à ce sujet? La Belgique prendra-t-elle des initiatives 
diplomatiques pour que les procès soient ouverts et 
transparents et, surtout, pour obtenir l’acquittement des 
prisonniers politiques arméniens à Bakou? La Belgique 
chargera-t-elle son ambassadeur à Bakou d’assister aux 
procès des prisonniers arméniens afin que nous soyons 
informés de la légalité et de la légitimité des procès?

L’intervenante évoque également l’accord gazier avec 
l’Azerbaïdjan. Quelle est la position du gouvernement 
belge? La Belgique souhaite-t-elle devenir plus dépen-
dante du pétrole et du gaz de cette région, alors que 
l’Union européenne va abandonner complètement le gaz 
russe en 2027? Ne soyons pas naïfs! Cela reviendrait 
à remplacer un agresseur par un autre.

La ministre sait que son groupe demande au gouver-
nement de jouer un rôle de premier plan dans la recon-
naissance de la revendication historique de l’Arménie 
à l’égard du Haut-Karabakh et de veiller à ce que les 
Arméniens de souche puissent retourner en toute sécurité 
dans leur région d’origine. Quelles mesures a-t-il déjà 
prises dans ce dossier?

La souveraineté de l’Arménie est également de plus 
en plus contestée par l’Azerbaïdjan, comme l’a confirmé 
une fois de plus l’ambassadeur azerbaïdjanais lors de son 
audition devant cette commission. Comment le ministre 
conçoit-il les relations entre la Belgique et l’Azerbaïdjan? 
Il est envisagé de suspendre la coopération avec Bakou. 
Le ministre partage-t-il cet avis?

L’intervenante revient brièvement sur la réponse du 
ministre à sa question concernant l’aide au développement 
en faveur de l’Arménie. Le ministre a estimé qu’il serait 
intéressant d’envisager de réorienter le financement 
fédéral accordé à l’Azerbaïdjan (environ 649.000 euros 
en 2023) vers l’Arménie (environ 129.000 euros). Ses 
services ont-ils déjà pu examiner cette question? Et des 
mesures ont-elles déjà été prises à cet effet?

Politique climatique

Le gouvernement s’engagera en faveur du finan-
cement de la lutte contre le changement climatique 
et de la politique climatique dans le cadre de l’aide 
au développement. Le financement de la lutte contre 
le changement climatique deviendra ainsi une forme 
déguisée d’aide au développement. Il s’agit de deux 
questions distinctes qu’il convient de traiter séparément, 
sous peine de compromettre la transparence budgétaire.

Le ministre peut-il donner plus de précisions à propos 
du soutien des objectifs du pacte vert pour l’Europe et 
du programme Fit for 55? La Belgique continuera-t-elle 

Wat is de mening van de minister hierover? Zal België 
diplomatieke initiatieven nemen om open en trans-
parante processen en vooral vrijspraak te verkrijgen 
voor de Armeense politieke gevangenen in Bakoe? Zal 
België de Belgische ambassadeur in Bakoe opdragen 
de rechtszaken van de Armeense gevangenen bij te 
wonen, zodat wij op de hoogte zijn van de wettelijkheid 
en legitimiteit van de processen?

Hierbij haalt de spreekster ook nog even de gasdeal 
met Azerbeidzjan aan. Wat is het standpunt van de 
Belgische regering? Wil België zich afhankelijker maken 
van hún olie en gas, nu de Europese Unie volledig zal 
afstappen van Russisch gas in 2027? Laten we niet 
naïef zijn, zo ruilen we gewoon de ene agressor in voor 
een andere.

De minister weet dat haar fractie deze regering vraagt 
om een voortrekkersrol op zich te nemen inzake de 
erkenning van de historische claim van Armenië op 
Nagorno-Karabach en erop toe te zien dat de etnische 
Armeniërs veilig kunnen terugkeren naar hun geboor-
tegrond. Welke stappen werden er in dit dossier reeds 
genomen?

Ook de soevereiniteit van Armenië wordt meer en 
meer betwist door Azerbeidzjan, dat werd nog maar 
eens bevestigd door de Azerbeidzjaanse ambassadeur 
tijdens de hoorzitting in deze commissie. Hoe ziet de 
minister de relatie tussen België en Azerbeidzjan? Er 
bestaat de idee om de samenwerking met Bakoe op te 
schorten, deelt de minister deze mening?

De spreekster komt nog even terug op zijn antwoord 
op haar vraag inzake ontwikkelingshulp aan Armenië. De 
minister vond dat een interessante piste om de federale 
financiering aan Azerbeidzjan (zo’n 649.000 euro in 2023) 
te heroriënteren richting Armenië (zo’n 129.000 euro). 
Hebben zijn diensten dit reeds kunnen onderzoeken en 
werden er hiertoe al stappen gezet?

Klimaatbeleid

Deze regering zal inzetten op klimaatfinanciering 
en klimaatbeleid als onderdeel van ontwikkelingshulp. 
Klimaatfinanciering wordt zo een verkapte manier van 
ontwikkelingshulp. Dit zijn twee afzonderlijke zaken dus 
ze moeten afzonderlijk behandeld worden, anders komt 
de budgettaire transparantie in gedrang.

Kan de minister meer duidelijkheid verschaffen over 
steun aan de Green Deal-doelstellingen en Fit for 55? 
Zal België dit actief blijven ondersteunen? Hoe zal 
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à soutenir activement ces initiatives? Comment se 
concilieront-elles avec les investissements dans la 
défense? L’Union européenne est confrontée à d’énormes 
problèmes budgétaires et à un manque de ressources 
propres. Il semble inconciliable d’investir dans la politique 
climatique et dans le plan Readiness Europe. Quelle est 
la position du ministre?

Coopération au développement

De nombreuses économies ont été annoncées 
cette année en matière de coopération au développe-
ment, mais beaucoup de dépenses sont encore prévues 
dans les années à venir. Quid de l’économie de 25 % 
prévue par l’accord de gouvernement? En tout cas, 
cette économie n’apparaît pas dans les tableaux budgé-
taires pour 2025. Le ministre vient d’indiquer qu’il avait 
cosigné une lettre avec ses homologues européens en 
vue du maintien de la coopération au développement, 
aujourd’hui et à l’avenir. Cela signifie-t-il qu’un budget 
supplémentaire sera prévu à cette fin? Ou comment 
le ministre envisage-t-il les choses? Le ministre a déjà 
indiqué qu’il ne toucherait pas à l’aide humanitaire, mais 
bien à certains projets plutôt académiques. L’intervenante 
peut-elle en déduire que son budget n’a en fait pas 
encore été finalisé?

En ce qui concerne les prêts à des États étrangers, 
la Belgique continue donc à miser sur des prêts à des 
pays en développement. Il s’agit de “prêts à long terme 
à faible taux d’intérêt”, c’est-à-dire de prêts bon marché 
sous la forme d’un financement du développement. Le 
gouvernement associera-t-il cette mesure à l’obligation de 
reprendre les étrangers en séjour illégal et les criminels? 
Quel sera le retour financier pour la Belgique? Ces pays 
sont-ils solvables? Dans quel délai rembourseront-ils 
ces prêts? Et seront-ils intégralement remboursés? En 
d’autres termes, y a-t-il des pays à problèmes, c’est-à-
dire des pays qui ne remboursent pas leurs prêts ou ne 
les remboursent pas dans les délais convenus?

Qu’en est-il de l’annulation de la dette? Actuellement, 
les institutions financières internationales telles que le 
FMI et la Banque mondiale préconisent l’annulation 
de la dette. Cela reviendrait alors à une simple injec-
tion de capitaux sans que la Belgique ne récupère un 
seul centime. Le ministre peut-il exclure que les dettes 
contractées par ces prêts d’État ne seront pas annulées?

De plus, dans une situation normale, on ne prête 
de l’argent que si l’on a un excédent! Or, la Belgique 
est pratiquement en faillite et affiche un déficit budgé-
taire de 25,5 milliards d’euros, soit environ 4 % de son 
PIB, ainsi qu’une dette publique colossale. Quand on 
est soi-même en difficulté financière, on ne prête pas 
d’argent! Comment ce gouvernement, qui considère la 

men dit rijmen met de investeringen inzake Defensie? 
De Europese Unie zit met enorme begrotingsproblemen 
en een tekort aan eigen middelen. Investeren in klimaat-
beleid én het Readiness-Europe-plan lijkt onverzoenbaar. 
Wat is de mening van de minister?

Ontwikkelingssamenwerking

Er werden dit jaar veel besparingen aangekondigd 
inzake ontwikkelingssamenwerking, maar we zien nog 
veel uitgaven de komende jaren. Hoe zit het nu met die 
besparing ten belope van 25 % volgens het regeerak-
koord? De besparing is in ieder geval niet merkbaar in 
de begrotingstabellen voor 2025. De minister gaf daarnet 
aan dat de minister een brief mee heeft ondertekend 
samen met zijn Europese collega’s om nu en in de toe-
komst ontwikkelingssamenwerking in stand te houden. 
Wil “in stand houden” zeggen, extra budget? Of hoe ziet 
de minister dit? De minister gaf reeds aan dat hij niet 
zal raken aan de humanitaire hulp maar wel aan een 
aantal andere eerder academische projecten. Mag de 
spreekster hieruit afleiden dat zijn budget in feite nog 
niet op orde staat?

Wat de leningen aan vreemde staten betreft, blijft 
België dus inzetten op leningen aan ontwikkelings-
landen. “Langetermijnleningen aan lage intrestvoet” 
dat wil zeggen, goedkope leningen in de vorm van 
ontwikkelingsfinanciering. Koppelt de regering hier de 
verplichting tot terugname van illegale en criminele 
vreemdelingen aan? Welke financiële return is er voor 
België? Zijn deze landen kredietwaardig? Binnen welke 
termijn betalen zij die leningen terug? En worden deze 
überhaupt integraal terugbetaald? Zijn er probleemlan-
den, met andere woorden, welke landen betalen hun 
leningen niet of niet tijdig af?

Wat met schuldkwijtschelding? Thans sturen in-
ternationale financiële instellingen als het IMF en de 
Wereldbank aan op schuldkwijtschelding. Dat zou dan 
gewoon een kapitaalsinjectie betekenen zonder dat 
België één cent terugziet. Kan de minister uitsluiten dat 
men de aangegane schulden door deze staatsleningen 
niet kwijtscheldt?

Bovendien, in een normale situatie leent men enkel 
geld, als men geld op overschot heeft! België is virtueel 
failliet en heeft een begrotingstekort van 25,5 miljard euro, 
zo’n 4 % van het bbp en een torenhoge staatsschuld. Als 
men zélf in financiële problemen zit, dan leent men géén 
geld uit! Hoe verantwoordt deze regering, die N-VA als 
“centrumrechts” beschouwt, dit financiële wanbeleid? 
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N-VA comme un parti de “centre droit”, justifie-t-il cette 
mauvaise gestion financière? Pourquoi ne cesse-t-pas 
de prêter à des pays en développement jusqu’à ce 
que la Belgique ait remis de l’ordre dans ses finances 
publiques?

On distribue généreusement des millions d’euros au 
Niger, au Burkina Faso, au Cap-Vert et à Madagascar. 
Tous ces pays africains affichent des scores élevés en 
matière de corruption et faibles en matière de démo-
cratie et de droits de l’homme. L’intervenante demande 
pourquoi ces pays reçoivent des prêts de la Belgique 
et à quoi cet argent sert. Qu’en est-il des audits, des 
conditions et des engagements?

Le ministre n’alloue pas de moyens supplémentaires à 
B-FAST. Or, il semble indispensable d’investir davantage 
dans B-FAST, surtout au vu des importantes lacunes en 
matière de capacités qui sont apparues lors des tremble-
ments de terre en Turquie. Le ministre peut-il expliquer 
ce choix? Pourquoi ne prévoit-on pas d’investissements 
supplémentaires dans une force d’intervention rapide qui 
a précisément permis à la Belgique de faire la différence 
sur le plan humanitaire par le passé? Il vaudrait mieux 
réduire davantage les programmes de développement 
ou les prêts d’État aux régimes africains corrompus!

L’intervenante constate les dépenses suivantes dans 
le budget du ministre: 64,2 millions d’euros en 2027 
pour les contributions aux banques de développement 
et 76,5 millions d’euros pour des contributions “obli-
gatoires” aux programmes de développement, ainsi 
que 181,4 millions d’euros au total pour un “multilaté-
ralisme efficace”. Qu’en est-il du contrôle financier des 
contributions aux banques de développement? Qu’en 
est-il des investissements potentiellement frauduleux? 
Comment sont-ils contrôlés et, en fin de compte, quel 
est le rendement des investissements pour la Belgique?

En ce qui concerne les “contributions obligatoires”, 
l’intervenante demande pourquoi certaines contributions 
sont “obligatoires” et comment ces dépenses élevées 
en 2027 sont compatibles avec l’objectif de réduction 
de l’aide au développement. Comment pourrait-on 
s’affranchir des contributions obligatoires? Et le ministre 
envisagera-t-il d’explorer cette piste?

Persécution des chrétiens

Lors de son exposé d’orientation politique, le ministre 
a indiqué qu’il serait attentif aux chrétiens et à tous les 
autres groupes confessionnels et ethniques. L’intervenante 
se demande si le gouvernement accordera davantage 
d’attention aux persécutions visant les chrétiens.

Waarom stopt men niet met staatsleningen aan ontwik-
kelingslanden tot België haar eigen budgettaire situatie 
op orde hebben?

Men strooit kwistig met miljoenen euro’s in Niger, 
Burkina Faso, Kaapverdië en Madagaskar. Allemaal 
Afrikaanse landen die hoog scoren op vlak van corruptie 
en laag op vlak van democratie en mensenrechten. Graag 
had de spreekster verantwoording gekregen waarom 
zij leningen ontvangen vanuit België en waar dit geld 
naartoe gaat? Hoe zit het met audits, voorwaarden en 
verbintenissen?

Wat B-FAST betreft, trekt de minister geen extra mid-
delen uit. Extra investeren in B-FAST lijkt ons eerder 
een must, zeker gezien de grote capaciteitstekorten die 
aan het licht kwamen tijdens de aardbevingen in Turkije. 
Kan de minister deze keuze toelichten? Waarom zijn er 
geen extra investeringen precies voor een snelle inter-
ventiemacht waarmee België vroeger humanitair een 
verschil kon maken? Dan kan men beter extra snoeien 
in ontwikkelingsprogramma’s of staatsleningen aan 
corrupte Afrikaanse regimes!

In de begroting van de minister stelt de spreekster de 
volgende uitgaven vast: 64,2 miljoen euro in 2027 aan 
bijdragen ontwikkelingsbanken en 76,5 miljoen euro 
aan “verplichte” bijdragen ontwikkelingsprogramma’s. 
Vervolgens 181,4 miljoen euro in totaal aan “effectief 
multilateralisme”. Hoe zit het met de financiële controle 
op bijdragen ontwikkelingsbanken? Wat met mogelijks 
fraudeleuze investeringen? Hoe wordt daarop toegezien 
en finaal wat is het rendement op de investeringen voor 
België?

Wat de “verplichte bijdragen” betreft, wil de spreekster 
graag vernemen waarom bepaalde bijdragen “verplicht” 
zijn en hoe rijmt men deze hoge uitgaven in 2027 met 
de doelstelling om te besparen op ontwikkelingshulp? 
Welke manieren zijn er om af te stappen van verplichte 
bijdragen en zal de minister die piste onderzoeken?

Christenvervolging

Tijdens zijn beleidsverklaring gaf de minister aan dat 
hij aandacht zal hebben voor de christenen en voor alle 
andere geloofs- en bevolkingsgroepen. De spreekster 
stelt zich in dit verband de vraag of er meer aandacht 
van deze regering zal zijn ten aanzien van vervolgingen 
op christenen?
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Dans le monde, environ 380 millions de chrétiens sont 
victimes de persécutions et de discriminations graves 
en raison de leur foi. La violence à l’égard des chrétiens 
est et reste un problème largement sous-estimé. En 
Afrique subsaharienne notamment, comme au Nigeria, 
en République démocratique du Congo et au Burkina 
Faso, on observe une recrudescence des violences 
perpétrées par des groupes djihadistes tels que Boko 
Haram et des milices liées à Al-Qaida. Début mai, 22 
chrétiens ont été assassinés par Boko Haram au Nigeria. 
Les régimes autoritaires d’Asie centrale et d’autres 
régions exercent également une pression croissante 
sur les communautés chrétiennes. Que compte faire le 
ministre pour ces 380 millions de chrétiens persécutés?

Afrique du Sud

L’intervenante termine son intervention en évoquant 
les violences anti-blancs en Afrique du Sud. On en parle 
rarement, mais ce sujet a fait cette semaine la une des 
médias, car une cinquantaine d’Afrikaners blancs ont 
obtenu l’asile aux États-Unis. Le président américain 
Donald Trump leur a accordé ce statut parce qu’ils sont 
victimes de discrimination raciale.

Le matin même, l’intervenante a entendu à la radio un 
professeur minimiser la répression contre les Afrikaners, 
les Plaasmoorde, les attaques et les violences visant 
les blancs. Nous avons déjà abordé cette question au 
sein de cette commission. Le ministre a condamné les 
déclarations incitant à la violence contre cette minorité, 
mais il a également fait valoir que l’Afrique du Sud dis-
pose d’un cadre juridique solide et qu’elle est membre 
du Conseil des droits de l’homme des Nations Unies. 
Or, le Nigeria, le Rwanda, l’Azerbaïdjan et la Russie 
sont également membres du Conseil des droits de 
l’homme des Nations Unies. Selon l’intervenante, cet 
argument n’est donc pas valable. Quelle est la position 
du gouvernement belge à ce sujet?

Mme Lydia Mutyebele (PS) se dit inquiète face à la 
note de politique générale du ministre, en particulier 
en ce qui concerne la coopération internationale. Elle 
y voit une orientation dangereusement utilitariste de 
la politique étrangère, ainsi qu’un affaiblissement de 
l’engagement de la Belgique en matière de solidarité 
internationale. La note affirme vouloir renforcer la position 
de la Belgique sur la scène internationale, accroître sa 
visibilité, et promouvoir la stabilité et la paix en gardant 
le droit international comme boussole. Ces objectifs sont 
louables mais, pour la membre, les moyens déployés 
ne vont pas dans ce sens. La justification budgétaire 
fait apparaître une baisse inquiétante de l’effort public 
dédié à la coopération, au moment même où les besoins 
dans le monde n’ont jamais été aussi criants.

Wereldwijd worden ongeveer 380 miljoen christenen 
geconfronteerd met zware vervolging en discriminatie 
vanwege hun geloof. Geweld tegen christenen, is en blijft 
een groot onderschat probleem. Vooral in Sub-Sahara 
Afrika, zoals in Nigeria, de Democratische Republiek 
Congo en Burkina Faso, zien we een stijging in geweld 
door jihadistische groeperingen zoals Boko Haram en 
Al-Qaida-gelieerde milities. Begin mei werden 22 chris-
tenen vermoord door Boko Haram in Nigeria. Ook bij 
autoritaire regimes in Centraal-Azië en andere regio’s 
neemt de druk op christelijke gemeenschappen toe. Wat 
gaat de minister doen voor die 380 miljoen vervolgde 
christenen?

Zuid-Afrika

De spreekster eindigt haar tussenkomst met het 
antiblank geweld in Zuid-Afrika. Het is zeldzaam maar 
deze week een “hot topic” in de media omdat een 50-tal 
blanke Afrikaners asiel hebben gekregen in de Verenigde 
Staten. De Amerikaanse president Donald Trump heeft 
hen die status verleend omdat ze het slachtoffer zijn van 
raciale discriminatie.

Deze morgen nog hoorde de spreekster op de radio een 
professor de repressie tegen Afrikaners, de Plaasmoorde, 
de aanvallen en het antiblank geweld minimaliseren. 
We hebben het reeds in deze commissie gehad over 
dit antiblank geweld. De minister veroordeelde enerzijds 
uitspraken die aanzetten tot geweld tegen deze minder-
heid maar anderzijds beargumenteerde de minister dat 
Zuid-Afrika over een sterk juridisch kader beschikt en 
dat zij lid zijn van de VN-Mensenrechtenraad. Nigeria, 
Rwanda, Azerbeidzjan en Rusland zijn ook lid van de 
VN-Mensenrechtenraad. Volgens de spreekster is dit 
dus geen goede argumentatie. Wat is het standpunt 
van de Belgische regering ter zake?

Mevrouw Lydia Mutyebele (PS) is bezorgd over de 
beleidsnota van de minister, in het bijzonder wat de inter-
nationale samenwerking betreft. Volgens de spreekster 
volgt het buitenlands beleid een gevaarlijk utilitaristische 
koers en zet België minder in op internationale solida-
riteit. Uit de beleidsnota blijkt dat België zijn positie op 
het internationale toneel wil versterken, zijn zichtbaar-
heid wil vergroten en stabiliteit en vrede wil bevorderen, 
waarbij het internationaal recht richtinggevend moet 
zijn. De doelstellingen zijn lovenswaardig, maar worden 
volgens het lid niet bereikt met de middelen die worden 
ingezet. Uit de budgettaire verantwoording blijkt een 
zorgwekkende daling in de overheidsfinanciering voor 
ontwikkelingssamenwerking, terwijl de noden in de 
wereld nog nooit zo schrijnend waren.
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Le budget de la coopération au développement se 
voit réduit de 25 % et c’est un coup terrible porté à la 
réputation internationale de la Belgique, à nos parte-
naires, et à la cohérence de notre politique étrangère. 
Cette coupe budgétaire massive a été décidée sans 
consultation du secteur et ni les ONG, ni les agences, 
ni les acteurs de terrain n’ont été associés à ce pro-
cessus. De plus, il n’y a aucune justification claire, ni 
évaluation d’impact. Pour Mme Mutyebele Ngoi, il s’agit 
d’un choix purement comptable, destiné à alimenter un 
plan d’austérité global de 20 milliards d’euros. Or, la 
coopération au développement n’est pas une dépense 
superflue. C’est un investissement stratégique dans la 
paix, la sécurité, le développement humain et la justice 
globale. Et c’est aussi une marque de notre engagement 
envers les droits humains.

Au-delà des coupes budgétaires, la membre souhaite 
dénoncer la logique qui sous-tend cette nouvelle politique: 
une logique transactionnelle, qui instrumentalise l’aide 
pour servir des objectifs politiques internes, notamment 
la maîtrise des flux migratoires et la défense d’intérêts 
économiques belges à l’étranger. Cette approche est 
en contradiction frontale avec les principes d’efficacité 
de l’aide définis par l’OCDE, que la Belgique a pourtant 
ratifiés: appropriation par les pays partenaires, aligne-
ment sur leurs priorités, harmonisation entre donateurs, 
gestion axée sur les résultats et responsabilité mutuelle.

Utiliser l’aide comme un levier de pression ou un 
outil de troc géopolitique, c’est affaiblir sa légitimité, 
fragiliser les partenariats et miner la confiance qui est 
le cœur même de la coopération. La membre regrette 
également que la note reste silencieuse sur la place de 
la société civile, alors qu’elle est un pilier incontournable 
de la coopération belge. Les principes issus du Forum 
de Busan et de la Déclaration de Paris reconnaissent 
expressément le rôle des acteurs non étatiques comme 
garants de la qualité de l’aide. Les marginaliser, c’est 
affaiblir notre impact, mais aussi nier l’expérience accu-
mulée par nos partenaires depuis des dizaines d’années.

La Belgique a bâti une réputation de fiabilité, de soli-
darité et de responsabilité sur la scène internationale. 
Elle a été un moteur de la coopération multilatérale. 
Aujourd’hui, c’est cet héritage que l’on remet en question. 
Mme Mutyebele Ngoi est pourtant convaincue qu’il faut 
faire choix de la solidarité plutôt que du repli, le choix de 
la justice plutôt que du calcul., le choix de la cohérence 
plutôt que de la contradiction. Pour toutes ces raisons, la 
membre et son groupe ne peuvent cautionner une telle 
politique. Elle appelle à une réorientation urgente de la 
coopération internationale de la Belgique. Elle demande 
au ministre de transmettre les évaluations d’impact qui 

Het budget voor ontwikkelingssamenwerking is met 
25 % gedaald en dat is een zware klap voor de inter-
nationale reputatie van België, voor onze partners en 
voor de coherentie van ons buitenlands beleid. Over die 
enorme bezuiniging werd beslist zonder enig overleg met 
de sector en noch de ngo’s, noch de agentschappen, 
noch de mensen in het veld werden daarbij betrok-
ken. Bovendien is er geen duidelijke verantwoording 
of impactbeoordeling. Volgens mevrouw Mutyebele 
Ngoi is het een puur boekhoudkundige beslissing in 
het kader van het plan om in totaal 20 miljard euro te 
besparen. Ontwikkelingssamenwerking is echter geen 
overbodige uitgave. Het is een strategische investering 
in vrede, veiligheid, menselijke ontplooiing en wereld-
wijde rechtvaardigheid. Het toont ook onze inzet voor 
mensenrechten.

Los van de bezuinigingen hekelt het lid de logica achter 
dat nieuwe beleid: een transactionele benadering, waarbij 
ontwikkelingshulp naar de hand wordt gezet voor binnen-
landse politieke doelstellingen, met name het beheersen 
van migratiestromen en het verdedigen van Belgische 
economische belangen in het buitenland. Die benadering 
staat haaks op de – nochtans door België geratificeerde 
– OESO-principes inzake doeltreffend ontwikkelingshulp: 
eigen inbreng van de partnerlanden, afstemming met 
hun prioriteiten, donorharmonisatie, resultaatgestuurde 
ontwikkeling en wederzijdse verantwoording.

Hulp gebruiken als drukkingsmiddel of instrument voor 
geopolitieke koehandel ondermijnt de legitimiteit ervan, 
verzwakt partnerschappen en tast het vertrouwen aan 
dat aan de basis ligt van ontwikkelingssamenwerking. 
Het lid betreurt ook dat er in de beleidsnota niet wordt 
gerept over de rol van het middenveld, dat nochtans 
een onmisbare pijler vormt van de Belgische ontwikke-
lingssamenwerking. De beginselen die voortvloeien uit 
het Busanforum en de Verklaring van Parijs erkennen 
uitdrukkelijk de rol van niet-statelijke actoren om de 
kwaliteit van ontwikkelingshulp te garanderen. Door die 
beginselen niet in acht te nemen, wordt niet alleen de 
impact van de hulp verzwakt, maar ook voorbijgegaan 
aan de decennialange ervaring van onze partners.

België heeft op het internationale toneel een reputatie 
opgebouwd van betrouwbaarheid, solidariteit en verant-
woordelijkheid. Ons land is een drijvende kracht geweest 
van de multilaterale samenwerking. Die nalatenschap 
ligt vandaag onder vuur. Mevrouw Mutyebele Ngoi is er 
echter van overtuigd dat we solidariteit moeten verkiezen 
boven het terugplooien op zichzelf, rechtvaardigheid bo-
ven berekening, cohesie boven tegenstrijdigheid. Om al 
die redenen kunnen het lid en haar fractie een dergelijk 
beleid niet steunen. Ze roept ertoe op de internationale 
samenwerking van België dringend te herzien. Ze vraagt 
de minister om de impactbeoordeling te bezorgen die had 
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auraient pu être faites en amont pour décider des coupes 
imposées au secteur.

La note de politique générale insiste par ailleurs sur 
une approche “gagnant-gagnant”, sur la recherche de 
retours pour la Belgique, sur des “intérêts mutuels”. Qu’en 
est-il des principes de l’OCDE sur l’efficacité de l’aide, 
qui insistent sur l’appropriation locale, la redevabilité 
mutuelle et la prévisibilité? Comment le ministre entend-il 
réconcilier ces principes avec une politique centrée sur 
les intérêts nationaux à court terme?

Mme Mutyebele Ngoi se penche ensuite sur le rôle 
de la société civile. La note ne mentionne les ONG 
que très brièvement. Comment le ministre entend-il 
garantir un soutien structurel, stable et de qualité à 
ces acteurs? Les ONG et les organisations de base 
sont des contre-pouvoirs démocratiques, des relais de 
proximité dans les pays partenaires. Elle aimerait aussi 
savoir pourquoi elles sont si peu mentionnées dans la 
vision stratégique du ministre. À cet égard, la membre 
trouve que les tableaux budgétaires manquent de clarté 
et elle demande au ministre de développer les coupes 
budgétaires que les ONG partenaires devront assumer.

Concernant les priorités transversales, la membre se 
réjouit que des thématiques comme le genre, le travail 
décent ou la souveraineté alimentaire soient citées, 
mais elle se demande quels moyens concrets y seront 
alloués. Y aura-t-il des critères clairs pour garantir que 
ces objectifs ne soient pas que déclaratifs? Plus précisé-
ment, elle aimerait savoir combien de projets centrés sur 
le genre, le travail décent et la souveraineté alimentaire 
seront affectés par les coupes budgétaires.

La membre aborde ensuite la situation des femmes 
dans le monde. Le ministre reconnaît à maintes re-
prises que l’état du monde est inquiétant et qu’il est en 
proie à de nombreuses crises et de nombreux conflits. 
Mme Mutyebele Ngoi souligne que ces conflits et ces 
crises font systématiquement des femmes leurs premières 
et plus grandes victimes, avec une hausse inquiétante et 
écœurante de l’utilisation du viol comme arme de guerre, 
que ce soit au Soudan, en RD Congo ou en Palestine. 
Durant toutes les crises, le dénominateur commun est 
que la femme est la plus grande perdante. Les coupes 
budgétaires de l’aide au développement et humanitaire 
observées dans le monde vont inévitablement affecter 
les femmes en premier lieu. La membre demande au 
ministre s’il peut garantir que la question de la femme 
sera une priorité sous son mandat, et que les coupes 
budgétaires n’affecteront pas les projets centrés sur 
les droits des femmes, l’accès à la santé sexuelle et 
reproductive et le leadership féminin.

moeten worden uitgevoerd voordat de beslissing werd 
genomen om bezuinigingen op te leggen aan de sector.

In de beleidsnota wordt ook gepleit voor een win-
winbenadering, het streven naar rendement voor België 
en “wederzijdse belangen”. Waar zijn nu de OESO-
beginselen inzake doeltreffende hulp, waarbij wordt 
aangedrongen op lokale inbreng, wederzijdse verant-
woording en voorspelbaarheid? Hoe denkt de minister 
die principes te verzoenen met een beleid dat gericht 
is op nationale kortetermijnbelangen?

Mevrouw Mutyebele Ngoi heeft het vervolgens over 
de rol van het middenveld. De beleidsnota besteedt zeer 
weinig aandacht aan de ngo’s. Hoe wil de minister een 
structurele, stabiele en kwaliteitsvolle ondersteuning van 
die spelers waarborgen? Ngo’s en grassrootsorganisaties 
zijn democratische tegenmachten en fungeren als lokale 
doorgeefluiken in de partnerlanden. Ze zou willen weten 
waarom ze amper aan bod komen in de strategische 
visie van de minister. Aangezien de begrotingstabellen 
volgens haar ter zake onduidelijk zijn, verzoekt ze de 
minister om nadere uitleg over de begrotingsbesparingen 
die de partner-ngo’s zullen treffen.

Wat de transversale prioriteiten betreft, stemt het haar 
tevreden dat thema’s zoals gender, fatsoenlijk werk en 
voedselsoevereiniteit worden vermeld, maar ze vraagt 
zich af welke concrete middelen daarvoor zullen worden 
uitgetrokken. Zullen er duidelijke criteria gelden om te 
voorkomen dat het inzake die doelstellingen niet louter 
bij verklaringen blijft? Meer specifiek zou ze willen we-
ten hoeveel projecten omtrent gender, fatsoenlijk werk 
en voedselsoevereiniteit door de bezuinigingen zullen 
worden getroffen.

Vervolgens gaat het lid in op de situatie van de vrouw 
in de wereld. De minister erkent herhaaldelijk dat de 
staat van de wereld zorgwekkend is en dat die door 
talloze crises en conflicten wordt geteisterd. Mevrouw 
Mutyebele Ngoi wijst erop dat vrouwen steevast de eerste 
en grootste slachtoffers van die conflicten en crises zijn, 
waarbij verkrachting steeds meer als oorlogswapen wordt 
ingezet, wat een zorgwekkende en misselijkmakende 
tendens is, zowel in Soedan en de DR Congo als in 
Palestina. Al die crises hebben gemeen dat vrouwen er 
als de grootste verliezers uit komen. De overal ter wereld 
aan de gang zijnde bezuinigingen op ontwikkelingshulp 
en op humanitaire hulp zullen onvermijdelijk vrouwen als 
eerste treffen. Ze vraagt de minister of hij kan waarborgen 
dat vrouwen een prioritaire plaats tijdens zijn mandaat 
zullen krijgen, en dat de begrotingsbesparingen geen 
weerslag zullen hebben op de projecten met betrekking 
tot vrouwenrechten, toegang tot seksuele en reproduc-
tieve gezondheid en vrouwelijk leiderschap.
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Comment garantira-t-on que les plus vulnérables, 
donc les femmes, les jeunes ou les petits producteurs, 
ne soient pas les premiers touchés par la réduction 
des financements? Est-il question de développer une 
stratégie belge d’action extérieure féministe à l’instar 
de certains autres pays européens? Quelles mesures 
le gouvernement pense-t-il prendre pour soutenir les 
acteurs qui travaillent sur le terrain pour aider les vic-
times de violences sexuelles à la réintégration sociale 
et économique dans les zones de crise ou de conflit?

Quelles sont les priorités du gouvernement en matière 
de lutte contre l’impunité des acteurs de violences 
sexuelles dans les conflits? Comment cette question est-
elle abordée avec les gouvernements dont les armées 
sont coupables de tels crimes?

Enfin, le lien entre coopération et migration, tel qu’es-
quissé dans la note de politique générale du ministre, fait 
craindre à la membre une véritable instrumentalisation 
de l’aide pour des objectifs de contrôle migratoire. Il 
s’agirait d’un déni complet des engagements faits par 
la Belgique pour la coopération et le développement. 
Cette dérive inquiétante et cynique, malheureusement 
observée dans le monde, place la solidarité au service 
des intérêts nationaux à court terme. La membre sou-
ligne qu’une telle approche est contraire à l’éthique de 
la coopération internationale et à nos valeurs en général, 
mais aussi contraire aux engagements du ministre et aux 
promesses de son parti. Elle demande au ministre s’il 
peut garantir que l’aide belge ne sera jamais conditionnée 
à des accords de réadmission. La Belgique pourrait-elle 
adopter une logique de marchandage migratoire, comme 
cela s’est vu avec l’UE et la Tunisie ou la Libye?

La note du ministre souligne également l’importance 
de participer à des solutions au niveau des déplacements 
de population et des réfugiés. À ce sujet, la Belgique 
avait pris des engagements lors du forum mondial sur 
les réfugiés à Genève en 2023. Mme Mutyebele Ngoi 
demande au ministre comment il évalue ces engage-
ments en amont de la réunion de suivi de Genève qui 
aura lieu en décembre 2025.

Enfin, le membre relève que le ministre a souligné le 
potentiel de la migration pour le développement durable. 
La DGD a publié une note stratégique à ce sujet en 2022. 
La membre aimerait savoir comment le ministre compte 
implémenter cette stratégie au sein de sa politique.

Elle aborde ensuite la situation dans la région des 
Grands Lacs. La RD Congo est le théâtre d’un conflit 
tragique et oublié, aux conséquences humanitaires 

Hoe kunnen we garanderen dat de meest kwetsbaren, 
met andere woorden vrouwen, jongeren en kleine pro-
ducenten, niet als eerste door de bezuinigingen worden 
getroffen? Zal er een strategie voor feministische actie 
in het Belgische buitenlandbeleid worden ontwikkeld, 
naar het voorbeeld van bepaalde andere Europese 
landen? Welke maatregelen overweegt de regering 
ter ondersteuning van de actoren die ter plaatse in de 
crisis- of conflictgebieden meehelpen aan de maatschap-
pelijke en economische re-integratie van slachtoffers 
van seksueel geweld?

Welke prioriteiten stelt de regering voorop in de strijd 
tegen de straffeloosheid jegens wie zich in de conflicten 
aan seksueel geweld schuldig maakt? Hoe wordt een en 
ander aangepakt ten aanzien van de regeringen waarvan 
de legers zich aan dergelijke misdaden schuldig maken?

Ten slotte doet het verband tussen ontwikkelings-
samenwerking en migratie, zoals die in de beleids-
nota van de minister wordt geschetst, het lid vrezen 
dat ontwikkelingshulp naar de hand wordt gezet voor 
gecontroleerde-migratiedoeleinden. Dat zou een vol-
ledige loochening zijn van de Belgische verbintenissen 
inzake ontwikkelingssamenwerking. Die zorgwekkende 
en cynische ontsporing, die helaas overal ter wereld wordt 
waargenomen, stelt solidariteit ten dienste van nationale 
kortetermijnbelangen. Ze benadrukt dat een dergelijke 
benadering in strijd is met de ethiek van internationale 
ontwikkelingssamenwerking en met onze waarden in het 
algemeen, maar ook met de toezeggingen van de minister 
en de beloften van zijn partij. Ze vraagt de minister of hij 
kan garanderen dat Belgische ontwikkelingshulp nooit 
van terugnameovereenkomsten afhankelijk zal worden 
gemaakt. Is het denkbaar dat ook België de weg van 
de koehandel op gaat, zoals de EU dat met Tunesië en 
Libië heeft gedaan?

In de beleidsnota van de minister wordt ook benadrukt 
hoe belangrijk het is om bij te dragen aan oplossingen 
voor de ontheemding van bevolkingsgroepen en vluch-
telingen. België ging daarover in 2023 op het Global 
Refugee Forum in Genève verbintenissen aan. Mevrouw 
Mutyebele Ngoi vraagt de minister hoe hij tegenover 
die verbintenissen staat nu de vervolgbijeenkomst in 
Genève in december 2025 dichterbij komt.

Tot slot merkt ze op dat de minister heeft benadrukt 
dat migratie potentieel heeft op het vlak van duurzame 
ontwikkeling. In 2022 heeft de DGD daarover een stra-
tegische nota gepubliceerd. Ze wil graag weten hoe de 
minister die strategie binnen zijn beleid zal implementeren.

Vervolgens gaat ze in op de situatie in het Grote 
Merengebied. De DR Congo is het toneel van een tra-
gisch en vaak vergeten conflict, met grote humanitaire 
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majeures: plus de 7 millions de personnes déplacées, des 
violences sexuelles systématiques, une crise humanitaire 
d’une ampleur désastreuse et alarmante. La situation 
sanitaire est dramatique. Les épidémies risquent de se 
développer rapidement via les eaux usées, les difficultés 
du système hospitalier et l’insécurité alimentaire. De plus, 
des inondations terribles ont touché plusieurs villes de 
la RD Congo et notamment de l’Est, faisant plus d’une 
centaine de morts.

Tous les rapports indépendants de l’ONU ou d’orga-
nisations telles que Human Rights Watch pointent le 
soutien actif du Rwanda au groupe armé M23, respon-
sable de violations graves des droits humains dans le 
Kivu. Des femmes, des enfants ou des vieilles dames 
sont battus, violés et tués. Des enfants sont recrutés de 
force et abattus s’ils refusent de rejoindre la rébellion. 
Les défenseurs des droits humains sont traqués et tués. 
Les journalistes sont une cible privilégiée. Malgré les 
pourparlers engagés dernièrement entre le Rwanda et 
la RD Congo, les citoyens des zones contrôlées par les 
rebelles vivent dans la peur, la violence et la mort. Tout 
cela se fait avec le soutien actif du régime du président 
rwandais, Paul Kagame. Pour la membre, l’ingérence 
honteuse et cupide de M. Kagame dans le conflit, son 
manque de respect flagrant pour le territoire congolais et 
le droit international représentent une véritable menace 
pour la paix dans la région.

Pourtant, la note de politique générale Affaires étran-
gères affirme que le Rwanda est “un acteur clé pour la 
paix dans la région des Grands Lacs”. Le ministre parle 
du Rwanda comme acteur de paix, alors que ce régime 
est depuis plusieurs années le moteur de la guerre qui 
sévit en RD Congo.

La paix dans la région des Grands Lacs devrait être 
une priorité du mandat du ministre et la membre se 
réjouit de constater que le ministre en fait son combat. 
Mais la paix ne pourra pas exister dans les conditions 
actuelles. La note du ministre affirme que la lutte contre 
l’impunité est une priorité et que le droit doit être la 
seule boussole. Mme Mutyebele espère dès lors que le 
ministre appliquera ces idées à la situation désastreuse 
causée par M. Kagame, imposée par sa soif sanguinaire 
de piller les ressources congolaises. Il est plus que 
temps de mettre fin au pillage des minerais congolais, 
achetés sans remords au Rwanda. Quand la Belgique 
cessera-t-elle de financer les crimes de ce régime pour 
nos iPhones et nos voitures électriques?

Il est plus que temps de développer et d’améliorer 
la stratégie de traçabilité des minerais pour cesser de 

gevolgen: meer dan 7 miljoen ontheemden, systematisch 
seksueel geweld, een humanitaire crisis van een ramp-
zalige en alarmerende omvang. De gezondheidssituatie 
is dramatisch. Epidemieën kunnen zich snel verspreiden 
via afvalwater en door de problemen in het ziekenhuis-
systeem en de voedselonzekerheid. Bovendien werden 
verschillende steden in de DR Congo getroffen door 
verschrikkelijke overstromingen, met name in het oosten, 
waarbij meer dan honderd mensen om het leven kwamen.

Alle onafhankelijke rapporten van de VN en van orga-
nisaties als Human Rights Watch wijzen op de actieve 
steun van Rwanda aan de gewapende groepering M23, 
die verantwoordelijk is voor grove mensenrechtenschen-
dingen in Kivu. Vrouwen, kinderen en oudere vrouwen 
worden geslagen, verkracht en vermoord. Kinderen 
worden onder dwang gerekruteerd en doodgeschoten 
wanneer ze weigeren zich aan te sluiten bij de opstand. 
Mensenrechtenactivisten worden opgejaagd en gedood. 
Journalisten zijn een belangrijk doelwit. Recent werden 
onderhandelingen opgestart tussen Rwanda en de DR 
Congo, maar de burgers in de door rebellen gecon-
troleerde gebieden leven dagelijks in doodsangst en 
geweld. Dat alles gebeurt met de actieve steun van het 
regime van de Rwandese president Paul Kagame. De 
schandelijke en hebzuchtige inmenging van Paul Kagame 
in het conflict en zijn flagrante gebrek aan respect voor 
het Congolese grondgebied en het internationaal recht 
vormen een echte bedreiging voor de vrede in de regio.

Toch staat in de beleidsnota Buitenlandse Zaken dat 
Rwanda “noodzakelijkerwijs een hoofdrolspeler [blijft] 
voor vrede in de regio van de Grote Meren”. De minis-
ter heeft het over Rwanda als vredestichter, terwijl dit 
regime al jaren de drijvende kracht is achter de oorlog 
in de DR Congo.

Vrede in het Grote Merengebied zou een prioriteit 
moeten zijn van het mandaat van de minister, en het lid 
is verheugd dat de minister op dat vlak de strijd aan-
gaat. Onder de huidige omstandigheden is vrede echter 
onmogelijk. In de beleidsnota van de minister staat dat 
de strijd tegen straffeloosheid een prioriteit is en dat het 
recht het enige kompas moet zijn. Mevrouw Mutyebele 
hoopt dan ook dat de minister die ideeën zal toepas-
sen op de rampzalige situatie die Paul Kagame heeft 
veroorzaakt door zijn nietsontziende verlangen om de 
Congolese rijkdommen te plunderen. Het is hoog tijd 
een einde te maken aan de plundering van Congolese 
ertsen, die zonder enige wroeging van Rwanda worden 
overgekocht. Wanneer zal België stoppen met het finan-
cieren van de misdaden van dit regime ten voordele van 
onze iPhones en elektrische wagens?

Het is de hoogste tijd om de traceerbaarheidsstrate-
gie voor ertsen te ontwikkelen en te verbeteren, zodat 
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financer la guerre et le trafic illégal. M. Kagame s’est 
même rendu coupable de nombreuses ingérences pour 
diffuser sa désinformation et menacer les activistes. 
Mme Mutyebele explique être elle-même victime de 
cyberharcèlement et de menaces de mort, parce qu’elle 
dénonce certaines attitudes du régime de Kagame.

Pour elle, sans l’aide internationale, et surtout sans 
l’aide de la Belgique, la situation ne peut que s’aggraver. 
L’impunité est l’étincelle qui mène au chaos et à la vio-
lence. Si cela sert ses intérêts, M. Kagame continuera 
sans s’arrêter. Pourquoi la Belgique n’a-t-elle pas encore 
adopté de sanctions ciblées à l’égard du régime rwan-
dais, alors que les faits sont établis?

La membre demande aussi au ministre s’il compte faire 
pression au sein de l’UE pour suspendre le protocole 
d’entente avec le Rwanda. Qu’en est-il d’une véritable 
application d’une stratégie de traçabilité des minerais?

Le ministre dispose-t-il d’informations concernant les 
campagnes de désinformation menées par le régime 
rwandais en Belgique? Et quelle est la stratégie pour 
y mettre fin?

Elle aimerait aussi savoir quelle est la feuille de route 
diplomatique pour exercer une pression internationale 
accrue sur le Rwanda et œuvrer à une désescalade 
militaire durable dans la région. Enfin, quels moyens 
supplémentaires seront mobilisés pour l’aide humanitaire 
en RD Congo, y compris en soutien aux organisations 
locales et à la société civile congolaise?

M. Pierre Kompany (Les Engagés) souhaite tout 
d’abord parler de certains dossiers liés au continent 
africain. Il soulève la question de l’accord de paix ac-
tuellement en négociation entre le Rwanda et la RD 
Congo, sous l’égide des États-Unis. La conclusion de 
cet accord est prévue pour la mi-juin 2025. Le membre 
espère qu’un accord aboutira mais déplore le fait de 
ne pas connaître, pour le moment, les détails tant des 
sujets de négociation que des modalités envisagées. Il 
demande au ministre s’il en sait davantage sur l’évolution 
de ces négociations par les partenaires congolais et 
américains. Ces derniers ont-ils fait appel à l’expertise 
belge sur la région?

Pour le membre, la RD Congo et la Belgique ne 
peuvent pas s’ignorer mutuellement, étant donné que 
la Belgique a eu la chance, par rapport au reste du 
monde, d’accueillir et de former beaucoup d’intellectuels 
congolais. Il y a dès lors une facilité de communication.

een einde kan worden gemaakt aan de financiering 
van oorlog en illegale smokkel. De heer Kagame heeft 
zich zelfs vele malen schuldig gemaakt aan inmenging 
om zijn desinformatie te verspreiden en activisten te 
bedreigen. Mevrouw Mutyebele legt uit dat ze zelf het 
slachtoffer is van cyberpesten en doodsbedreigingen 
omdat ze bepaalde gedragingen van het regime van 
Kagame aan de kaak stelt.

Volgens haar zal de situatie zonder internationale hulp, 
en vooral zonder de hulp van België, alleen maar erger 
worden. Straffeloosheid is de vonk die leidt tot chaos 
en geweld. Als het in zijn belang is, zal Paul Kagame 
onverminderd doorgaan. Waarom heeft België nog geen 
gerichte sancties aangenomen tegen het Rwandese 
regime, terwijl de feiten toch duidelijk zijn?

Het lid vraagt ook of de minister van plan is binnen de 
EU druk uit te oefenen om het wachtprotocol met Rwanda 
op te schorten. Hoe staat het met de echte toepassing 
van een traceerbaarheidsstrategie voor ertsen?

Weet de minister meer over de desinformatiecam-
pagnes van het Rwandese regime in België? Wat is de 
strategie om dit te doen stoppen?

De spreekster wil ook weten wat het diplomatieke 
stappenplan is om meer internationale druk op Rwanda 
uit te oefenen en te werken aan een duurzame militaire 
de-escalatie in de regio. Tot slot, welke aanvullende 
middelen zullen worden ingezet voor humanitaire hulp 
in de DR Congo, ook ter ondersteuning van de lokale 
organisaties en het Congolese middenveld?

De heer Pierre Kompany (Les Engagés) zou eerst en-
kele dossiers met betrekking tot het Afrikaanse continent 
aan de orde willen stellen. Hij gaat in op het vredesak-
koord waarover wordt onderhandeld tussen Rwanda 
en de DR Congo, onder auspiciën van de Verenigde 
Staten. Verwacht wordt dat medio juni 2025 een akkoord 
zal worden ondertekend. De spreker hoopt dat er een 
akkoord zal worden bereikt, maar hij vindt het jammer 
dat er thans nog niets over geweten is, niet over de 
onderwerpen waarover wordt onderhandeld en even-
min over de nadere regels. Hij vraagt de minister of hij 
meer weet over de voortgang van die onderhandelingen 
via de Congolese en Amerikaanse partners. Hebben 
de Amerikanen een beroep gedaan op de Belgische 
expertise met betrekking tot de regio?

De spreker is van oordeel dat de DR Congo en België 
niet zonder elkaar kunnen. In vergelijking met de rest van 
de wereld heeft België immers het geluk gehad om veel 
Congolese intellectuelen te verwelkomen en op te leiden. 
Een en ander bevordert de wederzijdse communicatie.
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Par ailleurs, un accord sur les matières premières 
serait en cours de négociation entre la RD Congo et 
les États-Unis. M. Kompany se demande si c’est le prix 
de la médiation des États-Unis dans le conflit. Dans 
sa note, le ministre met en avant la nécessité, pour la 
Belgique, d’adopter une politique d’accès aux matières 
premières. Ne risque-t-on pas de perdre un partenaire 
potentiel important? Le membre est pourtant d’avis que 
la Belgique constitue le meilleur allié de la RD Congo. 
Il se demande quel progrès peut être attendu dans la 
lutte contre l’impunité à l’égard des personnes qui ont 
commis des crimes dans l’Est de la RD Congo.

Plus largement, concernant nos relations avec le 
continent africain, le ministre propose de présenter des 
lignes directrices politiques pour permettre à l’ensemble 
des acteurs et instruments belges d’aligner leurs actions 
selon une approche globale, stratégique et cohérente. Le 
membre attend ces lignes directrices avec impatience et 
espère qu’elles permettront de mener une réflexion plus 
large sur les relations entre la Belgique et le continent 
africain. Il demande au ministre comment il compte s’y 
prendre. Est-il question de faire participer le Parlement, 
et spécialement cette commission à cette réflexion? Il 
demande également au ministre s’il présentera la dyna-
mique du contenu de ses engagements à la commission 
des Relations extérieures.

Concernant la politique de coopération au développe-
ment, M. Kompany estime que 2025 est une année de 
transition. Le ministre a réussi à trouver les économies 
prévues sans que cela ait des conséquences impor-
tantes pour le secteur. Pour les prochaines années, il 
souhaite d’abord se livrer à une large consultation du 
secteur avant de faire des choix décisifs. Mais il a déjà 
entamé cette réflexion avec une approche “trois fois trois” 
pour la concentration thématique, qui met le climat, la 
santé et la stabilité au centre, en combinaison avec 3 
accélérateurs, à savoir l’innovation, le développement 
des compétences, ainsi que la jeunesse et le genre.

Le membre souligne que la jeunesse a toujours été 
une priorité pour lui et il est heureux que le ministre 
insiste sur les enjeux liés à la croissance du nombre 
des jeunes en Afrique. Il faut donner à cette jeunesse 
de l’espoir et des perspectives d’avenir. Les soutenir est 
aussi un élément essentiel pour assurer la stabilité. Si 
la jeunesse est parfois à l’origine de révolutions démo-
cratiques, elle est parfois captée par des acteurs mal-
veillants. M. Kompany demande au ministre de préciser 
ce qu’il compte mettre plus particulièrement en avant 
concernant cet accélérateur centré sur la jeunesse. Plus 
particulièrement, comment soutenir les actions vis-à-vis 
des jeunes qui sont pris dans les conflits, comme par 
exemple dans l’Est de la RD Congo?

Voorts zou worden onderhandeld over een grondstof-
fendeal tussen de DR Congo en de Verenigde Staten. De 
heer Kompany vraagt of dat de prijs is van de Amerikaanse 
bemiddeling in het conflict. In de beleidsnota van de 
minister wordt benadrukt dat België een beleid gericht 
op de toegang tot grondstoffen moet voeren. Bestaat 
anders niet het risico dat België een belangrijke potentiële 
partner verliest? De spreker is nochtans van oordeel dat 
België de beste bondgenoot van de DR Congo is. Hij 
vraagt welke vooruitgang mag worden verwacht inzake 
de strijd tegen de straffeloosheid met betrekking tot wie 
misdrijven heeft begaan in het oosten van de DR Congo.

Ruimer gezien, met betrekking tot de Belgische relaties 
met het Afrikaanse continent, is de minister van plan 
beleidsrichtlijnen voor te stellen zodat alle Belgische 
spelers en instrumenten hun acties kunnen afstemmen 
in het raam van een alomvattende, strategische en sa-
menhangende aanpak. De spreker kijkt reikhalzend uit 
naar die richtlijnen en hoopt dat ze zullen leiden tot een 
bredere reflectie over de betrekkingen tussen België en 
het Afrikaanse continent. Hij vraagt de minister hoe hij een 
en ander beoogt aan te pakken. Zullen het Parlement, 
inzonderheid deze commissie, daarbij worden betrok-
ken? Hij vraagt de minister ook of hij de dynamiek van 
de inhoud van zijn verbintenissen zal voorleggen aan 
de commissie voor Buitenlandse Betrekkingen.

Wat het ontwikkelingssamenwerkingsbeleid betreft, 
is de heer Kompany van oordeel dat 2025 een over-
gangsjaar is. De minister is erin geslaagd de geplande 
besparingen door te voeren zonder grote gevolgen voor 
de sector. Voor de komende jaren wil hij eerst de sector 
uitgebreid raadplegen vooraleer hij beslissende keuzes 
maakt. Hij heeft die denkoefening echter al aangevat 
met de “drie maal drie”-aanpak en de thematische 
concentratie, waarbij klimaat, gezondheid en stabiliteit 
centraal staan, in combinatie met drie versnellers: inno-
vatie, vaardigheden ontwikkelen en jongeren en gender.

De spreker benadrukt dat hij jongeren altijd als een 
prioriteit heeft beschouwd en hij is ermee ingenomen dat 
de minister de aandacht vestigt op de uitdagingen als 
gevolg van het groeiend aantal jongeren in Afrika. Het 
is zaak om die jongeren hoop en toekomstperspectief 
te bieden. Hen ondersteunen is ook een essentieel 
element om stabiliteit te garanderen. Vastgesteld wordt 
immers dat jongeren soms aan de basis staan van 
democratische revoluties, maar soms worden ze ook 
door kwaadwillige actoren beïnvloed. De heer Kompany 
verzoekt de minister om toe te lichten waarop hij zich 
in het bijzonder beoogt te richten met betrekking tot die 
versneller jongeren. Wat beoogt hij in het bijzonder te 
ondernemen om de jongeren te helpen die verwikkeld 
zijn in conflicten, zoals in het oosten van de DR Congo?
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Pour le membre, tant que la sécurité des pays ne sera 
pas respectée, il faudra maintenir les engagements en 
ce qui concerne l’intégrité des pays, tels que définis par 
les Nations Unies. Il demande au ministre s’il compte 
développer une vision intégrée en collaboration avec 
la ministre en charge de la politique de migration. Il 
devrait être question d’une vision qui ne mette pas en 
avant la seule vision sécuritaire de l’immigration, mais 
qui tienne compte du fait que les candidats migrants 
peuvent également être victimes.

Dans le même ordre d’idées, le membre souligne que 
de nombreux États réduisent les moyens qu’ils accordent 
à la coopération, souvent pour des raisons budgétaires, 
mais parfois aussi par choix idéologique ou en raison de 
l’urgence d’autres priorités. Cela peut être brutal, sans 
respect pour les populations concernées et les acteurs 
du secteur, comme c’est le cas aujourd’hui avec les 
États-Unis. Cela peut aussi se faire sur la base d’une 
réflexion approfondie, comme c’est le cas en Belgique. 
Le gouvernement britannique a aussi annoncé des 
coupes dans son budget de la coopération, de 0,5 % 
à 0,3 % du PNB.

Le membre demande au ministre si une meilleure 
coordination des politiques est envisagée, au niveau 
des États membres de l’UE, ou alors dans le cadre 
de l’OCDE. Une réflexion commune pourrait-elle être 
envisagée entre les grands États donateurs, sur la façon 
dont leurs politiques de développement pourraient se 
compléter en matière d’amélioration de la condition 
humaine dans les régions couvertes? Si beaucoup 
d’États se concentrent sur un minimum de partenaires, 
ne risque-t-on pas d’avoir des régions oubliées ou 
abandonnées? De même, pour M. Kompany, le rôle du 
secteur privé dans le développement devrait probable-
ment être renforcé.

M. Kompany demande ensuite au ministre comment il 
compte orienter la coopération belge au développement 
vers un développement durable. Il ne faudrait pas, par 
exemple, que nos ambitions en matière d’accès aux 
matières premières conduisent à des développements 
miniers au détriment des populations locales. D’autre 
part, il y a lieu d’insister sur le développement des 
industries de transformation dans les États producteurs.

Enfin, en ce qui concerne l’aide humanitaire, on 
assiste à une forte hausse des situations d’urgence 
liées notamment à des conflits ou aux conséquences du 
changement climatique. Les organisations internationales, 
publiques et privées, ont des difficultés à y faire face, 
car elles perdent des financements. Ainsi, le programme 
alimentaire mondial (PAM) a alerté sur les difficultés 
que cette situation fait courir aux populations, comme 

Zolang de veiligheid van de landen niet wordt geres-
pecteerd, zullen de verbintenissen met betrekking tot 
de integriteit van de landen, zoals gedefinieerd door 
de Verenigde Naties, moeten worden gehandhaafd. Hij 
vraagt de minister of hij van plan is een integrale visie te 
ontwikkelen in samenwerking met de minister bevoegd 
voor het migratiebeleid. Het zou moeten gaan om een 
visie die zich niet alleen richt op de veiligheidsaspecten 
van immigratie, maar die rekening houdt met het feit dat 
migranten ook slachtoffer kunnen zijn.

Evenzo benadrukt het lid dat talrijke staten minder 
middelen ter beschikking stellen voor ontwikkelings-
samenwerking, vaak om budgettaire redenen, maar 
soms ook vanuit een ideologische keuze of vanwege 
de urgentie van andere prioriteiten. Dat kan op een 
brutale manier gebeuren, zonder respect voor de be-
trokken bevolking en de actoren van de sector, getuige 
de aanpak van de Verenigde Staten. Maar dat kan ook 
gebeuren op basis van een grondige denkoefening, 
getuige de aanpak van België. De Britse regering heeft 
ook bezuinigingen aangekondigd op haar budget voor 
ontwikkelingssamenwerking. Het zou gaan om een da-
ling van 0,5 naar 0,3 % van het bbp.

Het lid vraagt de minister of een betere coördinatie 
van het beleid wordt overwogen, hetzij op het niveau 
van de EU-lidstaten, hetzij in het kader van de OESO. 
Zouden de belangrijkste donorlanden samen kunnen 
nadenken over hoe ze hun ontwikkelingsbeleid onder-
ling kunnen afstemmen om de menselijke situatie in de 
regio’s waar men actief is te verbeteren? Als veel staten 
zich focussen op een minimaal aantal partners, bestaat 
dan niet het risico dat sommige regio’s worden vergeten 
of aan hun lot worden overgelaten? Ook denkt de heer 
Kompany dat de rol van de privésector in de ontwikke-
lingssamenwerking moet worden versterkt.

De heer Kompany vraagt de minister vervolgens hoe 
hij de Belgische ontwikkelingssamenwerking wil sturen 
in de richting van duurzame ontwikkeling? Zo zouden 
de Belgische ambities op het gebied van de toegang tot 
grondstoffen niet mogen leiden tot mijnbouwactiviteiten 
die schadelijk zijn voor de lokale bevolking. Anderzijds 
moet de ontwikkeling van verwerkende industrieën in 
producerende staten worden benadrukt.

Wat ten slotte humanitaire hulp betreft, is er een 
sterke toename van het aantal noodsituaties, vooral in 
verband met conflicten of de gevolgen van de klimaat-
verandering. Zowel publieke als private internationale 
organisaties hebben het moeilijk om hieraan het hoofd 
te bieden, omdat ze financiering verliezen. Het wereld-
voedselprogramma (WFP) heeft gewaarschuwd voor 
de moeilijkheden die deze situatie veroorzaakt voor 
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les réfugiés soudanais au Tchad, les réfugiés maliens 
en Mauritanie, les personnes déplacées internes et les 
familles vulnérables en situation d’insécurité alimentaire 
dans d’autres pays d’Afrique. D’autres régions sont 
également touchées. Le membre demande au ministre 
comment il entend renforcer la coopération internatio-
nale pour que ces organisations soient suffisamment 
financées par les donateurs mondiaux.

Mme Fatima Lamarti (Vooruit) consacrera entière-
ment son intervention au thème de la coopération au 
développement, des propos qu’elle souhaite chaleureux 
et qui défendent clairement cette matière. La politique 
mondiale menace d’occulter la coopération au dévelop-
pement, mais ce serait une erreur.

La solidarité internationale est une question de bon 
sens. Renforcer l’autonomie des populations des pays 
pauvres n’est pas seulement une “bonne cause”, c’est 
aussi crucial pour notre propre avenir. Pour son groupe, 
la solidarité internationale n’est pas une question de 
charité, mais un investissement intelligent. Nous devons 
assurer un développement durable afin que les popula-
tions des pays plus pauvres puissent devenir autonomes 
et construire leur avenir. C’est la seule façon de jeter 
les bases d’États providence solides, non seulement 
en Europe, mais aussi ailleurs dans le monde. Et c’est 
dans le prolongement de cet objectif que nous créerons 
un monde plus stable en nous attaquant aux causes 
profondes de la migration, de la pauvreté et des inéga-
lités. Ceux qui prétendent le contraire sont aveugles à 
la réalité et risquent de régresser davantage.

Pour nous, la solidarité internationale, c’est investir 
dans les gens, c’est-à-dire renforcer les fondements 
d’une société, tels que les soins de santé, la protection 
sociale, un travail décent, la sécurité alimentaire et 
l’éducation. Nous devons faire en sorte de mener des 
changements structurels qui permettent aux populations 
d’améliorer leur vie. Pour nous, il est essentiel que la 
coopération au développement vise toujours à améliorer 
les conditions de vie des personnes elles-mêmes. Ce 
qui veut dire, par exemple, qu’il faut investir dans les 
écoles afin que les enfants, y compris les filles, aient 
accès à l’éducation, qu’il faut investir dans les soins de 
santé afin que les plus pauvres aient également accès 
aux soins de base, qu’il faut mettre en place un filet de 
sécurité sociale et créer des emplois afin que chacun 
puisse se construire un avenir. Tels sont les piliers sur 
lesquels repose un État-providence et nous devons 
les renforcer à l’échelle mondiale. C’est ainsi que nous 
avons déjà fait la différence à maintes reprises dans le 
passé. Et nous devons continuer à le faire.

Dans le même temps, nous devons travailler en étroite 
collaboration avec les organisations locales afin que les 

mensen zoals Soedanese vluchtelingen in Tsjaad, 
Malinese vluchtelingen in Mauritanië, intern ontheem-
den en kwetsbare gezinnen die te maken hebben met 
voedselonzekerheid in andere Afrikaanse landen. Nog 
andere regio’s worden getroffen. Het lid vraagt de minister 
hoe hij van plan is de internationale samenwerking te 
versterken om ervoor te zorgen dat deze organisaties 
voldoende worden gefinancierd door mondiale donoren.

Mevrouw Fatima Lamarti (Vooruit) zal haar tussen-
komst volledig wijden aan het thema ontwikkelings-
samenwerking. Zij wil graag een warm betoog voor 
ontwikkelingssamenwerking houden. De wereldpolitiek 
dreigt de ontwikkelingssamenwerking onder te sneeuwen, 
maar dat zou een fout zijn.

Internationale solidariteit is een kwestie van ge-
zond verstand. Het versterken van de zelfredzaamheid 
van mensen in arme landen is niet alleen een “goed 
doel”, maar ook cruciaal voor onze eigen toekomst. 
Internationale solidariteit is voor haar fractie geen zaak 
van liefdadigheid, maar van slim investeren. We moeten 
zorgen voor duurzame ontwikkeling, zodat mensen in 
armere landen zelf op hun eigen benen kunnen staan 
en hun eigen toekomst kunnen opbouwen. Alleen zo 
leggen we de kiemen voor sterke welvaartsstaten, niet 
alleen in Europa, maar ook elders in de wereld. En 
in het verlengde daarvan creëren we een stabielere 
wereld, door de grondoorzaken van migratie, armoede 
en ongelijkheid aan te pakken. Wie anders beweert, is 
blind voor de realiteit en riskeert alleen maar verdere 
achteruitgang.

Voor ons betekent internationale solidariteit investeren 
in mensen. Dat betekent het versterken van de funda-
menten van een samenleving, zoals gezondheidszorg, 
sociale bescherming, waardig werk, voedselzekerheid 
en onderwijs. We moeten zorgen voor structurele ver-
anderingen die mensen in staat stellen om hun eigen 
leven te verbeteren. Voor ons is het essentieel dat ontwik-
kelingssamenwerking altijd gericht is op het verbeteren 
van de levensomstandigheden van de mensen zelf. 
Dat betekent bijvoorbeeld investeren in scholen, zodat 
kinderen, ook meisjes, toegang hebben tot onderwijs. 
Het betekent investeren in gezondheidszorg zodat ook 
de armsten toegang hebben tot basiszorg. Het betekent 
zorgen voor een sociaal vangnet en voor werkgelegen-
heid, zodat iedereen een toekomst kan opbouwen. Dat 
zijn de pijlers waarop een welvaartsstaat steunt, en die 
moeten we wereldwijd versterken. En op die manier 
hebben we in het verleden al tal van keren het verschil 
gemaakt. En dat moeten we blijven doen.

Tegelijk moeten we nauw samenwerken met lokale 
organisaties, zodat de investeringen hun volledig effect 
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investissements puissent produire tous leurs effets. Cette 
coopération est non seulement nécessaire, mais aussi 
efficace. Les organisations locales connaissent mieux 
que quiconque les besoins des communautés. Elles 
comprennent les interventions nécessaires et possèdent 
les connaissances requises pour les mettre en œuvre 
de manière durable. C’est pourquoi nous plaidons pour 
que l’on fasse totalement confiance à ces partenaires 
locaux, tant dans la mise en œuvre des projets que 
dans la fixation des priorités. C’est la seule façon de 
créer des solutions durables et adaptées au contexte. 
Bref, nous devons croire en la force de la coopération 
au développement. Pour changer le cours des choses 
positivement.

L’intervenante souligne ensuite qu’il est important 
d’accorder une attention particulière aux régions des 
conflits oubliés. Dans le monde d’aujourd’hui, notre regard 
est trop souvent déterminé par des intérêts géopolitiques 
ou l’attention des médias. Mais il existe des régions telles 
que le Soudan, Haïti, le Myanmar, le Sahel, le Yémen, 
l’Afghanistan et bien d’autres encore où les populations 
souffrent depuis des années de conflits persistants, 
sans recevoir l’attention internationale qu’elles méritent.

Nous devons également être présents dans ces 
régions. Car ceux qui prennent au sérieux la coopération 
au développement ne se concentrent pas uniquement 
sur les foyers de tension visibles, mais aussi sur les 
endroits où le monde s’est arrêté, où l’aide d’urgence et 
le soutien structurel restent indispensables. La solidarité 
internationale ne peut être une question d’indignation 
sélective. C’est précisément là, dans l’ombre de la scène 
mondiale, que notre engagement peut faire la différence.

Pour clôturer son intervention, l’intervenante adresse 
plusieurs questions au ministre:

Comment le ministre garantira-t-il que l’objectif premier 
de la coopération belge au développement, à savoir la 
lutte contre la pauvreté et les inégalités, ne sera pas 
subordonné aux intérêts économiques ou géopolitiques 
de la Belgique? Le ministre a-t-il à cœur de le garantir?

Le ministre évoque l’initiative Global Gateway. 
Comment s’assurer que les partenariats avec les pays 
riches en matières premières sont réellement équitables 
et ne maintiennent ni ne renforcent pas les déséquilibres 
de pouvoir existants?

En ce qui concerne les récentes propositions omnibus, 
également mentionnées dans la note de politique géné-
rale du ministre, la Belgique plaidera-t-elle en faveur du 

kunnen hebben. Die samenwerking is niet alleen nood-
zakelijk, maar ook effectief. Lokale organisaties kennen 
de behoeften van de gemeenschap het best. Zij begrij-
pen welke interventies noodzakelijk zijn en hebben de 
kennis om die op een duurzame manier uit te voeren. 
Daarom pleiten wij ervoor om deze lokale partners alle 
vertrouwen te geven, zowel in de uitvoering van projecten 
als in het bepalen van de prioriteiten. Alleen zo creëren 
we duurzame, contextspecifieke oplossingen. Kortom, 
we moeten geloven in de kracht van ontwikkelings-
samenwerking. Om steentjes in de rivier te verleggen.

Vervolgens wil de spreekster ook wijzen op het be-
lang van aandacht voor vergeten conflictregio’s. In de 
wereld van vandaag dreigt onze blik al te vaak bepaald te 
worden door geopolitieke belangen of media-aandacht. 
Maar er zijn regio’s zoals Soedan, Haiti, Myanmar, de 
Sahel-Regio, Jemen, Afghanistan en nog vele meer 
waar mensen al jarenlang lijden onder aanhoudende 
conflicten, zonder dat ze nog de internationale aandacht 
krijgen die ze verdienen.

Ook daar moeten we aanwezig zijn. Want wie ontwik-
kelingssamenwerking ernstig neemt, kijkt niet alleen naar 
de zichtbare brandhaarden, maar ook naar de plekken 
waar de wereld stilgevallen is, waar noodhulp én struc-
turele ondersteuning broodnodig blijven. Internationale 
solidariteit mag geen kwestie zijn van selectieve ver-
ontwaardiging. Het is net daar, in de schaduw van het 
wereldtoneel, dat onze inzet het verschil kan maken.

Tot slot van haar tussenkomst richt de spreekster een 
aantal vragen aan de minister:

Hoe zal de minister garanderen dat het primaire 
doel van de Belgische ontwikkelingssamenwerking, 
met name het bestrijden van armoede en ongelijkheid, 
niet ondergeschikt wordt gemaakt aan economische 
of geopolitieke belangen van België? Is de minister dit 
überhaupt van plan?

De minister kaart de Global Gateway aan. Hoe wordt 
verzekerd dat partnerschappen met grondstofrijke landen 
werkelijk gelijkwaardig zijn en geen bestaande machts-
ongelijkheden in stand houden of versterken?

Inzake de recente omnibusvoorstellen, die ook in de 
beleidsnota van de minister worden genoemd, zal België 
pleiten voor het behoud van sterke verplichtingen inzake 
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maintien d’obligations strictes en matière de législation 
sur le devoir de vigilance, y compris la responsabilité et 
les efforts climatiques?

Un élément totalement absent de la note de politique 
générale du ministre est la crise mondiale de la dette. 
Quel rôle le ministre envisage-t-il de confier à la Belgique 
en tant que bâtisseur de ponts dans les débats interna-
tionaux sur la dette?

Quelles initiatives concrètes le ministre prendra-t-il 
pour que la question du genre demeure un élément 
crucial de la politique de coopération au développement, 
y compris le financement des organisations de défense 
des droits des femmes?

Le ministre annonce qu’il réexaminera le financement 
des organisations multilatérales. Comment concilie-t-il 
cela avec l’engagement fort pris en faveur du multila-
téralisme dans sa note? Est-ce le bon signal à envoyer 
à Trump? Quelles sont les organisations multilatérales 
visées par le ministre?

Comment le ministre veillera-t-il, eu égard aux ajus-
tements budgétaires, à ce que la Belgique conserve 
toute son expertise rare et très appréciée en matière de 
coopération au développement? Comment le ministre 
veillera-t-il à ce que la coopération au développement 
reste un bien public?

Mme Tinne Van der Straeten (Ecolo-Groen) souhaite 
tout d’abord s’arrêter sur la phrase suivante tirée de la 
note de politique générale du ministre: “Face au retrait 
américain de nombreuses organisations internationales, 
la Belgique continuera à œuvrer pour que l’UE main-
tienne le flambeau du multilatéralisme. Le multilatéra-
lisme constitue le cœur de la politique étrangère belge.” 
(DOC 56 0856/006, p. 20).

L’intervenante estime que grâce à son corps diploma-
tique solide, la Belgique peut, en mettant l’accent sur 
le multilatéralisme, faire la différence dans un monde 
caractérisé par le retrait progressif des États-Unis de 
différentes enceintes multilatérales. Cette approche 
multilatérale est d’ailleurs le moyen de relever les défis 
auxquels nous sommes confrontés à l’échelle mondiale. 
L’intervenante craint que de nombreux conflits, tels que 
le programme nucléaire iranien, soient réglés dans 
les années à venir par le biais d’une approche bilatérale 
pilotée par les États-Unis. Cette approche est néfaste 
et nous placera devant des défis supplémentaires qui 
pourront être relevés grâce au multilatéralisme. En 
résumé, ce plaidoyer en faveur du multilatéralisme est 
très important et constitue un élément de la note de 
politique générale très apprécié par l’intervenante.

de zorgplichtwetgeving, inclusief aansprakelijkheid en 
klimaatinspanningen?

Iets dat compleet ontbreekt in de beleidsnota van de 
minister is de internationale schuldencrisis. Welke rol 
ziet de minister voor België als bruggenbouwer in de 
internationale schuldendebatten?

Welke concrete initiatieven zal de minister nemen 
om gender een cruciaal element van het ontwikkelings-
samenwerkingsbeleid te houden, inclusief financiering 
voor vrouwenrechtenorganisaties?

Enerzijds kondigt de minister de financiering van 
multilaterale organisaties te herbekijken. Hoe rijmt de 
minister dit met zijn sterke engagement in de beleidsnota 
voor multilateralisme? Is dit het juiste signaal geven aan 
Trump? Naar welke multilaterale organisaties kijkt de 
minister vooral?

Hoe zal de minister ervoor zorgen, rekening hou-
dende met de budgettaire aanpassingen, dat België al 
haar zeldzame en hooggewaardeerde expertise inzake 
Ontwikkelingssamenwerking behoudt? Hoe zorgt de 
minister dat Ontwikkelingssamenwerking een publiek 
goed blijft?

Mevrouw Tinne Van der Straeten (Ecolo-Groen) 
wenst vooreerst even stil te staan bij de volgende zin uit 
de beleidsnota van de minister: “Nu de VS zich uit een 
aantal internationale organisaties heeft teruggetrokken, 
zal België zich blijven inzetten om ervoor te zorgen dat 
de EU de fakkel van het multilateralisme in stand houdt. 
Multilateralisme vormt het hart van het Belgische bui-
tenlands beleid.” (DOC 56 0856/006, blz. 20).

De spreekster meent dat België dankzij haar sterk 
diplomatiek corps via die focus op het multilateralisme het 
verschil kan maken in een wereld die gekenmerkt wordt 
door de geleidelijke terugtrekking van de Verenigde Staten 
uit verschillende multilaterale fora. Deze multilaterale 
aanpak is trouwens de manier om de uitdagingen waar 
we wereldwijd voor staan, het hoofd te kunnen bieden. 
De spreekster vreest dat heel wat conflicten, bijvoorbeeld 
het nucleaire programma van Iran, de komende jaren 
zullen geregeld worden via een door de Verenigde 
Staten aangestuurde bilaterale aanpak. Deze aanpak 
is een slechte zaak en zal extra uitdagingen creëren 
die via het multilateralisme het hoofd kunnen geboden 
worden. Kortom, dit pleidooi voor multilateralisme is heel 
belangrijk en is een element uit de beleidsnota van de 
minister die de spreekster enorm apprecieert.
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L’intervenante aborde ensuite le conflit entre les 
Palestiniens et Israël. Elle se réjouit que le ministre mette 
actuellement l’accent, dans ses récentes déclarations, 
sur l’accès à l’aide d’urgence pour les Palestiniens et 
le sauvetage de vies humaines à Gaza. Il est urgent 
d’empêcher que des personnes meurent, alors que 
la reconnaissance de l’État palestinien n’est qu’une 
question de temps au vu des évolutions récentes sur 
la scène internationale.

En ce qui concerne d’éventuelles sanctions à l’en-
contre d’Israël, l’intervenante estime que les différents 
membres de la majorité qui ont déjà lancé des appels en 
ce sens dans la presse doivent rechercher une majorité 
au sein de ce Parlement afin que la Belgique préconise 
également des sanctions fermes à l’encontre d’Israël. 
La pratique politique, et surtout l’absence des partis de 
la majorité lors de la discussion d’un certain nombre de 
propositions de résolutions déposées en la matière, lui 
enseignent toutefois que ce n’est pas chose évidente, 
mais l’intervenante est disposée à accorder le bénéfice du 
doute à toutes les parties concernées, étant donné qu’un 
génocide est en cours à Gaza, qui souligne de plus en 
plus nettement la nécessité d’adopter des sanctions. Le 
ministre plaidera-t-il effectivement en faveur de sanctions 
européennes à l’encontre d’individus et d’organisations 
qui permettent ou contribuent à la colonisation illégale? 
Une position claire sera-t-elle adoptée à ce sujet que le 
ministre défendra au nom de la Belgique dans les diffé-
rentes enceintes internationales? Quelle sera en outre 
la portée du plaidoyer en faveur de sanctions de la part 
de la Belgique? L’intervenante attend impatiemment le 
texte de la proposition de résolution qui sera déposée 
par les partis de la majorité. Elle espère que ce texte 
recevra le soutien d’une large majorité au sein de ce 
Parlement, afin que la position exprimée par le ministre 
sur cette question soit également largement soutenue.

L’intervenante aborde ensuite plus en détail le volet 
“Coopération au développement”. Mme Lamarti a fait 
observer à juste titre lors de son intervention que la coo-
pération au développement ne doit pas faire l’objet d’une 
indignation sélective. En outre, plusieurs membres de 
cette commission ont fait référence, lors de leurs expo-
sés, aux conflits silencieux, et le ministre a également 
évoqué ce sujet dans sa note de politique générale ou 
a acquiescé lorsque des membres de la commission 
ont fait référence aux conflits au Myanmar ou en Haïti. Il 
est toutefois malheureux de constater que si la politique 
ne doit pas être l’objet d’une indignation sélective, elle 
n’en est pas moins mise en œuvre de manière sélective. 
Cet élément a également été souligné par M. Lacroix 
lors de son intervention. L’intervenante souligne qu’il y 
a un décalage entre les mots et les déclarations dans 
la note de politique générale du ministre et le tableau 
budgétaire qui l’accompagne. L’intervenante n’a guère 

Vervolgens haakt de spreekster in op het conflict 
tussen de Palestijnen en Israël. Zij is tevreden dat de 
minister thans in zijn recente uitlatingen de nadruk legt 
op de toegang tot noodhulp voor de Palestijnen en het 
redden van mensenlevens in Gaza. De urgentie bestaat 
erin om te voorkomen dat mensen doodgaan terwijl de 
erkenning van de Palestijnse staat gezien de recente 
ontwikkelingen op internationaal gebied een kwestie 
van tijd is.

Met betrekking tot eventuele sancties ten aanzien 
van Israël meent de spreekster dat de verschillende 
personen van de meerderheid die hiervoor reeds in de 
pers gepleit hebben binnen dit parlement een meerder-
heid moeten zoeken zodat er effectief ook vanuit België 
gepleit wordt voor uitgesproken sancties ten aanzien van 
Israël. De politieke praktijk en vooral de afwezigheid van 
de meerderheidspartijen in de aanloop van de bespre-
king van een aantal voorstellen van resoluties ter zake 
leert haar echter dat dit geen evidente zaak is maar de 
spreekster is bereid om alle betrokkenen het voordeel 
van de twijfel te gunnen aangezien er een genocide aan 
de gang is in Gaza die de nood aan sancties steeds 
meer en meer in de verf zet. Zal de minister effectief 
pleiten voor Europese sancties tegen individuen en 
organisaties die de illegale kolonisatie mogelijk maken 
of eraan meewerken? Zal er een duidelijk standpunt 
zijn hieromtrent die de minister binnen de verschillende 
internationale fora namens België zal vertolken? Hoe ver 
zal het pleidooi voor sancties vanuit België bovendien 
reiken? De spreekster kijkt alvast uit naar de tekst van 
het voorstel van resolutie dat door de partijen van de 
meerderheid zal neergelegd worden. Zij hoopt dat deze 
tekst de steun zal krijgen van een brede meerderheid 
binnen dit parlement zodat het standpunt dat ter zake 
door de minister kan uitgedragen worden eveneens 
breed gedragen zal zijn.

Vervolgens gaat de spreekster dieper in op het luik 
ontwikkelingssamenwerking. Mevrouw Lamarti heeft 
tijdens haar tussenkomst terecht opgemerkt dat ontwik-
kelingssamenwerking niet de inzet mag zijn van selectieve 
verontwaardiging. Bovendien hebben een aantal leden 
van deze commissie tijdens hun uiteenzettingen verwe-
zen naar de stille conflicten en de minister heeft daar 
in zijn beleidsnota ook over geschreven of instemmend 
geknikt wanneer commissieleden hier verwezen naar 
de conflicten in Myanmar of Haïti. Het is dan echter wel 
schrijnend om vast te stellen dat het beleid geen inzet 
mag zijn van selectieve verontwaardiging, maar dat het 
beleid dan wel komt met de inzet van selectieve middelen. 
Dit element werd ook aangehaald door de heer Lacroix 
tijdens zijn tussenkomst. De spreekster stipt aan dat er 
een mismatch is tussen de woorden en verklaringen in 
de beleidsnota van de minister en de budgettaire tabel 
die ernaast ligt. De spreekster heeft er weinig vertrouwen 
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confiance dans le fait que ces moyens permettront de 
réaliser les ambitions affichées.

L’intervenante fait d’ailleurs observer que les économies 
réalisées en matière de coopération au développement 
sont beaucoup plus importantes que ce qui avait été 
initialement annoncé. En 2025, elles atteignent déjà 
22 % par rapport à 2024. Et nous passerons à une 
réduction de 35 % en 2027 au lieu des 25 % annon-
cés précédemment. Que peut-on encore attendre de 
l’approche 3D, en fait? Il faudrait moins s’appesantir 
sur les paroles et davantage s’intéresser aux actes. Et 
c’est bien ce que nous sommes en droit d’attendre du 
ministre, car on parle, à juste titre, abondamment de la 
solidarité internationale et de l’approche 3D (Diplomatie, 
Défense et coopération au Développement). Ces trois 
éléments vont de pair, mais le ministre n’est pas seul au 
gouvernement et, pour danser, il faut être deux.

Le ministre de la Défense, M. Theo Francken, ne 
mentionne jamais l’approche 3D dans sa note de poli-
tique générale. Il a d’ailleurs déjà clairement indiqué qu’il 
estime que la coopération au développement devait être 
révisée en profondeur. Et on voit clairement, dans un 
contexte de négociations budgétaires, qui pèse le plus 
lourd au sein du gouvernement. Visiblement ce sont les 
intérêts de la Défense qui priment, au détriment d’autres 
postes de dépenses tels que les ressources consacrées 
à la coopération au développement.

L’intervenante fait observer que l’accord de gouver-
nement prévoyait de réaliser une économie de 106 mil-
lions d’euros sur la coopération au développement 
cette année. Cette économie est maintenant passée 
à 300 millions d’euros dans le budget pour 2025. Si 
les économies déjà prévues sont également réalisées 
dans les prochaines années, l’économie sera de 35 % 
et non de 25 % comme annoncé précédemment. Le 
ministre des Affaires étrangères et de la Coopération 
au développement est manifestement le seul ministre 
du gouvernement actuel à prévoir de telles économies 
supplémentaires sur ses propres ressources. Comment 
explique-t-il ces économies supplémentaires? Que 
compte-t-il faire à cet égard et comment compte-t-il 
appliquer ces économies?

En 2025, le ministre aura déjà supprimé environ un tiers 
des contributions belges aux programmes des Nations 
Unies qui luttent, par exemple, contre la famine, comme 
la FAO, mais aussi contre les maladies, comme l’ONU-
SIDA, ainsi que dans le domaine de la santé sexuelle et 
reproductive, comme la lutte contre la mortalité mater-
nelle, et pour les droits de l’enfant. Autant de questions 
qui ont été soulevées par plusieurs membres de cette 
commission au cours de leurs interventions respectives 

in dat met deze middelen de uitgesproken ambities kun-
nen gerealiseerd worden.

De spreekster merkt trouwens op dat er veel meer 
bespaard wordt op ontwikkelingssamenwerking dan 
oorspronkelijk gezegd is geweest. In 2025 al 22 % ten 
opzichte van 2024. En we gaan naar min 35 % in 2027 in 
plaats van de min 25 % die eertijds werd aangekon-
digd. Wat kan men dan eigenlijk nog verwachten van 
de 3D-benadering? Het zou niet zozeer om woorden 
moeten gaan, maar zeker om daden. En dat is toch 
wat we van de minister mogen verwachten, want er 
wordt terecht zeer veel geschreven over internationale 
solidariteit en ook over de 3D-benadering, met name 
diplomatie, defensie en ontwikkelingssamenwerking. 
Deze drie elementen gaan hand in hand maar de minister 
is niet alleen in de regering en om te dansen moet je nu 
eenmaal met twee zijn.

De minister van Defensie, met name de heer Theo 
Francken, vermeldt nooit iets over de 3D-benadering 
in zijn beleidsnota. Hij heeft eigenlijk ook al duidelijk 
gemaakt dat hij vindt dat ontwikkelingssamenwerking 
helemaal op de schop moet gaan. En dan is het op zich 
wel duidelijk, dat wanneer het gaat over de begrotings-
onderhandelingen, wie er binnen deze regering dan 
het sterkste weegt en blijkbaar zijn dat de belangen 
van Defensie waardoor andere uitgavenposten zoals 
de middelen voor ontwikkelingssamenwerking aan 
belang inboeten.

De spreekster merkt op dat er in het regeerakkoord 
was afgesproken dat er dit jaar 106 miljoen euro ging 
bespaard worden op ontwikkelingssamenwerking. Die 
besparing is thans opgelopen tot 300 miljoen euro in 
de begroting voor 2025. Indien de reeds geplande be-
sparingen de volgende jaren ook plaatsvinden, zal er 
een besparing gerealiseerd worden van 35 % en niet, 
zoals eerder aangekondigd, van 25 %. De minister van 
Buitenlandse Zaken en Ontwikkelingssamenwerking is 
klaarblijkelijk de enige minister binnen de huidige rege-
ring die op een dergelijke manier extra gaat besparen 
op zijn eigen middelen. Hoe verklaart de minister deze 
extra besparingen? Wat zal de minister daaraan doen 
en hoe zal hij deze besparingen toepassen?

In 2025 hakt de minister reeds ongeveer een derde 
weg van de Belgische bijdrages aan de VN-programma’s 
die bijvoorbeeld strijden tegen honger, zoals de FAO. 
Maar ook tegen ziekte, zoals UNAIDS alsook betref-
fende de seksuele en reproductieve gezondheid, zoals 
de strijd tegen moedersterfte en voor de kinderrechten. 
Allemaal zaken die door meerdere leden van deze com-
missie tijdens hun betoog werden aangehaald en waar 
België moet op inzetten. Bovendien zijn dit allemaal 
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et sur lesquelles la Belgique doit se concentrer. De 
plus, tous ces points figurent dans la note de politique 
générale du ministre, mais ils doivent évidemment être 
accompagnés de moyens suffisants. Le ministre était 
très ému lorsqu’il a évoqué, dans son exposé introductif, 
l’actuelle politique américaine consistant à suspendre 
les fonds américains destinés à la coopération au déve-
loppement et l’incidence négative de cette suspension 
sur les pays concernés et leurs habitants. Il y a même 
eu un silence dans la salle de commission lorsque le 
ministre a évoqué ce sujet. Mais la Belgique fait en 
réalité exactement la même chose à une autre échelle: 
elle retire des moyens aux programmes existants des 
Nations Unies et coupe les ailes de ces programmes. 
Comment le ministre peut-il justifier ce choix politique? 
Quels choix le ministre opérera-t-il à cet égard? Dans 
quels programmes ces économies seront-elles réalisées?

L’intervenante souligne que la liste des organisations 
dans le collimateur est évidemment longue. Cette liste 
comprend de nombreuses organisations telles que la 
FAO, l’OIT, le PNUD, etc. La plupart des organisations 
des Nations Unies y figurent et il s’agit pour la plupart 
d’organisations multilatérales. Cela va à l’encontre de 
l’accent mis par le ministre sur le multilatéralisme. Quel 
choix le ministre opérera-t-il à cet égard? Comment 
le ministre déterminera-t-il qu’un programme est plus 
important qu’un autre? Sur quels programmes des 
économies seront-elles réalisées? Et quels seront les 
programmes épargnés? Le ministre présentera-t-il une 
liste à ce sujet? Le ministre pourrait-il déjà le préciser, 
ou bien cette question doit-elle encore être examinée 
plus en détail par son administration? Cela se fera-
t-il au doigt mouillé ou procédera-t-on à un exercice 
d’étalonnage (benchmarking)? L’intervenante aimerait 
obtenir des réponses à ses nombreuses questions pour 
pouvoir évaluer correctement comment les maigres 
ressources disponibles seront exactement utilisées ces 
prochaines années.

L’intervenante souligne ensuite qu’elle se réjouit de 
l’attention que le ministre accorde au continent africain. 
Elle salue également son approche, qui consiste à écouter 
plutôt qu’à adresser unilatéralement, depuis une capitale 
européenne, un message aux pays africains concernés. 
Il s’agit d’une approche moderne, mais l’intervenante 
préconise aussi des partenariats gagnant-gagnant avec 
les pays africains, dans le cadre desquels la Belgique 
pourrait mettre pleinement à profit son expertise. C’est 
pourquoi l’intervenante se réjouit que le ministre se 
rende prochainement en Côte d’Ivoire pour se concer-
ter avec la Banque africaine de développement afin de 
lier concrètement les objectifs de développement aux 
engagements pris par ces banques de développement 
multilatéral.

punten uit de beleidsnota van de minister maar daar 
moeten voldoende middelen tegenover staan natuur-
lijk. De minister was heel sterk geëmotioneerd toen 
hij tijdens zijn inleidende uiteenzetting sprak over het 
huidige Amerikaanse beleid waarbij de middelen voor 
ontwikkelingssamenwerking worden opgeschort en de 
negatieve impact hiervan voor de betrokken landen en 
hun inwoners. Het was zelfs stil in deze commissiezaal 
toen de minister daarover heeft gesproken. Maar België 
doet eigenlijk op een andere schaal net hetzelfde. We 
halen middelen weg van bestaande VN-programma’s en 
knippen de vleugels van die VN-programma’s. Hoe kan 
de minister deze beleidskeuze verantwoorden? Welke 
keuzes zal de minister hierbij maken? Binnen welke pro-
gramma’s zullen de besparingen worden doorgevoerd?

De spreekster stipt dat het lijstje van de organisaties 
die in het vizier komen natuurlijk lang is. Er staan heel 
wat organisaties op zoals FAO, WAO, UNDP, en derge-
lijke meer. Het merendeel van de VN-organisaties staan 
daaronder en het betreft voor het merendeel multilaterale 
organisaties. Dat staat haaks op de nadruk die de minister 
legt op het multilateralisme. Welke keuze zal de minister 
ter zake maken? Hoe gaat de minister evalueren welk 
programma belangrijker is dan het andere? Op welke 
programma’s zullen bespaard worden en op welke niet? 
Zal de minister hieromtrent met een lijstje aan komen 
zetten? Kan de minister dat nu al zeggen of moet dat 
nog verder onderzocht worden door zijn administratie? 
Gaat dat gebeuren met een natte vinger of zal er ge-
bruikgemaakt worden van een benchmarking-oefening? 
De spreekster zou graag het antwoord kennen op haar 
vele vragen teneinde goed te kunnen inschatten hoe 
de schaarse middelen de komende jaren exact ingezet 
zullen worden.

Vervolgens stipt de spreekster aan dat ze tevreden is 
met de vele aandacht die de minister schenkt aan het 
Afrikaanse continent. Tevens juicht ze evenzeer zijn aan-
pak toe waarbij de minister vooral wil luisteren in plaats 
van eenzijdig vanuit een Europese hoofdstad een bood-
schap mee te delen aan de betrokken Afrikaanse landen. 
Dat is een hedendaagse aanpak maar de spreekster pleit 
evenzeer voor het aangaan van win-winpartnerschappen 
met Afrikaanse landen waarbij België haar expertise ten 
volle kan inzetten. Vandaar dat de spreekster heel blij 
is dat de minister binnenkort naar Ivoorkust trekt om in 
overleg te treden met de Afrikaanse Ontwikkelingsbank 
zodoende de ontwikkelingsdoelen concreet te koppe-
len aan de engagementen van dergelijke multilaterale 
ontwikkelingsbanken.
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L’intervenante souhaite ici faire le lien avec la stra-
tégie Global Gateway. La note de politique générale 
à l’examen accorde à juste titre une grande attention 
au Global Gateway, et l’intervenante estime qu’il s’agit 
aussi d’un outil pour renforcer l’impact des efforts et 
de la politique de la Belgique. En ce qui concerne le 
Global Gateway, l’intervenante se demande quels sont 
les projets phares de la Belgique et où ils se situent pré-
cisément en Afrique. À cet égard, l’intervenante songe 
par exemple à un protocole d’entente existant entre la 
Belgique et la Namibie dans le cadre du développement 
de la production d’hydrogène vert. Il s’agit d’un protocole 
d’entente basé sur un partenariat gagnant-gagnant, mais 
dans le cadre duquel la Belgique pourrait encore jouer 
un rôle particulier dans le cadre du Global Gateway, 
par exemple en matière de formation du personnel sur 
place. Selon le ministre, comment le Global Gateway 
pourrait-il servir de levier approprié à cet effet, en vue 
non seulement de concrétiser les valeurs et les objec-
tifs de notre politique, mais aussi et surtout d’avoir plus 
d’impact et d’être plus efficace?

En ce qui concerne le département des Affaires 
étrangères, l’intervenante constate une évolution vers 
une augmentation du nombre d’envoyés spéciaux. Elle 
estime qu’il s’agit d’une évolution positive, car celle-ci 
permet d’adopter une approche multidimensionnelle 
d’une région ou d’une question donnée. Il existe actuel-
lement un envoyé spécial pour le climat et un autre pour 
l’énergie. Lors de son intervention, Mme van Hoof a 
plaidé en faveur de la désignation d’un envoyé spécial 
pour les droits des femmes.

Ces envoyés peuvent apporter une contribution stra-
tégique particulière ou complémentaire à la politique 
actuelle. Les différents départements thématiques 
concernés, comme le climat et l’énergie, peuvent d’ail-
leurs se renforcer mutuellement dans ce domaine. Cela 
nécessite toutefois que des moyens supplémentaires 
soient dégagés au sein du département des Affaires 
étrangères, notamment pour encadrer le personnel 
concerné. Le poste d’envoyé spécial permet de valoriser 
les diplomates qui possèdent une expertise spécifique et 
une grande expérience dans différents postes diploma-
tiques. Comment le ministre intégrera-t-il ces envoyés 
spéciaux dans le fonctionnement actuel du département 
des Affaires étrangères? Le ministre dégagera-t-il des 
moyens supplémentaires à cet effet. Et y accordera-
t-il des priorités complémentaires? Dans ce contexte, 
l’intervenante renvoie à l’envoyé spécial pour le climat 
ainsi qu’à son équipe de diplomates et de collaborateurs 
spécialisés dans le domaine climatique au sein d’autres 
départements, comme dans le département du Climat, 
qui collaborent de manière structurelle et intégrée.

De spreekster wenst hierbij de koppeling te maken met 
de Global Gateway. In zij beleidsnota wordt er terecht veel 
aandacht gegeven aan Global Gateway en de spreekster 
denkt dat het ook een manier is om de inspanningen 
die België doet en het beleid dat het voert, meer slag-
kracht te geven. Wat betreft de Global Gateway vraagt 
de spreekster zich af wat de Belgische vlaggenschip-
projecten zijn en waar zij specifiek in Afrika gesitueerd 
zijn? De spreekster denkt in dit verband bijvoorbeeld aan 
een bestaande Memorandum of Understanding (MOU) 
die België thans heeft met Namibië in het kader van de 
ontwikkeling van de productie van groene waterstof. 
Dit betreft een MOU die gebaseerd is op dat win-win 
partnerschap, maar waar België in het kader van Global 
Gateway toch nog een bijzondere rol zou kunnen spelen, 
bijvoorbeeld met betrekking tot de opleiding van de per-
soneelsleden ter plaatse. Hoe kan de Global Gateway 
hiervoor volgens de minister de juiste hefboom zijn? 
Niet alleen om de waarden en de doelstellingen van ons 
beleid te realiseren, maar zeker om meer slagkracht te 
hebben en meer doeltreffend te zijn.

Met betrekking tot het departement Buitenlandse 
Zaken stelt de spreekster vast dat er een evolutie is in 
de richting van een toename van het aantal speciale 
gezanten. De spreekster vindt dit een goede evolutie 
aangezien een dergelijk invulling een multidimensionele 
benadering van een bepaalde regio of kwestie toelaat. 
Thans is er een speciale gezant voor klimaat en is er 
ook een voor energie. Mevrouw van Hoof pleitte tijdens 
haar tussenkomst voor een speciale gezant inzake 
vrouwenrechten.

Deze gezanten kunnen een bijzondere of bijkomende 
strategische input leveren aan het huidige beleid. De 
verschillende betrokken thematische departementen, 
zoals klimaat en energie, kunnen elkaar hierin trouwens 
versterken. Dit vereist echter dat er binnen het depar-
tement Buitenlandse Zaken extra middelen worden 
vrijgemaakt, onder meer voor de omkadering van het 
betrokken personeel. Het gezantschap laat toe om di-
plomaten die een specifieke expertise en veel ervaring 
hebben binnen verschillende diplomatieke posten te 
valoriseren. Hoe zal de minister deze speciale gezanten 
integreren binnen de bestaande werking van het depar-
tement Buitenlandse Zaken? Gaat de minister hiervoor 
extra middelen vrijmaken alsook bijkomende prioriteiten 
aan verlenen? In dit kader verwijst de spreekster naar 
de speciale gezant inzake klimaat alsook zijn team van 
klimaatdiplomaten en medewerkers binnen andere 
departementen zoals Klimaat die op een structurele en 
geïntegreerde manier met elkaar samenwerken.
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L’intervenante indique qu’elle a appris que le ministre 
se rendra prochainement dans la région du Golfe. Elle 
estime qu’il s’agit d’un choix très important, d’autant 
plus que plusieurs États du Golfe jouent actuellement 
un rôle de médiateur dans le cadre de différents conflits. 
L’intervenante évoque à cet égard le rôle joué par Oman 
dans la tentative de libération d’otages détenus en 
Iran. Il importe que la Belgique accorde suffisamment 
d’attention à cette région et se positionne de la manière 
la plus stratégique possible.

La Belgique entretient de meilleures relations avec 
certains États du Golfe qu’avec d’autres. L’intervenante 
renvoie à cet égard aux bonnes relations que notre pays 
entretient avec Oman, mais elle souligne la nécessité 
d’établir des relations stratégiques avec tous les pays de 
la région, notamment dans le contexte de la transition 
énergétique qui s’opère actuellement dans l’industrie 
fossile, encore très présente dans les États du Golfe. À 
l’heure actuelle, de nombreux États du Golfe misent de 
plus en plus sur la production d’hydrogène vert.

Enfin, l’intervenante fait observer que plusieurs États 
du Golfe se positionnent très clairement dans plusieurs 
conflits, mais qu’ils ne sont pas pour autant les meil-
leurs élèves en matière de respect des libertés et droits 
fondamentaux. Il importe que notre pays trouve le ton 
juste et réfléchisse de manière stratégique pour ne pas 
réduire simplement cette région au Moyen-Orient, mais 
reconnaître les spécificités des États du Golfe.

L’intervenante évoque ensuite le Traité sur la charte 
de l’énergie (TCE). L’accord de gouvernement prévoit en 
effet une étude objective sur l’opportunité de se retirer 
de ce traité. Quel est le calendrier à cet égard, et quelle 
est stratégie concrète du gouvernement? L’intervenante 
espère que la Belgique s’appuiera sur les considéra-
tions et les conclusions qui ont motivé les pays voisins 
à sortir du traité ou à rester dans la version modernisée 
du traité. S’il est vrai que la Belgique est partie au traité 
modernisé, c’est néanmoins sous la présidence belge 
de l’Union européenne que l’on est sorti de l’impasse et 
que les institutions européennes sont sorties de ce traité.

Cela a évidemment des conséquences en matière de 
coordination. En ce qui concerne les aspects commer-
ciaux, par exemple, il existe une compétence partagée 
entre les États membres de l’Union européenne et la 
Commission européenne. En sa qualité de partie au 
traité, la Belgique n’a plus les mains libres, car il lui 
faudra chaque fois se coordonner avec la Commission 
européenne. Qu’en est-il aujourd’hui du mécanisme de 

De spreekster merkt op dat zij vernomen heeft dat de 
minister binnenkort zal afreizen naar de Golfregio. De 
spreekster meent dat dit een zeer belangrijke keuze is 
temeer daar verschillende Golfstaten op dit ogenblik de 
rol van bemiddelaar spelen in het kader van verschil-
lende conflicten. In dit verband verwijst de spreekster 
naar de rol die Oman op zich neemt in het kader van de 
zoektocht naar de vrijlating van gijzelaars in Iran. Het 
is belangrijk dat België voldoende aandacht aan deze 
regio besteed en zich hierin ook zo strategisch mogelijk 
positioneert.

België heeft met sommige Golfstaten een betere sa-
menwerking dan met andere Golfstaten. Ze verwijst in dit 
kader naar de goede relaties met Oman maar ze stipt aan 
om met alle landen in de regio strategische relaties aan 
te knopen zeker in het licht van de energietransitie die 
zich volop aan het doorzetten is in de fossiele industrie 
die thans nog heel sterk aanwezig is in de Golfstaten. 
Thans wordt er in heel wat Golfstaten steeds meer en 
meer ingezet op de productie van groene waterstof.

Tot slot merkt de spreekster op dat een aantal 
Golfstaten zich heel duidelijk positioneren in een aan-
tal conflicten, maar zij zijn daarom niet de beste leerling 
van de klas als het gaat over een aantal fundamentele 
rechten en vrijheden. Het is belangrijk om daar als land 
de juiste toon in te vinden en daar strategisch over na 
te denken zodoende die regio niet louter te herleiden 
tot het Midden-Oosten maar de Golfstaten te erkennen 
in hun specifieke kenmerken.

Vervolgens haakt de spreekster in op het Energy 
Charter Treaty (ECT). In het regeerakkoord staat er na-
melijk dat er een objectieve studie komt met betrekking 
tot de opportuniteit om uit het verdrag te stappen. Wat 
is de timing en wat is de concrete aanpak vanuit deze 
regering? De spreekster hoopt dat België zich daarbij 
zal baseren op de overwegingen en de conclusies die 
de buurlanden hebben gemotiveerd om uit het verdrag 
te stappen of in het gemoderniseerde verdrag te blijven. 
België is echter wel partij bij het gemoderniseerde verdrag, 
maar het was onder het EU-voorzitterschap van België 
dat de impasse doorbroken werd en dat de Europese 
instellingen het verdrag hebben verlaten.

Dat heeft natuurlijk ook consequenties met betrekking 
tot de coördinatie. Als het gaat over handelsaspecten 
bijvoorbeeld, is er een cobevoegdheid tussen de EU-
lidstaat en de Europese commissie. België heeft als 
verdragspartij niet langer de handen vrij want er zal 
telkens moeten gecoördineerd worden met de Europese 
Commissie. Hoe zit het nu met het coördinatiemecha-
nisme aangezien de Europese instellengen niet langer 
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coordination, étant donné que les institutions européennes 
sont sorties du TCE, tout comme un très grand nombre 
d’États membres de l’UE?

Une troisième question relative à ce traité consiste 
à savoir si les initiatives visant à limiter les clauses de 
caducité par l’extension des accords intermaritimes seront 
poursuivies. Il s’agit de l’une des dernières mesures 
adoptées sous la présidence belge du Conseil de l’UE 
concernant le TCE.

L’intervenante conclut son intervention en évoquant 
la suggestion de Mme Van Hoof d’évoquer la question 
de la libération de M. Djalali avec la ministre suédoise 
des Affaires étrangères. L’intervenante souhaite soutenir 
pleinement cette suggestion. L’épouse du professeur 
Djalali a participé à une réunion de cette commission 
et a indiqué que la Belgique est très active à tous les 
niveaux pour tenter d’obtenir la libération de M. Djalali. 
Cette activité n’est toutefois pas partagée par les homo-
logues suédois et italiens du ministre.

L’état de santé de M. Djalali s’est à nouveau for-
tement détérioré. L’urgence est donc accrue, et il est 
absolument nécessaire que le ministre soulève cette 
question auprès de son homologue suédoise. Selon 
l’intervenante, cela peut se faire de manière discrète, 
mais une telle démarche est indispensable pour obtenir 
la libération de M. Djalali dans les plus brefs délais et 
pour éviter qu’il meure en captivité.

III. — RÉPONSES  
DU VICE-PREMIER MINISTRE ET  

MINISTRE DES AFFAIRES ÉTRANGÈRES,  
DES AFFAIRES EUROPÉENNES ET  

DE LA COOPÉRATION AU DÉVELOPPEMENT

M. Maxime Prévot, vice-premier ministre et ministre 
des Affaires étrangères, des Affaires européennes et 
de la Coopération au développement, souligne tout 
d’abord que l’exercice budgétaire 2025 est un exercice 
de contrainte budgétaire, qui pousse le gouvernement 
à redoubler d’ingéniosité pour travailler de manière plus 
efficiente, plus ciblée et avec un impact accru, malgré 
des moyens réduits.

Le budget total s’élève à 1,63 milliard d’euros, en 
diminution par rapport aux 1,79 milliard d’euros alloués 
en 2024. Cette réduction s’explique principalement par 
une baisse du budget consacré à la coopération au déve-
loppement. En ce qui concerne les affaires étrangères, 

deel uitmaken van het ECT alsook een heel groot aantal 
EU-lidstaten?

Een derde deelaspect van dit verdrag bestaat erin of 
dat de initiatieven, om de sunset clauses te beperken 
via de uitbreiding van de interzeeakkoorden, worden 
verdergezet. Dit betreft een van de laatste kwesties die 
tijdens het Europees voorzitterschap van België nog 
aangenomen zijn met betrekking tot het ECT.

Tot slot van haar tussenkomst haakt de spreekster in 
op de suggestie van mevrouw Van Hoof om de vrijlating 
van de heer Djalali aan te kaarten met de Zweedse minis-
ter van Buitenlandse Zaken. De spreekster wenst deze 
suggestie volmondig te ondersteunen. De echtgenote 
van professor Djalali heeft deelgenomen aan een ver-
gadering van deze commissie en zij heeft aangegeven 
dat België zeer actief is op alle verschillende niveaus 
met betrekking tot de pogingen om de heer Djalali vrij 
te krijgen. Deze actieve houding is echter niet aanwezig 
in hoofde van de Zweedse en Italiaanse collega’s van 
de minister.

De gezondheidstoestand van de heer Djalali is er 
opnieuw sterk op achteruitgegaan. Bijgevolg is de ur-
gentie toegenomen en is het absoluut noodzakelijk dat 
de minister deze kwestie aankaart bij zijn Zweedse 
collega. Dit kan volgens de spreekster ook gebeuren 
op een discrete wijze maar een dergelijke demarche is 
onontbeerlijk zodoende de heer Djalali zo snel mogelijk 
vrij te krijgen teneinde te vermijden hij zal sterven in 
gevangenschap.

III. — ANTWOORDEN  
VAN DE VICE-EERSTEMINISTER EN  

MINISTER VAN BUITENLANDSE 
ZAKEN, EUROPESE ZAKEN EN 

ONTWIKKELINGSSAMENWERKING

De heer Maxime Prévot, vice-eersteminister en mi-
nister van Buitenlandse Zaken, Europese Zaken en 
Ontwikkelingssamenwerking, benadrukt vooreerst dat 
het begrotingsjaar 2025 een oefening in budgettaire 
beperkingen is, die de regering ertoe dwingt dubbel zo 
vindingrijk te zijn om in weerwil van de beperkte mid-
delen doeltreffender, doelgerichter en doelmatiger te 
werk te gaan.

De totale begroting bedraagt 1,63 miljard euro, een 
daling ten opzichte van de 1,79 miljard euro voor 2024. 
De daling is voornamelijk te wijten aan het verminderde 
budget voor ontwikkelingssamenwerking. Wat betreft 
buitenlandse zaken (buiten ontwikkelingssamenwerking) 
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hors coopération au développement, la plus grande 
enveloppe reste destinée au réseau diplomatique, qui 
représente 234 millions d’euros, soit 46 % du budget total 
de 504 millions d’euros. Il s’agit du cœur de métier des 
affaires étrangères, dans lequel la Belgique doit continuer 
à investir de manière soutenue. Comme l’ensemble des 
services publics, le SPF Affaires étrangères est appelé 
à réaliser un effort d’économie de 1,8 % sur les coûts de 
personnel et de fonctionnement mais, compte tenu du 
contexte géopolitique actuel, les postes diplomatiques 
seront épargnés par ces mesures de rigueur.

Coupes budgétaires dans la coopération au 
développement

De nombreuses questions avaient trait aux économies 
dans ce domaine et portaient sur le processus, les choix 
et leur impact. Il reste une part d’incertitudes, auxquelles 
le ministre compte répondre dans les meilleurs délais, 
en prenant tout de même le temps de faire des analyses 
approfondies en amont.

Comme annoncé précédemment, l’exercice budgétaire 
2025 a été un exercice d’opportunités, pour essayer de 
respecter au maximum les engagements en cours et 
identifier les opportunités d’économies ayant un impact 
moindre sur les programmes en cours et sur les popu-
lations bénéficiaires. Les membres s’inquiètent notam-
ment de savoir quels engagements seront maintenus 
en 2025 et sur quoi portent les économies. Le ministre 
confirme que lesdites économies ne dépassent pas les 
106 millions d’euros, comme convenu dans l’accord du 
gouvernement.

Depuis le début de son mandat, le ministre a lancé 
un exercice d’analyse et de réflexion sur les économies, 
afin de pouvoir donner de la prévisibilité et de la clarté 
dans les meilleurs délais au secteur. Les analyses ont 
porté sur les cadres réglementaires, ainsi que les dif-
férents instruments et programmes de la coopération. 
L’objectif est d’économiser 106 millions d’euros en 2025, 
212 millions d’euros en 2026 et 318 millions d’euros en 
2027 et au-delà. Ce faisant, les éléments de contexte 
mentionnés par les membres, comme le fait que les 
budgets diminuent partout, ou l’arrêt du financement 
de l’USAID, ont été pris en compte. Un dialogue est 
également en cours avec les différents acteurs du sec-
teur, notamment Enabel, BIO, les ONG, les acteurs 
institutionnels, les institutions académiques, les musées 
et les agences multilatérales.

Le ministre montre une présentation aux membres, 
contenant plusieurs tableaux budgétaires, afin d’expli-
quer plus en détail comment s’opèrent les économies. 
Cette présentation est consultable en annexe du présent 
rapport.

is de grootste enveloppe nog steeds bestemd voor het 
diplomatieke netwerk, waar 234 miljoen euro oftewel 
46 % van de totale begroting van 504 miljoen euro naar-
toe gaat. Het betreft de corebusiness van buitenlandse 
zaken, waarin België duurzaam moet blijven investeren. 
Zoals alle overheidsdiensten zal de FOD Buitenlandse 
Zaken 1,8 % moeten besparen op personeels- en wer-
kingskosten, maar gezien de huidige geopolitieke context 
zullen de diplomatieke posten worden ontzien.

Bezuinigingen inzake ontwikkelingssamenwerking

Veel vragen gingen over de besparingen op dit gebied 
en betroffen meer bepaald de werkwijze, de keuzes 
en de impact ervan. Over bepaalde punten heerst nog 
enige onzekerheid, die de minister zo snel mogelijk wil 
uitklaren, maar niet zonder de tijd te nemen voor voor-
afgaande grondige analyses.

Zoals aangekondigd was de begrotingsoefening voor 
2025 een oefening in kansen, in een poging de huidige 
verbintenissen zoveel mogelijk te respecteren en na 
te gaan welke besparingsmogelijkheden een kleinere 
impact zouden hebben op de lopende programma’s en 
de begunstigde bevolkingsgroepen. De leden vragen 
zich bezorgd af welke verbintenissen zullen worden ge-
handhaafd in 2025 en waar besparingen zullen worden 
doorgevoerd. De minister bevestigt dat de besparingen 
niet meer bedragen dan 106 miljoen euro, conform het 
regeerakkoord.

Sinds het begin van zijn mandaat heeft de minister 
aangaande de besparingen een analyse- en denkoefe-
ning gemaakt om de sector zo snel mogelijk voorspel-
baarheid en duidelijkheid te verschaffen. De analyses 
hadden betrekking op de regelgevingskaders en de 
verschillende samenwerkingsinstrumenten en -pro-
gramma’s. Het doel is 106 miljoen euro te besparen in 
2025, 212 miljoen euro in 2026 en 318 miljoen euro in 
2027 en daarna. Daarbij werd rekening gehouden met 
de door de leden aangehaalde contextuele factoren, 
zoals het feit dat de budgetten overal dalen of het einde 
van de USAID-financiering. Voorts loopt er een dialoog 
met de verschillende spelers in de sector, waaronder 
Enabel, BIO, ngo’s, institutionele actoren, academische 
instellingen, musea en multilaterale agentschappen.

De minister toont de leden slides met begrotingstabel-
len om nader uit te leggen hoe de besparingen worden 
gerealiseerd. De presentatie gaat als bijlage bij dit verslag.
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Le ministre précise pour commencer que la coopéra-
tion internationale s’inscrit dans un cadre global défini 
par les objectifs de développement durable (ODD) et 
l’Agenda 2030. Il est également important de veiller à la 
cohérence des politiques menées, avec des partenariats 
mutuellement bénéfiques qui excluent toute forme de 
paternalisme, de miser sur l’expertise belge et de ne 
pas disperser les forces, en voulant agir partout et de 
toutes les manières. Dans le même temps, il faut rester 
lucide sur les intérêts belges et des pays bénéficiaires.

L’élément central de la politique de coopération du 
ministre sera l’aide humanitaire, qui est confrontée 
actuellement à une crise sans précédent aux quatre 
coins du monde. Le ministre a en effet la conviction 
qu’investir dans l’aide humanitaire permet de prévenir 
la survenance de nouveaux conflits, ainsi que d’œuvrer 
à la stabilité dans certaines régions. Il se concentrera 
également sur deux thématiques clés, la santé et le 
climat, sur lesquels la Belgique dispose d’une large 
expertise reconnue mondialement. De surcroît, agir 
sur les aspects humanitaires, sanitaires ou climatiques 
permet de diminuer les crises, et dès lors de réduire les 
flux migratoires liés à ces enjeux.

Pour les questions internationales, il faut tenir compte 
de l’existence de trois accélérateurs auxquels il est bon 
de prêter une attention spécifique en raison de leur effet 
démultiplicateur. Il s’agit des femmes et des jeunes, qui 
sont souvent les piliers d’une société, de l’innovation et 
du développement des compétences. Enfin, le contexte 
mondial met le multilatéralisme sous pression, mais le 
ministre est pourtant convaincu que cette approche est 
indispensable pour maintenir un équilibre, notamment 
en termes de droit humanitaire.

Toutes de ces priorités ont été prises en considération 
pour poser les choix, mener une analyse de pertinence 
des actions menées, juger de la performance des résul-
tats obtenus et décider où se feraient des économies.

Le ministre expose ensuite la structure du budget 
consacré à la Direction générale Coopération au déve-
loppement et Aide humanitaire (DGD). Il est question de 
six programmes principaux, auquel s’ajoute un septième 
petit montant pour des projets internes d’audit ou autres. 
À titre d’illustration, les chiffres du budget 2024 ont été 
utilisés pour donner une idée de la répartition relative 
de ces programmes dans le budget total de la DGD.

Le premier programme concerne la coopération 
gouvernementale, qui s’appuie notamment sur l’agence 
Enabel. On y retrouve également les prêts d’État à État 
et les enjeux de consolidation de la bonne gouvernance. 
Ce programme représente 21 % du budget total de la 

De minister preciseert vooreerst dat internationale 
samenwerking deel uitmaakt van een mondiaal kader, 
opgebouwd uit de Sustainable Development Goals (SDG) 
en de Agenda 2030. Het is ook belangrijk te waken over 
de coherentie van het gevoerde beleid, met wederzijds 
gunstige partnerschappen die elke vorm van paterna-
lisme uitsluiten, de Belgische expertise uit te spelen en 
de krachten niet te versnipperen door te proberen overal 
en op elke manier op te treden. Tegelijkertijd moeten we 
de belangen van België en van de begunstigde landen 
duidelijk voor ogen blijven houden.

Centraal in het samenwerkingsbeleid van de minister 
staat de humanitaire hulp, die momenteel overal ter 
wereld een ongekende crisis doormaakt. De minister is 
ervan overtuigd dat investeringen in humanitaire hulp 
nieuwe conflicten helpen voorkomen en bijdragen aan 
de stabiliteit in bepaalde regio’s. Het zal ook focussen 
op twee sleutelthema’s, gezondheid en klimaat, waarin 
België uitgebreide en internationaal erkende expertise 
heeft. Bovendien helpt ingrijpen op humanitaire, gezond-
heids- en klimaatkwesties crises terug te dringen en dus 
ook de eruit voortvloeiende migratiestromen in te tomen.

Inzake internationale vraagstukken moet voor ogen 
worden gehouden dat specifieke aandacht moet uitgaan 
naar drie versnellers omwille van hun vliegwieleffect. Het 
betreft vrouwen en jongeren, doorgaans de steunpilaren 
van een samenleving, innovatie en het ontwikkelen van 
competenties. Tot slot staat het multilateralisme door de 
mondiale context onder druk, maar de minister is ervan 
overtuigd dat deze aanpak essentieel is voor een beter 
evenwicht, met name op het gebied van humanitair recht.

Met al die prioriteiten werd rekening gehouden om de 
keuzes te bepalen, de relevantie van de acties te analy-
seren, de behaalde resultaten op hun doeltreffendheid te 
beoordelen en uit te maken waar zou worden bespaard.

Vervolgens schetst de minister de structuur van  
de begroting voor de Directie-Generaal Ontwikkelings-
samenwerking en Humanitaire Hulp (DGD). Er zijn zes 
hoofdprogramma’s, plus een zevende klein bedrag voor 
interne-audit- en andere projecten. De weergegeven 
cijfers van de begroting 2024 geven een idee van de 
relatieve verdeling van deze programma’s binnen de 
totale DGD-begroting.

Het eerste programma betreft de gouvernementele 
samenwerking, die met name steunt op het agentschap 
Enabel. Het omvat ook staatsleningen en de uitdagingen 
inzake bestendiging van goed bestuur. Dit programma 
vertegenwoordigt 21 % van de totale DGD-begroting. Het 
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DGD. Le deuxième programme, qui couvre 15 % du 
budget, comprend toutes les subventions aux ONG 
et à la société civile. On y retrouve aussi les acteurs 
institutionnels tels que l’Union des villes et communes 
belges (UVCB), les écoles belges à l’étranger, l’appui 
aux étudiants, etc. Le troisième programme est celui 
fondé sur le multilatéralisme. Il représente presque un 
tiers du budget (31 %) et comprend toute l’aide apportée 
aux organisations internationales, telles que celles de 
l’ONU, les banques de développement, les différentes 
contributions obligatoires de l’UE, la Monusco ou autres. 
Le quatrième programme, qui mobilise 10 % du budget, 
concerne les enjeux d’innovation technique, scienti-
fique et économique, avec entre autres les musées, les 
programmes scientifiques, l’appui au secteur privé et 
l’action de BIO. Le cinquième volet consacre 14 % du 
budget à l’aide humanitaire et le sixième, qui représente 
9 % du budget, reprend les contributions multilatérales 
en matière climatique, avec le Green Climate Fund, le 
Global Environment Facility et les autres actions en 
matière environnementale.

Le ministre a constaté que les membres avaient 
calculé une réduction budgétaire plus importante que 
les 106 millions d’euros annoncés pour 2025. En guise 
d’explication, il présente le chiffre planifié début 2024, 
d’environ 1,25 milliard d’euros, et le budget réalisé en 
2024, d’environ 1,45 milliard d’euros. Ces montants 
ne sont pas tout à fait identiques car le budget de la 
coopération a été sujet à des modifications en cours 
d’année, notamment suite à des ajouts ponctuels, entre 
autres pour répondre aux crises en Ukraine et à Gaza. 
La base budgétaire est donc de 1,25 milliard d’euros en 
2025, moins une économie de 106 millions d’euros, ce 
qui donne 1129 milliard d’euros.

Pour l’exercice budgétaire 2025, les programmes 
de coopération gouvernementale ont été entièrement 
maintenus, y compris en cas de sous-utilisation des 
fonds. Cet argent sera disponible au niveau d’Enabel. 
Les moyens destinés à l’Ukraine seront maintenus 
intégralement. Les programmes de coopération non 
gouvernementale en cours seront également maintenus 
au maximum, moyennant une faible variation corrigée 
sur la période pluriannuelle. Par ailleurs, les contributions 
volontaires aux organisations multilatérales connaîtront 
une réduction substantielle.

Le ministre explique que les coupes dans la coopération 
multilatérale en 2025 ne concernent que les contributions 
volontaires. Contrairement à d’autres pays, comme les 
États-Unis, la totalité des contributions obligatoires de la 
Belgique aux organismes multilatéraux seront préservées. 
L’année 2025 étant l’année d’engagement quadriennal 
de ces organisations, il est possible de remettre ces 
montants en question sans mettre en péril notre légitimité 

tweede programma, dat 15 % van de begroting beslaat, 
omvat alle subsidies aan ngo’s en middenveldorganisaties. 
Het omvat ook institutionele spelers zoals de Vereniging 
van Belgische Steden en Gemeenten (VBSG), Belgische 
scholen in het buitenland, ondersteuning van studenten 
enzovoort. Het derde programma betreft het multilate-
ralisme. Het vertegenwoordigt bijna een derde van de 
begroting (31 %) en omvat alle hulp aan internationale 
organisaties, zoals de VN, de ontwikkelingsbanken, de 
verschillende verplichte EU-bijdragen, MONUSCO en 
anderen. Het vierde programma, goed voor 10 % van 
de begroting, betreft technische, wetenschappelijke 
en economische innovatie, met inbegrip van musea, 
wetenschappelijke programma’s, steun aan de privé-
sector en de activiteiten van BIO. Het vijfde onderdeel 
wijst 14 % van de begroting toe aan humanitaire hulp en 
het zesde onderdeel, goed voor 9 % van de begroting, 
omvat multilaterale klimaatbijdragen, met het Green 
Climate Fund, de Global Environment Facility en andere 
milieugerelateerde acties.

De minister stelt vast dat de leden een grotere bud-
getinkrimping hadden berekend dan de voor 2025 in 
uitzicht gestelde 106 miljoen euro. Ter verduidelijking 
verwijst hij naar het begin 2024 geplande cijfer, onge-
veer 1,25 miljard euro, en naar het in 2024 aangewende 
budget ten belope van ongeveer 1,45 miljard euro. Die 
bedragen lopen niet helemaal gelijk omdat de begroting 
voor samenwerking in de loop van het jaar wijzigingen 
heeft ondergaan, met name door specifieke toevoegin-
gen, onder meer als respons op de crises in Oekraïne 
en Gaza. De begrotingsgrondslag is dus 1,25 miljard 
euro in 2025, min een besparing van 106 miljoen euro, 
waardoor wordt uitgekomen op 1129 miljard euro.

Voor het begrotingsjaar 2025 worden de gouverne-
mentele-samenwerkingsprogramma’s volledig gehand-
haafd, zelfs bij onderbenutting van de middelen. Het 
geld zal beschikbaar zijn bij Enabel. De middelen voor 
Oekraïne worden integraal behouden. Ook de lopende 
programma’s inzake niet-gouvernementele samenwer-
king zullen maximaal worden gehandhaafd, met een 
kleine variatiecorrectie voor de meerjarige periode. De 
vrijwillige bijdragen aan multilaterale organisaties zullen 
overigens aanzienlijk worden verlaagd.

De minister legt uit dat de bezuinigingen op multilaterale 
samenwerking in 2025 louter betrekking zullen hebben 
op vrijwillige bijdragen. In tegenstelling tot landen als de 
Verenigde Staten zal het totaalbedrag van de verplichte 
bijdragen van België aan multilaterale organisaties 
behouden blijven. Aangezien 2025 het jaar is van de 
vierjarige verbintenis voor die organisaties, kan aan die 
bedragen worden geraakt zonder onze legitimiteit binnen 
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au sein des partenariats en question. Cette approche 
permet de préserver les parties du budget de la DGD 
consacré aux ONG, à la coopération académique et à 
l’aide humanitaire. Le ministre rappelle que son choix 
politique est de n’opérer aucune réduction, pendant toute 
la législature, sur l’aide humanitaire car les besoins sont 
trop importants à ce niveau. Il précise que la réduction 
de 1 % reprise dans le tableau sera corrigée car il estime 
essentiel de préserver 100 % de ce budget.

Les réductions budgétaires concernent aussi le fi-
nancement climatique et le programme de soutien au 
secteur privé. Il est question ici uniquement de couper 
des crédits à la politique climatique qui n’avaient non 
engagés. Cette économie concerne donc des montants 
qui n’avaient pas encore été affectés.

Différents critères ont été pris en compte, notamment 
l’existence de contributions obligatoires et leur montant, 
l’importance relative des contributions volontaires dans 
le budget total de chaque organisation, l’importance 
des organisations à caractère normatif sur des thèmes 
prioritaires pour la Belgique, et qui pourraient être sous 
pression en raison du retrait d’autres donateurs, et 
d’éventuelles réformes au sein du système des Nations 
Unies suite à la diminution des ressources. Dès lors, les 
contributions aux organisations œuvrant sur la santé, 
le genre et la diversité, le climat, les droits humains, la 
gouvernance et la migration ont été maintenues autant 
que possible. En ce qui concerne la Food and Agriculture 
Organization (FAO) et l’Organisation internationale du 
Travail (OIT), les coupes indiquées dans le tableau 
n’impliquent pas que la Belgique n’y participera plus, 
puisqu’elle continue à leur apporter des contributions 
obligatoires.

Pour ce qui est des prochaines années, le ministre se 
réfère au dernier tableau de sa présentation. Il signale 
que les accords pluriannuels avec les ONG et les uni-
versités courent jusque fin 2026. D’éventuelles coupes 
budgétaires ne seront pas appliquées à ce secteur avant 
la nouvelle phase pluriannuelle, en 2027. Le ministre 
garantit que le budget destiné à la société civile sera 
préservé des mesures d’économies jusqu’à la fin de 
leurs programmes en cours. La réduction budgétaire de 
25 % prévue sera opérée sur le long terme, avec une 
incidence plus tardive mais plus importante, en 2027 
et 2028. Ce mécanisme permet de poser des choix 
politiques cohérents, transparents et qui offrent une 
prévisibilité pour les acteurs.

En 2025, les coupes budgétaires se situent surtout 
au niveau du programme 3, de manière à préserver les 
acteurs de la coopération non gouvernementale et Enabel.

de betreffende partnerschappen in gevaar te brengen. 
Die aanpak vrijwaart de begrotingsonderdelen voor 
DGD, ngo’s, academische samenwerking en humanitaire 
hulp. De minister herhaalt dat het zijn politieke keuze 
is gedurende de hele legislatuur niet te bezuinigen op 
humanitaire hulp omdat de behoeften ter zake te groot 
zijn. Hij wijst erop dat de in de tabel opgenomen ver-
laging van 1 % zal worden gecorrigeerd omdat hij het 
essentieel vindt die begroting 100 % intact te houden.

De budgettaire inkrimpingen betreffen ook de klimaat-
financiering en het steunprogramma voor de privésector. 
Hier zal louter worden bespaard op klimaatbeleidskre-
dieten die nog niet waren vastgelegd. Deze besparingen 
betreffen dus nog niet bestemde bedragen.

Er werd rekening gehouden met verschillende criteria, 
waaronder het bestaan van verplichte bijdragen en het 
bedrag ervan, het relatieve belang van vrijwillige bijdragen 
in het totale budget van elke organisatie, het belang van 
normatieve organisaties inzake prioritaire thema’s voor 
België, die onder druk zouden kunnen komen te staan 
door de terugtrekking van andere donoren, en mogelijke 
hervormingen binnen het systeem van de Verenigde 
Naties als gevolg van de vermindering van de middelen. 
De bijdragen aan de organisaties die zich toeleggen op 
gezondheid, gender en diversiteit, klimaat, mensenrech-
ten, bestuur en migratie zijn derhalve zoveel mogelijk 
gehandhaafd. Wat de Voedsel- en Landbouworganisatie 
(FAO) en de Internationale Arbeidsorganisatie (ILO) be-
treft, betekenen de in de tabel vermelde verlagingen niet 
dat België er niet langer aan zal deelnemen, aangezien 
het zijn verplichte bijdragen blijft betalen.

Wat de komende jaren betreft, verwijst de minister 
naar de laatste tabel in zijn presentatie. Hij stipt aan 
dat de meerjarige overeenkomsten met de ngo’s en de 
universiteiten lopen tot eind 2026. Eventuele bezuini-
gingen voor die sector zullen pas ten vroegste voor de 
eerstvolgende meerjarige fase in 2027 zijn. De minister 
garandeert dat het budget voor middenveldorganisaties 
van besparingen gevrijwaard zal blijven tot hun pro-
gramma’s zullen zijn afgelopen. De geplande verlaging 
van de begroting met 25 % zal worden doorgevoerd op 
langere termijn, met een latere maar grotere impact in 
2027 en 2028. Die regeling maakt het mogelijk samen-
hangende, transparante beleidskeuzes te maken die de 
belanghebbenden bovendien voorspelbaarheid bieden.

In 2025 zal vooral in programma 3 worden bezuinigd 
om de actoren van de niet-gouvernementele samenwer-
king en Enabel te ontzien.
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Le ministre explique ensuite que pour que ce schéma 
soit viable, la Belgique fera l’impasse sur sa contribution 
au programme IDA 21 de l’agence de développement de 
la Banque mondiale, qui est de l’ordre de 300 millions 
d’euros et peut être lissée sur 9 ans. L’intention est de 
contribuer au programme IDA 22, à partir de 2028, et 
de s’octroyer entretemps une pause qui offre une marge 
temporaire.

Cohérence politique, transactionnalité et 3D

Certains membres ont exprimé leurs inquiétudes quant 
à la mise en œuvre d’une approche whole-of-govern-
ment, alors que des coupes budgétaires importantes 
pourraient mettre en péril la coopération internationale, 
qui est un des piliers de l’approche 3D. D’autres membres 
s’interrogent sur le fait d’envisager la politique étrangère 
en tenant également compte des intérêts belges. Ils 
semblent craindre une réorientation de la politique de 
coopération internationale en faveur des intérêts poli-
tiques, économiques et de sécurité belges ou européens, 
ce qui serait contraire à sa finalité.

Le ministre rappelle que la finalité de la coopération 
belge est définie par la loi du 19 mars 2013, selon laquelle 
elle “a pour objectif général le développement humain 
durable et mène à cette fin des actions qui contribuent 
à une croissance économique durable et inclusive pour 
l’amélioration des conditions de vie des populations 
des pays en développement et à leur développement 
socio-économique et socioculturel, afin d’éradiquer la 
pauvreté, l’exclusion et les inégalités. Dans ce contexte, 
la coopération belge au développement vise également 
à renforcer les capacités de développement des parte-
naires à tous les niveaux. Elle souscrit aux objectifs de 
développement des Nations Unies.” Cette finalité, visant 
à atteindre les Objectifs de développement durable et 
l’Agenda 2030, sera poursuivie selon une logique “Leave 
no one behind”. Les définitions de l’OCDE concernant 
l’APD doivent être respectées, tout comme les principes 
d’efficacité de l’aide, auxquels la Belgique est attachée 
depuis longtemps.

Pour le ministre, cela n’empêche pas de chercher 
des partenariats mutuellement bénéfiques, axés sur des 
intérêts communs, notamment les trois global public 
goods (climat, santé et stabilité). Il s’attèle depuis son 
entrée en fonction à la recherche d’une plus grande 
cohérence au sein de son département. L’implication 
d’autres acteurs, notamment du secteur privé, dans la 
coopération internationale constitue une valeur ajoutée 
et pourrait également apporter une réponse partielle à 
la baisse des flux de financement.

De minister legt verder uit dat België een dergelijke 
schema alleen haalbaar is als België afziet van zijn 
bijdrage aan het IDA 21-programma van het ontwik-
kelingsagentschap van de Wereldbank, dat ongeveer 
300 miljoen euro bedraagt en over 9 jaar kan worden 
gespreid. Het opzet is vanaf 2028 bij te dragen aan het 
IDA 22-programma en in de tussentijd een pauze in te 
lassen om een tijdelijke marge te creëren.

Beleidscoherentie, transactionaliteit en 3D

Sommige leden spraken hun bezorgdheid uit over de 
uitvoering van een whole-of-government-aanpak, terwijl 
aanzienlijke bezuinigingen de internationale samenwer-
king, een van de pijlers van de 3D-aanpak, in gevaar 
zouden kunnen brengen. Andere leden vroegen zich 
af of in het buitenlandbeleid wel rekening moet worden 
gehouden met de Belgische belangen. Zij lijken te vrezen 
voor een heroriëntering van het internationale samen-
werkingsbeleid ten gunste van Belgische of Europese 
politieke, economische en veiligheidsbelangen, wat in 
strijd zou zijn met het doel van dat beleid.

De minister brengt in herinnering dat het doel van de 
Belgische ontwikkelingssamenwerking wordt omschreven 
in de wet van 19 maart 2013: ze “heeft de duurzame 
menselijke ontwikkeling als algemene doelstelling en 
onderneemt daartoe acties die bijdragen tot duurzame 
en inclusieve economische groei voor een verbetering 
van de levensomstandigheden van de bevolking in de 
ontwikkelingslanden en tot hun sociaal-economische 
en sociaal-culturele ontwikkeling, teneinde de armoede, 
uitsluiting en ongelijkheid uit te bannen. De Belgische 
Ontwikkelingssamenwerking beoogt in dit kader eveneens 
de capaciteit van de partners inzake ontwikkeling op alle 
niveaus te versterken. Zij schrijft zich in in het kader van 
de ontwikkelingsdoelstellingen van de Verenigde Naties.” 
Die doelstelling, die de Duurzame Ontwikkelingsdoelen 
en de Agenda 2030 mee moet helpen realiseren, zal 
worden nagestreefd volgens het beginsel “Leave no one 
behind”. De OESO-definities met betrekking tot de of-
ficiële ontwikkelingshulp moeten worden gerespecteerd, 
net als de principes van doeltreffendheid van de hulp, 
waartoe België zich al lang heeft verbonden.

Voor de minister belet zulks niet op zoek te gaan 
naar wederzijds voordelige partnerschappen op basis 
van gemeenschappelijke belangen, in het bijzonder de 
drie mondiale publieke goederen (klimaat, gezondheid 
en stabiliteit). Sinds zijn aantreden streeft hij naar meer 
coherentie binnen zijn departement. De betrokkenheid 
van andere actoren, met name uit de privésector, bij 
internationale samenwerking is een meerwaarde en 
kan ook een gedeeltelijke reactie vormen op de daling 
van de financieringsstromen.
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Par ailleurs, la coopération internationale belge s’ins-
crit dans une approche 3D depuis quelques années. 
Elle tient également compte d’un triple nexus (sécurité, 
aide humanitaire et développement), ce qui implique 
concrètement que la prévention et la stabilité sont des 
conditions sine qua non de développement durable. Dans 
beaucoup de pays, des programmes cohérents et com-
plémentaires sont déjà mis en œuvre, que ce soit dans 
le secteur pharmaceutique, portuaire, agroalimentaire 
ou autre, dans un cadre Team Belgium ou Team Europe.

Coopération et politique migratoire

Conformément à l’accord de gouvernement, le ministre 
accordera une attention particulière à l’intégration des 
programmes et actions de coopération internationale 
qui s’attaquent aux causes profondes de la migration à 
long terme et qui favorisent la réintégration sociale et 
économique des personnes qui rentrent chez elles. La 
prévention de la migration par la création de perspectives 
socio-économiques pour la population, et particulièrement 
les jeunes, est primordiale et ne peut que contribuer au 
développement durable des pays en question. L’idée 
est de mener un dialogue franc et sincère avec les pays 
concernés au sujet de la prévention et des réadmissions, 
ainsi que concernant les droits humains, la démocratie 
et les principes de l’état de droit.

Financing for Development

Pour ce qui est du financement de la coopération 
internationale, le ministre évoque la Conférence de Séville 
sur le financement du développement, qui sera l’un des 
rendez-vous les plus importants de l’agenda multilatéral 
en 2025. Elle devrait se pencher sur la réforme de l’archi-
tecture financière internationale pour le développement. 
Dans un contexte de tensions géopolitiques accrues, 
cette conférence constitue également un test pour la 
résilience du multilatéralisme. C’est une opportunité 
pour la Belgique de se profiler, avec l’UE, comme un 
bâtisseur de ponts et un partenaire constructif.

Le ministre admet que le contexte budgétaire de 
plusieurs donateurs n’est pas favorable. C’est justement 
l’occasion, d’une part, de focaliser l’aide publique au 
développement (APD) sur les groupes et situations les 
plus vulnérables et, d’autre part, de viser une efficacité 
opérationnelle maximale afin d’augmenter l’impact de 
chaque euro ou dollar.

Le ministre fait par ailleurs remarquer que cette confé-
rence ne portera pas que sur l’APD, et qu’elle sera aussi 
axée sur la mobilisation des moyens et revenus fiscaux 
locaux, la collaboration avec les instances financières et 
les opportunités de collaboration avec le secteur privé, 

Bovendien maakt de Belgische internationale samen-
werking al enkele jaren deel uit van een 3D-aanpak. Ook 
is ze gericht op de drieledige nexus veiligheid, humani-
taire hulp en ontwikkeling, wat in de praktijk betekent dat 
preventie en stabiliteit voorwaarden sine qua non zijn 
voor duurzame ontwikkeling. In veel landen worden al 
samenhangende en aanvullende programma’s geïmple-
menteerd, in de farmaceutische sector, de havensector, 
de agrovoedingssector of andere sectoren, als onderdeel 
van Team Belgium of Team Europe.

Samenwerking en migratiebeleid

In overeenstemming met het regeerakkoord zal de 
minister bijzondere aandacht besteden aan de inte-
gratie van internationale samenwerkingsprogramma’s 
en -acties die de diepere oorzaken van migratie op 
lange termijn aanpakken en de sociale en economi-
sche re-integratie van terugkeerders bevorderen. Het 
voorkomen van migratie door voor de bevolking en met 
name jongeren sociaaleconomische perspectieven te 
creëren is essentieel en kan alleen maar bijdragen aan 
de duurzame ontwikkeling van de betrokken landen. Het 
idee is met die landen een eerlijke en oprechte dialoog 
aan te gaan over preventie en terugname, maar ook 
over mensenrechten, democratie en de beginselen van 
de rechtsstaat.

Financing for Development

Met betrekking tot de financiering van de internationale 
samenwerking verwijst de minister naar de Conferentie 
van Sevilla over ontwikkelingsfinanciering, een van de 
belangrijkste bijeenkomsten op de multilaterale agenda 
in 2025. De hervorming van de internationale financiële 
architectuur voor ontwikkeling zal daar ter sprake ko-
men. Tegen de achtergrond van verhoogde geopolitieke 
spanningen is deze conferentie ook een test voor de 
veerkracht van het multilateralisme. België krijgt daar 
de kans om zich samen met de EU te profileren als 
bruggenbouwer en constructieve partner.

De minister geeft toe dat de begrotingscontext voor 
verschillende donoren niet gunstig is. Dat biedt juist de 
kans om de officiële ontwikkelingshulp (ODA) op de 
meest kwetsbare groepen en situaties toe te spitsen en 
naar maximale operationele efficiëntie te streven om het 
effect van elke euro of dollar te vergroten.

De minister merkt voorts op dat het op de conferentie 
niet alleen zal gaan over de officiële ontwikkelingshulp 
(ODA), maar ook over het mobiliseren van de lokale 
middelen en belastinginkomsten, de samenwerking 
met financiële instellingen en de mogelijkheden tot 
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notamment parce que ce dernier constitue un catalyseur 
important pour les investissements.

Dette

La question de la dette sera aussi abordée lors de 
la Conférence de Séville. À ce titre, la Belgique se 
concentrera sur l’amélioration, la réorientation et la 
rationalisation des mandats, structures et instruments 
existants. La priorité sera donnée à une mise en œuvre 
renforcée du Cadre commun du G20 pour le traitement 
de la dette, en tenant compte des leçons tirées de 
l’Initiative de suspension du service de la dette. Il faut 
également tirer des enseignements du travail de la Table 
ronde mondiale sur la dette souveraine concernant les 
questions techniques, afin de renforcer la compréhension 
commune entre les créanciers publics et privés et les 
pays emprunteurs.

Le ministre fait enfin remarquer que la Belgique contri-
bue désormais à la soutenabilité de la dette de manière 
multilatérale, à travers la supervision de la Banque 
mondiale et du FMI, l’UE (notamment dans le cadre des 
prêts de la Banque européenne de développement), 
mais aussi grâce au dialogue avec les pays partenaires.

Prêts publics

La question des prêts publics est du ressort de Finexpo, 
qui relève de la compétence du ministre en charge du 
Commerce extérieur. Le ministre rappelle que les prêts 
d’État à État (PEE) liés sont accordés par la Belgique 
aux pays en développement pour financer des projets 
de développement exécutés par des entreprises belges. 
Il s’agit généralement de projets d’infrastructure belges 
ou de l’exportation d’équipements et services connexes 
belges, liés par exemple à l’approvisionnement en eau, 
à l’assainissement ou au secteur de la santé. Ces prêts 
ont donc un double objectif. D’une part, ils contribuent 
au développement des pays bénéficiaires et, d’autre 
part, ils soutiennent l’économie belge en favorisant les 
exportations belges lointaines. Ils ont dès lors une valeur 
ajoutée incontestable pour la Belgique.

Partenaires non traditionnels

M. De Maegd a fait référence à des partenaires non 
traditionnels, comme le Qatar ou les Émirats arabes unis, 
comme potentielles nouvelles sources de financement. Le 
ministre reconnaît que ces pays offrent une large gamme 
d’opportunités de coopération et d’investissement pour 
nos pays partenaires, notamment dans des secteurs 
tels que l’énergie, la technologie et les infrastructures. 
Les pays d’Afrique diversifient de plus en plus leurs 

samenwerking met de privésector, vooral omdat die 
laatste een belangrijke katalysator voor investeringen is.

Schuld

Ook het schuldenvraagstuk zal aan de orde komen 
tijdens de conferentie in Sevilla. België zal in dat ver-
band focussen op het verbeteren, heroriënteren en 
rationaliseren van bestaande mandaten, structuren en 
instrumenten. Voorrang zal worden gegeven aan de 
versterking van de uitvoering van het gemeenschappelijk 
schuldenkader van de G20, rekening houdend met de 
lessen die zijn getrokken uit het initiatief tot opschorting 
van de schuldendienst (DSSI). Voorts moet lering worden 
getrokken uit het werk van de Global Sovereign Debt 
Roundtable aangaande technische vraagstukken, ten-
einde het gemeenschappelijke begrip tussen publieke 
en particuliere schuldeisers en kredietontvangende 
landen te versterken.

Tot slot wijst de minister erop dat België voortaan tot 
de houdbaarheid van de schuld bijdraagt op multilaterale 
wijze, via het toezicht van de Wereldbank en het IMF, 
de EU (in het bijzonder in het kader van leningen van 
de Europese Ontwikkelingsbank), maar ook via dialoog 
met de partnerlanden.

Overheidsleningen

De uitgifte van overheidsleningen valt onder de be-
voegdheid van Finexpo, dat onder de verantwoordelijk-
heid van de minister van Buitenlandse Handel valt. De 
minister herinnert eraan dat België de ontwikkelings-
landen “gebonden staatsleningen” (LSS) toekent voor 
de financiering van ontwikkelingsprojecten die worden 
uitgevoerd door Belgische bedrijven. Het gaat meestal 
om Belgische infrastructuurprojecten of de uitvoer van 
Belgisch materiaal en aanverwante diensten, bijvoorbeeld 
inzake watervoorziening, sanering of gezondheidszorg. 
Die leningen hebben dus een tweeledig doel. Enerzijds 
dragen ze bij tot de ontwikkeling van de begunstigde 
landen en anderzijds ondersteunen ze de Belgische 
economie door de Belgische export naar verre landen 
te bevorderen. Ze hebben dus een onmiskenbare meer-
waarde voor België.

Niet-traditionele partners

De heer De Maegd verwees naar niet-traditionele 
partners zoals Qatar en de Verenigde Arabische Emiraten 
als potentiële nieuwe financieringsbronnen. De minister 
beaamt dat die landen een breed scala aan samenwer-
kings- en investeringsmogelijkheden bieden voor onze 
partnerlanden, met name in sectoren als energie, tech-
nologie en infrastructuur. Afrikaanse landen diversifiëren 
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partenariats, et la Belgique et l’Europe ne sont plus les 
seuls partenaires privilégiés.

La Belgique participe systématiquement aux structures 
de coordination de l’aide dans les pays et au niveau inter-
national, de sorte que les postes diplomatiques belges 
sont en contact avec d’autres partenaires pour garantir un 
maximum de coordination et de complémentarité. C’est 
aussi la raison pour laquelle le ministre se rendra bientôt 
au Qatar et aux Émirats arabes unis, et qu’une mission 
sera menée en 2026 en Arabie Saoudite, sous l’égide 
de la princesse Astrid. Un nouveau sommet ministériel 
entre l’UE et l’Union africaine sera également accueilli 
à Bruxelles le 23 mai 2025.

Mobilisation des diasporas dans la coopération 
internationale

Le ministre confirme que l’envoi d’argent des dias-
poras (remittances) constitue un part important des flux 
financiers vers les pays partenaires de la coopération 
belge et jouent un rôle primordial dans le développe-
ment durable de ces pays. L’intention est de capitaliser 
sur l’expérience et les bonnes pratiques des différents 
programmes qui ont été mis en œuvre dans le passé, 
entre autres à travers l’Organisation internationale 
pour les migrations de l’ONU (OIM), afin d’identifier les 
opportunités de mobilisation de la diaspora en faveur 
du développement. Le ministre trouverait intéressant 
d’explorer davantage l’idée d’intégrer des activités en 
faveur de la diaspora, pour promouvoir la coopération 
économique et entrepreneuriale avec les pays d’origine, 
ou de concevoir des programmes d’accompagnement 
d’entrepreneurs locaux pour les mettre en relation avec 
la diaspora en Belgique.

EU Global Gateway

Concernant la stratégie de l’UE intitulée Global 
Gateway, le ministre souligne sa volonté de promouvoir 
des partenariats mutuellement bénéfiques et durables, 
centrés sur les thèmes prioritaires et intérêts économiques 
de la Belgique. L’objectif est aussi qu’ils soient étayés 
par nos valeurs et notre contribution à la réalisation 
des ODD. Il considère dès lors la stratégie EU Global 
Gateway comme un levier important, qui peut réellement 
accroître l’impact de la coopération internationale. Le 
ministre compte veiller à une plus grande implication 
de l’expertise et des entreprises belges dans la mise 
en œuvre de projets dans des domaines tels que les 
infrastructures, l’énergie et le climat, la santé mondiale 
ou la digitalisation. Le rôle pionnier joué par la Belgique 
en Afrique dans le déploiement de corridors stratégiques, 
notamment via Enabel et en collaboration avec le port 
d’Anvers-Bruges, en est un exemple frappant.

hun partnerschappen steeds meer en België en Europa 
zijn niet langer de enige bevoorrechte partners.

België neemt stelselmatig deel aan de hulpcoördi-
natiestructuren in landen en op internationaal niveau, 
zodat de Belgische diplomatieke posten in contact staan 
met andere partners om een maximale coördinatie en 
complementariteit te garanderen. Om die reden zal de 
minister binnenkort een bezoek brengen aan Qatar en 
de Verenigde Arabische Emiraten, en zal in 2026 een 
missie worden uitgevoerd in Saudi-Arabië, onder lei-
ding van prinses Astrid. Voorts zal op 23 mei 2025 in 
Brussel een nieuwe ministeriële top tussen de EU en 
de Afrikaanse Unie worden gehouden.

Mobilisering van de diaspora in de internationale 
samenwerking

De minister bevestigt dat geldovermakingen door de 
diaspora (remittances) een belangrijk deel uitmaken 
van de financiële stromen naar de partnerlanden van 
de Belgische samenwerking en een sleutelrol spelen 
in de duurzame ontwikkeling van die landen. Het is de 
bedoeling profijt te trekken van de ervaring en goede 
praktijken van de programma’s die in het verleden zijn 
uitgevoerd, onder andere via de Internationale Organisatie 
voor Migratie (IOM) van de VN, teneinde te zien waar 
er kansen liggen om de diaspora te mobiliseren ten 
gunste van ontwikkeling. De minister ziet wel iets in het 
idee de integratie van activiteiten ten gunste van de 
diaspora nader te verkennen, teneinde economische 
en handelssamenwerking met de landen van herkomst 
te bevorderen of op lokale ondernemers toegespitste 
ondersteuningsprogramma’s uit te tekenen zodat zij in 
contact kunnen treden met de diaspora in België.

EU Global Gateway

Met betrekking tot de Global Gateway-strategie van de 
EU benadrukt de minister te willen streven naar wederzijds 
voordelige en duurzame partnerschappen, gericht op 
Belgiës speerpunten en economische belangen. Voorts 
moeten die partnerschappen onze waarden weerspie-
gelen en de SDG’s mee helpen te bewerkstelligen. Hij 
ziet de EU Global Gateway-strategie dan ook als een 
belangrijke hefboom die de impact van internationale 
samenwerking echt kan vergroten. De minister wil zor-
gen voor een grotere betrokkenheid van de Belgische 
knowhow en bedrijven bij de uitvoering van projecten 
op het vlak van bijvoorbeeld infrastructuur, energie en 
klimaat, wereldwijde gezondheid en digitalisering. De 
pioniersrol die België in Afrika heeft gespeeld bij de 
ontplooiing van strategische corridors, met name via 
Enabel en in samenwerking met de Port of Antwerp-
Bruges, is een treffend voorbeeld.
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Relations UE-UA

En réponse à la question concernant la coopération 
entre l’UE et l’Union africaine (UA), le ministre confirme 
l’importance de maintenir un partenariat stratégique fort 
avec l’Afrique. Il souligne de nouveau que l’UE n’est 
plus le seul partenaire de l’Afrique et en déduit qu’il est 
nécessaire d’adopter une approche différente, fondée sur 
le respect mutuel, l’égalité et l’écoute. Sa visite récente 
dans la région des Grands Lacs l’a convaincu de la 
pertinence de cette approche et il promet de la défendre 
lors du prochain sommet UE-UA déjà évoqué plus tôt.

Santé mondiale

Le ministre confirme que le renforcement des systèmes 
de santé dans les pays partenaires reste la meilleure 
garantie d’un contrôle complet et efficace d’une épidé-
mie, y compris en Belgique. Veiller à ce que les pays 
partenaires puissent absorber et contenir dès l’origine les 
chocs sanitaires dans leurs systèmes de santé locaux et 
nationaux garantit également notre sécurité sanitaire, car 
de cette manière, les épidémies sont moins susceptibles 
de traverser les frontières. Mais cette approche va au-
delà d’une simple protection. Contribuer à l’amélioration 
des infrastructures sanitaires à l’échelle internationale 
permet de favoriser un accès équitable aux soins, de 
réduire la vulnérabilité des populations face aux crises 
sanitaires et de participer à la prévention des pandémies 
futures. De surcroît, une coopération renforcée dans 
ce domaine favorise l’échange de bonnes pratiques, 
stimule l’innovation médicale et renforce la résilience 
des systèmes de santé mondiaux.

C’est dans cette optique que le ministre a retenu la 
santé mondiale comme une des global public goods 
prioritaires de sa politique. Le ministre estime qu’il est 
primordial de défendre l’architecture de santé, ainsi que 
les organisations qui en font partie, afin d’assurer la 
santé de la population au niveau mondial, en particulier 
à un moment où la pertinence de cette architecture est 
questionnée. Il compte dès lors orienter les différents 
programmes, canaux et acteurs de la coopération inter-
nationale, qu’elle soit multilatérale, gouvernementale 
ou non gouvernementale, vers ce secteur. À ce titre, 
l’expertise belge, publique ou privé, sera systématique-
ment mobilisée pour contribuer à cet effort, en mettant 
en avant les connaissances en matière de gestion des 
crises, mais aussi de recherche et d’innovation médi-
cale et pharmaceutique, de manière à promouvoir des 
solutions durables et efficaces.

Betrekkingen EU-AU

In antwoord op de vraag over de samenwerking tussen 
de EU en de Afrikaanse Unie (AU) bevestigt de minister 
het belang van een sterk strategisch partnerschap met 
Afrika. Hij benadrukt andermaal dat de EU niet langer 
de enige partner van Afrika is en concludeert dat er 
een andere aanpak nodig is, gebaseerd op wederzijds 
respect, gelijkheid en luisterbereidheid. Zijn recente 
bezoek aan het Grote Merengebied heeft hem overtuigd 
van de relevantie van die aanpak en hij belooft die te 
zullen verdedigen op de eerder genoemde komende 
EU-AU-top.

Mondiale gezondheid

De minister bevestigt dat de versterking van de ge-
zondheidssystemen in de partnerlanden de beste garantie 
blijft voor een volledige en doeltreffende beheersing van 
een epidemie, ook in België. Door ervoor te zorgen dat 
partnerlanden gezondheidsschokken van meet af aan 
kunnen opvangen en beheersen in hun lokale en nati-
onale gezondheidszorgsystemen, garanderen we ook 
onze eigen gezondheidsveiligheid, want op die manier 
is de kans kleiner dat epidemieën de grens oversteken. 
Die aanpak behelst echter meer dan louter bescherming. 
Bijdragen aan de verbetering van de gezondheidsinfra-
structuur op internationale schaal helpt gelijke toegang 
tot gezondheidszorg te bevorderen, de kwetsbaarheid 
van bevolkingen voor gezondheidscrises te verminde-
ren en toekomstige pandemieën mee te voorkomen. 
Bovendien bevordert versterkte samenwerking op dit 
gebied de uitwisseling van beste praktijken, stimuleert 
ze medische innovatie en maakt ze de wereldwijde 
gezondheidszorgstelsels veerkrachtiger.

Met het oog daarop heeft de minister wereldwijde 
gezondheid aangewezen als een van de prioritaire mon-
diale publieke goederen van zijn beleid. De minister vindt 
het van vitaal belang de gezondheidsarchitectuur en de 
organisaties die er deel van uitmaken te verdedigen om 
de gezondheid van de bevolking op mondiaal niveau te 
waarborgen, vooral nu de relevantie van die architectuur 
in twijfel wordt getrokken. Daarom wil hij de verschillende 
programma’s, kanalen en actoren van de zowel multi-
laterale als gouvernementele en niet-gouvernementele 
internationale samenwerking bij voorrang richten op 
die sector. In dat verband zal de publieke én private 
Belgische expertise stelselmatig worden gemobiliseerd 
om aan die inspanning bij te dragen, met name door te 
wijzen op de knowhow inzake crisisbeheer maar ook 
inzake onderzoek en medische en farmaceutische in-
novatie, teneinde te komen tot duurzame, doeltreffende 
oplossingen.
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Santé et droits sexuels et reproductifs (SDSR)

La SDSR est une priorité de la coopération inter-
nationale belge depuis de nombreuses années, non 
seulement du point de vue des droits humains et de 
l’approche des femmes, mais aussi de par son impor-
tance pour le développement durable, ainsi que son lien 
avec l’éducation, la santé, l’entrepreneuriat, le dévelop-
pement économique, l’autonomisation des femmes et 
leur participation politique. Cette priorité constitue déjà 
une part importante des programmes actuels de la 
coopération gouvernementale, de la coopération mul-
tilatérale (FNUAP, ONU-Femmes, UNICEF, etc.) et de 
la coopération non gouvernementale. Dans un contexte 
où les droits sexuels et reproductifs sont de plus en plus 
mis sous pression, tant par certains donateurs que dans 
les pays eux-mêmes, le ministre s’engage à placer la 
SDSR au cœur des programmes de coopération et à y 
consacrer les ressources nécessaires. Parallèlement, 
il continuera à veiller à ce que ce thème soit structurel-
lement défendu dans le dialogue politique, tant au sein 
des forums multilatéraux que dans le dialogue avec les 
pays partenaires.

Enregistrements de naissance

Le ministre partage l’analyse de M. De Maegd sur 
le défi que constitue l’absence des enregistrements de 
naissance, car cette situation est directement liée aux 
droits fondamentaux. L’absence d’une existence juridique 
expose les personnes à des vulnérabilités majeures: 
absence de droits fondamentaux, risques de violences 
et d’abus, et impossibilité d’accéder à des services 
essentiels liés à la santé ou l’éducation.

À travers la coopération internationale, la Belgique 
s’engage déjà activement à soutenir cet objectif par des 
actions concrètes, tels que des programmes d’enre-
gistrement des naissances menés par des partenaires 
comme l’UNICEF. La Belgique contribue également au 
Fonds de l’ONU pour l’identité juridique, qui œuvre au 
renforcement des systèmes d’état civil et à l’amélioration 
des mécanismes de reconnaissance officielle des enfants, 
notamment dans les régions les plus vulnérables. Les 
programmes de la coopération gouvernementale intègrent 
aussi souvent un volet lié à l’enregistrement des nais-
sances. Enfin, les acteurs de la coopération décentralisée 
travaillent étroitement avec leurs homologues, dans le 
cadre des jumelages, en faveur de la modernisation de 
l’état civil dans un certain nombre de pays.

Sexual & gender-based violence (SGBV)

Le ministre confirme l’importance des actions menées 
en matière de violences sexuelles et basées sur le 

Seksuele en reproductieve gezondheid en rechten 
(SRHR)

SRHR zijn al vele jaren een prioriteit voor de Belgische 
internationale samenwerking, niet alleen vanuit het oog-
punt van de mensenrechten en de benadering van de 
vrouw, maar ook door het belang ervan voor duurzame 
ontwikkeling en de link met onderwijs, gezondheid, onder-
nemerschap, economische ontwikkeling, empowerment 
van vrouwen en hun participatie aan het beleid. Die 
prioriteit is nu al een belangrijk onderdeel van de huidige 
programma’s inzake gouvernementele samenwerking, 
multilaterale samenwerking (UNFPA, UN-Women, UNICEF 
enzovoort) en niet-gouvernementele samenwerking. In 
een tijd waarin seksuele en reproductieve rechten steeds 
meer onder druk komen te staan, zowel van bepaalde 
donoren als in de landen zelf, wil de minister SRHR 
centraal stellen in de samenwerkingsprogramma’s en er 
de nodige middelen voor uittrekken. Tegelijkertijd zal hij 
erover waken dat dit thema structureel wordt verdedigd 
in de politieke dialoog, zowel op multilaterale fora als in 
de dialoog met partnerlanden.

Geboorteregistraties

De minister deelt de analyse van de heer De Maegd 
over de uitdaging die het ontbreken van geboortere-
gistraties met zich meebrengt, aangezien zulks recht-
streeks verband houdt met de grondrechten. Zonder 
juridisch bestaan zijn mensen hoogst kwetsbaar: geen 
grondrechten, blootstelling aan geweld en misbruik, en 
geen enkele toegang tot essentiële gezondheids- en 
onderwijsdiensten.

Via internationale samenwerking zet België zich al 
actief in om die doelstelling te ondersteunen via concrete 
acties, zoals geboorteregistratieprogramma’s van partners 
als UNICEF. België draagt ook bij aan het VN-fonds voor 
juridische identiteit, dat ijvert voor sterkere burgerlijke-
standsystemen en betere mechanismen voor de officiële 
erkenning van kinderen, vooral in de meest kwetsbare re-
gio’s. In de gouvernementele-samenwerkingsprogramma’s 
is vaak ook een geboorteregistratiecomponent ingebed. 
Tot slot werken de actoren van de gedecentraliseerde 
samenwerking in het kader van jumelages nauw met 
hun evenknieën samen om de burgerlijke stand in een 
aantal landen te moderniseren.

Sexual & gender-based violence (SGBV)

De minister bevestigde het belang van de acties op 
het gebied van seksueel en gendergerelateerd geweld, 
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genre, spécifiquement dans les pays vulnérables et les 
contextes conflictuels. La Belgique condamne fermement 
l’utilisation de telles violences comme arme de guerre 
et s’engage à ce sujet au niveau international. Dans ce 
cadre, le ministre poursuivra son engagement en faveur 
de l’agenda Femmes, Paix et Sécurité, en mettant en 
œuvre le quatrième plan d’action national, qui place 
la lutte contre les violences sexuelles dans les conflits 
au cœur de la politique belge de défense des droits 
humains. Les personnes survivantes continueront d’être 
défendues, à travers la lutte contre l’impunité, la garantie 
d’un accès à des réparations et la mise en œuvre d’une 
approche multidimensionnelle.

L’approche préconisée repose sur la prévention, la 
protection, ainsi que l’assistance médicale et psycholo-
gique des femmes, des hommes et des enfants victimes 
de violences sexuelles. Des initiatives internationales 
sont soutenues, notamment à travers le core funding 
de l’UNWOMEN et du FNUAP, et dans le cadre de la 
coopération gouvernementale et non gouvernementale, 
surtout dans les pays fortement touchés, notamment 
dans la région des Grands Lacs et au Sahel.

Protection sociale

Le ministre précise que dans le cadre de sa politique, 
la protection sociale est un bien public mondial crucial, 
notamment pour le climat, la santé et la stabilité. Il 
s’engage à intégrer davantage ce thème dans les pro-
grammes de coopération internationale, en adoptant 
une approche concrète et pragmatique, axée sur le 
renforcement de systèmes de protection sociale inclu-
sifs, durables et adaptés aux réalités locales, et qui 
contribuent dès lors au développement durable. C’est 
par le biais de la coopération multilatérale, mais aussi 
de la coopération gouvernementale, avec le Cadre 
stratégique commun (CSC) Travail décent, que sont 
élaborées et soutenues conjointement des solutions qui 
tiennent compte du contexte spécifique et contribuent 
à des réformes structurelles qui garantissent un accès 
équitable aux soins de santé, à la sécurité sociale et 
aux mesures de protection pour les populations les 
plus vulnérables.

Éducation

La question de l’éducation dans les pays partenaires 
présente plusieurs défis, à la fois sur le plan de l’accès 
et de la qualité. Des progrès ont été engrangés mais 
l’éducation sur le continent africain continue de pré-
senter un défi important, notamment pour des raisons 
démographiques. La jeunesse ne cesse de croître et 
l’éducation et la formation sont essentielles pour offrir 
des perspectives socio-économiques à l’ensemble des 
populations. Le ministre a choisi de mettre en avant 

met name in kwetsbare landen en in conflictsituaties. 
België veroordeelt het gebruik van dergelijk geweld als 
oorlogswapen krachtig en gaat ter zake internationale 
verbintenissen aan. De minister zal zich dus voor de 
agenda Vrouwen, Vrede en Veiligheid blijven inzetten 
door uitvoering te geven aan het vierde nationale actie-
plan, dat de strijd tegen seksueel geweld in conflicten 
centraal stelt in het Belgische mensenrechtenbeleid. 
Overlevenden zullen verdedigd blijven worden, via de 
strijd tegen straffeloosheid, een gegarandeerde toegang 
tot herstelbetalingen en de uitrol van een multidimen-
sionale benadering.

De aanpak die de minister voorstaat, stoelt op preven-
tie, bescherming en medische en psychologische hulp 
voor vrouwen, mannen en kinderen die het slachtoffer 
zijn van seksueel geweld. Internationale initiatieven 
worden ondersteund, met name via de core funding van 
UNWOMEN en UNFPA en in het kader van de gouver-
nementele en de niet-gouvernementele samenwerking, 
vooral in zwaar getroffen landen, meer bepaald in het 
Grote Merengebied en de Sahel.

Sociale bescherming

De minister wijst erop dat sociale bescherming, in de 
context van zijn beleid, een cruciaal mondiaal publiek 
goed is, vooral op het gebied van klimaat, gezondheid 
en stabiliteit. Hij verbindt zich ertoe dit thema dieper 
in de internationale samenwerkingsprogramma’s in te 
bedden door middel van een concrete, pragmatische 
aanpak, gericht op de versterking van inclusieve, duur-
zame en aan de lokale realiteit aangepaste socialebe-
schermingsstelsels. Aldus moeten zij bijdragen tot duur-
zame ontwikkeling. Via de multilaterale samenwerking 
maar ook de gouvernementele samenwerking (met het 
Gemeenschappelijk Strategisch Kader (GSK) Waardig 
Werk) worden gezamenlijk oplossingen ontwikkeld en 
ondersteund die rekening houden met de specifieke 
context en bijdragen aan structurele hervormingen die 
billijke toegang tot gezondheidszorg, sociale zekerheid 
en beschermingsmaatregelen voor de meest kwetsbare 
bevolkingsgroepen garanderen.

Onderwijs

Onderwijs in de partnerlanden gaat gepaard met 
meerdere uitdagingen, zowel op het vlak van toegang 
als van kwaliteit. Hoewel vooruitgang is geboekt, blijft 
onderwijs op het Afrikaanse continent een uitdaging 
van formaat, vooral om demografische redenen. Het 
aantal jongeren neemt voortdurend toe en onderwijs 
en opleiding zijn essentieel als we de hele bevolking 
sociaaleconomische vooruitzichten willen bieden. De 
minister heeft ervoor gekozen om in zijn internationaal 
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la jeunesse et le renforcement des capacités comme 
accélérateurs clés de sa politique de coopération inter-
nationale, pour l’atteinte des ODD, spécifiquement en 
lien avec le climat, la santé et la stabilité.

Agriculture et sécurité alimentaire

Le ministre confirme que l’insécurité alimentaire mon-
diale croissante fait partie de ses préoccupations. Elle est 
étroitement liée aux enjeux plus vastes du changement 
climatique, de l’instabilité et de la fragilité, et constitue 
donc un aspect important de la sécurité mondiale. Cette 
question sera abordée en particulier dans le cadre de la 
réflexion à mener sur le climat en tant que global public 
good. Ce faisant, le ministre ambitionne de soutenir 
des systèmes alimentaires durables et une agriculture 
à l’épreuve du changement climatique, et de renforcer 
la résilience des agriculteurs. Il ne manquera pas, dans 
ce cadre, de mettre en avant l’expertise de la Belgique 
à ce sujet.

COP30

Vu le contexte géopolitique de plus en plus difficile, qui 
met également sous pression les accords internationaux 
sur la protection du climat et de l’environnement, il est 
important que la COP30 montre clairement au monde 
que le multilatéralisme, une approche basée sur les 
droits et l’Accord de Paris fonctionnent réellement et 
offrent des solutions aux défis mondiaux.

En ce sens, le ministre estime que la COP30 devrait 
marquer la transition d’un régime climatique axé sur l’éla-
boration de règles multilatérales, vers un régime facilitant 
la mise en œuvre et mettant davantage l’accent sur la 
transparence et la responsabilité. Ce sera également 
une COP où des mesures doivent être prises pour élargir 
le financement climatique aux pays en développement, 
en encourageant les instruments de financement inno-
vants et en mobilisant les investissements privés. Il y 
sera aussi question de renforcer les synergies avec les 
politiques de protection des océans et de biodiversité.

La Belgique peut peser dans les discussions en 
s’appuyant sur une diplomatie climatique et environne-
mentale forte. Sa contribution au financement interna-
tional pour le climat lui permet de continuer à soutenir 
la coopération avec les pays les plus vulnérables en 
matière d’adaptation en tant qu’axe transversal dans 
nos différents canaux.

Banque mondiale

Le ministre précise que la défense des priorités de la 
Belgique au sein de la Banque mondiale est un travail 

samenwerkingsbeleid in te zetten op jongeren en op de 
versterking van vaardigheden als belangrijke versnellers 
van zijn internationaal samenwerkingsbeleid, met het 
oog op het bereiken van de SDG’s inzake inzonderheid 
klimaat, gezondheid en stabiliteit.

Landbouw en voedselzekerheid

De minister bevestigt dat de toenemende wereldwijde 
voedselonzekerheid een van zijn aandachtspunten is. Dat 
vraagstuk hangt nauw samen met de bredere kwesties 
van klimaatverandering, instabiliteit en kwetsbaarheid, en 
is daarom een belangrijk aspect van mondiale veiligheid. 
Het zal vooral aan bod komen in het kader van het debat 
over het klimaat als mondiaal publiek goed. Aldus wil 
de minister duurzame voedselsystemen en klimaatbe-
stendige landbouw ondersteunen en de veerkracht van 
boeren versterken. Hij zal niet nalaten Belgiës expertise 
ter zake uit te spelen.

COP30

Gezien de steeds moeilijkere geopolitieke context, 
waardoor ook internationale klimaat- en milieubescher-
mingsovereenkomsten onder druk komen te staan, is 
het belangrijk dat de COP30 de wereld duidelijk laat 
zien dat multilateralisme, een op rechten gebaseerde 
aanpak en de Overeenkomst van Parijs echt werken en 
oplossingen bieden voor mondiale uitdagingen.

In die zin vindt de minister dat de COP30 de overgang 
in gang moet zetten van een op multilaterale regels toe-
gespitst klimaatstelsel naar een stelsel dat de uitvoering 
vergemakkelijkt en meer nadruk legt op transparantie en 
verantwoordelijkheid. Ook zouden op die COP maatrege-
len moeten worden genomen om de klimaatfinanciering 
uit te breiden naar ontwikkelingslanden, meer bepaald 
door innovatieve financieringsinstrumenten te bevorderen 
en privéinvesteringen te mobiliseren. Ook zal er worden 
gezocht naar sterkere synergieën met het beleid inzake 
oceaanbescherming en biodiversiteit.

België zal op de debatten kunnen wegen dankzij een 
sterke klimaat- en milieudiplomatie. Dankzij zijn bijdrage 
aan de internationale klimaatfinanciering zal België de 
samenwerking met de meest kwetsbare landen kun-
nen blijven ondersteunen op het vlak van adaptatie als 
transversale pijler van de verschillende beleidskanalen.

Wereldbank

De minister attendeert erop dat het verdedigen van 
de Belgische prioriteiten binnen de Wereldbank het 
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d’équipe. Notre pays est représenté à la Banque mondiale 
par le ministre des Finances, en tant que gouverneur, 
et le ministre des Affaires étrangères, en tant que vice-
gouverneur. Leur rôle est notamment d’influer sur les 
discussions importantes pour notre pays, sur la base de 
l’expertise apportée par les administrations concernées, 
le réseau diplomatique belge et des partenaires tels que 
BIO et Enabel. Une discussion essentielle en ce moment 
concerne l’actionnariat, où la Belgique plaide pour une 
voix et une représentation plus forte des pays à faible 
revenu. Le renforcement de la politique climatique reste 
également une priorité.

Banques de développement

Le ministre assurer que chacune des banques de 
développement dispose de mécanismes solides de suivi, 
d’audit et de surveillance, qui garantissent la transpa-
rence et l’efficacité. Les activités et les performances 
de ces institutions sont surveillées, entre autres, grâce 
à la représentation belge au sein des conseils d’admi-
nistration de ces banques. De plus, les évaluations 
indépendantes du Multilateral Performance Network 
(MOPAN) fournissent d’importantes évaluations pério-
diques, fondées sur des données probantes, du travail 
des banques de développement.

Pour ce qui est du rendement pour la Belgique, le 
ministre souligne que les banques de développement 
sont des acteurs majeurs du développement interna-
tional. De par leur envergure, leur rôle d’institutions du 
savoir et leurs opportunités financières, elles peuvent se 
concentrer sur des programmes et des investissements 
qui ne pourraient pas être financés par un seul donateur, 
et ainsi ouvrir la voie à des projets d’envergure favorisant 
le développement durable et humain. Cela concerne par 
exemple les infrastructures de transport, l’approvision-
nement en eau, les soins de santé, l’industrialisation, le 
traitement des déchets, etc. À cet égard, les banques de 
développement présentent une valeur ajoutée certaine 
par rapport aux autres acteurs du développement. De 
plus, elles offrent des opportunités commerciales aux 
entreprises belges.

Multilatéralisme et contributions belges

Le ministre explique que s’affranchir des contributions 
obligatoires aux organisations multilatérales n’est pas 
chose aisée et comporte des conséquences impor-
tantes. Les contributions obligatoires sont celles qu’un 
pays doit verser à une organisation dans le cadre de 
son adhésion. La Belgique a une longue tradition de 
multilatéralisme et, dans de nombreux cas, figure même 
parmi les membres fondateurs de ces organisations. Le 
maintien de son adhésion témoigne de l’engagement de 
la Belgique envers le multilatéralisme dans son ensemble, 

werk van een team is. Ons land wordt bij de Wereldbank 
vertegenwoordigd door de minister van Financiën, als 
gouverneur, en de minister van Buitenlandse Zaken, 
als vicegouverneur. Hun rol bestaat erin invloed uit te 
oefenen op de besprekingen die voor ons land van tel 
zijn, bogend op de knowhow van de betrokken adminis-
traties, het Belgische diplomatieke netwerk en partners 
als BIO en Enabel. Een belangrijke discussie op dit 
moment betreft het aandeelhouderschap, waarbij België 
pleit voor een sterkere stem en vertegenwoordiging van 
de lage-inkomenslanden. Ook het versterken van het 
klimaatbeleid blijft een speerpunt.

Ontwikkelingsbanken

De minister wil zien dat elke ontwikkelingsbank over 
degelijke monitoring-, audit- en toezichtsmechanismen 
beschikt die transparantie en efficiëntie garanderen. De 
activiteiten en prestaties van die instellingen worden onder 
meer opgevolgd via de Belgische vertegenwoordiging 
in de raden van bestuur van die banken. Daarnaast kan 
het werk van de ontwikkelingsbanken periodiek worden 
beoordeeld aan de hand van de onafhankelijke, onder-
bouwde evaluaties van het Multilateral Performance 
Network (MOPAN).

Wat het rendement voor België betreft, benadrukt 
de minister dat de ontwikkelingsbanken belangrijke 
actoren van de internationale ontwikkeling zijn. Door 
hun schaalgrootte, hun rol als kennisinstellingen en 
hun financiële mogelijkheden kunnen ze zich richten op 
programma’s en investeringen die niet door één donor 
gefinancierd zouden kunnen worden, en zo het pad 
effenen voor grootschalige projecten die duurzame en 
menselijke ontwikkeling bevorderen. Men denke aan 
verkeersinfrastructuur, watervoorziening, gezondheids-
zorg, industrialisatie, afvalverwerking enzovoort. In dat 
opzicht hebben ontwikkelingsbanken een duidelijke 
meerwaarde ten opzichte van andere ontwikkelings-
actoren. Bovendien bieden ze de Belgische bedrijven 
handelsopportuniteiten.

Multilateralisme en Belgische bijdragen

De minister geeft aan dat het afzweren van de ver-
plichte bijdragen aan multilaterale organisaties niet 
eenvoudig is en ingrijpende gevolgen heeft. Elk land 
dat lid is van een dergelijke organisatie moet verplichte 
bijdragen betalen. België schakelt zich al van oudsher 
in het multilateralisme in en was veelal zelfs een van 
de stichtende leden van die organisaties. Door lid te 
blijven toont België zijn engagement voor het multilate-
ralisme in het algemeen, maar in het bijzonder ook voor 
bepaalde organisaties die verantwoordelijk zijn voor het 



0854/027DOC 5694

K A M E R • 2e   Z I T T I N G  VA N  D E  5 6 e   Z I T T I N G S P E R I O D E 2024 2025 C H A M B R E   2e   S E S S I O N  D E  L A  5 6 e   L É G I S L AT U R E

mais aussi envers certaines organisations responsables 
du cadre normatif sur des thèmes prioritaires pour la 
Belgique, tels que les soins de santé, l’agriculture, 
le travail décent et la sécurité sociale, le genre, etc. 
Se retirer de ces organisations en ne payant pas les 
contributions obligatoires serait de surcroît contraire à 
l’accord de gouvernement, qui confirme l’engagement 
de la Belgique envers le multilatéralisme.

Acteurs de la coopération

Le ministre confirme qu’il n’a pas cité les acteurs tels 
que BIO, Enabel et les ONG dans sa note de politique 
générale parce qu’il a préféré ne mentionner aucun acteur 
spécifiquement, dans un souci de transparence. Il préfère 
parler plutôt des instruments et canaux de coopération. 
Ceci étant, il fait remarquer qu’il a mentionné ces acteurs 
à plusieurs reprises dans ses réponses.

Audits et évaluations

Le ministre souligne que tous les acteurs recevant des 
fonds de la coopération belge au développement sont 
soumis à des mécanismes de contrôle et d’audit. Par 
exemple, les organisations de la société civile (organi-
sations non gouvernementales et acteurs institutionnels) 
sont évaluées tous les dix ans par un expert externe, 
afin de vérifier si elles disposent de capacités de gestion 
suffisantes, notamment en matière de gestion financière, 
d’intégrité, de gestion des risques, de gestion des résultats 
et de gestion des partenariats. Des audits et contrôles 
financiers externes sont également systématiquement 
organisés par les services de la DGD. Il existe une liste 
des dépenses non remboursables, qui est appliquée 
strictement. Les dépenses non justifiées par une pièce 
justificative sont systématiquement rejetées.

Enabel et BIO disposent d’un service d’audit interne 
et sont contrôlées par un collège d’auditeurs, composé, 
d’une part, d’un auditeur externe et, d’autre part, de la 
Cour des comptes. Le collège est chargé d’établir un 
rapport sur le contrôle de la situation financière, des 
comptes annuels et de la régularité des opérations 
reprises dans les comptes annuels. Enabel réalise des 
audits chaque année, tant au siège que dans les pays 
partenaires, en sélectionnant les projets à auditer sur 
la base d’échantillons et d’analyses de risques. Des 
audits externes de projets sont régulièrement réalisés 
pour le compte d’Enabel, en plus des audits de la Cour 
des comptes.

La politique antifraude est appliquée strictement, avec 
des sanctions et mesures disciplinaires le cas échéant. 
Enabel a également élaboré une charte éthique et une 
politique de gestion de la fraude et de la corruption, qui 
prescrivent une tolérance zéro en matière de fraude. Il 

normgevingsraamwerk inzake prioritaire thema’s voor 
België, zoals gezondheidszorg, landbouw, waardig werk 
en sociale zekerheid, gender, enzovoort. De verplichte 
bijdragen niet betalen en zich dus de facto terugtrekken 
uit die organisaties zou daarenboven in strijd zijn met 
het regeerakkoord, dat Belgiës engagement voor het 
multilateralisme bevestigt.

Ontwikkelingssamenwerkingsactoren

De minister bevestigt dat hij in zijn beleidsnota niet 
heeft verwezen naar actoren als BIO, Enabel en de 
ngo’s omdat hij liever geen enkele actor specifiek wilde 
vermelden, in het belang van de transparantie. Hij wil het 
veeleer hebben over de samenwerkingsinstrumenten en 
-kanalen. Een en ander neemt niet weg dat hij voormelde 
actoren meermaals heeft genoemd in zijn antwoorden.

Audits en evaluaties

De minister benadrukt dat alle actoren die uit de 
Belgische ontwikkelingssamenwerking middelen ont-
vangen, onderworpen zijn aan controle- en auditme-
chanismen. Zo worden middenveldorganisaties (niet-
gouvernementele organisaties en institutionele spelers) 
elke tien jaar door een externe deskundige beoordeeld 
om te controleren of ze over voldoende beheercapaciteit 
beschikken, met name inzake financieel beheer, integriteit, 
risicobeheer, resultaatbeheer en partnerschapsbeheer. 
De DGD organiseert bovendien stelselmatig externe 
financiële audits en controles. Er is een lijst van niet-
terugbetaalbare uitgaven, die strikt wordt gehandhaafd. 
Uitgaven die niet met bewijsstukken worden gestaafd, 
worden systematisch afgewezen.

Enabel en BIO hebben een interne auditafdeling en 
worden gecontroleerd door een college van auditors, 
bestaande uit een externe auditor en de Rekenkamer. 
Dat college moet een controleverslag opstellen met 
betrekking tot de financiële situatie, de jaarrekening en 
de regelmatigheid van de in de jaarrekening vermelde 
verrichtingen. Enabel voert elk jaar audits uit, zowel op 
het hoofdkantoor als in partnerlanden, en selecteert de 
te auditeren projecten op basis van steekproeven en 
risicoanalyses. Geregeld worden externe projectaudits 
uitgevoerd voor rekening van Enabel, naast de audits 
door het Rekenhof.

Het antifraudebeleid wordt strikt toegepast, met sanc-
ties en disciplinaire maatregelen waar nodig. Enabel 
beschikt tevens over een ethisch handvest en een 
beleid voor fraude- en corruptiebeheer, die voor fraude 
nultolerantie voorschrijven. Voorts zij opgemerkt dat 
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convient également de noter qu’Enabel est accréditée 
par l’UE comme pillar-assessed entity (entité évaluée 
par pilier), au terme d’une évaluation de ses capacités 
de gestion organisationnelle et financière, ce qui signi-
fie qu’Enabel est considérée comme apte à gérer les 
fonds de l’UE.

Des mécanismes d’audit s’appliquent également à 
la coopération multilatérale. Ils sont mis en œuvre par 
le biais des systèmes d’audit des organisations inter-
nationales et multilatérales.

Le ministre convient de l’importance, dans le contexte 
actuel, de pouvoir garantir la bonne utilisation des fonds 
consacrés à la coopération internationale et de commu-
niquer clairement à ce sujet.

Aide humanitaire

Pour le ministre, l’action humanitaire reste une expres-
sion de solidarité vitale qui permet de sauver des vies, 
d’alléger les souffrances humaines et de protéger la 
dignité humaine dans les crises naturelles ou provoquées 
par l’humain. C’est le cas aujourd’hui plus que jamais, 
vu les besoins croissants et la pression accrue sur les 
budgets disponibles. Le risque que les crises soient 
négligées, dépriorisées ou sous financées est réel, et il 
faudrait éviter qu’elles restent loin de l’attention politique 
qu’elles méritent. Le ministre estime que la Belgique 
doit demeurer un acteur humanitaire crédible et de 
premier plan, et c’est la raison pour laquelle il a décidé 
de maintenir le budget de coopération humanitaire à 
100 %, malgré les économies qui doivent être opérées.

Il admet cependant qu’il est impossible d’être pré-
sent dans toutes les situations de crise. La Belgique 
continuera donc à offrir des financements de qualité 
aux fonds flexibles et aux acteurs humanitaires, qui 
permettent une réponse rapide, adéquate et agile aux 
crises aiguës et négligées.

Il est aussi question d’une nouvelle stratégie humani-
taire pour renforcer notre action. Le processus de révision 
de la stratégie est en cours et dans les semaines qui 
viennent, des consultations sont prévus avec des ONG 
belges et avec nos partenaires internationaux, ainsi 
que des discussions en marge du Forum humanitaire 
européen. L’objectif est de conclure ensuite cet exercice 
dès que possible.

UE et autonomie stratégique ouverte

La Belgique possède une économie ouverte, large-
ment dépendante du commerce, tant au sein de l’UE 
qu’à l’extérieur. Elle a donc tout intérêt à rechercher la 

Enabel door de EU als een pillar-assessed entity is 
geaccrediteerd op basis van een beoordeling van haar 
organisatorische en financiële beheercapaciteit, wat 
betekent dat Enabel geschikt wordt bevonden om EU-
fondsen te beheren.

Ook op de multilaterale samenwerking zijn auditme-
chanismen van toepassing. Deze worden uitgevoerd via 
de auditsystemen van de internationale en multilaterale 
organisaties.

De minister beaamt dat het in de huidige context 
belangrijk is het juiste gebruik van de middelen voor 
internationale samenwerking te kunnen garanderen en 
daar duidelijk over te communiceren.

Humanitaire hulp

Humanitaire actie blijft voor de minister een uiting 
van levensnoodzakelijke solidariteit die levens redt, het 
menselijk leed verlicht en de menselijke waardigheid be-
schermt in crisissituaties die door natuur of mens worden 
veroorzaakt. Dit geldt vandaag meer dan ooit, gezien 
de groeiende behoeften en de toenemende druk op de 
beschikbare budgetten. Het gevaar dat crises worden 
verwaarloosd, geen prioriteit krijgen of onvoldoende 
worden gefinancierd is niet denkbeeldig. Het is zaak ze 
niet te onttrekken aan de politieke aandacht die ze ver-
dienen. De minister vindt dat België een geloofwaardige 
en toonaangevende humanitaire speler moet blijven. 
Daarom heeft hij beslist om het budget voor humani-
taire samenwerking op 100 % te houden, ondanks de 
besparingen die moeten worden doorgevoerd.

Hij geeft echter toe dat het onmogelijk is in élke crisis-
situatie aanwezig te zijn. België zal daarom kwalitatief 
hoogstaande financiering blijven bieden aan flexibele 
fondsen en humanitaire actoren, zodat er snel, gepast 
en wendbaar kan worden gereageerd op acute en ver-
onachtzaamde crises.

Voorts is sprake van een nieuwe humanitaire strategie 
om ons optreden te versterken. Het strategieherzienings-
proces loopt en de komende weken is overleg gepland 
met Belgische ngo’s en onze internationale partners 
en vinden er besprekingen plaats in de marge van het 
Europees Humanitair Forum. Het doel is deze oefening 
zo snel mogelijk af te ronden.

EU en open strategische autonomie

België heeft een open economie die grotendeels 
afhankelijk is van handel, zowel binnen de EU als met 
andere landen. Het heeft er dus alle belang bij om inzake 
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stabilité et la prévisibilité dans le domaine commercial. 
La meilleure manière d’y contribuer est de s’appuyer 
sur une autonomie stratégique ouverte et un cadre 
européen. Il n’est pas question de choisir entre l’UE 
et l’intérêt national; l’une et l’autre doivent se renfor-
cer mutuellement. Cela implique, au sein de l’UE, de 
renforcer le marché intérieur afin de libéraliser encore 
davantage les échanges intra-européens. Et cela suppose 
de diversifier et de renforcer le réseau de partenaires 
commerciaux stratégiques en dehors de l’UE. L’unité 
européenne est primordiale pour la Belgique afin de 
conclure des accords solides.

Les négociations en cours avec les États-Unis et la 
Chine montrent que cette unité européenne fonctionne 
dans le domaine commercial. Le ministre a l’inten-
tion de défendre les intérêts belges à tout moment au 
niveau européen. Il restera également en contact avec la 
Commission afin qu’elle prenne en compte nos intérêts 
dans les négociations avec les pays tiers.

Instruments de défense commerciale

Le ministre précise que l’UE dispose désormais de 
toute une série d’instruments de défense commerciale 
(IDC). La boîte à outils de l’UE s’est également enrichie 
ces dernières années de plusieurs nouveaux instruments, 
tels que le règlement sur les subventions étrangères et 
l’instrument anti-coercition.

L’enjeu aujourd’hui est de trouver la bonne interac-
tion entre ces différents instruments. Ils sont de plus 
en plus utilisés et le ministre est conscient du fait que 
la réticence à les utiliser diminue. C’est positif, car cela 
témoigne d’un consensus croissant au sein de l’UE 
sur la nécessité d’être en mesure et d’oser défendre 
nos intérêts commerciaux et économiques contre les 
pratiques commerciales déloyales.

Le ministre admet que les IDC sont lents, car ces 
mécanismes sont souvent précédés de plusieurs mois 
de recherches et de toute une série de procédures à 
suivre. Il est conscient du fait que le calendrier occasionne 
parfois de la frustration pour certaines entreprises et 
parties prenantes, mais cela renforce l’efficacité. Tout 
d’abord, grâce à des recherches méticuleuses, il est 
difficile de réfuter les enquêtes finalisées et les mesures 
associées, comme cela s’est vu dans le différend avec 
la Chine sur les véhicules électriques. De plus, de cette 
manière, l’UE reste en conformité avec les règles de 
l’OMC, ce qui renforce encore sa position et sa crédibilité.

La Belgique est d’accord avec la Commission euro-
péenne pour dire que tous ces instruments de protection 
du commerce doivent être affinés et que la prochaine 

handel stabiliteit en voorspelbaarheid na te streven. De 
beste manier om daaraan bij te dragen is te vertrouwen 
op open strategische autonomie en een Europees kader. 
Er hoeft niet te worden gekozen tussen de EU en het 
nationale belang; beide moeten elkaar versterken. Binnen 
de EU betekent dit een versterking van de interne markt 
om de intra-Europese handel verder te liberaliseren. 
En dat betekent diversificatie en versterking van het 
netwerk van strategische handelspartners buiten de 
EU. De Europese eenheid is voor België essentieel om 
solide akkoorden te kunnen sluiten.

De huidige onderhandelingen met de Verenigde Staten 
en China laten zien dat deze Europese eenheid werkt 
op het gebied van handel. De minister zal de Belgische 
belangen te allen tijde verdedigen op het Europese niveau. 
Hij zal ook met de Commissie in contact blijven opdat 
die bij onderhandelingen met derde landen rekening 
houdt met onze belangen.

Handelsbeschermingsinstrumenten

De minister wijst erop dat de EU nu een hele reeks 
handelsbeschermingsinstrumenten (HBI) heeft. De 
gereedschapskist van de EU is de afgelopen jaren 
aangevuld met verschillende nieuwe instrumenten, 
zoals de verordening inzake buitenlandse subsidies en 
het antidwanginstrument.

De uitdaging is nu om de juiste interactie te vinden 
tussen die verschillende instrumenten. Ze worden steeds 
meer gebruikt en de minister is zich ervan bewust dat 
de terughoudendheid om ze te gebruiken afneemt. Dit 
is positief, omdat het aantoont dat er binnen de EU een 
groeiende consensus bestaat over de noodzaak om onze 
commerciële en economische belangen te kunnen en 
durven verdedigen tegen oneerlijke handelspraktijken.

De minister geeft toe dat HBI’s traag zijn, omdat deze 
mechanismen vaak worden voorafgegaan door maan-
denlang onderzoek en een hele reeks verplichte pro-
cedures. Hij beseft dat het tijdschema soms frustrerend 
kan zijn voor sommige bedrijven en belanghebbenden, 
maar dat het de efficiëntie ten goede komt. Ten eerste 
is het dankzij nauwgezet onderzoek moeilijk om afge-
ronde onderzoeken en bijbehorende maatregelen te 
weerleggen, zoals bleek in het geschil met China over 
elektrische voertuigen. Bovendien blijft de EU op deze 
manier de WTO-regels naleven, wat haar positie en 
geloofwaardigheid verder versterkt.

België is het eens met de Europese Commissie dat al 
deze handelsbeschermingsinstrumenten moeten worden 
verfijnd en dat de volgende stap een kader moet zijn 
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étape est un cadre qui aide à déterminer quel instrument 
utiliser à quel moment, en cas de pratiques déloyales.

En ce qui concerne la réforme de l’OMC, le ministre 
est d’avis que la guerre tarifaire actuelle est en partie 
le résultat du fait que les règles multilatérales ne sont 
plus suivies. Les États-Unis violent les règles de l’OMC 
parce que ces règles sont insuffisantes pour mettre fin 
à la subvention excessive des secteurs économiques 
par la Chine.

Pour le ministre, cette crise devrait donner un élan à 
l’OMC pour mettre des réformes en priorité. C’est égale-
ment ce que l’UE défend activement, tout en cherchant 
des partenaires. La réforme de l’OMC devrait être axée 
sur le rétablissement du mécanisme de règlement des 
différends, la sortie de l’impasse avec une reprise des 
négociations multilatérales et un suivi plus efficace des 
politiques commerciales des membres de l’OMC.

Enfin, l’attitude des principaux acteurs, en particulier 
de l’Inde et des États-Unis, reste cruciale pour obtenir 
des résultats.

État des lieux de la transposition des directives 
européennes

En ce qui concerne la question de Mme Depoorter 
relative à la transposition des directives européennes, 
le ministre répond que le ministre des Finances et la 
ministre de la Justice sont compétents en la matière et 
collaborent à l’élaboration d’un texte de loi contenant 
diverses dispositions visant à transposer la directive 
2024/1226. Le ministre fait observer que ce projet de loi 
en est aujourd’hui dans sa phase finale. L’objectif serait 
de le publier en janvier 2026.

Le ministre précise à cet égard qu’il n’y aura pas 
d’effets rétroactifs. Il est en l’occurrence question d’infrac-
tions pénales et des sanctions pénales y afférentes. Il 
ne peut y avoir de rétroactivité en droit pénal.

La transposition tardive n’a pas pour conséquence 
que des infractions ne sont pas sanctionnées. En effet, la 
législation belge actuelle (la loi du 13 mai 2003 relative à 
la mise en œuvre des mesures restrictives adoptées par 
le Conseil de l’Union européenne à l’encontre d’États, de 
certaines personnes et entités) prévoit déjà des sanctions 
pénales pour toute violation des mesures restrictives.

La directive sera transposée dans son intégralité. 
Lorsque la directive prévoit des sanctions à l’encontre 
des intermédiaires, celles-ci seront également trans-
posées dans la législation belge. La législation actuelle 
n’opère aucune distinction ni ne prévoit de disposition 

om te helpen bepalen welk instrument op welk moment 
moet worden gebruikt in geval van oneerlijke praktijken.

Met betrekking tot de WTO-hervorming is de minister 
van mening dat de huidige tarievenoorlog deels het 
gevolg is van het feit dat multilaterale regels niet langer 
worden nageleefd. De Verenigde Staten schenden de 
WTO-regels omdat die regels niet langer volstaan om 
een einde te maken aan de buitensporige subsidiëring 
van economische sectoren door China.

Voor de minister zou deze crisis de WTO een impuls 
moeten geven om prioriteit te geven aan hervormingen. 
Zulks wordt ook actief bepleit door de EU, die ter zake 
op zoek is naar partners. De hervorming van de WTO 
moet zich richten op het opnieuw instellen van het me-
chanisme voor geschillenbeslechting, het doorbreken 
van de impasse met een hervatting van de multilaterale 
onderhandelingen en een effectiever toezicht op het 
handelsbeleid van de WTO-leden.

Tot slot blijft de houding van de belangrijkste spelers, 
met name India en de Verenigde Staten, van cruciaal 
belang om resultaten te boeken.

Stand van zaken omzetting EU-richtlijnen

Betreffende de vraag van mevrouw Depoorter over 
de omzetting van de Europese richtlijnen, antwoordt de 
minister dat de minister van Financiën en de minister 
van Justitie bevoegd zijn en samenwerken aan een 
wet met diverse bepalingen ter omzetting van Richtlijn 
2024/1226. De minister merkt op dat de ontwerpwet zich 
momenteel in de laatste stadia bevindt. De streefdatum 
voor publicatie is januari 2026.

De minister verduidelijkt hierbij dat er geen retroac-
tiviteit is. Het gaat over strafrechtelijke inbreuken en de 
daaraan gekoppelde strafrechtelijke bestraffing. Er kan 
geen retroactiviteit zijn in het strafrecht.

Er zijn geen inbreuken die niet zijn gesanctioneerd 
door de late omzetting. De huidige Belgische wetgeving 
(de wet van 13 mei 2003 inzake de tenuitvoerlegging van 
de beperkende maatregelen die genomen worden door 
de Raad van de EU ten aanzien van Staten, sommige 
personen en entiteiten) voorziet reeds in strafbepalingen 
voor elke mogelijke inbreuk op beperkende maatregelen.

De richtlijn zal volledig worden omgezet. Waar de 
richtlijn sancties voor tussenpersonen voorziet, zal 
dit ook zo worden geïmplementeerd in de Belgische 
wetgeving. In de huidige wetgeving is er geen onder-
scheid of specifieke bepaling voor tussenpersonen. De 
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spécifique concernant les intermédiaires. La disposition 
pénale générale prévue dans cette loi s’appliquera aussi 
aux intermédiaires s’ils enfreignent les dispositions des 
règlements européens relatifs aux mesures restrictives.

En ce qui concerne les questions de Mme Huybrechts 
relatives à l’élargissement de l’Union européenne, le 
ministre souligne que la Belgique soutient la perspective 
européenne de l’Ukraine et de la Moldavie. L’histoire 
montre que l’élargissement de l’Union constitue un 
instrument important pour la paix, la sécurité, la stabilité 
et la prospérité en Europe. Le ministre estime donc que 
cet élargissement consiste pour l’Ukraine en un moyen 
d’obtenir des garanties de sécurité de la part de l’Union 
européenne.

Le ministre ne nie pas que l’Ukraine et la Moldavie 
devront encore relever des défis importants en matière 
d’état de droit et de fonctionnement des institutions 
démocratiques, comme le soulignent aussi les rapports 
d’évaluation annuels de la Commission européenne. 
Mais il convient aussi de reconnaître que, depuis le 
dépôt de leur candidature, ces deux pays ont déjà pris 
des mesures importantes, comme la mise en place d’un 
dispositif de lutte contre la corruption, la réduction de 
l’influence des oligarques et l’indépendance de la jus-
tice. Il s’agira, dans les années à venir, de se forger un 
bilan solide en la matière et de présenter des résultats 
concrets et durables.

Le ministre tient à souligner que les négociations 
d’adhésion comprennent un processus de réforme 
approfondi et technique. Celui-ci a également pour 
objectif de garantir que les pays candidats satisfont 
aux critères de Copenhague. Des progrès durables et 
approfondis dans les domaines de l’état de droit, des 
libertés démocratiques, de la lutte contre la corruption, 
de la protection des minorités, etc. sont au cœur du 
processus d’adhésion. Ils déterminent le rythme des 
négociations et, partant, le moment de l’adhésion à 
l’Union. La Belgique y est extrêmement vigilante. Nous 
garantissons ainsi que les pays candidats disposent 
d’un état de droit solide et de libertés démocratiques 
au moment de leur adhésion. La Belgique continue de 
plaider pour que chaque pays candidat soit évalué sur 
la base de ses propres mérites.

En ce qui concerne l’aide financière de l’UE, les 
instruments financiers prévoient différents mécanismes 
d’audit et de contrôle afin de garantir la bonne utilisation 
des fonds. La Belgique demande d’être vigilant au risque 
de corruption dans l’utilisation de l’aide européenne.

En ce qui concerne le cadre financier pluriannuel 
de l’UE, la position belge est agréée lors de réunions 
de coordination européenne organisées au sein des 

algemene strafbepaling in die wet is ook van toepas-
sing op tussenpersonen indien zij inbreuken plegen op 
de bepalingen van de Europese verordeningen inzake 
beperkende maatregelen.

Met betrekking tot de vragen van mevrouw Huybrechts 
rond de uitbreiding van de EU, stipt de minister aan dat 
België het Europees perspectief van Oekraïne en Moldavië 
steunt. Het verleden toont aan dat de EU-uitbreiding een 
belangrijk instrument voor vrede, veiligheid, stabiliteit en 
welvaart in Europa. De minister gelooft dan ook dat dit 
voor Oekraïne een manier is om EU-veiligheidsgaranties 
te voorzien.

De minister ontkent niet dat zowel Oekraïne als 
Moldavië nog met belangrijke uitdagingen kampen 
op vlak van de rechtsstaat en het functioneren van de 
democratische instellingen. Dit wordt ook aangegeven 
in de jaarlijkse evaluatierapporten van de Europese 
Commissie. Maar we moeten daarbij ook erkennen dat 
beide landen sinds het indienen van hun kandidatuur 
reeds belangrijke stappen hebben gezet, denk aan het 
ontwikkelen van een anticorruptie-apparaat, het terugdrin-
gen van de invloed van oligarchen, de onafhankelijkheid 
van justitie. Het komt er de komende jaren op aan een 
solide “trackrecord” uit te bouwen en blijvende concrete 
resultaten voor te leggen.

De minister wil benadrukken dat de toetredingsonder-
handelingen een grondig en technisch hervormingsproces 
omvatten. Dit heeft net als doel ervoor te zorgen dat de 
kandidaat-lidstaten aan de Kopenhagen-criteria voldoen. 
Duurzame en diepgaande vooruitgang op vlak van de 
rechtsstaat, democratische vrijheden, strijd tegen corrup-
tie, bescherming van minderheden, en dergelijke meer, 
staan centraal bij het verloop van het toetredingsproces. 
Dit bepaalt het ritme van de onderhandelingen, en dus 
ook het moment van EU-toetreding. België ziet hier nauw 
op toe. Op die manier zorgen we dat kandidaat-lidstaten 
op het moment van EU-toetreding beschikken over een 
solide rechtsstaat en democratische vrijheden. België 
blijft ervoor pleiten om elke kandidaat-lidstaat op zijn 
eigen verdiensten te evalueren.

Wat de financiële EU-steun betreft, voorzien de fi-
nanciële instrumenten in verschillende audit -en mo-
nitoringsmechanismes om te garanderen dat het geld 
correct wordt besteed. België vraag aandacht voor het 
risico op corruptie bij het gebruik van EU-steun.

Wat het meerjarig financieel kader van de EU betreft, 
wordt het Belgische standpunt overeengekomen tijdens 
Europese-coördinatievergaderingen op de diensten 
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services du ministre. Les différents niveaux de gouver-
nement belges y participent. La proposition formelle de 
la Commission, quant à elle, est attendue pour le mois 
de juillet 2025. Pour l’instant, seules les grandes orienta-
tions du prochain cadre financier sont connues. Certains 
éléments de position transversaux ont déjà été arrêtés 
sur cette base.

La Belgique soutient notamment un cadre financier 
pluriannuel tourné vers l’avenir, avec une attention par-
ticulière pour la compétitivité, la défense et la migration. 
Elle soutiendra également la nécessité de simplifier le 
prochain cadre. La cohérence entre les politiques inté-
rieures et extérieures de l’UE doit être poursuivie, tout 
comme le respect de l’état de droit, qui doit rester un 
élément structurant dans la mise en œuvre du budget 
européen. La Belgique plaide en faveur de la sauvegarde 
des principes actuels de la politique de cohésion, avec 
une prise en compte de l’architecture institutionnelle 
belge, et d’un revenu adéquat pour les agriculteurs.

Tous ces éléments de position ont déjà été mis en 
avant par la Belgique lors des réunions du Conseil Affaires 
générales et du Conseil européen de février et mars 2025. 
La coordination en interne continuera à accompagner le 
processus de négociation, aussi bien avant qu’après la 
publication de la proposition de la Commission. Selon 
le ministre, l’idée de nouvelles ressources propres ne 
doit pas être un tabou; toutes les pistes de financement 
du budget européen doivent être explorées.

En ce qui concerne les exportations, la Commission 
européenne tient une base de données publique, sur 
son site internet, qui regroupe les barrières commer-
ciales rencontrées par les exportations européennes. 
Le ministre invite les membres de cette commission à 
la consulter pour avoir plus de détails.

Ses services suivent également en permanence 
les évolutions de ces barrières, notamment durant les 
réunions du Market Access Advisory Committee, mais 
aussi directement dans les pays tiers avec le réseau des 
ambassades belges, en coopération avec les services 
régionaux et les entreprises belges actives dans ces pays.

Dans le contexte géopolitique et géoéconomique 
récent, et en parallèle aux barrières commerciales, le 
ministre fait souvent le constat que certaines pratiques 
ont également un impact négatif sur nos acteurs écono-
miques. Il pense notamment à certaines politiques en 
matière de subsidiation ou de surcapacité. L’idée est dès 
lors de travailler avec l’ensemble des entités belges et le 
réseau à l’étranger pour identifier les intérêts belges, et 

van de minister. Alle Belgische beleidsniveaus nemen 
daaraan deel. Het formele voorstel van de Commissie 
wordt verwacht in juli 2025. Op dit moment zijn alleen de 
grote lijnen van het volgende financieel kader bekend. 
Op basis daarvan zijn al enkele transversale standpun-
taspecten afgeklopt.

België is in het bijzonder voorstander van een toe-
komstgericht meerjarig financieel kader, met bijzondere 
aandacht voor concurrentievermogen, defensie en mi-
gratie. Ook zal het de noodzakelijke vereenvoudiging 
van het volgende kader steunen. Er moet voort worden 
ingezet op samenhang tussen het interne en externe 
beleid van de EU, evenals op de eerbiediging van de 
rechtsstaat, die een pijler moet blijven van de uitvoering 
van de Europese begroting. België pleit ervoor om de 
huidige principes van het cohesiebeleid te vrijwaren en 
wil daarbij de Belgische institutionele architectuur in re-
kening gebracht zien en de landbouwers een adequaat 
inkomen garanderen.

Al die punten werden reeds door België naar voren 
gebracht tijdens de vergaderingen van de Raad Algemene 
Zaken en de Europese Raad in februari en maart 2025. 
De interne coördinatie zal parallel blijven verlopen met 
het onderhandelingsproces, zowel voor als na de be-
kendmaking van het voorstel van de Commissie. Volgens 
de minister mag het idee van nieuwe eigen middelen 
geen taboe zijn; alle mogelijkheden voor financiering 
van de Europese begroting moeten worden onderzocht.

Wat de export betreft, houdt de Europese Commissie 
op haar website een openbare databank bij met een lijst 
van handelsbelemmeringen waarmee de Europese export 
te maken krijgt. De minister roept de commissieleden 
ertoe op die databank te raadplegen voor verdere details.

Zijn diensten volgen ook voortdurend de evolutie van 
die barrières op, in het bijzonder tijdens vergaderingen 
van het Market Access Advisory Committee, maar 
ook rechtstreeks in de derde landen, via het netwerk 
van Belgische ambassades, in samenwerking met de 
regionale diensten en de Belgische bedrijven die actief 
zijn in die landen.

In de recente geopolitieke en geo-economische context, 
en parallel met de handelsbarrières, stelt de minister vast 
dat bepaalde praktijken vaak ook een negatieve impact 
hebben op onze economische spelers. Hij denkt in het 
bijzonder aan bepaalde beleidsmaatregelen met betrek-
king tot subsidiëring of overcapaciteit. Het idee is dus dat 
alle Belgische entiteiten en het netwerk in het buitenland 
gezamenlijk de Belgische belangen identificeren en dat 
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de coopérer avec la Commission et les États membres 
pour remédier à ces situations.

Enfin, en ce qui concerne les importations, comme le 
précise l’accord de gouvernement, le ministre préconise 
un commerce mondial durable, reposant sur des règles 
équitables et un juste échange. Il est dès lors nécessaire 
de veiller à ce que les produits importés respectent 
les exigences européennes en vigueur en matière de 
qualité des produits.

Réformes et avenir de l’UE

En ce qui concerne les questions relatives à l’avenir de 
l’Europe posées par MM. Lacroix, De Maegd et Lutgen, 
ainsi que par Mme Lambrecht, le ministre tient à préciser 
ce qui suit: l’Union européenne est déjà en train de se 
redéfinir pour répondre aux défis internes et externes.

Sur le plan politique, le ministre constate déjà des 
changements importants, notamment grâce aux rapports 
Letta et Draghi. On œuvre au renforcement du marché 
intérieur, de la compétitivité, de la simplification admi-
nistrative, de la sécurité économique et de la défense. 
Ces propositions politiques impliquent des réformes 
significatives. Un sentiment d’urgence est clairement 
perceptible. La situation géopolitique et géoécono-
mique ne laisse d’autre choix que de passer à la vitesse 
supérieure et de réévaluer les relations. La coopération 
avec les États membres de l’Union européenne est 
essentielle. Les changements politiques soulèvent des 
questions budgétaires. Tel sera l’objet des discussions 
sur le cadre financier pluriannuel.

En ce qui concerne le fonctionnement interne de 
l’UE, une réflexion est en cours avec l’ensemble des 
pays likeminded. La Hongrie en particulier a gravement 
faussé le processus décisionnel européen ces der-
nières années. De nombreux États membres préfèrent la 
prise de décision par consensus. Il faudra faire preuve de 
beaucoup de conviction et de réalisme dans ce domaine. 
La Belgique est un membre actif du Group of Friends 
du vote à la majorité qualifiée. Le ministre plaide quant 
à lui en faveur d’un vote à la majorité qualifiée pour 
les décisions exécutives et pour la prise de sanctions 
en matière de politique étrangère. Mais ce n’est pas 
une solution miracle: on cherche d’autres pistes pour 
améliorer le processus décisionnel. Enfin, le ministre 
tient à souligner que l’on s’efforcera toujours d’utiliser 
pleinement les options déjà prévues dans les traités 
avant d’envisager de réviser ceux-ci.

La Belgique a déjà joué un rôle de pionnier dans la 
réflexion sur l’avenir de l’Europe. Au cours de la prési-
dence européenne, elle a jeté les bases de l’ensemble de 

met de Commissie en de lidstaten wordt samengewerkt 
om deze situaties te verhelpen.

Met betrekking tot de invoer, tot slot, pleit de minister, 
conform het regeerakkoord, voor duurzame wereld-
handel, gebaseerd op eerlijke regels en rechtvaardige 
handel. Daarom moet ervoor worden gezorgd dat geïm-
porteerde producten voldoen aan de huidige Europese 
productkwaliteitseisen.

Hervormingen en de toekomst van de EU

Betreffende de vragen rond de toekomst van Europa 
van de heren Lacroix, De Maegd en Lutgen, en van 
mevrouw Lambrecht, stipt de minister, voor alle duide-
lijkheid, het volgende aan: De EU is al volop bezig met 
zichzelf te herdefiniëren als antwoord op interne en 
externe uitdagingen.

Op beleidsvlak ziet de minister al grote verschuivingen. 
Mede te danken aan de Letta en Draghi-rapporten. Er 
wordt gewerkt aan het versterken van de interne markt, 
de competitiviteit, administratieve vereenvoudiging, eco-
nomische veiligheid, en defensie. Deze beleidsvoorstel-
len brengen significante hervormingen met zich mee. 
Er is een duidelijke sense of urgency. De geopolitieke 
en geo-economische situatie, laat ons geen andere 
keuze dan enkele versnellingen hoger te schakelen en 
relaties te gaan herevalueren. Samenwerking met de 
Europese lidstaten is essentieel. De verschuivingen 
op beleidsvlak zorgen voor budgettaire vragen. Dit is 
het voorwerp van de besprekingen over het meerjarig 
financieel kader.

Wat betreft de interne werking van de EU zijn er dis-
cussies gaande met alle gelijkgestemde landen. Vooral 
Hongarije heeft het Europese besluitvormingsproces 
de afgelopen jaren ernstig ondergraven. Veel lidstaten 
geven de voorkeur aan besluitvorming bij consensus. 
Op dit gebied zal veel overtuiging en realisme aan 
de dag moeten worden gelegd. België is actief lid van 
de Group of Friends die pleit voor besluitvorming op 
basis van gekwalificeerde meerderheid. De minister 
van zijn kant pleit voor stemmen met gekwalificeerde 
meerderheid voor uitvoerende besluiten en voor sancties 
inzake buitenlandbeleid.

België heeft al een voortrekkersrol gespeeld in het 
debat over de toekomst van Europa. Tijdens het Europese 
voorzitterschap legde het de grondslagen voor het hele 



1010854/027DOC 56

K A M E R • 2e   Z I T T I N G  VA N  D E  5 6 e   Z I T T I N G S P E R I O D E 2024 2025 C H A M B R E   2e   S E S S I O N  D E  L A  5 6 e   L É G I S L AT U R E

ce processus dans un rapport d’étape avec des principes 
sous-jacents, une convergence sur les moteurs et une 
feuille de route pour la poursuite des travaux visant à 
garantir que l’UE renforce sa force et son agilité, tant au 
niveau interne qu’international. Le ministre continuera à 
contribuer activement aux discussions sur cette question.

Nous serons d’autant plus efficaces que notre poli-
tique reposera sur une base stratégique solide. Nos 
partenariats restent essentiels à cet égard, tant avec 
l’Allemagne, la France et la Pologne qu’avec les pays 
de plus petite taille. Le ministre continuera également à 
participer au Forum spécifique des ministres européens 
pour l’Avenir.

Le nouveau chancelier allemand, M. Friedrich Merz, 
a été député européen dans le passé et connaît donc 
bien les structures et les procédures européennes. Le 
ministre est convaincu que l’Allemagne adoptera une 
position claire dans le débat européen. L’accord de 
coalition entre l’Union (CDU-CSU) et le SPD contient un 
chapitre européen qui reflète également cette ambition. 
Il contient également l’ambition allemande de rendre les 
procédures décisionnelles plus efficaces.

Le ministre se réjouit de travailler avec le nouveau 
gouvernement allemand à l’amélioration du fonctionne-
ment de l’UE afin de garantir la prospérité et la sécurité 
de tous les Européens.

Paquet Omnibus

En ce qui concerne les questions à propos du paquet 
Omnibus, le ministre souligne qu’il soutient les efforts de 
la Commission européenne et de la présidence polonaise 
du Conseil visant à simplifier les règles applicables aux 
entreprises. Ces efforts devront aboutir à une réduction 
tangible de la charge administrative, mais cette sim-
plification ne doit pas entraîner de déréglementation. 
Cela signifie que les objectifs essentiels en matière de 
durabilité, en particulier le climat et l’environnement, 
ne peuvent être menacés. Lors de l’adoption de la pre-
mière initiative législative dans le cadre des propositions 
Omnibus (la directive “suspensive” (Stop the Clock)), la 
Belgique a fait une déclaration soulignant l’importance de 
ces principes. Le ministre continuera à en tenir compte 
lors de l’évaluation finale des résultats.

Ces questions portent plus spécifiquement sur la 
directive relative au devoir de vigilance en matière de 
durabilité des entreprises (CS3D). Le ministre est d’avis 
que les éléments essentiels du champ d’application 
devraient être conservés au fil du temps afin que cette 
approche ne compromette pas les objectifs politiques 

proces vast in een voortgangsverslag met daarbij ach-
terliggende beginselen, convergentie over de drijvende 
krachten en een routekaart voor verdere werkzaam-
heden om ervoor te zorgen dat de EU haar kracht en 
wendbaarheid vergroot, zowel intern als internationaal. 
De minister zal actief blijven bijdragen aan discussies 
over dit onderwerp.

We zullen des te daadkrachtiger kunnen optreden, 
als ons beleid strategisch onderbouwd is. Onze part-
nerschappen zijn en blijven daarbij cruciaal. Zowel met 
Duitsland, Frankrijk en Polen als met kleinere landen. 
De minister blijft daarnaast ook deelnemen aan het 
specifieke forum van de EU-ministers voor de Toekomst.

De nieuwe Duitse kanselier, Friedrich Merz, was in het 
verleden lid van het Europees Parlement en is daarom 
zeer vertrouwd met de Europese structuren en proce-
dures. De minister is ervan overtuigd dat Duitsland een 
duidelijk standpunt zal innemen in het Europese debat. 
Die ambitie blijkt ook uit het Europese hoofdstuk in het 
regeerakkoord tussen de Unie (CDU-CSU) en de SPD. 
Het weerspiegelt voorts de Duitse ambitie om de be-
sluitvormingsprocedures efficiënter te maken.

De minister kijkt uit naar de samenwerking met de 
nieuwe Duitse regering om de manier waarop de EU 
werkt te verbeteren en welvaart en veiligheid voor alle 
Europeanen te garanderen.

Omnibuspakket

Met betrekking tot de vragen over het Omnibuspakket, 
stipt de minister aan dat hij de inspanningen van de 
Europese Commissie en het Poolse voorzitterschap van 
de Raad ondersteunt om de regels voor het bedrijfsle-
ven te vereenvoudigen. Deze moeten tot een tastbare 
vermindering van de administratieve last leiden, maar 
deze vereenvoudiging mag niet leiden tot deregulering. 
Dit betekent dat de essentiële doelstellingen op het 
gebied van duurzaamheid, in het bijzonder klimaat en 
milieu, niet in gevaar mogen gebracht worden. Bij de 
goedkeuring van het eerste wetgevend initiatief in het 
kader van de Omnibusvoorstellen (de Stop-the-Clock 
richtlijn) heeft België een verklaring afgelegd om het 
belang van deze principes te onderlijnen. We zullen bij 
de eindbeoordeling van het resultaat deze principes 
voor ogen blijven houden.

Die aspecten houden specifiek verband met de richtlijn 
inzake de zorgplicht van bedrijven op het gebied van 
duurzaamheid (CS3D). De minister is van mening dat 
de essentiële elementen van het toepassingsgebied in 
de loop van de tijd behouden moeten blijven, zodat die 
aanpak geen afbreuk doet aan legitieme en essentiële 
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légitimes et essentiels, tels que ceux liés au climat. 
Les propositions concernant le champ d’application, 
en particulier la limitation aux partenaires commerciaux 
directs et les exceptions à cette règle, seront évaluées 
en gardant cela à l’esprit.

Le ministre préconise de maintenir un régime euro-
péen de responsabilité afin de garantir l’harmonisation, 
en accordant une attention particulière à certains sec-
teurs à risque dans le cadre de la CS3D. La Belgique 
évaluera le contenu de la proposition de compromis 
que la présidence parviendra finalement à forger avec 
le Parlement européen sur la base des progrès réalisés 
et des résultats obtenus sur ces points.

Migration

En ce qui concerne la question de Mme Huybrechts, 
le ministre fait observer qu’elle n’est pas sans savoir que 
la migration ne relève pas de ses compétences. Elle 
devrait donc poser cette question à sa collègue, à savoir 
la ministre de l’Asile et de la Migration, Mme Annelies 
Van Bossuyt. Tant l’accord de gouvernement que son 
exposé d’orientation politique contiennent les éléments 
nécessaires pour répondre à sa question.

Zones géographiques

Gaza/Israël

Le ministre est lui aussi d’avis que la situation à Gaza, 
mais aussi en Cisjordanie, est insoutenable. C’est la 
raison pour laquelle il multiplie les initiatives au sein du 
gouvernement. Mais il y a des sensibilités diverses sur 
cette question au sein de l’Arizona, ce qui ne lui facilite 
pas la tâche. Il rappelle que l’accord de gouvernement 
prévoit que “Nous défendons vigoureusement l’ordre 
international, ancré dans le droit international et les 
accords multilatéraux, car nous pensons qu’il s’agit de 
la seule voie vers une paix et une sécurité durables. (…) 
nous intensifions la lutte contre l’impunité en œuvrant, 
entre autres, à la poursuite effective des crimes de 
guerre, des crimes contre l’humanité et des crimes de 
génocides (…).”

Le ministre s’engage à encourager, avec tous les 
partis du gouvernement, la mise en œuvre de ces dis-
positions, sans appliquer une politique de deux poids, 
deux mesures: il faut exiger, tant des terroristes du 
Hamas que des responsables israéliens, à tous les 
niveaux, qu’ils répondent de leurs actes devant la justice. 
Et nos exigences de respect du droit international sont 
exactement les mêmes vis-à-vis de la Palestine que de 
l’Ukraine ou d’autres contextes dans le monde.

beleidsdoelstellingen, bijvoorbeeld met betrekking tot het 
klimaat. Voorstellen betreffende het toepassingsgebied, 
in het bijzonder de beperking tot de rechtstreekse han-
delspartners en de uitzonderingen op die regel, zullen 
in dat licht worden beoordeeld.

De minister pleit voor het behoud van een Europees 
aansprakelijkheidsregime om harmonisatie te waarborgen, 
met bijzondere aandacht binnen CS3D voor bepaalde 
risicosectoren. België zal het compromisvoorstel dat het 
voorzitterschap uiteindelijk met het Europees Parlement 
zal weten te vinden, inhoudelijk beoordelen op basis 
van en in het licht van de vooruitgang en de behaalde 
resultaten op deze punten.

Migratie

Met betrekking tot de vraag van de mevrouw 
Huybrechts, merkt de minister op dat, zoals mevrouw 
Huybrechts weet valt migratie niet onder zijn bevoegd-
heden. Deze vraag stelt zij best aan zijn collega, met 
name de minister voor Asiel en Migratie, mevrouw 
Annelies Van Bossuyt. Zowel het regeerakkoord als 
haar beleidsverklaring bevatten de nodige elementen 
om een antwoord te geven op haar vraag.

Geografische gebieden

Gaza/Israël

Ook de minister is van mening dat de situatie in Gaza, 
maar ook op de Westelijke Jordaanoever, onhoudbaar 
is. Daarom komt hij met meerdere initiatieven binnen 
de regering. Binnen Arizona ligt deze kwestie evenwel 
bijzonder gevoelig, wat zijn werk er niet makkelijker op 
maakt. Hij verwijst naar het regeerakkoord: “Wij ver-
dedigen krachtig de internationale orde, geworteld in 
internationaal recht en multilaterale akkoorden, omdat 
wij geloven dat dit de enige weg is naar duurzame vrede 
en veiligheid. (…) wij [intensiveren] de strijd tegen straf-
feloosheid door onder meer te werken aan effectieve 
vervolging van oorlogsmisdaden, misdaden tegen de 
menselijkheid en genocide (…)”.

De minister verbindt zich ertoe om met alle meerder-
heidspartijen samen te werken om de uitvoering van die 
bepalingen aan te moedigen, zonder met twee maten te 
meten: zowel Hamasterroristen als Israëlische ambtenaren 
op alle niveaus moeten voor de rechtbank rekenschap 
afleggen voor hun daden. En onze eisen met betrekking 
tot de inachtneming van het internationaal recht gelden 
in dezelfde mate voor Palestina en Oekraïne als voor 
andere situaties elders ter wereld.
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M. Lacroix a souligné le fait qu’on ne négocie pas 
avec des terroristes et en effet, une politique de refus de 
contacts avec le Hamas est appliquée au sein de l’UE. 
Ceci dit, le ministre salue les efforts de médiation entre le 
Hamas et Israël consentis par d’autres acteurs comme les 
États-Unis, l’Égypte et le Qatar, et les encourage. Lutter 
contre le Hamas se justifie, mais il est illusoire d’espérer 
le faire disparaître par les seuls moyens militaires, comme 
l’envisage le gouvernement Netanyahou. Le Hamas doit 
être désarmé, tandis qu’Israël doit impérativement et 
immédiatement débloquer l’aide humanitaire et établir 
un cessez-le-feu. La solution est avant tout politique. 
Mais “politique” ne veut pas dire “théorique”. Le ministre 
plaide au sein du gouvernement et au niveau européen 
pour des mesures concrètes, efficaces et ayant un 
impact pour les populations civiles. Il peut s’agir aussi 
bien de l’aide humanitaire, que de contre-mesures ou 
de sanctions, ou encore d’un embargo sur les armes, 
en concertation avec les Régions.

Vis-à-vis d’Israël, le ministre estime qu’il faudrait 
cibler les responsables au sein du gouvernement, mais 
épargner et même soutenir les centaines de milliers 
d’Israéliens qui sont tout aussi révoltés que nous et 
souhaitent la paix, la sécurité et de continuer à vivre 
dans un État de droit.

Le ministre explique que la diplomatie belge ne 
sera pas capable à elle seule, de faire plier Benjamin 
Netanyahou. Par contre, il existe une capacité de mobili-
sation collective, à tout le moins à l’échelle européenne, 
pour faire appliquer l’article 2 de l’accord d’association 
UE-Israël, ce qui n’a jamais été fait jusqu’à présent. Le 
mandat sera alors clair, comme première étape vers 
d’autres étapes potentielles.

La société civile joue un rôle extrêmement important 
dans la protection et la promotion des droits de l’homme 
et de l’État de droit. Malheureusement, elle est soumise 
à une pression croissante en Israël et en Palestine. La 
Belgique continuera donc à soutenir la société civile 
(et non les partis politiques), non pas dans le cadre 
d’un objectif partisan, mais en tant que gardienne de 
la démocratie et des droits de l’homme.

Mmes Van Hoof et Maouane ont évoqué les entreprises 
actives illégalement dans les colonies. La position du 
ministre à ce sujet est dictée par le droit international. La 
Belgique a voté en juin 2023 en faveur d’une résolution 
des Nations Unies qui encourage la mise à jour, par le 
bureau du haut-commissaire aux droits de l’homme, 
d’une base de données sur les activités des entreprises 
dans les territoires occupés par Israël. Le ministre assure 
qu’aucune entreprise belge ne figure dans cette base de 
données. Conformément à la politique de différenciation, 

De heer Lacroix benadrukte dat er niet wordt onder-
handeld met terroristen en ja, binnen de EU geldt een 
beleid waarbij contacten met Hamas worden afgewezen. 
Dat neemt niet weg dat de minister ingenomen is met 
de pogingen tot bemiddeling tussen Hamas en Israël 
die actoren als de Verenigde Staten, Egypte en Qatar 
ondernemen; hij moedigt hen daar ook in aan. De strijd 
tegen Hamas is gerechtvaardigd, maar wie hoopt dat 
Hamas alleen zal verdwijnen met militaire middelen, zoals 
de regering-Netanyahu van plan is, dwaalt. Hamas moet 
worden ontwapend, terwijl Israël onmiddellijk de weg vrij 
moet maken voor humanitaire hulp en een staakt-het-
vuren moet instellen. De oplossing ligt in de eerste plaats 
bij de politiek. Maar “politiek” betekent niet “theoretisch”. 
De minister roept binnen de regering en op Europees 
niveau op tot concrete, doeltreffende maatregelen die 
een verschil maken voor de burgerbevolking. Het kan 
gaan om zowel humanitaire hulp als tegenmaatregelen 
of sancties, of zelfs een wapenembargo, in overleg met 
de regio’s.

Met betrekking tot Israël is de minister van mening dat 
we ons moeten richten op de verantwoordelijken binnen 
de regering, maar dat we de honderdduizenden Israëli’s 
die net zo verontwaardigd zijn als wij en die vrede en 
veiligheid willen en in een rechtsstaat willen blijven leven, 
moeten ontzien en zelfs steunen.

De minister legde uit dat de Belgische diplomatie in 
haar eentje niet in staat zou zijn om Benjamin Netanyahu 
te doen buigen. Aan de andere kant is er een capaciteit 
voor collectieve mobilisatie, tenminste op Europees ni-
veau, om artikel 2 van de associatieovereenkomst tussen 
de EU en Israël af te dwingen, wat nog nooit eerder is 
gedaan. Het mandaat zal dan duidelijk zijn, als opstap 
naar andere mogelijke stappen.

Het maatschappelijk middenveld speelt een uiterst 
belangrijke rol bij de bescherming en bevordering van 
de mensenrechten en de rechtsstaat. Helaas staat het 
in Israël en Palestina steeds meer onder druk. België 
zal dus de burgermaatschappij (dus geen politieke 
partijen) blijven steunen, niet vanuit een partijpolitieke 
doelstelling, maar als hoeder van de democratie en de 
mensenrechten.

De dames Van Hoof en Maouane spraken over be-
drijven die illegaal opereren in de nederzettingen. Het 
standpunt van de minister in deze kwestie wordt bepaald 
door het internationaal recht. In juni 2023 stemde België 
voor een resolutie van de Verenigde Naties die het Bureau 
van de Hoge Commissaris voor de Mensenrechten aan-
moedigt om een databank bij te werken over de activiteiten 
van bedrijven in de door Israël bezette gebieden. De 
minister verzekert ons dat geen enkel Belgisch bedrijf in 
deze database is opgenomen. In overeenstemming met 
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l’État belge est tenu d’informer les entreprises belges 
de la situation illégale qui prévaut en territoires occupés 
et de ce que cela implique.

Le ministre estime également qu’il importe de recon-
naître la Palestine. Même si cette reconnaissance est 
symbolique, il convient de ne jamais négliger la force des 
symboles et le signal international envoyé. Il convient 
toutefois de faire preuve de suffisamment d’honnêteté 
pour indiquer que ce point ne constitue pas la priorité 
absolue.

L’urgence est d’abord humanitaire, puis la fin des 
violences et des bombardements, avec un cessez-le-
feu rapide et durable. L’accord de gouvernement prévoit 
la reconnaissance de la Palestine. Le débat ne porte 
donc pas sur la question de savoir si le gouvernement 
reconnaîtra ou non la Palestine puisqu’il est prévu de 
le faire. La question est de savoir quand. À cet égard, 
le gouvernement suit avec intérêt les démarches de la 
France et de l’Arabie saoudite.

Iran

Mmes Samyn et Van Hoof évoquent, à juste titre, 
l’importance de l’Iran dans l’accord de gouvernement. 
Le ministre a été en contact avec l’ambassadeur ira-
nien la semaine dernière, après que M. Djalali a été 
victime d’une crise cardiaque. Le ministre a de nou-
veau demandé le respect des droits fondamentaux de 
M. Djalali et l’annulation de sa condamnation à mort. Il 
souhaite également s’entretenir avec son homologue 
iranien, le ministre Araghchi, à propos de l’importance 
de conclure les négociations sur la question nucléaire 
et à propos de la nécessité de mettre fin à la politique 
de prise d’otages et au soutien des mandataires dés-
tabilisateurs à l’étranger.

Syrie

En ce qui concerne la Syrie, l’accord de gouvernement 
prévoit également d’accorder une grande importance 
au respect des droits de l’homme, en accordant une 
attention particulière aux droits des femmes et aux droits 
des minorités religieuses et ethniques. Le ministre a déjà 
expliqué à quel point il a insisté sur ce point lors de son 
récent entretien avec son homologue syrien. Il convient 
de tout mettre en œuvre en vue d’éviter les violences à 
l’encontre de groupes spécifiques. La Belgique continue 
en outre à accorder une attention particulière à la lutte 
contre l’impunité pour les violences qui ont malheureu-
sement déjà été commises. La levée des sanctions par 
les États-Unis et par l’Union européenne est positive en 
principe, mais la prudence est de mise.

het differentiatiebeleid is de Belgische Staat verplicht 
om Belgische bedrijven te informeren over de illegale 
situatie in de bezette gebieden en wat dit inhoudt.

De minister is ook van mening dat de erkenning van 
Palestina belangrijk is. Ook al is het symbolisch, we 
mogen nooit de kracht van de symbolen en het interna-
tionale signaal dat wordt gegeven verwaarlozen. Maar 
laten we eerlijk genoeg zijn om te zeggen dat dit niet 
het meest urgente is.

De eerste prioriteit is humanitair, gevolgd door een 
beëindiging van het geweld en van de bombardemen-
ten, met een snel en duurzaam staakt-het-vuren. Het 
regeerakkoord voorziet in de erkenning van Palestina. 
Het debat gaat dus niet over de vraag of de regering 
Palestina al dan niet zal erkennen, want dat is wel degelijk 
de bedoeling. De vraag is alleen wanneer. In dat opzicht 
volgt de regering met belangstelling de demarches van 
Frankrijk en Saoedi-Arabië.

Iran

De dames Samyn en Van Hoof hebben gelijk wanneer 
u refereert naar het belang van Iran in het regeerak-
koord. De minister is vorige week in contact geweest 
met de Iraanse Ambassadeur, nadat de heer Djalali een 
hartaanval had. De minister heeft de verzoeken tot de 
eerbiediging van zijn grondrechten en tot nietigverklaring 
van zijn doodvonnis herhaald. De minister wil ook met 
zijn Iraanse ambtgenoot, minister Araghchi, spreken 
over het belang van het bereiken van een conclusie in 
de onderhandelingen over de nucleaire kwestie, en de 
noodzaak om een einde te maken aan het gijzelaars-
beleid en de steun aan destabiliserende volmachten in 
het buitenland.

Syrië

Het regeerakkoord voorziet ook, wat betreft Syrië, 
om veel belang te hechten aan het respecteren van de 
mensenrechten, met bijzondere aandacht voor vrou-
wenrechten en de rechten van religieuze en etnische 
minderheden. De minister heeft al uitgelegd hoeveel hij 
daarop de nadruk heeft gelegd gedurende zijn recent 
gesprek met zijn Syrische collega. Men moet alles doen 
om geweld tegen specifieke groepen te vermijden. België 
blijft bovendien bijzondere aandachtig te besteden aan 
de strijd tegen de straffeloosheid voor het geweld dat 
spijtig genoeg al plaats heeft gevonden. Het opheffen 
van sancties door de VS en door de EU is in sé positief, 
maar we moeten voorzichtig blijven.
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Le gouvernement estime qu’il convient de respecter 
l’indépendance, la souveraineté et l’intégrité territoriale 
de la Syrie à l’intérieur de frontières sûres en tout temps, 
conformément au droit international. C’est pourquoi le 
ministre préconise le retrait d’Israël et la fin des attaques 
militaires israéliennes en Syrie.

Ces priorités contribueront idéalement à permettre un 
retour sûr et digne, qui constituera une solution durable 
pour les réfugiés syriens, notamment grâce à la relance 
économique du pays. Le retour sera examiné en étroite 
concertation avec la ministre de l’Asile et de la Migration.

En ce qui concerne le rapatriement des familles des 
combattants syriens, le ministre fait observer que des 
évolutions importantes sont récemment survenues sur 
le terrain. Il convient de les analyser en détail avant de 
prendre d’éventuelles mesures supplémentaires.

Turquie

L’union douanière entre la Turquie et l’Union euro-
péenne date de 1995. Depuis lors, les dispositions sont 
partiellement obsolètes comparées aux dispositions des 
accords de libre-échange plus récents. À titre d’exemple, 
l’union douanière ne prévoit toujours pas de mécanisme 
de règlement des différends.

Le ministre estime qu’il est donc logique de moderniser 
l’union douanière, y compris dans l’intérêt des entreprises 
belges. Le cadre juridique de cette union douanière 
est important pour nos entreprises exportatrices, et 
certainement pour les nombreuses petites et moyennes 
entreprises qui constituent la colonne vertébrale de notre 
économie. Il est loin d’être simple de moderniser l’union 
douanière, d’autant qu’elle comporte des dimensions 
politiques complexes, par exemple l’application de l’union 
douanière par la Turquie à l’égard de Chypre.

Le processus d’adhésion de la Turquie à l’Union euro-
péenne est gelé depuis 2018, en partie en raison des 
libertés fondamentales et de l’État de droit en Turquie. 
La reprise de ces négociations n’est actuellement pas 
à l’ordre du jour. Le ministre comprend la logique qui 
consiste à associer d’autres formes de coopération de 
l’Union européenne avec la Turquie au respect des 
libertés fondamentales, mais il convient également de 
réfléchir à la meilleure manière d’influencer positivement 
la Turquie. La modernisation de l’union douanière est, 
selon le ministre, un premier pas dans la bonne direction.

Le ministre reste convaincu que la Turquie est un 
partenaire stratégique pour notre pays et qu’il est dans 
notre intérêt de maintenir des relations bilatérales so-
lides. Il convient de rappeler que la Turquie est l’un des 

Voor onze regering, dienen Syriës onafhankelijkheid, 
soevereiniteit en territoriale integriteit binnen veilige 
grenzen te allen tijde gerespecteerd te worden, con-
form het internationaal recht. Daarom pleiten we voor 
de terugtrekking van Israël en voor het stopzetten van 
Israëlische militaire aanvallen in Syrië.

Zulke prioriteiten zullen idealiter bijdragen aan een 
veilige en waardige terugkeer mogelijk te maken als 
duurzame oplossing voor de Syrische vluchtelingen, 
ook door het economische herstel van het land. De 
terugkeer zal in nauw overleg met de minister van Asiel 
en Migratie besproken worden.

Betreffende de repatriëring van families van 
Syriëstrijders, merkt de minister op dat er recent heel 
wat belangrijke ontwikkelingen geweest zijn op het ter-
rein. Wij dienen deze grondig te analyseren alvorens we 
hierin eventuele verdere stappen zetten.

Turkije

Wat betreft de douane-unie tussen Turkije en de 
EU: Die dateert uit 1995. De bepalingen zijn inmid-
dels deels achterhaald in vergelijking recentere vrij-
handelsovereenkomsten. Om maar een voorbeeld 
te geven, de douane-unie bevat vandaag nog geen 
geschillenbeslechtingsmechanisme.

Het is voor de minister daarom logisch om de dou-
ane-unie te moderniseren, ook in het voordeel van 
de Belgische bedrijven. Het juridisch kader van deze 
douane-unie is belangrijk voor onze exporterende be-
drijven, en al zeker voor de vele kleine en middelgrote 
ondernemingen die de basis vormen van onze economie. 
De modernisering van de douane-unie is niet evident, 
zeker aangezien het ook complexe politieke aspecten 
met zich meebrengt zoals de toepassing van de douane-
unie door Turkije ten aanzien van Cyprus.

Het toetredingsproces van Turkije bij de EU is sinds 
2018 bevroren, deels door de fundamentele vrijheden 
en de rechtsstaat in Turkije Er is momenteel ook geen 
sprake om deze onderhandelingen te hervatten. De 
minister begrijpt de logica om andere vormen van EU 
samenwerking met Turkije te koppelen aan het respect 
van fundamentele vrijheden, maar we moeten ook 
nadenken over hoe wij Turkije best positief kunnen 
beïnvloeden. Het moderniseren van de douane-unie is 
voor de minister een eerste stap in de goede richting.

De minister gelooft nog steeds dat Turkije een strate-
gische partner voor ons land is en dat het in ons belang 
is om een sterke bilaterale relatie te onderhouden. 
Vergeet daarbij niet dat Turkije één van de belangrijkste 
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principaux marchés d’exportation de la Belgique en 
dehors de l’Union européenne, il convient dès lors de 
coopérer dans des domaines d’intérêt commun.

Le ministre constate que les partis d’opposition, la 
société civile et une grande partie de la population 
turque ne souhaitent en aucun cas rompre les liens avec 
l’Union européenne. Pour eux, l’Union européenne reste 
une référence en matière de normes démocratiques. Le 
fait que la Turquie soit un pays candidat à l’adhésion 
donne à l’Union européenne un levier complémentaire 
pour exiger le respect de l’État de droit et des libertés 
démocratiques.

Comme les membres de la commission le savent pro-
bablement déjà, Mme Esila Ayik a été libérée après une 
audience devant un tribunal d’Istanbul le 14 mai dernier. 
Elle est désormais libre de retourner en Belgique pour 
poursuivre ses études.

Nos moyens d’action pour lui venir en aide étaient 
relativement limités, Mme Esila Ayik étant de nationalité 
turque et ne pouvant donc pas bénéficier de l’assistance 
consulaire.

Le Consulat général à Istanbul et l’Ambassade à 
Ankara ont toutefois suivi de près l’évolution de ce 
dossier, mais ils n’ont pas pu rendre visite à Mme Ayik, 
ce qui aurait été possible si elle avait eu la nationalité 
belge. Le ministre a évoqué cette question avec son 
homologue turc en marge d’une réunion européenne à 
Varsovie le 8 mai dernier.

Chine

Comme déjà indiqué dans sa note de politique générale 
et dans l’accord de gouvernement, la Chine demeure un 
partenaire important et incontournable, mais il ne faut 
pas fermer les yeux sur les défis et les risques qu’elle 
représente. Le ministre déplore l’absence de liberté 
d’expression (y compris la liberté de la presse ou la 
diffusion de mèmes), d’association et de réunion, ainsi 
que le contrôle étatique profond qui y est associé. La 
situation des défenseurs des droits humains en Chine 
est problématique et les droits des minorités ethniques et 
religieuses sont sous pression. La Belgique continuera 
donc à suivre cette situation de près et à attirer l’atten-
tion sur la question des droits de l’homme en Chine, 
en accordant une attention particulière à la situation au 
Tibet, au Xinjiang et à Hong Kong, ainsi qu’aux défen-
seurs des droits humains et aux journalistes. Les droits 
humains resteront une priorité constante dans les contacts 
bilatéraux avec la Chine et la Belgique fera également 
entendre sa voix dans les forums multilatéraux comme 
le Conseil des droits de l’homme des Nations Unies.

exportmarkten is voor België buiten de EU, we moeten 
daarom samenwerken in domeinen van gemeenschap-
pelijk belang.

De minister stelt vast dat de oppositiepartijen, het 
maatschappelijk middenveld en een groot deel van de 
bevolking in Turkije op geen enkele wijze de banden 
met de EU willen verbreken. Voor hen blijft de EU een 
referentiepunt op het gebied van democratische normen. 
Het feit dat Turkije een kandidaat-lidstaat is, geeft de 
EU een bijkomende hefboom om het respect van de 
rechtsstaat en democratische vrijheden te eisen.

Zoals de leden van deze commissie waarschijnlijk 
al weten, werd mevrouw Esila Ayik vrijgelaten na een 
hoorzitting voor een rechtbank in Istanbul op 14 mei 
jongstleden. Ze is nu vrij om terug te keren naar België 
om haar studies verder te zetten.

Om haar bijstand te verlenen waren onze actiemid-
delen relatief beperkt, aangezien mevrouw Esila Ayik 
de Turkse nationaliteit heeft en dus geen gebruik kon 
maken van consulaire bijstand.

Het Consulaat-Generaal in Istanbul en de Ambassade 
in Ankara hebben nochtans de evolutie van dit dos-
sier op de voet gevolgd, maar ze konden bijvoorbeeld 
mevrouw Ayik niet bezoeken, wat wel het geval was 
geweest als zij de Belgische nationaliteit had gehad. De 
minister heeft zijn Turkse collega in de marge van een 
Europees vergadering in Warschau op 8 mei hierover 
aangesproken.

China

Zoals reeds aangegeven in zijn beleidsverklaring en 
het regeerakkoord is China een belangrijke partner die we 
niet uit de weg kunnen gaan, zonder echter blind te zijn 
voor de uitdagingen en risico’s die hiermee gepaard gaan. 
Het gebrek aan vrijheid van meningsuiting (met inbegrip 
van persvrijheid of het tonen van memes), vereniging 
en vergadering en de diepgaande overheidscontrole die 
hieraan gekoppeld is, is iets wat de minister betreurt. 
De situatie van mensenrechtenverdedigers in China is 
problematisch en de rechten van etnische en religieuze 
minderheden staan onder druk. België zal de situatie 
van de mensenrechten in China dan ook nauwgezet 
blijven volgen en aankaarten, met bijzondere aandacht 
voor de situatie in Tibet, Xinjiang en Hongkong, alsook 
voor mensenrechtenactivisten en journalisten. Tijdens 
bilaterale contacten met China zullen mensenrechten 
steevast op de agenda blijven staan en ook in multila-
terale fora zoals de VN-Mensenrechtenraad zullen we 
onze stem laten horen.
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La Belgique soutient depuis plusieurs années la 
participation de Taïwan aux travaux de l’Organisation 
mondiale de la santé. Récemment, notre pays a signé, 
avec d’autres pays partageant les mêmes idées, une 
lettre adressée au secrétaire général de l’Organisation 
mondiale de la santé, plaidant en faveur de la partici-
pation de Taïwan à l’Assemblée mondiale de la Santé, 
en qualité d’observateur.

Est du Congo – relations avec le Rwanda et 
tentatives de médiation

En ce qui concerne la situation dans l’Est de la 
République démocratique du Congo et les efforts de 
médiation, le ministre peut confirmer que ceux-ci se 
poursuivent à Doha. Le Qatar, les États-Unis et l’Union 
africaine, par l’intermédiaire du Togo, y sont pleine-
ment associés. Nous sommes en contact avec chacun 
d’entre eux; le ministre rencontrera d’ailleurs demain 
ses homologues togolais et angolais en marge de la 
conférence ministérielle entre l’Union européenne et 
l’Union africaine.

Le ministre rappelle à ce sujet qu’il est disposé à 
soutenir toute démarche de médiation, en renforçant 
le message, en facilitant les contacts, en partageant 
l’expertise belge et en utilisant les leviers de l’Union 
européenne.

Les discussions à Doha se déroulent entre, d’une part, 
la République démocratique du Congo et le Rwanda et, 
d’autre part, la République démocratique du Congo et 
le M23. Nous avons cru comprendre que des progrès 
ont été enregistrés et que des propositions d’accord ont 
été échangées. Toutefois, de nombreux points doivent 
encore être résolus.

Un élément central sera la mise en place d’un méca-
nisme de suivi du respect des engagements.

La vision américaine consiste à soutenir ces efforts 
de paix en accordant des incitants économiques à la 
République démocratique du Congo et au Rwanda. Il 
appartient à ces deux pays d’évaluer l’opportunité et 
l’intérêt de ces mesures en toute souveraineté.

Ensuite, le ministre explique que la lutte contre l’impu-
nité dans l’Est de la RD Congo est un élément essentiel 
pour établir une paix durable. L’absence de justice peut 
être vue comme une prime qui rétribue les criminels et 
favorise la récidive. Cet aspect a été mis en évidence 
auprès des médiateurs. Le ministre confirme que la 
Belgique est active concrètement en RD Congo, à travers 
sa coopération internationale, en matière de lutte contre 
l’impunité. Divers projets dans ce domaine sont menés 

België steunt al verscheidene jaren de deelname 
van Taiwan aan de werkzaamheden van Wereld-
gezondheidsorganisatie. Recent heeft ons land, sa-
men met andere gelijkgestemde landen, een brief on-
dertekend waarin bij de secretaris-generaal van de 
Wereldgezondheidsorganisatie wordt gepleit voor de 
deelname van Taiwan als observator aan World Health 
Assembly.

Oost-Congo – relaties met Rwanda en bemid- 
delingspogingen

Wat betreft de situatie in het oosten van de 
Democratische Republiek Congo en de bemiddelings-
inspanningen, kan de minister bevestigen dat deze in 
Doha worden voortgezet. Qatar, de Verenigde Staten en 
de Afrikaanse Unie via Togo zijn hier volledig bij betrok-
ken. We staan met elk van hen in contact; de minister 
zal zijn Togolese en Angolese ambtgenoten morgen 
trouwens ontmoeten in de marge van de ministeriële 
conferentie tussen de EU en de Afrikaanse Unie.

In dit verband herhaalt de minister dat hij bereid is elk 
bemiddelingsproces te ondersteunen door de boodschap 
te versterken, contacten te vergemakkelijken, Belgische 
expertise te delen en EU-instrumenten te gebruiken.

De besprekingen in Doha vinden plaats tussen ener-
zijds de Democratische Republiek Congo en Rwanda 
en anderzijds de Democratische Republiek Congo en 
de M23. Wij hebben begrepen dat er vooruitgang is 
geboekt en dat er akkoordvoorstellen zijn uitgewisseld. 
Echter zijn er nog veel discussiepunten die moeten 
worden opgelost.

Een belangrijk element is de invoering van een 
mechanisme om toe te zien op de naleving van de 
verbintenissen.

De Amerikaanse visie is om deze vredesinspannin-
gen te ondersteunen met economische stimulansen 
voor de Democratische Republiek Congo en Rwanda. 
Het is aan deze twee landen om op soevereine wijze 
de opportuniteit en het belang hiervan te beoordelen.

Voorts legt de minister uit dat de strijd tegen straffe-
loosheid in Oost-Congo een essentieel element is in de 
totstandbrenging van duurzame vrede. De afwezigheid 
van gerechtigheid kan worden gezien als een premie 
die criminelen beloont en recidive in de hand werkt. Dat 
aspect werd benadrukt ten overstaan van de bemid-
delaars. De minister bevestigt dat België via zijn inter-
nationale samenwerking actief betrokken is bij de strijd 
tegen de straffeloosheid in de DR Congo. Verschillende 
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par Enabel et des ONG belges. Les activités du Bureau 
conjoint des Nations Unies pour les droits de l’homme 
sont également financées depuis plusieurs années 
pour appuyer la justice transitionnelle. Étant donné 
l’importance de la documentation des crimes en vue de 
poursuites ultérieures, la Belgique a aussi soutenu la 
mise sur pied, par le Conseil des droits de l’homme, de 
deux mécanismes d’enquête sur les violations graves 
des droits humains au Nord- et Sud-Kivu.

Pour ce qui est des sanctions à l’égard du Rwanda, le 
ministre pense qu’à ce stade, il faut évaluer attentivement 
l’état de la situation. Une médiation est en cours, et il faut 
lui donner toutes ses chances. Si les parties venaient 
à privilégier à nouveau les armes et abandonnaient le 
dialogue – et le ministre espère que cela n’arrivera pas 
–, la question des sanctions contre ceux, au Rwanda ou 
en RD Congo, qui entravent le chemin vers une solution 
pacifique ou qui font perdurer l’exploitation illicite des 
ressources naturelles reviendra sur la table de l’Union 
européenne. Quant au mémorandum d’entente entre 
l’UE et le Rwanda sur les matières premières critiques, 
le ministre trouverait justifié de le suspendre jusqu’à 
ce que le Rwanda prenne des mesures pour assurer 
la traçabilité et la transparence dans les chaînes de 
valeur des minerais.

En ce qui concerne les relations diplomatiques actuelles 
entre la Belgique et le Rwanda, le ministre indique que 
celles-ci restent rompues. Il a déjà expliqué devant 
cette commission que nous pouvons communiquer de 
manière très limitée par l’intermédiaire de notre pays 
garant, les Pays-Bas. Lors de sa récente mission en 
Afrique centrale, le ministre a publiquement souligné 
qu’il était disposé à reprendre le dialogue, même si 
celui-ci devait dans un premier temps être informel et 
discret, pour autant que Kigali le souhaite également. 
Le ministre maintient cette position.

Un des éléments clés d’appréciation de la situation 
est la problématique de la désinformation provenant 
du Rwanda et visant la Belgique. Selon les organes de 
monitoring, elle se poursuit et certains éléments laissent 
à penser qu’il s’agit effectivement d’un effort coordonné. 
Des analyses sont en cours pour en déceler l’origine. 
Le cas échéant, les responsables seront dénoncés et 
des mesures seront prises à leur encontre. Pour ce qui 
est de la question de l’ingérence, le ministre renvoie à 
la ministre de la Justice, Mme Annelies Verlinden.

projecten in dit gebied worden uitgevoerd door Enabel 
en Belgische ngo’s. De activiteiten van het gezamenlijke 
mensenrechtenbureau van de Verenigde Naties worden 
ook al enkele jaren gefinancierd om overgangsjustitie 
te ondersteunen. Gezien het belang van het documen-
teren van misdaden voor latere vervolging heeft België 
ook steun verleend aan de twee mechanismen die de 
VN-Mensenrechtenraad heeft opgezet om de ernstige 
mensenrechtenschendingen in Noord- en Zuid-Kivu te 
onderzoeken.

Wat de sancties tegen Rwanda betreft, is de minister 
van mening dat we in dit stadium de situatie zorgvuldig 
moeten beoordelen. Er is een bemiddeling aan de gang 
en die moeten we alle kansen geven. Als de partijen de 
wapens weer opnemen en de dialoog staken – en de 
minister hoopt van niet – zal het vraagstuk van sancties 
tegen degenen die in Rwanda of de DR Congo de weg 
naar een vreedzame oplossing blokkeren of de illegale 
exploitatie van natuurlijke hulpbronnen voortzetten, weer 
ter tafel komen bij de EU. Wat betreft het memorandum 
van overeenstemming tussen de EU en Rwanda over 
kritieke grondstoffen is de minister van mening dat het 
gerechtvaardigd zou zijn het op te schorten totdat Rwanda 
maatregelen neemt om de traceerbaarheid en transpa-
rantie in de grondstoffenwaardeketen te waarborgen.

Wat onze huidige diplomatieke betrekkingen met 
Rwanda betreft, blijven deze verbroken. De minister 
heeft voor deze commissie al uitgelegd dat we op zeer 
beperkte wijze kunnen communiceren via onze caretaker, 
Nederland. Tijdens zijn recente missie in Centraal-Afrika 
heeft de minister publiekelijk benadrukt dat hij bereid is 
de dialoog te hervatten, ook al zou dat in eerste instantie 
informeel en discreet zijn, voor zover Kigali dat ook wil. 
De minister blijft bij dit standpunt.

Een van de sleutelfactoren bij het beoordelen van de 
situatie is het probleem van desinformatie afkomstig uit 
Rwanda en gericht op België. Volgens de toezichthou-
dende instanties gaat die desinformatie onverminderd 
voort en zijn er aanwijzingen dat het inderdaad om een 
gecoördineerde inspanning gaat. Er worden analyses 
uitgevoerd om de oorzaak te achterhalen. In voorkomend 
geval zullen de verantwoordelijken worden aangeklaagd 
en zullen er maatregelen tegen hen worden genomen. 
Wat de inmenging betreft, verwijst de minister naar 
minister van Justitie Annelies Verlinden.
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Relations politiques et économiques avec le 
continent africain

Le ministre est persuadé qu’il faut renforcer nos rela-
tions avec les partenaires africains. Ce n’est pas une 
option mais une nécessité, à la fois pour des raisons 
politiques, sécuritaires et économiques, mais aussi 
en raison des liens interpersonnels forts qui lient nos 
deux continents. Les lignes directrices politiques d’un 
partenariat renouvelé avec l’Afrique, dont le ministre a 
lancé le chantier, reviendront sur ces enjeux pour définir 
les atouts et instruments belges à disposition pour une 
approche plus cohérente et intégrée de la Belgique. Le 
ministre précise vouloir éviter que le processus d’éla-
boration de ces lignes directrices soit trop lourd ou trop 
long. L’Afrique est en plein mouvement et la Belgique ne 
doit pas rater l’opportunité d’un accord ambitieux mais 
réaliste. Il vise un document assez court, bien articulé 
et dont les priorités sont claires. Après une première 
phase de consultations internes, des concertations plus 
larges sont en cours avec les différents SPF, les entités 
fédérées et les diverses institutions belges concernées. 
La société civile et le secteur privé seront également 
associés.

Certains pays africains sont des pôles de croissance 
et jouissent d’un cadre des affaires favorable ou en 
amélioration. Le ministre pense notamment à la Côte 
d’Ivoire, au Ghana, au Maroc, au Sénégal, au Bénin et, 
dans l’absolu, au Rwanda. La Tanzanie, l’Éthiopie et le 
Kenya sont aussi des économies dynamiques, de même 
que l’Afrique du Sud, le Nigéria et l’Égypte, qui sont les 
trois principales économies africaines. L’Angola et la 
Namibie offrent également des perspectives intéressantes 
pour les entreprises belges. Le ministre reconnaît que 
des problèmes de dette et d’instabilité sont parfois à 
prendre en compte, et que de nombreuses réformes 
doivent encore être réalisées en matière de climat des 
affaires dans les pays cités. Il s’attachera à les soulever 
dans le cadre du dialogue politique avec ces pays, tout 
comme il l’a fait récemment lors de sa visite à Kinshasa. 
Mais de nombreuses opportunités existent actuellement 
et malgré certains obstacles, des entreprises belges y 
développent déjà des activités florissantes. Il faut aider 
celles qui hésitent à suivre leur exemple et à franchir 
le pas.

Afrique du Sud

La problématique des “plaasmoorde”, ces meurtres 
commis dans des fermes en Afrique du Sud, est effec-
tivement préoccupante, tout comme d’autres formes de 
criminalité dans le pays. L’Afrique du Sud est confron-
tée depuis plusieurs années à une vague de violence 
criminelle. Toutefois, à sa connaissance, la grande 
majorité des meurtres commis en Afrique du Sud ont 

Politieke en economische betrekkingen met het 
Afrikaanse continent

De minister is ervan overtuigd dat we onze betrek-
kingen met de Afrikaanse partners moeten versterken. 
Dit is geen optie maar een noodzaak, niet alleen om 
politieke, veiligheids- en economische redenen, maar 
ook vanwege de sterke intermenselijke banden tussen 
de beide continenten. De politieke richtsnoeren voor een 
hernieuwd partnerschap met Afrika, waarvoor de minister 
de werf heeft uitgezet, zullen die aspecten uitdiepen, 
teneinde de Belgische troeven en instrumenten te de-
finiëren die beschikbaar zijn voor een meer coherente 
en geïntegreerde aanpak door België. De minister wil 
voorkomen dat het uitwerken van die richtsnoeren te 
omslachtig of te tijdrovend wordt. Afrika is in beweging 
en België mag de kans op een ambitieus maar realistisch 
akkoord niet laten liggen. Hij streeft naar een vrij kort, 
goed opgebouwd document met duidelijke speerpunten. 
Na een eerste fase van intern overleg is er breder overleg 
aan de gang met de verschillende FOD’s, de deelstaten 
en de verschillende betrokken Belgische instellingen. 
Ook het middenveld en de privésector zullen hierbij 
worden betrokken.

Sommige Afrikaanse landen zijn groeipolen en heb-
ben een gunstig of verbeterend ondernemingsklimaat. 
De minister denkt in het bijzonder aan Ivoorkust, Ghana, 
Marokko, Senegal, Benin en op zich ook Rwanda. Ook 
Tanzania, Ethiopië en Kenia hebben een dynamische 
economie, net als Zuid-Afrika, Nigeria en Egypte, de drie 
grootste Afrikaanse economieën. Angola en Namibië bie-
den eveneens interessante perspectieven voor Belgische 
bedrijven. De minister erkent dat soms rekening moet 
worden gehouden met een schuldvraagstuk en met 
instabiliteit, en dat het bedrijfsklimaat in de genoemde 
landen nog sterk voor verbetering vatbaar is. Hij zal zich 
inspannen om ze aan de orde te stellen in het kader van 
de politieke dialoog met die landen, zoals hij onlangs 
heeft gedaan tijdens zijn bezoek aan Kinshasa. Aan 
kansen is er evenwel geen gebrek en ondanks bepaalde 
obstakels doen Belgische bedrijven er al goede zaken. 
Het is zaak steun te verlenen aan degenen die aarzelen 
hun voorbeeld te volgen en de sprong te wagen.

Zuid-Afrika

De problematiek van de zogenaamde “plaasmoorde” 
op boerderijen in Zuid-Afrika is inderdaad zorgwekkend, 
net zoals dat het geval is voor andere vormen van cri-
minaliteit in het land. Zuid-Afrika wordt al enkele jaren 
geconfronteerd met een golf van crimineel geweld. Echter, 
bij zijn weten wordt het overgrote deel van de moorden 
in Zuid-Afrika gepleegd in economisch achtergestelde 
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lieu dans des agglomérations urbaines économique-
ment défavorisées et non dans les zones rurales. De 
plus, selon des chercheurs indépendants, les raisons 
qui motivent les attaques contre les fermes ne peuvent 
être réduites à une question de race ou de couleur. Le 
ministre a appris que dans la grande majorité des cas, 
il s’agit de criminels qui recherchent de l’argent ou des 
armes et qui commettent des actes similaires dans les 
zones urbaines. Il n’est donc pas correct de qualifier ces 
meurtres dans des fermes de violence “anti-blancs”. Des 
propriétaires agricoles noirs en sont également victimes. 
Le ministre estime donc qu’il convient de faire preuve 
d’une plus grande prudence dans la manière de traiter 
cette question. Il va sans dire que ce sujet sera évoqué 
lors des discussions entre la Belgique et les autorités 
sud-africaines, mais des mesures telles que celles prises 
actuellement par les États-Unis ne sont absolument pas 
à l’ordre du jour.

Ukraine

À ce jour, la Belgique a fourni 2,2 milliards d’euros 
de soutien bilatéral, tant militaire que civil. Ce montant 
s’ajoute aux contributions qui ont été apportées dans le 
cadre de l’Union européenne, notamment via la Facilité 
européenne pour la paix. Plus d’1,3 milliard d’euros 
consistent en un soutien militaire direct. Récemment, le 
gouvernement a annoncé une aide annuelle d’un milliard 
d’euros jusqu’en 2029. Ce soutien s’inscrira dans le 
cadre de l’accord bilatéral de sécurité, signé en 2024.

Le soutien de la Belgique va toutefois au-delà du 
militaire. Notre pays a facilité la délivrance d’aide huma-
nitaire via diverses agences des Nations Unies et divers 
mécanismes belges, tels que B-FAST, ou internationaux, 
tels que Grain from Ukraine, qui profite directement aux 
pays partenaires.

Au-delà des besoins immédiats, il faut aussi soutenir 
le développement du pays à moyen et long terme. La 
Belgique souhaite apporter sa contribution en aidant 
les jeunes à penser à l’avenir, malgré les difficultés, car 
ce sont eux qui vont construire une nouvelle Ukraine. 
C’est pourquoi un programme de reconstruction dans 
les régions de Kiev et de Chernihiv, pour un budget de 
150 millions d’euros, est mis en œuvre actuellement par 
Enabel, sous le nom de Be-Relieve. Cette aide fait une 
vraie différence pour les habitants. Avec notre soutien, 
2,8 % de la capacité énergétique détruite par les bom-
bardements russes a été réparée ou remplacée, et 400 
bâtiments publics, comme des hôpitaux, ont été équipés 
de générateurs. Un autre exemple est le soutien à la 
construction ou la rénovation de 7 abris pour des écoles, 
pour accueillir 3100 enfants et du personnel scolaire.

stedelijke agglomeraties en niet op het platteland. 
Daarbij komt dat de redenen waarom er aanvallen op 
boerderijen zijn, volgens onafhankelijke onderzoekers, 
niet kunnen worden gereduceerd tot een kwestie van 
zogenaamde ras of kleur. De minister verneemt dat het 
in de overgrote meerderheid van de gevallen gaat het 
om criminelen die uit zijn op geld of wapens en die ook 
in stedelijke gebieden gelijkaardige feiten plegen. Het 
is dus niet correct om deze boerderijmoorden aan te 
merken als “anti-blank” geweld. Ook zwarte eigenaars 
van landbouwbedrijven zijn er het slachtoffer van. De 
minister meent dus dat men voorzichtiger moet zijn in 
de manier waarop we deze problematiek benaderen. 
Uiteraard nemen wij deze kwestie op in de gesprekken 
die wij met de Zuid-Afrikaanse autoriteiten hebben maar 
het soort maatregelen dat de VS momenteel neemt is 
voor ons absoluut niet aan de orde.

Oekraïne

Tot op heden heeft België 2,2 miljard euro aan bilaterale 
steun verleend, zowel militair als civiel. Dat bedrag komt 
boven op de bijdragen in EU-kader, met name via de 
Europese Vredesfaciliteit. Meer dan 1,3 miljard euro is 
bestemd voor directe militaire steun. Onlangs kondigde 
de regering een jaarlijkse steun van 1 miljard euro aan 
tot 2029. Die steun wordt verleend in het kader van het 
in 2024 ondertekende bilaterale veiligheidsakkoord.

Maar de steun van België is niet louter militair. Ons land 
heeft de levering van humanitaire hulp vergemakkelijkt 
via verschillende VN-agentschappen en verschillende 
Belgische mechanismen, zoals B-FAST, of internationale 
mechanismen, zoals Grain from Ukraine, die rechtstreeks 
ten goede komt aan de partnerlanden.

Naast de onmiddellijke behoeften moeten we ook de 
ontwikkeling van het land op middellange en lange ter-
mijn ondersteunen. België wil zijn bijdrage leveren door 
jongeren te helpen om in weerwil van de moeilijkheden 
de toekomst mee uit te denken, want zij zijn degenen die 
een nieuw Oekraïne zullen opbouwen. Daarom wordt 
momenteel een wederopbouwprogramma van 150 mil-
joen euro in de regio’s Kiev en Tsjernihiv uitgevoerd door 
Enabel onder de naam Be-Relieve. Die hulp maakt voor 
de lokale bevolking een echt verschil. Met onze steun is 
2,8 % van de energiecapaciteit die door de Russische 
bombardementen is vernietigd, hersteld of vervangen 
en zijn 400 openbare gebouwen, zoals ziekenhuizen, 
uitgerust met generatoren. Een ander voorbeeld is de 
steun voor de bouw of renovatie van zeven schuilkelders 
voor 3100 kinderen en schoolpersoneel.
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Le soutien belge s’inscrit dans la durée et se concentre 
sur trois domaines: l’énergie et la construction circulaire; 
la santé et la protection sociale; l’éducation, les com-
pétences et l’emploi.

Le secteur privé n’est pas oublié car BIO, la société 
d’investissement belge pour le développement, a reçu 
18 millions d’euros pour des investissements visant à 
soutenir la résilience de l’économie locale. Concrètement, 
un projet bientôt approuvé soutiendra une banque locale, 
via BIO, pour lui permettre d’octroyer plus de crédits, 
notamment à des PME ukrainiennes. L’économie ukrai-
nienne sera renforcée grâce aux recettes fiscales et la 
création d’emplois et nos Régions seront encouragées 
à y être actives.

La Belgique est également très engagée en matière 
de droits humains et de lutte contre l’impunité, en sou-
tenant plusieurs acteurs de terrain, tels que le Haut-
Commissariat des Nations Unies aux droits de l’homme, 
l’OSCE, etc. Une des premières initiatives du ministre 
a été d’accorder un soutien de 25.000 euros à l’ONG 
Save Ukraine, qui est active dans le rapatriement et la 
réintégration d’enfants ukrainiens déportés illégalement 
vers la Russie.

En ce qui concerne la responsabilité de la Russie dans 
les crimes de guerre commis en Ukraine, le ministre in-
dique que la Belgique a activement participé aux activités 
du groupe restreint sur la création d’un tribunal spécial 
pour le crime d’agression contre l’Ukraine. La proposition 
qui est sur la table aujourd’hui résulte d’un compromis 
difficile. La Belgique soutient pleinement la nécessité 
de poursuivre les responsables du crime d’agression, 
mais le format proposé actuellement ne semble pas 
le plus approprié. Les crimes commis en Ukraine sont 
des crimes commis par les dirigeants russes, de sorte 
que les poursuites doivent pouvoir être engagées au 
plus haut niveau, même si les dirigeants sont encore 
en fonction. Pour la Belgique, il est important de veiller, 
dans le cadre de la mise en œuvre du Tribunal, à ce 
qu’il soit aussi efficace que possible dans la poursuite 
du crime d’agression.

La Belgique soutient plusieurs autres initiatives visant 
à établir la responsabilité de la Russie pour les crimes 
commis en Ukraine. Elle continue ainsi à soutenir acti-
vement la Cour pénale internationale dans le cadre de 
la situation en Ukraine, comme dans d’autres situations 
relevant de sa compétence. La Belgique est également 
membre du Registre des dommages pour l’Ukraine, et 
elle participe aux négociations sur le deuxième volet 
concernant l’indemnisation des victimes de l’agression: la 
Commission des réclamations. Par le passé, la Belgique 
a également soutenu l’OSCE, l’Équipe d’experts des 
Nations Unies et la Mission de surveillance des droits de 

De Belgische steun is gericht op de lange termijn 
en spitst zich toe op drie pijlers: energie en circulaire 
bouw; gezondheid en sociale bescherming; onderwijs, 
vaardigheden en werkgelegenheid.

De privésector is niet vergeten, want BIO, de Belgische 
Investeringsmaatschappij voor Ontwikkelingslanden, 
heeft 18 miljoen euro ontvangen voor investeringen om 
de veerkracht van de lokale economie te ondersteunen. 
Concreet zal een binnenkort goedgekeurd project via 
BIO steun verlenen aan een lokale bank, zodat die meer 
leningen kan verstrekken, vooral aan Oekraïense kmo’s. 
De Oekraïense economie zal worden versterkt dankzij 
belastingontvangsten en jobcreatie, en onze gewesten 
zullen worden aangespoord er activiteiten te ontplooien.

België is ook zeer begaan met de mensenrechten 
en de strijd tegen straffeloosheid en steunt een aantal 
spelers op dit gebied, zoals het Bureau van de Hoge 
Commissaris voor de Mensenrechten van de Verenigde 
Naties, de OVSE enzovoort. Een van de eerste initiatieven 
van de minister was de toekenning van 25.000 euro aan 
de ngo Save Ukraine, die actief is in de repatriëring en 
re-integratie van Oekraïense kinderen die illegaal naar 
Rusland werden gedeporteerd.

Met betrekking tot de aansprakelijkheid van Rusland 
aan oorlogsmisdaden begaan in Oekraïne, deelt de 
minister mee dat België actief heeft meegewerkt aan 
de activiteiten in de core group rond de oprichting van 
een Speciaal Tribunaal voor de Misdaad van Agressie 
tegen Oekraïne. Wat nu voorgesteld wordt is een moeilijk 
bereikt compromis. België steunt voluit de noodzaak om 
de verantwoordelijken voor de misdaad van agressie te 
vervolgen, maar het nu voorgestelde format lijkt niet het 
meest geschikte. De misdaden begaan in Oekraïne zijn 
misdaden van het Russische leiderschap, dus vervol-
ging moet tot op het allerhoogste niveau mogelijk zijn, 
zelfs als de leiders nog in functie zijn. Voor België is het 
belangrijk dat er in de verdere operationalisering van 
het Tribunaal ervoor gezorgd wordt dat het zo effectief 
mogelijk zal zijn in de vervolging van de misdaad van 
agressie.

België steunt verschillende andere initiatieven die 
de aansprakelijkheid van Rusland voor de misdrijven 
begaan in Oekraïne moeten staven. Zo blijft België het 
Internationaal Strafhof actief steunen in de situatie in 
Oekraïne zoals in andere situaties waarvoor het bevoegd 
is. We zijn ook lid van het Schaderegister voor Oekraïne 
en betrokken bij de onderhandelingen rond het tweede 
luik betreffende compensatie voor de slachtoffers van 
de agressie: de Claims Commission. België steunde in 
het verleden verder ook al de OVSE, de UN Team of 
Experts, en de UN Human Rights Monitoring Mission 
in hun werk in Oekraïne voor de bescherming van de 
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l’homme des Nations Unies dans leur travail en Ukraine 
pour la protection des droits de l’homme et le suivi des 
crimes internationaux.

En réponse à la question de M. Boukili relative à 
l’OSCE, le ministre indique qu’il est bien conscient que 
c’est la seule organisation européenne de sécurité où 
il est possible de s’asseoir à la table des négociations 
sur un pied d’égalité avec la Russie. Ce forum demeure 
un espace unique de dialogue et de coopération sur un 
large éventail de sujets, avec une boîte à outils pour 
contribuer à la stabilisation des zones de conflit. Le 
ministre assure que notre représentation permanente à 
Vienne est particulièrement active pour suivre le travail de 
l’OSCE, et que la Belgique participe également au niveau 
ministériel aux moments de consultation importants.

Cependant, l’OSCE n’est pas une organisation de pays 
partageant les mêmes idées. Elle était déjà marquée 
par une importante polarisation ces dernières années, 
et depuis l’invasion russe de l’Ukraine, il est devenu 
pratiquement impossible de parvenir à des décisions 
significatives par consensus. Sur le plan budgétaire 
également, l’OSCE se trouve dans une situation très 
précaire, puisque l’approbation du budget de l’OSCE 
est bloquée depuis 2021, alternativement par la Russie, 
l’Azerbaïdjan et l’Arménie. Pour contourner ce blocage, 
l’OSCE lance des appels à des financements extra-
budgétaires, sur une base volontaire, notamment pour 
l’organisation de conférences, d’activités spécifiques sur 
les droits humains, ou pour soutenir le Programme de 
soutien à l’Ukraine. En plus des cotisations obligatoires, 
la Belgique contribue à ce financement extrabudgétaire.

Le gouvernement étant convaincu de la valeur ajoutée 
de cette organisation, il réfléchit activement à la manière 
de maintenir son fonctionnement en ces temps difficiles. 
À cette fin, il participe à des discussions à Vienne, en 
préparation de notre participation à la Conférence Helsinki 
+50 de l’OSCE, qui se tiendra en été 2025. Enfin, le 
ministre précise que le SPF Affaires étrangères, en col-
laboration avec l’Institut Egmont, organisera à Bruxelles, 
le 27 mai 2025, une conférence sur le fonctionnement 
de l’OSCE, à laquelle les membres de cette commission 
sont cordialement invités.

États-unis

En ce qui concerne la communication des autorités 
américaines dans les domaines de la diversité et de 
l’inclusion, le ministre a déjà clairement expliqué la posi-
tion du gouvernement dans un communiqué de presse 
conjoint avec le ministre de l’Égalité des chances, M. Rob 
Beenders, à la fin du mois de mars. Le ministre déplore 
que les États-Unis, un pays dont le gouvernement s’est 
engagé par le passé en faveur de valeurs communes 

mensenrechten en de opvolging van internationale 
misdrijven.

Met betrekking tot de vraag van de heer Boukili over 
de OVSE legt de minister uit dat hij terdege beseft dat 
dit de enige Europese veiligheidsorganisatie is waar 
het mogelijk is om op gelijke voet met Rusland aan de 
onderhandelingstafel te zitten. Dit forum blijft voor een 
breed scala aan onderwerpen een unieke ruimte voor 
dialoog en samenwerking en beschikt over de nodige 
instrumenten om conflictgebieden te helpen stabiliseren. 
De minister benadrukt dat onze permanente vertegen-
woordiging in Wenen bijzonder actief het werk van de 
OVSE volgt en dat België ook op ministerieel niveau 
deelneemt aan belangrijke overlegvergaderingen.

De OVSE is echter geen organisatie van gelijkge-
stemde landen. De afgelopen jaren is er al sprake ge-
weest van een aanzienlijke polarisatie en sinds de 
Russische invasie in Oekraïne is het vrijwel onmogelijk 
geworden om via consensus tot zinvolle besluiten te 
komen. Ook budgettair bevindt de OVSE zich in een 
zeer precaire situatie, aangezien de goedkeuring van 
de OVSE-begroting sinds 2021 wordt geblokkeerd, af-
wisselend door Rusland, Azerbeidzjan en Armenië. Om 
deze blokkade te omzeilen, doet de OVSE een beroep 
op extrabudgettaire financiering op vrijwillige basis, 
in het bijzonder voor de organisatie van conferenties 
en specifieke mensenrechtenactiviteiten, of ter onder-
steuning van het Oekraïne-ondersteuningsprogramma. 
Naast de verplichte bijdragen draagt België ook aan die 
extrabudgettaire financiering bij.

De regering is overtuigd van de meerwaarde van die 
organisatie en denkt actief na over hoe ze haar in deze 
moeilijke tijden draaiende kan houden. Daartoe neemt 
het deel aan besprekingen in Wenen, ter voorbereiding 
van onze deelname aan de OVSE-conferentie Helsinki 
+50 komende zomer. Tot slot wijst de minister erop dat 
de FOD Buitenlandse Zaken, in samenwerking met het 
Egmontinstituut, op 27 mei 2025 in Brussel een confe-
rentie organiseert over de werking van de OVSE, waarop 
de leden van deze commissie welkom zijn.

Verenigde Staten

Met betrekking tot de communicatie van de Ame-
rikaanse autoriteiten op vlak van diversiteit en inclusiviteit, 
heeft de minister al eind maart het standpunt van de 
regering duidelijk uitgelegd in een gezamenlijk perscom-
muniqué samen met de minister van Gelijke Kansen, 
met name de heer Rob Beenders. De minister betreurt 
dat de Verenigde Staten, een land waarvan de regering 
zich in het verleden als voortrekker heeft ingezet voor 
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telles que la diversité, fasse aujourd’hui un sérieux pas 
en arrière. Nos préoccupations ont été officiellement 
communiquées à l’ambassade américaine, notamment 
il y a quelques semaines au travers d’une lettre officielle 
adressée au chargé d’affaires de l’ambassade américaine 
et signée par le ministre lui-même et par le ministre de 
l’Égalité des chances. La diversité et l’inclusion sont les 
fondements d’une société forte et dynamique. Elles sont 
essentielles à la croissance économique, à la compétitivité 
et à la cohésion sociale. La Belgique restera engagée 
dans cette voie. Cela ne fait aucun doute.

En ce qui concerne la question de M. Lacroix relative 
au président des États-Unis, qui, le ministre le souligne, 
est un président démocratiquement élu, il rappelle que 
ce pays est et doit demeurer notre allié. C’est un allié 
essentiel pour la sécurité de l’Europe, et notre princi-
pal partenaire commercial non européen. Notre intérêt 
stratégique à long terme demeurera toujours la préser-
vation et le renforcement de nos relations, qui que soit 
l’occupant de la Maison Blanche. Nous continuons donc, 
dans la mesure du possible, à rechercher un agenda 
positif avec la nouvelle administration américaine. Cela 
étant, nous faisons également passer nos intérêts et 
nos valeurs au premier plan et défendons avec force 
l’ordre multilatéral fondé sur des règles. Cela conduira 
à mener, avec tous nos partenaires, y compris avec les 
États-Unis, des échanges francs sur les sujets qui sont 
prioritaires pour la Belgique, comme cela a déjà été le 
cas en matière de diversité et d’inclusion, ou en matière 
de tarifs douaniers.

En réponse à la question de Mme van Riet relative à 
l’entretien entre le premier ministre, M. Bart De Wever, 
et l’homologue américain du ministre, M. Prévot fait 
remarquer qu’il n’a pas pu assister à l’entretien entre le 
premier ministre et M. Marco Rubio, ministre américain 
des Affaires étrangères, car il était encore sur le chemin 
du retour d’un voyage à l’étranger. Le ministre a appris 
que cette rencontre avait été franche et productive et 
qu’elle avait effectivement permis d’établir de bonnes 
relations et de partager les priorités de la Belgique avec 
nos interlocuteurs américains. Le ministre espère pouvoir 
approfondir ces discussions lors d’une rencontre avec 
son homologue à la première occasion.

Arménie et Azerbaïdjan

Concernant les questions de Mme Van Hoof sur le 
processus de paix entre l’Arménie et l’Azerbaïdjan, le 
ministre revient sur ses réponses données précédem-
ment en commission. En mars, un accord de principe 
sur un traité de paix a été conclu entre Erevan et Bakou. 
Les diplomaties belge et européenne plaident pour une 
signature, une ratification et une mise en œuvre rapides 

gedeelde waarden zoals diversiteit, nu een serieuze 
stap achteruit zet. Onze bezorgdheden werden officieel 
gedeeld met de Amerikaanse ambassade, inclusief 
een paar weken geleden via een officiële brief naar de 
Amerikaanse zaakgelastigde, ondertekend door hemzelf 
en de minister van Gelijke Kansen. Diversiteit en inclusie 
zijn de fundamenten van een sterke en dynamische sa-
menleving. Ze zijn essentieel voor economische groei, 
concurrentiekracht en sociale cohesie. België zal zich 
hiervoor blijven inzetten. Er bestaat daar geen twijfel over.

Wat betreft de vraag van de heer Lacroix over de pre-
sident van de Verenigde Staten, die, het moet gezegd, 
democratisch gekozen is, herinnert de minister eraan dat 
dit land een bondgenoot is en moet blijven. De VS is een 
essentiële bondgenoot voor de veiligheid van Europa en 
onze belangrijkste niet-Europese handelspartner. Ons 
strategisch langetermijnbelang zal altijd het behoud en 
de versterking van onze wederzijdse betrekkingen blijven, 
wie er ook in het Witte Huis zit. Daarom wordt voor zover 
mogelijk gestreefd naar een positieve agenda met de 
nieuwe Amerikaanse regering. Tegelijk stellen we onze 
belangen en waarden voorop en komen we nadrukkelijk 
op voor de op regels gebaseerde multilaterale orde. Met 
alle partners en dus ook de Verenigde Staten zal dat 
leiden tot openhartige discussies over vraagstukken die 
voor België prioritair zijn, zoals reeds het geval was met 
diversiteit en inclusie of inzake douanetarieven.

Betreffende de vraag van mevrouw van Riet over 
het gesprek tussen de eerste minister, met name de 
heer Bart De Wever en zijn Amerikaanse ambtsgenoot, 
merkt de minister op dat hij het gesprek tussen de eerste 
minister en de Amerikaanse minister van Buitenlandse 
Zaken, met name de heer Marco Rubio, niet kon bijwo-
nen omdat hij nog op de terugweg van een buitenlands 
bezoek was. De minister heeft vernomen dat het een 
openhartig en productief gesprek was dat toeliet om 
inderdaad een goede verstandhouding op te bouwen en 
onze prioriteiten met de Amerikaanse gesprekspartners 
te delen. De minister hoopt deze te kunnen uitdiepen 
tijdens een gesprek met zijn ambtsgenoot bij de eerst 
mogelijke gelegenheid.

Armenië en Azerbeidzjan

Inzake de vragen van mevrouw Van Hoof over het 
vredesproces tussen Armenië en Azerbeidzjan, komt de 
minister terug op zijn antwoorden in deze commissie. 
In maart werd tussen Jerevan en Bakoe een tekstak-
koord bereikt over een vredesverdrag. De Belgische en 
EU- diplomatieën pleiten voor een snelle ondertekening, 
bekrachtiging en toepassing van dit vredesakkoord. Dit 
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de cet accord de paix. La Belgique a récemment réitéré 
cet appel dans le cadre de contacts bilatéraux menés par 
son chef de cabinet, par la directrice générale Affaires 
bilatérales du SPF Affaires étrangères, ainsi que par 
l’ambassade de Belgique à Bakou.

En réponse aux questions du ministre concernant 
les réfugiés arméniens de l’ancienne région du Haut-
Karabakh, les autorités azerbaïdjanaises indiquent que 
leur retour est possible moyennant une inscription sur 
un site internet spécifique. Bakou souhaite également 
le retour des réfugiés azerbaïdjanais ayant fui l’Arménie 
au début des années 1990. Cette question des réfugiés 
ne figure toutefois pas dans l’accord de paix, mais elle 
pourrait créer les conditions d’un dialogue plus large 
entre les deux parties, notamment sur le retour des 
réfugiés. Le ministre souligne également que l’accord 
de paix prévoit le retrait des plaintes réciproques devant 
les juridictions internationales.

En ce qui concerne l’accord de partenariat et de coo-
pération entre l’UE et l’Azerbaïdjan, le ministre précise 
que les négociations ont effectivement repris à l’initiative 
de la haute représentante de l’Union pour les Affaires 
étrangères et la Politique de sécurité, Mme Kaja Kallas. 
Sa visite à Bakou a permis de rappeler les positions de 
l’UE sur les relations entre l’Arménie et l’Azerbaïdjan.

La diplomatie belge reste attentive à la question du 
génocide arménien de 1915. En général, la Belgique 
commémore les génocides en décembre. Le 24 avril der-
nier, l’ambassadeur de Belgique à Erevan a pris part aux 
cérémonies de commémoration en Arménie.

S’agissant du procès de prisonniers arméniens en 
Azerbaïdjan, il se tient devant une juridiction militaire. En 
ce qui concerne l’observation de procès de ressortissants 
non belges à l’étranger, une évaluation d’opportunité 
est toujours effectuée, la priorité étant généralement 
donnée aux défenseurs des droits humains. Lors des 
contacts bilatéraux, la Belgique insiste toujours sur la 
protection des droits fondamentaux, dont le droit à un 
procès équitable.

Concernant le gaz, le ministre indique que, d’après 
les informations dont il dispose, la Belgique n’importe 
pas de gaz depuis l’Azerbaïdjan, ou alors en quantité 
insignifiante. Enfin, en réponse à Mme Samyn sur la 
coopération au développement avec l’Azerbaïdjan, le 
ministre rappelle que ce pays n’est pas un pays en 
développement et que la Belgique n’y finance aucun 
projet de coopération.

pleidooi werd door België recent herhaald in bilaterale 
contacten van zijn kabinetschef, de Directrice-generaal 
Bilaterale Zaken van de FOD Buitenlandse Zaken en 
door Belgische ambassade in Bakoe.

Op onze vragen over de Armeense vluchtelingen uit 
de vroegere regio Nagorno-Karabach antwoorden de 
Azerbeidzjaanse autoriteiten, dat hun terugkeer mogelijk 
is, mits registratie op een specifieke website. Bakoe is 
vragende partij voor een mogelijke terugkeer van de 
Azerbeidzjaanse vluchtelingen, die aan het begin van 
de jaren 1990 Armenië ontvluchtten. De vluchtelingen-
kwestie komt echter niet aan bod in het vredesakkoord. 
Maar het kan wel de voorwaarden scheppen voor een 
brede dialoog tussen beide partijen, ook over de terug-
keer van vluchtelingen. De minister onderlijnt ook nog 
een keer dat het vredesakkoord tussen Jerevan en 
Bakoe de intrekking van de wederzijdse klachten voor 
internationale gerechtshoven voorziet.

Betreffende het EU Partnerschaps- en Samen-
werkingsakkoord met Azerbeidzjan, merkt de minister 
op dat de onderhandelingen inderdaad heropgestart 
werden door de Hoge Vertegenwoordiger van de Unie 
voor Buitenlandse Zaken en Veiligheidsbeleid, met name 
mevrouw Kaja Kallas. Het bezoek van mevrouw Kallas 
aan Bakoe was een gelegenheid om de standpunten 
van de EU betreffende de relaties tussen Armenië en 
Azerbeidzjan over te brengen.

De Belgische diplomatie heeft aandacht voor de 
Armeense genocide uit 1915. Algemeen herdenkt België 
genocides in december. Specifiek nam de ambassadeur 
van België in Jerevan op 24 april jongstleden deel aan 
de herdenkingsplechtigheden in Armenië.

Wat het proces van de Armeense gevangen in 
Azerbeidzjan betreft, gaat het om een proces voor een 
militaire rechtbank. Voor de observaties van juridische 
processen van niet-Belgen in het buitenland wordt altijd 
de opportuniteit afgewogen. De focus wordt meestal 
gelegd op mensenrechtenactivisten. In onze bilaterale 
contacten leggen we altijd nadruk op de bescherming 
van fundamentele rechten, ook het recht op een eerlijk 
proces.

Wat gas betreft, importeert België volgens zijn infor-
matie geen of geen noemenswaardige hoeveelheden gas 
uit Azerbeidzjan. Inzake de door mevrouw Samyn aan-
gekaarte ontwikkelingssamenwerking met Azerbeidzjan. 
Het land is geen ontwikkelingsland en we financieren 
ook geen ontwikkelingsprojecten in het land.
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Multilatéral

Présence de la Belgique dans les institutions 
(ONU, UE et OTAN)

M. De Maegd a posé une question sur le maintien 
d’une présence belge au sein de différentes institutions 
multilatérales. Le ministre confirme que notre pays est 
sous-représenté dans les postes de leadership dans 
les organisations internationales. Il est question de 
plusieurs candidatures:

— positions de leadership nommées et financées par 
les organisations internationales elles-mêmes;

— mandats plus politiques, tels que celui de secrétaire 
général adjoint ou de sous-secrétaire général à l’ONU, 
représentant spécial, directeur de cabinet, etc.;

— mandats électifs de personnes ou de lieux: expert 
indépendant pour les organes des droits humains à 
l’ONU, juridictions internationales, sites du Patrimoine 
mondial de l’UNESCO, etc.;

— experts dans les différents comités.

Au niveau tactique, il est question d’une stratégie en 
cinq axes. Tout d’abord, il faut identifier de façon plus 
proactive et précise les postes de leadership qui se 
libèreront dans les 2 à 3 ans. Ensuite, il faut développer 
et alimenter un réseau de candidats belges qualifiés, 
ce qui nécessite un dialogue régulier avec les Belges 
déjà en fonction dans les organisations internationales, 
mais aussi avec les autres SPF, les entités fédérées, le 
secteur privé, les universités et la société civile de notre 
pays. Par la suite, il y a lieu d’accompagner nos candi-
dats (coaching) et de mener des campagnes proactives 
et ciblées. Il faut aussi suivre et encourager les Belges 
en mid-career et les jeunes, notamment les junior pro-
fessional officials à l’ONU, qui sont un des principaux 
réservoirs de talents futurs au service de notre pays. 
Enfin, il faut évaluer les candidats et leurs chances de 
réussite. Ces évaluations doivent permettre à l’autorité 
politique, si et quand elle souhaite être impliquée, de 
prendre des décisions bien informées avant de lancer 
une campagne de soutien.

Politique en matière de droits humains

Contribuer au développement d’un ordre juridique 
international fondé sur les valeurs démocratiques, le 
respect inconditionnel des droits humains et de l’État de 
droit reste une priorité essentielle à l’agenda du ministre.

Multilateraal

Aanwezigheid van België in de instellingen (VN, 
EU en NAVO)

De heer De Maegd vroeg naar het behoud van een 
Belgische aanwezigheid in verschillende multilaterale 
instellingen. De minister bevestigt dat ons land on-
dervertegenwoordigd is in leidinggevende posities in 
internationale organisaties. Er is sprake van meerdere 
kandidaturen:

— leiderschapsposities, aangesteld en gefinancierd 
door de internationale organisaties zelf;

— meer politiek gerichte functies, zoals adjunct-
secretaris-generaal of ondersecretaris-generaal van 
de VN, speciale vertegenwoordiger, stafchef enzovoort;

— verkiesbare mandaten voor personen of plaatsen: 
onafhankelijk expert voor VN-mensenrechtenorganen, 
internationale rechtbanken, UNESCO-werelderfgoedsites 
enzovoort;

— experten in de verschillende comités.

Op tactisch niveau is er sprake van een vijfpijlerstrate-
gie. Ten eerste moeten we proactiever en nauwkeuriger 
zijn in het identificeren van de leiderschapsposities die 
de komende 2 tot 3 jaar beschikbaar komen. Vervolgens 
moeten we een netwerk van gekwalificeerde Belgische 
kandidaten opzetten en uitbouwen, wat een regelmatige 
dialoog vereist met de Belgen die al in internationale 
organisaties werken, maar ook met andere federale 
overheidsdiensten, de deelstaten, de privésector, uni-
versiteiten en het middenveld in ons land. Vervolgens 
moeten we onze kandidaten ondersteunen (coaching) 
en proactieve, gerichte campagnes voeren. We moeten 
ook Belgen in mid-career en jongeren volgen en aan-
moedigen, met name de junior professional officials bij 
de VN, die een van de belangrijkste reservoirs zijn van 
toekomstig talent in dienst van ons land. Tot slot moeten 
we de kandidaten en hun kansen op succes beoordelen. 
Die evaluaties moeten de politieke overheid in staat 
stellen om, als en wanneer zij betrokken wil worden, 
goed geïnformeerde beslissingen te nemen voordat 
een steuncampagne wordt gestart.

Mensenrechtenbeleid

Bijdragen aan de uitbouw van een internationale 
rechtsorde, gestoeld op democratische waarden, on-
voorwaardelijk respect voor de rechten van de mens en 
de rechtsstaat blijft hoog op zijn agenda staan.
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Le fait que l’universalité des droits humains soit au-
jourd’hui remise en question, et que l’on plaide pour 
un retour aux prétendues “valeurs traditionnelles” est 
particulièrement préoccupant. Il en va de même pour 
le droit international humanitaire, qui est aujourd’hui si 
fréquemment violé qu’il traverse une crise profonde.

La seule manière de traverser cette tempête sans 
courber l’échine consiste à appliquer rigoureusement 
le droit international, sans exception, et à éviter toute 
forme de deux poids, deux mesures. Ce n’est pas une 
tâche facile, mais nous le devons à nous-mêmes.

En sa qualité d’avocat de l’universalité des droits 
humains, notre pays s’investit activement dans plusieurs 
organisations au niveau international. La Belgique figure 
depuis de nombreuses années dans le top 20 des 
donateurs du Haut-Commissariat des Nations Unies 
aux droits de l’homme (HCDH), la principale entité des 
Nations Unies en matière de droits humains. Notre pays 
finance également de nombreux projets qui ont trait à 
la défense des droits humains de façon bilatérale. Il 
conserve par ailleurs une attention particulière pour la 
question de l’abolition de la peine de mort. Les priorités 
en matière de liberté de la presse, de protection des 
droits des minorités et des droits des femmes s’inscrivent 
également dans ce cadre.

Dans le contexte géopolitique actuel, notamment 
compte tenu du repositionnement des États-Unis sous 
l’administration Trump, la liberté de la presse est de 
plus en plus menacée dans le monde. Les journalistes 
et les médias sont confrontés à de nombreux défis: 
des législations restrictives, des mesures punitives, 
des détentions arbitraires, des violences physiques, 
des coupes budgétaires, des ingérences politiques, ou 
encore une utilisation abusive de la technologie. Ces 
questions sont abordées dans le cadre des contacts 
bilatéraux belges et au niveau multilatéral. La Belgique 
se joint régulièrement à des déclarations et résolutions 
conjointes appelant à la promotion et à la protection de 
la liberté de la presse et à la sécurité des journalistes. La 
Belgique est aussi membre depuis 2024 de la Coalition 
pour la liberté des médias (Media Freedom Coalition), 
une coalition fondée en 2019 de 51 pays des six conti-
nents, qui œuvre à promouvoir la liberté des médias et 
la sécurité des journalistes.

À propos de la protection des droits des minorités, le 
ministre admet que ces dernières sont confrontées à de 
graves menaces, à la discrimination et au racisme. Elles 
sont souvent exclues de la pleine participation à la vie 
économique, politique et sociale de leur pays. De plus, 
on constate que les questions relatives aux minorités 
sont utilisées comme de faux prétextes pour justifier les 

De manier waarop de universaliteit van de mensen-
rechten vandaag in twijfel wordt getrokken en er gepleit 
wordt voor een terugkeer naar zogenaamde “traditionele 
waarden” is bijzonder verontrustend. Hetzelfde geldt 
voor het internationaal humanitair recht dat dezer dagen 
zo vaak geschonden wordt dat het in een diepe crisis 
verkeert.

De enige manier om deze storm met een rechte rug te 
doorstaan, is door rigoureus het internationaal recht toe 
te passen, zonder uitzondering, en dubbele standaarden 
te vermijden. Dat is geen gemakkelijke opdracht, maar 
we zijn het aan onszelf verplicht.

Als voorvechter van de universaliteit van de men-
senrechten is ons land actief betrokken bij een aantal 
internationale organisaties. België behoort al vele jaren 
tot de top 20 van donoren aan het Bureau van de Hoge 
Commissaris voor de Mensenrechten van de Verenigde 
Naties (OHCHR), het belangrijkste mensenrechtenorgaan 
van de VN. Ons land financiert ook een groot aantal 
bilaterale mensenrechtenprojecten. Het blijft overigens 
de nodige aandacht besteden aan de afschaffing van de 
doodstraf. Ook de prioriteiten persvrijheid, bescherming 
van de rechten van minderheden en vrouwenrechten 
vallen binnen dat kader.

In de huidige geopolitieke context, met name gezien 
de herpositionering van de Verenigde Staten onder de 
regering-Trump, wordt de persvrijheid wereldwijd steeds 
meer bedreigd. Journalisten en de media staan voor veel 
uitdagingen: beperkende wetgeving, strafmaatregelen, 
willekeurige opsluiting, fysiek geweld, bezuinigingen, 
politieke inmenging en misbruik van technologie. Die 
kwesties worden aangepakt via Belgische bilaterale 
contacten en op multilateraal niveau. België sluit zich 
regelmatig aan bij gemeenschappelijke verklaringen 
en resoluties die oproepen tot de bevordering en be-
scherming van de persvrijheid en de veiligheid van 
journalisten. Sinds 2024 is België ook lid van de Media 
Freedom Coalition, een coalitie van 51 landen uit zes 
continenten die in 2019 werd opgericht om mediavrijheid 
en de veiligheid van journalisten te bevorderen.

Wat betreft de bescherming van de rechten van min-
derheden beaamt de minister dat minderheden te ma-
ken hebben met ernstige bedreigingen, discriminatie 
en racisme. Ze worden vaak uitgesloten van volledige 
deelname aan het economische, politieke en sociale 
leven van hun land. Daarnaast worden minderheids-
kwesties als vals voorwendsel gebruikt om oorlogen 
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guerres, comme cela a été le cas lors de l’agression de 
la Russie contre l’Ukraine. Pour ces raisons, la Belgique 
suit de près les travaux sur la protection des minorités 
au sein de l’ONU, car l’égalité des chances est l’affaire 
de tous.

Dans ce cadre, le ministre souhaite également répondre 
aux questions de Mme Samyn, qui a évoqué les persécu-
tions de minorités chrétiennes en Afrique subsaharienne. 
La lutte contre la radicalisation, contre les persécutions 
religieuses et contre l’extrémisme demeure une priorité 
de notre politique étrangère, comme le souligne l’accord 
de gouvernement.

En ce qui concerne les priorités géographiques, la 
question n’est pas tant de savoir ce que la Belgique 
considère comme prioritaire, mais plutôt quelles sont 
les situations dans le monde qui exigent une réponse 
de la communauté internationale. Des conflits comme 
l’agression de la Russie contre l’Ukraine, la guerre à 
Gaza ou encore les conflits dans l’est de la RD Congo et 
au Soudan ne peuvent être ignorés. La Belgique a une 
responsabilité à assumer et doit être à la hauteur. Dans 
ce contexte, le respect du droit international, des droits 
humains et de l’État de droit reste le principe directeur.

Conflits “oubliés”

Mmes Lambrecht et Lamarti ont également évoqué 
dans ce cadre des “conflits oubliés”, tels que ceux au 
Yémen, en Afghanistan, au Myanmar, en Haïti et dans 
la région du Sahel.

Le ministre peut leur assurer que la Belgique ne ferme 
pas les yeux sur ces crises. Nous cherchons cependant 
la manière la plus efficace de faire figurer les violations 
des droits humains dans ces pays à l’agenda interna-
tional. Si d’autres sont mieux placés pour prendre le 
leadership, ou si notre action collective via l’UE est plus 
efficace, alors nous devons oser le reconnaître. C’est 
par exemple le cas à l’Assemblée générale des Nations 
Unies à New York et au Conseil des droits de l’homme 
à Genève, où l’UE assure la rédaction des résolutions 
annuelles sur le Myanmar et l’Afghanistan.

Relations avec les régimes autoritaires

Le monde change, et nous ressentons la concurrence 
croissante avec les rivaux systémiques et leur modèle 
autoritaire. Cependant, l’histoire a montré que la paix 
et la sécurité passent par le respect des droits fonda-
mentaux de chaque individu. Plus que jamais, nous 
devons réaffirmer que les droits humains ne sont pas 

te rechtvaardigen, zoals met de Russische agressie 
tegen Oekraïne. Daarom volgt België het werk rond de 
bescherming van minderheden binnen de VN op de 
voet, want gelijke kansen zijn een zaak van iedereen.

In dit kader wil de minister ook antwoorden op de 
vragen van mevrouw Samyn die sprak over de vervolging 
van christelijke minderheden in Afrika ten Zuiden van 
de Sahara, dat de strijd tegen radicalisering, religieuze 
vervolging en extremisme een prioriteit is en blijft voor ons 
buitenlands beleid zoals vermeld in het regeerakkoord.

Wat de geografische prioriteiten betreft, is de vraag 
niet zozeer wat België zelf als prioriteit beschouwt, maar 
eerder welke situaties in de wereld een antwoord van de 
internationale gemeenschap vereisen. Conflicten zoals 
de Russische agressie in Oekraïne, de oorlog in Gaza 
en de conflicten in Oost-Congo en Soedan mogen niet 
onopgemerkt blijven. België heeft een verantwoordelijk-
heid en dient dienovereenkomstig te handelen. In deze 
context blijft respect voor het internationaal recht, de 
mensenrechten en de rechtsstaat het leidende beginsel.

“Vergeten” conflicten

De dames Lambrecht en Lamarti hebben in dit kader 
ook verwezen naar “vergeten conflicten” zoals deze in 
Jemen, Afghanistan, Myanmar, Haïti en de Sahel-regio.

De minister kan hen verzekeren dat België de ogen 
niet sluit voor deze crisissen. Wel gaan we op zoek naar 
de meest efficiënte manier om de mensenrechtenschen-
dingen in deze landen op de internationale agenda aan 
te kaarten. Indien anderen beter geplaatst zijn om de 
leiding te nemen, of indien we meer slagkracht hebben 
door collectief via de EU op te treden, dan moeten we 
dat ook durven erkennen. Dit is bijvoorbeeld het geval 
in de Algemene Vergadering in New York en de VN-
Mensenrechtenraad in Genève waar de EU de penhouder 
is van jaarlijks terugkerende resoluties over Myanmar 
en Afghanistan.

Betrekkingen met autoritaire regimes

De wereld verandert, en we voelen de toenemende 
competitie met systemische rivalen en hun autoritair mo-
del. De geschiedenis leert echter dat vrede en veiligheid 
afhankelijk zijn van respect voor de grondrechten van 
elk individu. Meer dan ooit moeten we erop hameren dat 
mensenrechten geen gunst zijn die door staten wordt 
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une faveur accordée par les États. Ils sont un impératif 
à l’égard de tous, toujours et partout, y compris à l’égard 
des voix plus critiques.

C’est un message que le ministre n’a pas peur de 
transmettre dans ses contacts bilatéraux avec ses homo-
logues d’autres pays, sans politique de deux poids, deux 
mesures. La diplomatie des droits humains fait partie 
intégrante de la politique étrangère de la Belgique, tout 
comme la diplomatie économique. La situation des droits 
humains dans un pays fait indubitablement partie des 
considérations lorsque des missions importantes sont 
prévues, quel que soit le pays.

La question essentielle à ce sujet est de savoir si nous 
devons complètement couper les ponts avec les régimes 
autoritaires, comme le propose Mme Huybrechts. Rompre 
les relations diplomatiques, fermer nos ambassades et 
cesser tout commerce avec ces pays. La réponse à cette 
question est non. Se replier sur nous-mêmes ne rendra 
pas le monde plus sûr. C’est apparu très clairement ces 
derniers mois.

Cela signifie-t-il que nous abandonnons nos valeurs? 
Pas du tout! La Belgique ne manque aucune occasion 
de rappeler que le droit international s’applique à tous. 
Le ministre invite les membres de cette commission à 
lire les prises de position de la Belgique, notamment 
dans le cadre du Conseil des droits de l’homme des 
Nations Unies et de l’Examen périodique universel 
(EPU). Ils constateront que la Belgique n’élude aucun 
sujet, y compris lorsqu’il s’agit de pays du Moyen-Orient.

Actions concrètes LGBTQI+

Pour le ministre, la lutte pour les droits des personnes 
LGBTQI+ reste un enjeu majeur à l’échelle mondiale. 
Bien qu’on observe une tendance globale à la décrimi-
nalisation des relations entre personnes de même sexe, 
65 États les pénalisent encore. Des lois régressives ont 
même été introduites récemment dans plusieurs pays, 
impliquant parfois la peine capitale. Les atteintes aux 
droits LGBTQI+ passent aussi par des restrictions à la 
liberté d’expression et d’association. Le ministre pense 
par exemple à la Russie et à la Hongrie.

Force est aussi de constater que le mouvement an-
tigenre est de mieux en mieux organisé. Au niveau des 
enceintes multilatérales notamment, les attaques sur les 
droits des personnes LGBTQI+ sont croissantes. C’est 
aussi une conséquence directe des récentes décisions 
prises par les États-Unis, en tant que bailleur important 
de diverses organisations multilatérales. Afin d’éviter une 
réduction de leurs financements, plusieurs organisations 
telles que l’OIM, le FMI et la Banque mondiale ont choisi 

verleend. Ze zijn een vereiste ten aanzien van iedereen, 
altijd en overal, ook voor de meest kritische stemmen.

De minister aarzelt niet die boodschap uit te dragen 
in zijn bilaterale contacten met zijn collega’s uit andere 
landen, zonder met twee maten te meten. Evenals eco-
nomische diplomatie maakt mensenrechtendiplomatie 
integraal deel uit van Belgiës buitenlandbeleid. De 
mensenrechtensituatie in een land is ongetwijfeld een 
van de overwegingen bij het plannen van grote missies, 
ongeacht het land.

De essentiële vraag in dit verband is of wij contacten 
met autoritaire regimes volledig moeten vermijden zoals 
mevrouw Huybrechts voorstelt. De diplomatieke banden 
met deze landen opzeggen, de posten sluiten en geen 
enkele vorm van handel met deze landen meer bedrijven. 
Het antwoord op deze vraag is neen. Een terugplooiing 
op onszelf zal van de wereld geen veiligere plaats maken. 
Dat is de laatste paar maanden wel duidelijk geworden.

Betekent dit dat we onze waarden overboord gooien? 
Ook niet! België laat geen enkele gelegenheid onbenut 
om erop te wijzen dat het internationaal recht geldt voor 
iedereen. De minister nodigt de leden van deze commis-
sie uit om de Belgische tussenkomsten te lezen die ons 
land systematisch maakt onder meer in het kader van 
de VN Mensenrechtenraad en de Universele Periodieke 
Reviews (UPR). De leden van deze commissie zullen 
zien dat België geen enkel onderwerp uit de weg gaat, 
ook niet ten aanzien van landen in het Midden-Oosten.

Concrete lgbtqi+-acties

Voor de minister blijft de strijd voor de rechten van 
lgbtqi+’ers een grote wereldwijde uitdaging. Hoewel er 
wereldwijd een trend is om relaties tussen mensen van 
hetzelfde geslacht niet langer strafbaar te stellen, is dat 
in 65 landen nog steeds het geval. In meerdere landen 
zijn recent zelfs regressieve wetten ingevoerd, waarin 
soms zelfs de doodstraf is opgenomen. Aanvallen op 
lgbtqi+-rechten gaan ook gepaard met beperkingen van 
de vrijheid van meningsuiting en van vereniging. De 
minister denkt bijvoorbeeld aan Rusland en Hongarije.

Daarenboven blijkt de antigenderbeweging ook steeds 
beter georganiseerd te zijn. Vooral in multilaterale fora 
liggen de rechten van lgbtqi+’ers steeds vaker onder vuur. 
Zulks is rechtstreeks gevolg van recente beslissingen van 
de Verenigde Staten, als belangrijke kredietverstrekker 
van verschillende multilaterale organisaties. Om een 
vermindering van hun financiering te voorkomen, hebben 
organisaties zoals de IOM, het IMF en de Wereldbank 
alle verwijzingen naar gender, diversiteit en inclusie van 
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de supprimer les références au genre, à la diversité et 
à l’inclusion sur leur site web. Dans les discussions 
multilatérales à Genève comme à New York, le poids 
des acteurs et États soutenant ces positionnements 
antigenre s’accroît également.

Tant au niveau international qu’au niveau européen, la 
Belgique continue à adopter une position forte en faveur 
des droits des personnes LGBTQI+. Sur le terrain, notre 
soutien doit se maintenir, en collaboration avec la société 
civile locale dans un pays, sur la base du principe de “do 
no harm”. Si des démarches discrètes sont préférées 
par les acteurs concernés, nous nous inscrirons dans 
cette approche.

Égalité des genres

Le ministre souhaite également revenir sur la ques-
tion importante de l’égalité des genres et des droits 
des femmes, soulevée par Mmes Lamarti, Van Hoof, 
Mutyebele, Maouane et par M. De Maegd.

Cette année symbolique marque le 30e anniversaire 
de la Déclaration de Pékin et le 25e anniversaire de la 
Résolution 1325 du Conseil de sécurité de l’ONU sur 
les femmes, la paix et la sécurité. Force est de constater 
qu’aucun pays n’a encore réussi à réaliser l’égalité des 
genres. Les droits des femmes sont gravement menacés:

— les guerres et les crises en cours ont un impact 
disproportionné sur la situation des femmes et des 
jeunes filles;

— le financement en faveur de l’égalité des genres a 
toujours été insuffisant, et dans le contexte géopolitique 
actuel, il est encore davantage marginalisé;

— on constate une opposition organisée croissante 
à l’égalité des genres aux niveaux local, national et 
transnational.

Face à cela, l’engagement croissant de pays partageant 
les mêmes valeurs, dont la Belgique, est essentiel pour 
contrer ce recul des droits liés au genre. La Belgique 
participe à des réseaux comme Nexus (droits et santé 
sexuels et reproductifs) et le Réseau des points focaux 
Femmes, Paix et Sécurité. Elle défend un langage fort 
dans les résolutions et documents au sein de l’UE et 
dans les enceintes onusiennes, et souligne régulièrement 
l’importance de l’égalité des genres dans les rencontres 
bilatérales. La Belgique a toujours été un pays pionnier 
en matière d’inclusion et d’égalité des chances, et elle 
le restera.

hun websites gehaald. Ook tijdens multilaterale bespre-
kingen in Genève en New York neemt het gewicht toe 
van spelers en staten die deze antigenderstandpunten 
steunen.

Zowel op internationaal als op Europees niveau blijft 
België zich sterk maken voor de rechten van lgbtqi+’ers. 
Ons land moet zijn steun handhaven in het veld, in sa-
menwerking met het lokale middenveld, op basis van 
het do no harm-principe. Als de betrokken actoren een 
discrete aanpak verkiezen, zullen we hen daarin steunen.

Gendergelijkheid

De minister wenst ook nog eens terug te komen op de 
belangrijke kwestie van gendergelijkheid en de rechten 
van vrouwen, aangebracht door onder de dames Lamarti, 
Van Hoof, Mutyebele en Maouane, en de heer De Maegd.

In dit symbolisch jaar waarin we binnen de VN de 
30e verjaardag vieren van de Verklaring van Beijing en 
de 25e verjaardag van Resolutie 1325 inzake Vrouwen, 
Vrede en Veiligheid van de VN-Veiligheidsraad, kunnen 
we niet anders dan vaststellen dat geen enkel land erin 
geslaagd is gendergelijkheid te realiseren. De rechten 
van vrouwen staan ernstig onder druk:

— de impact van de aan de gang zijnde oorlogen en 
crisissen is disproportioneel groot op de situatie van 
vrouwen en meisjes;

— de financiering voor gendergelijkheid is steeds 
ontoereikend geweest, maar wordt in de huidige geo-
politieke context verder gemarginaliseerd;

— en er is een groeiende georganiseerde tegenstand 
tegen gendergelijkheid, op lokaal, nationaal en trans-
nationaal niveau.

Daartegenover staat een groeiend engagement van 
gelijkgestemde landen, waaronder België, om die gen-
der pushback tegen te gaan. Ons land werkt samen in 
netwerken zoals Nexus inzake seksuele en reproduc-
tieve rechten en gezondheid, en ook het Focal Points 
Network inzake Vrouwen, Vrede en Veiligheid. België 
ijvert ook voor zo sterk mogelijk taalgebruik in resoluties 
en documenten in de EU en de VN-fora, en kaart het 
belang van gendergelijkheid regelmatig aan in bilaterale 
ontmoetingen. België is steeds een koploper geweest 
wanneer het gaat over inclusie en gelijke kansen, en 
dat zal zo blijven.
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Comme les membres de cette commission le savent, 
le ministre attache également beaucoup d’importance 
à l’intégration de la dimension de genre au sein de sa 
propre administration, ainsi qu’à un équilibre entre les 
genres.

Comme ses prédécesseurs, le ministre ne prévoit 
toutefois pas de nommer un envoyé spécial, comme le 
suggérait Mme Van Hoof. L’agenda multilatéral en matière 
de droits des femmes et d’égalité de genre est très bien 
géré par le service en charge des Droits humains. Les 
lignes directrices sont claires, et les partenaires savent 
à qui s’adresser. Un envoyé spécial serait redondant. 
Il vaut mieux investir dans des initiatives concrètes qui 
ont un impact sur le terrain.

Droits des personnes âgées et droits des personnes 
handicapées

S’agissant des droits des personnes âgées, un nou-
veau groupe de travail intergouvernemental a effecti-
vement été créé à Genève il y a quelques semaines 
afin d’examiner l’éventualité d’une nouvelle convention 
visant à protéger les droits des personnes âgées. La 
Belgique participera bien sûr aux travaux de ce groupe 
de travail, si possible dans le cadre de l’UE, la position 
belge étant comme toujours définie après consultation 
des entités fédérées.

En ce qui concerne les droits des personnes handi-
capées, l’avantage est qu’il existe déjà une convention 
des Nations Unies. La Belgique a ratifié cette convention 
en 2009 et a fait l’objet d’une évaluation par le Comité 
de l’ONU pour les droits des personnes en situation 
de handicap l’été dernier. Il appartient désormais aux 
services publics concernés de mettre en œuvre les 
recommandations du Comité, tant au niveau fédéral 
que régional.

Migration et suivi des réunions à Genève

Mme Mutyebele a interrogé le ministre sur les actions 
à entreprendre en matière de migration. Lors du Forum 
mondial sur les réfugiés en décembre 2023, la Belgique 
a formulé huit engagements qui se concentrent sur 
l’amélioration de l’autonomie des réfugiés, la recherche 
de solutions pour les réfugiés dans des pays tiers et 
l’amélioration des conditions de vie dans les pays d’ori-
gine. Ces engagements ont été proposés par plusieurs 
agences fédérales, dont Asile et Migration, Justice, 
Travail et Économie, chacune étant responsable du suivi 
de son propre engagement.

Deux engagements relèvent de la responsabilité du 
ministère des Affaires étrangères et de la Coopération 

Zoals de leden van deze commissie weten, hecht de 
minister ook binnen de eigen organisatie veel belang 
aan gendermainstreaming alsook aan evenwichtige 
genderverhoudingen in de administratie.

Net zoals zijn voorgangers, is de minister daarentegen 
niet van plan een speciale gezant aan te stellen, zoals 
gesuggereerd door mevrouw Van Hoof. De multilaterale 
agenda rond de rechten van vrouwen en gendergelijk-
heid agenda wordt zeer goed gemanaged door de dienst 
Mensenrechten. De beleidslijnen zijn duidelijk en de 
partners weten wie ze moeten aanspreken. Een speciale 
gezant zou dubbelop zijn. We zetten beter in op concrete 
initiatieven die een impact hebben op het terrein.

Rechten van ouderen en personen met een 
handicap

Met betrekking tot de rechten van ouderen, werd in 
Genève enkele weken geleden inderdaad een nieuwe 
intergouvernementele werkgroep opgericht die zich zal 
buigen over een eventueel nieuw verdrag ter bescher-
ming van de rechten van ouderen. België zal uiteraard 
deelnemen aan de werkzaamheden van deze werkgroep, 
indien mogelijk in EU verband, waarbij de Belgische 
positie zoals steeds bepaald zal worden na overleg met 
de deelstaten.

Wat betreft de rechten van personen met een handicap, 
hebben we het voordeel dat er reeds een VN-Verdrag 
bestaat. België bekrachtigde dit verdrag in 2009 en werd 
vorige zomer nog geëvalueerd door het VN Comité voor 
de rechten van personen met een handicap. Het is nu 
aan de betrokken overheidsdiensten om met de aan-
bevelingen van het Comité aan de slag te gaan, zowel 
op federaal als op regionaal vlak.

Migratie en follow-up van de vergaderingen in 
Genève

Mevrouw Mutyebele vroeg de minister naar de acties op 
het gebied van migratie. Op het Wereldvluchtelingenforum 
in december 2023 heeft België acht engagementen 
uitgesproken die focussen op meer autonomie voor de 
vluchtelingen, oplossingen voor vluchtelingen in derde 
landen en betere levensomstandigheden in de landen 
van herkomst. Die verbintenissen werden toegelicht 
door verschillende federale agentschappen, waaronder 
Asiel en Migratie, Justitie, Werk en Economie, die elk 
verantwoordelijk zijn voor de opvolging van hun eigen 
engagement.

Twee verbintenissen vallen onder de verantwoorde-
lijkheid van de FOD Buitenlandse Zaken, Buitenlandse 
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internationale, à savoir le renforcement de notre sou-
tien flexible au Haut-Commissariat des Nations Unies 
pour les réfugiés (HCR) et l’intégration des personnes 
déplacées de force dans le développement durable, en 
incluant plus systématiquement les réfugiés, les dépla-
cés internes et les rapatriés dans les programmes de 
coopération au développement.

Le ministre estime que la Belgique a fait preuve d’une 
grande détermination à respecter ses engagements 
ces derniers mois. Tout d’abord, elle s’est engagée à 
fournir un financement pluriannuel et flexible au HCR, 
et a plaidé auprès d’autres donateurs en faveur de 
l’importance d’un financement flexible. En outre, des 
mesures ont déjà été prises pour inclure les réfugiés, 
les personnes déplacées à l’intérieur de leur pays et les 
rapatriés dans les programmes de coopération bilatérale, 
et un indicateur est en cours d’élaboration pour rendre 
l’impact concret mesurable.

Les autres engagements sont suivis par les instances 
qui les ont nommés, mais la coordination générale est 
assurée par le SPF Affaires étrangères. Une consultation 
entre les différentes instances a déjà eu lieu afin d’avoir 
une vue de l’état d’avancement des engagements et de 
formuler une position belge lors de la réunion de suivi 
prévue en décembre 2025.

Budget droits humains

Le ministre précise qu’il n’existe pas de budget distinct 
pour la protection et la promotion des droits humains, 
et que cela n’a jamais été le cas. La politique des droits 
humains est implémentée de façon transversale et 
fait partie de la mission quotidienne des diplomates à 
l’administration centrale et en poste.

Envoyés spéciaux – Climat/Énergie

En ce qui concerne la question de Mme Van der 
Straeten relative à l’encadrement des envoyés spéciaux 
pour le climat et l’énergie, le ministre indique que ceux-
ci sont intégrés dans les services thématiques, qui leur 
apportent un soutien technique. Le ministre ne souhaite 
pas créer d’équipes parallèles. Ce n’est pas efficace. En 
outre, les moyens disponibles seront réaffectés afin de 
permettre aux envoyés de mener à bien leur mission. 
Le SPF Environnement finance une partie des frais 
liés aux missions de l’envoyé spécial pour le climat, en 
particulier lorsqu’elles sont liées à la campagne sur la 
biodiversité au-delà de la juridiction nationale (BBNJ).

Traité sur la charte de l’énergie

En ce qui concerne la question relative au Traité sur 
la Charte de l’énergie, le ministre souligne que, sur la 

Handel en Ontwikkelingssamenwerking, namelijk het 
versterken van onze flexibele steun aan het Bureau van 
de Hoge Commissaris van de Verenigde Naties voor de 
Vluchtelingen (UNHCR) en het integreren van gedwongen 
ontheemden in duurzame ontwikkeling, door vluchtelingen, 
intern ontheemden en repatrianten systematischer op 
te nemen in ontwikkelingssamenwerkingsprogramma’s.

De minister is van mening dat België die engagemen-
ten de afgelopen maanden met veel vastberadenheid is 
nagekomen. Ten eerste heeft het meerjarige, flexibele 
financiering aan de UNHCR toegezegd en bij andere 
donoren gepleit voor het belang van flexibele finan-
ciering. Daarnaast zijn er al stappen ondernomen om 
vluchtelingen, binnenlands ontheemden en repatrianten 
op te nemen in bilaterale samenwerkingsprogramma’s 
en wordt er een meetindicator voor de concrete impact 
ontwikkeld.

De andere engagementen worden opgevolgd door de 
desbetreffende instanties, maar de algemene coördinatie 
is in handen van de FOD Buitenlandse Zaken. Tussen de 
verschillende instanties heeft al overleg plaatsgevonden 
om zicht te krijgen op de voortgang van de verbintenis-
sen en om een Belgisch standpunt te formuleren op de 
follow-upvergadering in december 2025.

Budget inzake mensenrechten

De minister wijst erop dat er geen afzonderlijk budget is 
voor de bescherming en bevordering van mensenrechten 
en dat dit ook nooit het geval is geweest. Het mensen-
rechtenbeleid wordt transversaal geïmplementeerd en 
maakt deel uit van het dagelijkse werk van de diplomaten 
op het hoofdkantoor en in de posten.

Speciale gezanten – Klimaat/energie

Wat betreft de vraag van mevrouw Van der Straeten 
omtrent de omkadering van de speciale gezanten voor 
klimaat en energie, is het zo dat zij ingebed zijn in de 
thematische diensten en van daaruit inhoudelijk on-
dersteund worden. De minister wenst geen parallelle 
teams te creëren. Dat is niet efficiënt. Daarnaast komt 
er een herschikking van de beschikbare middelen om 
de gezanten toe te laten hun taak naar behoren uit te 
voeren. De FOD Leefmilieu financiert een deel van de 
kosten van de zendingen van de speciale gezant voor 
klimaat, in het bijzonder wanneer deze verband houden 
met de BBNJ-campagne.

Energy Charter Treaty

Wat betreft de vraag over het Energy Charter 
Treaty, stipt de minister aan dat de regering op basis 
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base d’une étude objective du Traité sur la Charte de 
l’énergie dans sa version modernisée, le gouverne-
ment examinera l’opportunité de se retirer du traité, en 
concertation avec les Régions.

Ses services ont déjà organisé une première réunion 
informelle avec les partenaires concernés. Une étude 
a été réalisée, qui a tenu compte de tous les éléments 
possibles: les intérêts belges et les relations commerciales 
avec les parties au Traité, les positions d’autres États 
membres, les questions institutionnelles, le nombre et 
la nature des affaires soumises au mécanisme d’arbi-
trage, les conséquences de chaque option, etc. Les trois 
options sont, premièrement, un retrait, deuxièmement, 
une poursuite dans l’ancien traité et, troisièmement, une 
poursuite dans le traité modernisé.

Aucune décision n’a encore été prise. L’objectif était 
plutôt d’informer tout le monde en faisant le point. Dès 
qu’on sortira de l’impasse dans la formation du gouver-
nement à Bruxelles, cette question sera réexaminée.

En ce qui concerne le mécanisme de coordination 
à mettre en place entre l’UE et les États membres qui 
restent parties au Traité, les traités ne prévoient pas 
d’autre base pour la gestion d’une telle situation qu’une 
interprétation large de l’article 218, paragraphe 9, du 
TFUE. Sur cette base, la coordination pourrait prendre 
différentes formes, mais il existe un conflit en la matière 
entre la Commission européenne et le service juridique 
du Conseil, qui n’est toujours pas résolu. Il existe d’autres 
exemples d’États membres agissant dans des organi-
sations internationales auxquelles l’UE n’est pas partie, 
mais c’est le seul cas où l’UE a quitté cette organisation.

Diplomatie économique

Structure de concertation en matière de sécurité 
économique

La sécurité économique est une question prioritaire 
qui est actuellement gérée en Belgique de manière 
réactive, fragmentée et ponctuelle, par de nombreuses 
entités et forums compétents. Vu l’évolution de la situa-
tion géopolitique mondiale, il est nécessaire de mieux 
protéger nos intérêts économiques. Il est donc urgent 
de créer une plateforme de consultation intra-belge, 
rassemblant entités fédérales et fédérées, afin de par-
venir à une approche plus stratégique et cohérente des 
différents acteurs du pays. Cette plateforme pourra être 
le point de départ pour développer une véritable politique 
interfédérale de sécurité économique.

Le SPF Affaires étrangères contribuera de ma-
nière significative à cette plateforme de concertation, 

van een objectieve studie van het Verdrag inzake het 
Energiehandvest in zijn gemoderniseerde versie, de op-
portuniteit om uit het verdrag te stappen zal overwegen, 
in overleg met de regio’s.

Zijn diensten organiseerden al een eerste informele 
vergadering met de betrokken partners. Er werd een 
studie uitgevoerd die rekening hield met alle mogelijke 
elementen: de Belgische belangen en de handelsbetrek-
kingen met de partijen bij het Verdrag, de standpunten 
van andere lidstaten, institutionele kwesties, het aantal 
en de aard van de zaken die aan het arbitragemecha-
nisme werden voorgelegd, de gevolgen van elke optie, 
en dergelijke meer. De drie opties zijn, ten eerste, een 
terugtrekking, ten tweede, een voortzetting in het oude 
verdrag, en ten derde, een voortzetting in het gemoder-
niseerde verdrag.

Vooralsnog werd nog geen beslissing genomen. De 
bedoeling was eerder iedereen te informeren over de 
stand van zaken. Zodra de impasse in de Brusselse re-
geringsformatie is doorbroken, komt hier een vervolg op.

Wat betreft het coördinatiemechanisme dat moet 
worden ingesteld tussen de EU en de lidstaten die lid 
van het Verdrag blijven, is er in de Verdragen geen an-
dere basis voor het beheer van een dergelijke situatie 
dan een ruime lezing van VWEU 218.9. Op deze basis 
zou de coördinatie verschillende vormen kunnen aan-
nemen, maar er bestaat op dit vlak een conflict tussen 
de Europese Commissie en de Juridische Dienst van 
de Raad, dat nog steeds niet is opgelost. Er zijn andere 
voorbeelden van lidstaten die optreden in internationale 
organisaties waarbij de EU geen partij is, maar dit is het 
enige geval waarin de EU deze organisatie heeft verlaten.

Economische diplomatie

Overlegstructuur inzake economische veiligheid

Economische veiligheid is een prioritair vraagstuk 
dat momenteel in België reactief, gefragmenteerd en 
ad hoc wordt beheerd door tal van bevoegde entiteiten 
en fora. Gezien de veranderende geopolitieke situatie 
in de wereld moeten we onze economische belangen 
beter beschermen. Er is dus dringend nood aan een intra-
Belgisch overlegplatform dat federale en gefedereerde 
entiteiten samenbrengt om tot een meer strategische 
en coherente aanpak van de verschillende actoren in 
het land te komen. Dat platform zou een opstap kunnen 
zijn naar de uitbouw van een volwaardig interfederaal 
economisch veiligheidsbeleid.

De FOD Buitenlandse Zaken zal aan dat overleg-
platform in sterke mate bijdragen, aangezien hij deze 
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puisqu’il co-pilotera cet exercice avec le SPF Économie. 
Des discussions sont actuellement en cours avec le 
SPF Économie pour s’accorder sur la méthodologie. Il est 
crucial de commencer par une évaluation des besoins, 
en menant des consultations bilatérales avec toutes les 
parties prenantes concernées. Après avoir analysé les 
résultats de ces consultations, les parties prenantes 
se réuniront pour la première fois dans le cadre d’une 
consultation stratégique interfédérale. L’ambition est 
d’initier les travaux avant juillet 2025.

Diplomatie économique

Lors des récentes Journées diplomatiques, la semaine 
durant laquelle tous les chefs de poste belges rentrent en 
Belgique pour divers contacts et formations, une session 
thématique a été consacrée à la sécurité économique de 
la Belgique. Cette session a abordé nos dépendances 
ainsi que la préservation de chaînes de valeur sûres 
et durables, notamment pour les matières premières 
critiques. Les deux stratégies, celle relative à la sécurité 
économique et celle concernant les matières premières 
critiques, sont encore en cours d’élaboration. Aucune 
formation spécifique n’a encore été planifiée à ce sujet.

Matières premières critiques

La conférence du 23 avril 2025 avait pour objectif 
d’informer et de consulter le secteur privé et la société 
civile sur la mise en œuvre du règlement sur les matières 
premières critiques et la directive européenne visant à 
réduire notre dépendance. Pour la première fois, une 
centaine de participants ont été réunis sur ce sujet, 
avec une forte représentation du secteur privé, ce qui 
a grandement contribué au succès de cette initiative. 
Les conclusions de cette table ronde sont actuellement 
en cours de rédaction. Un processus a été lancé afin 
d’élaborer une stratégie belge sur les matières premières, 
soutenue par les différents niveaux de compétence de 
notre pays.

Le ministre peut déjà affirmer qu’un consensus s’est 
dégagé sur le fait que la Belgique doit se concentrer 
sur ses points forts: le traitement, le raffinage et le 
recyclage de ces matières premières, car elle dispose 
d’une expertise particulière dans ces domaines. Il est 
crucial de la valoriser davantage pour contribuer à l’auto-
nomie stratégique européenne. Il est essentiel, dans un 
premier temps, d’avoir une vision claire des éventuels 
goulets d’étranglement dans la chaîne de valeur. Pour 
les identifier, la première priorité est de cartographier les 
chaînes de valeur des différentes matières premières.

oefening samen met de FOD Economie zal aansturen. 
Momenteel lopen er besprekingen met de FOD Economie 
om tot een akkoord te komen over de methodologie. Het 
is cruciaal eerst de behoeften te evalueren door middel 
van bilateraal overleg met alle relevante belanghebben-
den. Na analyse van de bevindingen daarvan zullen de 
belanghebbenden voor het eerst samenkomen binnen het 
kader van interfederaal strategisch overleg. Het doel is 
voor juli 2025 met de werkzaamheden van start te gaan.

Economische diplomatie

Tijdens de recente Diplomatieke Dagen, de week 
waarin alle Belgische posthoofden naar België terug-
keren voor diverse contacten en opleidingen, was een 
themasessie gewijd aan de economische veiligheid 
van België. Die sessie ging over onze afhankelijkheid 
en het behoud van veilige en duurzame waardeketens, 
vooral voor kritieke grondstoffen. De beide strategieën, 
respectievelijk economische zekerheid en kritieke grond-
stoffen, worden momenteel uitgetekend. Er staat nog 
geen specifieke opleiding gepland.

Kritieke grondstoffen

Het doel van de conferentie op 23 april 2025 was 
de privésector en het middenveld te informeren en te 
raadplegen over de uitvoering van de verordening inzake 
kritieke grondstoffen en de Europese richtlijn die gericht 
is op het verminderen van onze afhankelijkheid. Voor het 
eerst kwamen een honderdtal deelnemers samen om dit 
thema te bespreken, met een sterke vertegenwoordiging 
van de privésector, wat in grote mate heeft bijgedragen 
tot het succes van dit initiatief. De conclusies van die 
rondetafel worden momenteel uitgeschreven. Er is een 
proces opgestart om een Belgische grondstoffenstra-
tegie uit te werken, ondersteund door de verschillende 
beleidsniveaus in ons land.

De minister kan nu al zeggen dat er consensus over 
bestaat dat België zich moet concentreren op zijn ster-
ke punten: verwerking, raffinage en recyclage van de 
grondstoffen, omdat het op dat vlak al over specifieke 
knowhow beschikt. Het is cruciaal die expertise meer 
uit te spelen om aldus bij te dragen aan de strategische 
autonomie van Europa. Om te beginnen is het zaak een 
duidelijk beeld te krijgen van de eventuele knelpunten 
in de waardeketen. Daartoe is de eerste prioriteit de 
waardeketens van de verschillende grondstoffen in 
kaart te brengen.
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Affaires consulaires

Code électoral

En ce qui concerne la question de Mme Depoorter 
relative au calendrier de la révision du nouveau Code 
électoral, le ministre précise que les travaux préparatoires 
au sein de l’administration, comprenant une proposition 
de loi, seront achevés début juin. Les discussions pour-
ront donc s’engager prochainement au niveau politique.

Adoptions illégales

En ce qui concerne l’étude historique globale, la 
ministre de la Justice a informé les membres de cette 
commission le 9 avril que la Commission de concertation 
et de suivi serait à son initiative convoquée une nouvelle 
fois avant l’été 2025 afin de poursuivre les discussions.

Cette commission se penchera tant sur l’étude histo-
rique globale que sur les autres mesures prévues dans 
la résolution. Le ministre suivra bien sûr ces travaux de 
près. Les résultats de l’enquête détaillée menée par le 
passé par le SPF Affaires étrangères auprès des postes 
consulaires de carrière ont déjà été pris en compte.

Dans le cadre du suivi de ce dossier difficile et délicat, 
le département du ministre continuera à mettre l’accent 
sur l’aide aux victimes d’adoptions illégales et sur les 
efforts visant à prévenir ces pratiques à l’avenir.

Au sujet de la gestion des archives, le SPF Affaires 
étrangères a réexaminé si une adaptation était nécessaire 
pour empêcher la destruction des pièces pertinentes. Le 
constat est que cela n’est pas opportun, principalement 
en raison des dispositions du RGPD et du fait que le 
SPF Affaires étrangères n’exerce qu’une fonction de 
boîte postale, en transmettant systématiquement tous 
les dossiers aux principales autorités compétentes en 
la matière, le SPF Justice et les Communautés.

Assistance des Belges à l’étranger

Le ministre partage l’avis de Mme Huybrechts selon 
lequel les affaires consulaires, et en particulier l’assis-
tance aux ressortissants belges en difficulté à l’étranger, 
revêtent une importance capitale.

Nos compatriotes doivent néanmoins être conscients 
qu’il leur incombe en premier lieu d’éviter de se mettre 
en difficulté et qu’ils sont responsables de leur propre 
sécurité.

Consulaire aangelegenheden

Kieswet

Met betrekking tot de vraag van mevrouw Depoorter 
betreffende een tijdslijn voor de herziening van de nieuwe 
kieswet, stipt de minister aan dat de voorbereidende 
werken binnen onze administratie, met een voorstel 
voor wetgeving, begin juni worden afgerond. Dus de 
besprekingen op het politieke niveau zullen weldra 
kunnen aanvangen.

Illegale adopties

Inzake het globaal-historisch onderzoek deelde de 
minister van Justitie aan de leden van deze commis-
sie op 9 april mee dat de Commissie van Overleg en 
Opvolging op haar initiatief nog vóór de zomer van 
2025 opnieuw zal worden bijeengeroepen om de be-
sprekingen verder te zetten.

Deze Commissie zal zich buigen over zowel de glo-
bale historische studie als de andere maatregelen in de 
resolutie. De minister zal deze werkzaamheden uiteraard 
nauw opvolgen. De resultaten van de gedetailleerde 
bevraging van de consulaire beroepsposten die de 
FOD Buitenlandse Zaken al in het verleden uitvoerde, 
zullen hier eveneens in meegenomen worden.

In de opvolging van dit moeilijke en delicate onderwerp, 
blijft zijn departement de focus leggen op het bijstaan 
van slachtoffers van illegale adoptie en het leveren van 
inspanningen ter voorkoming van deze praktijken in de 
toekomst.

Wat het archiefbeheer betreft, heeft de FOD Buitenl-
andse Zaken opnieuw onderzocht of bijsturing nodig 
was om de vernietiging van relevante documenten te 
voorkomen. Er werd vastgesteld dat dit niet aangewezen 
is, voornamelijk omwille van de AVG-bepalingen en het 
feit dat de FOD Buitenlandse Zaken enkel als postbus 
fungeert en alle dossiers systematisch overzendt aan 
de belangrijkste bevoegde autoriteiten ter zake, de 
FOD Justitie en de gemeenschappen.

Bijstand voor Belgen in het buitenland

De minister is het eens met mevrouw Huybrechts 
dat consulaire zaken, en in het bijzonder de bijstand 
aan landgenoten die in het buitenland in moeilijkheden 
verkeren, uiterst belangrijk zijn.

Maar onze landgenoten dienen inderdaad goed te 
beseffen dat het in de eerste plaats aan hen zelf is om 
niet in moeilijkheden te komen, en dat ze de verantwoor-
delijkheid dragen voor hun eigen veiligheid.
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L’enregistrement sur Travellers Online, le respect 
des recommandations des conseils aux voyageurs 
et la souscription d’assurances appropriées sont des 
éléments essentiels à cet égard. Ce point sera pris en 
compte dans la révision du code consulaire et, dans 
un avenir proche, il sera également abordé de manière 
beaucoup plus explicite dans les communications de 
son département.

M. De Maegd a également mentionné l’importance 
de soutenir nos compatriotes à l’étranger, et un réseau 
efficace de postes consulaires belges en est l’élément 
central. La réorganisation de ce réseau fait partie de 
l’exercice plus large d’analyse de notre réseau de postes 
à l’étranger, mais dépend aussi de la révision du code 
consulaire, qui est en cours. La révision de ce code 
consulaire, ainsi que du code électoral, est également 
un élément déterminant dans le projet de digitalisation 
des services consulaires pour garantir l’accessibilité 
des services à tous nos ressortissants, ce qui demeure 
une grande priorité.

Crises

B-FAST

Les principaux axes de la nouvelle stratégie visent 
surtout à augmenter le champ d’action de B-FAST pour 
mieux répondre aux crises actuelles, comme l’extension 
de la durée maximale d’intervention, ou l’organisation 
des évacuations médicales vers la Belgique. Un des 
objectifs est également de développer les capacités 
de B-FAST, tout en maintenant des synergies avec les 
autres partenaires européens.

La nouvelle stratégie inclut le renforcement du réap-
provisionnement des stocks de B-FAST, afin d’être plus 
réactif en cas de crise. La coopération avec la défense 
est très étroite dans de nombreux domaines et il est prévu 
que cela se poursuive comme tel. Un prépositionnement 
de moyens au niveau régional n’est pas envisagé.

Sur la question de savoir si B-FAST est prêt à répondre 
à des catastrophes simultanées face à la multiplication 
des crises climatiques et sanitaires, le ministre indique 
que le réapprovisionnement des stocks fait partie des 
priorités des départements B-FAST. C’est un processus 
continu, mais il s’agit de longues procédures, notamment 
en raison des marchés publics au niveau européen 
et des délais de livraison. L’objectif est de fournir une 
réponse de qualité, adaptée à la demande et aux besoins 
du pays affecté. Cela doit se faire dans des délais très 
courts, même si offrir une réponse dans les 24 heures 
n’est plus un objectif.

Registratie op Travellers Online, het navolgen van de 
aanbevelingen uit de reisadviezen en het nemen van de 
gepaste verzekeringen zijn hier essentiële elementen in. 
Dit wordt meegenomen in de herziening van het consu-
laire wetboek, en in de nabije toekomst zal dit eveneens 
veel uitdrukkelijker aan bod komen in de communicatie 
van zijn departement.

De heer De Maegd vermeldde ook het belang van het 
ondersteunen van onze landgenoten in het buitenland, 
en een doeltreffend netwerk van Belgische consulaire 
posten staat daarbij centraal. De reorganisatie van dat 
netwerk maakt deel uit van de bredere analyse van ons 
buitenlandse postennetwerk, maar is ook afhankelijk van 
de herziening van het Consulair Wetboek, waaraan mo-
menteel wordt gewerkt. De herziening van dat Consulair 
Wetboek en van het Kieswetboek is een sleutelelement 
in het digitaliseringsproject voor de consulaire diensten 
om ervoor te zorgen dat ze toegankelijk zijn voor al onze 
burgers, wat een topprioriteit blijft.

Crises

B-FAST

De belangrijkste pijlers van de nieuwe strategie zijn 
er vooral op gericht B-FAST meer actiemogelijkheden 
te bieden om beter te kunnen reageren op actuele cri-
sissituaties, zoals het verlengen van de maximale inter-
ventietijd of het organiseren van medische evacuaties 
naar België. Daarnaast is een van de doelstellingen de 
capaciteiten van B-FAST uit te bouwen met behoud van 
synergieën met andere Europese partners.

De nieuwe strategie omvat een sterker stockbeheer 
zodat B-FAST bij een crisis beter zal kunnen reageren. 
De samenwerking met defensie is op veel gebieden 
zeer nauw en zal naar verwachting zo blijven. Er zijn 
geen plannen om vooraf middelen te positioneren op 
regionaal niveau.

Op de vraag of B-FAST klaar is om te reageren op 
gelijktijdige rampen in het licht van de toenemende 
klimaat- en gezondheidscrisissen, geeft de minister 
aan dat stockaanvulling een van de prioriteiten van de 
B-FAST-departementen is. Het is een doorlopend proces 
dat evenwel met tijdrovende procedures gepaard gaat, 
met name wegens de overheidsopdrachten op Europees 
niveau en de levertijden. Het doel is een kwaliteitsres-
pons te bieden die is afgestemd op het verzoek van het 
getroffen land en de behoeften ervan. Een en ander 
moet binnen zeer korte termijnen gebeuren, al is een 
antwoord binnen 24 uur niet langer een doel.
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Le budget de B-FAST a augmenté ces dernières an-
nées, et les différents départements mettent tout en 
œuvre pour l’utiliser de manière optimale, par exemple 
en matière d’investissements et de capacité de réaction. 
Mais comme le ministre vient de le souligner, il s’agit là 
de procédures qui prennent beaucoup de temps.

Commerce des armes

En réponse aux questions de Mme Depoorter et 
Mme Lambrecht concernant le commerce des armes, 
le ministre renvoie au fait que le contrôle des ventes 
d’armes devient de plus en plus complexe compte tenu 
des méthodes de production impliquant de nombreux 
partenaires. Les programmes A400M et F-35, ainsi que 
les projets du Fonds européen de la défense, en sont 
l’illustration. Le SPF Affaires étrangères, la Défense et 
les Régions coordonnent leurs efforts afin de mieux 
tenir compte de l’impact des contrôles à l’exportation 
sur nos partenaires et notre défense, dans le respect de 
nos obligations internationales. La récente révision de 
la position commune européenne sur les exportations 
d’armes nous offre de nouveaux instruments pour aborder 
le problème du matériel militaire produit conjointement.

En ce qui concerne la coopération entre les Régions 
et l’autorité fédérale dans le domaine des exportations 
d’armes, le ministre estime qu’il y a déjà beaucoup 
d’échanges d’informations, mais que les partenariats 
seront renforcés dans la mesure du possible.

Maintien de la paix

Dans la situation budgétaire actuelle, les moyens 
alloués à nos efforts de consolidation de la paix sont 
également soumis à une pression croissante. Nous 
devons donc faire des choix quant aux thèmes, aux 
pays et aux régions où nous les déployons. Le ministre 
a chargé ses services d’élaborer de nouvelles lignes 
directrices qui répondent aux critères de base suivants: 
les projets de consolidation de la paix que nous soute-
nons s’inscrivent dans le cadre plus large de la politique 
étrangère et viennent compléter les autres instruments 
que nous utilisons pour mettre en œuvre cette politique, 
notamment dans le cadre de la coopération internatio-
nale et de l’aide humanitaire. Sur le plan géographique, 
la priorité est donnée aux projets de consolidation de 
la paix dans les pays qui ne sont pas partenaires de 
la coopération gouvernementale, dans le voisinage 
oriental et méridional, ainsi que dans les pays et régions 
où nous avons acquis une expertise particulière. Sur le 
plan thématique, le ministre a déjà indiqué, dans sa note 
de politique générale, que nous finançons des activités 
de déminage. Il a également demandé à son adminis-
tration d’examiner plus en détail comment la Belgique 
pourrait développer une politique ciblée en matière de 

Het budget van B-FAST is in de voorbije jaren geste-
gen, en de verschillende departementen stellen alles in 
het werk om dit optimaal te laten renderen, bijvoorbeeld 
op het gebied van investeringen en reactiecapaciteit. 
Maar zoals de minister zonet aangaf, gaat het hier om 
procedures die veel tijd nemen.

Wapenhandel

In antwoord op de vragen van mevrouw Depoorter 
en mevrouw Lambrecht betreffende de wapenhan-
del, verwijst de minister naar het feit dat de controle 
op de wapenverkoop steeds complexer wordt gezien 
de productiemethoden waarbij veel partners betrok-
ken zijn. Voorbeelden daarvan zijn de A400M- en 
F-35-programma’s, en de projecten van het Europees 
Defensiefonds. De FOD Buitenlandse Zaken, Defensie en 
de Gewesten coördineren om beter rekening te houden 
met de impact van exportcontroles op onze partners en 
onze Defensie, met respect voor onze internationale 
verplichtingen. De recente herziening van het Europees 
Gemeenschappelijk Standpunt inzake wapenuitvoer biedt 
ons nieuwe instrumenten om het probleem van geza-
menlijk geproduceerd militair materieel aan te pakken.

Betreffende de samenwerking tussen de gewesten en 
de federale overheid op het gebied van wapenexport, 
meent de minister dat er reeds veel informatie-uitwisseling 
plaatsvindt, maar daar waar mogelijk zullen de samen-
werkingsverbanden versterkt worden.

Vredeshandhaving

In de huidige budgettaire situatie staan ook de mid-
delen voorzien voor onze vredesopbouwinspanningen 
onder toenemende druk. We moeten dus keuzes maken 
inzake thema’s, landen en regio’s waar we deze inzetten. 
De minister heeft zijn diensten opdracht gegeven om 
nieuwe richtlijnen uit te werken, die beantwoorden aan 
volgende basiscriteria: de door ons gesteunde vredes-
opbouwprojecten kaderen in het bredere buitenlandse 
beleid, en zijn complementair met de andere instrumenten 
die we inzetten om dat beleid vorm te geven, met name 
in het kader van de internationale samenwerking en de 
humanitaire hulp. We richten de vredesopbouw-projecten 
geografisch prioritair op landen die geen partner zijn 
van de gouvernementele samenwerking, in het oostelijk 
en zuidelijk nabuurschap, en in de landen en regio’s 
waar we een bijzondere expertise opgebouwd hebben. 
Thematisch heeft de minister in zijn beleidsnota al aan-
gegeven dat we ontmijningsactiviteiten financieren. Hij 
heeft aan zijn administratie ook gevraagd om verder te 
onderzoeken op welke manier België een gericht beleid 
kan ontwikkelen inzake ondersteuning van bemiddeling. 
De nieuwe richtlijnen zullen zo spoedig mogelijk aan 
onze diensten, posten en uitvoerende organisaties ter 
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soutien à la médiation. Les nouvelles lignes directrices 
seront mises à la disposition de nos services, missions 
et organisations d’exécution dès que possible afin de 
permettre l’apport et la formulation de projets appropriés. 
Elles seront également publiées sur le site web.

Relations économiques et industrie de défense

Le ministre a déjà eu l’occasion de souligner que 
les relations économiques transatlantiques restent 
importantes pour l’UE et la Belgique, et doivent être 
préservées malgré les difficultés. Avec la Chine, deu-
xième partenaire commercial, l’objectif est de s’en 
tenir à une politique de réduction des risques dans le 
cadre de laquelle les dépendances stratégiques sont 
réduites. Dans ce contexte, et en vue de renforcement 
de la sécurité économique, il est par ailleurs essentiel 
de poursuivre la diversification du réseau commercial 
de l’UE. Le renforcement de nos relations commerciales 
avec le Brésil, l’Inde et l’Afrique du Sud est donc une 
priorité. Cela se fait à la fois par le biais des accords 
commerciaux traditionnels et de nouveaux instruments, 
tels que le Clean Trade and Investment Partnership 
(avec l’Afrique du Sud).

La Belgique soutient largement la revitalisation de 
l’industrie européenne de défense, via l’augmentation 
des capacités de production et la réduction de la frag-
mentation du marché européen. Le ministre est favorable 
à la planification conjointe, au développement conjoint 
des capacités de défense, ainsi qu’au financement et 
à l’acquisition conjoints. Cette montée en puissance de 
l’industrie européenne de défense n’est pas incompatible 
avec l’OTAN, qui reste la pierre angulaire de notre défense 
collective. C’est précisément l’occasion d’engager nos 
moyens dans la réalisation d’un pilier européen fort et 
aussi autonome que possible au sein de l’OTAN.

Dans le même temps, l’autonomie stratégique de 
l’Europe en matière de défense doit être renforcée. 
C’est pour cette raison que la Belgique plaide pour que 
les financements de l’UE pour la sécurité et la défense 
soutiennent principalement l’industrie européenne, 
afin d’inciter les entreprises de l’UE à européaniser 
davantage leurs chaînes d’approvisionnement lorsque 
c’est possible et nécessaire. Cet effort pour renforcer 
l’industrie de défense et l’augmentation des dépenses en 
matière de défense doivent aller de pair avec un retour 
sur investissement en Belgique sur le plan stratégique, 
technologique et économique.

Avenir de l’OTAN

M. Lutgen a également interrogé le ministre sur 
le Sommet de l’OTAN à La Haye et l’évolution de 
l’OTAN suite aux déclarations du président Trump. Si 

beschikking worden gesteld met het oog op de aanbreng 
en formulering van geschikte projecten. De richtlijnen 
zullen ook op onze website gepubliceerd worden.

Economische betrekkingen en defensie-industrie

De minister heeft eerder al kunnen benadrukken 
dat de trans-Atlantische economische betrekkingen 
belangrijk blijven voor de EU en België en ondanks de 
moeilijkheden behouden moeten blijven. Met China, 
onze op een na grootste handelspartner, houden we 
vast aan een risicobeperkingsbeleid waarbinnen stra-
tegische afhankelijkheden worden verminderd. Tegen 
die achtergrond en met het oog op het versterken van 
onze economische veiligheid is het voorts essentieel 
het EU-handelsnetwerk te blijven diversifiëren. Het ver-
sterken van onze handelsrelaties met Brazilië, India en 
Zuid-Afrika is daarom een prioriteit. Dat gebeurt zowel 
via de gebruikelijke handelsakkoorden als via nieuwe 
instrumenten, zoals het Clean Trade and Investment 
Partnership (met Zuid-Afrika).

België steunt in grote lijnen de maatregelen om de 
Europese defensie-industrie te doen opveren door de 
productiecapaciteit te verhogen en de versnippering 
van de Europese markt te verminderen. De minister is 
voorstander van gezamenlijke planning, gezamenlijke 
ontwikkeling van defensiecapaciteiten en gezamenlijke 
financiering en aankoop. Deze groeistoot van de Europese 
defensie-industrie is niet onverenigbaar met de NAVO, 
die de hoeksteen van onze collectieve defensie blijft. 
Dit is precies de gelegenheid om onze middelen in te 
zetten voor de opbouw van een sterke Europese pijler 
die zo autonoom mogelijk is binnen de NAVO.

Tegelijkertijd moet Europa’s strategische autonomie 
op het gebied van defensie worden versterkt. Daarom 
pleit België ervoor dat de EU-financiering voor veiligheid 
en defensie in de eerste plaats de Europese industrie 
ondersteunt, teneinde EU-bedrijven ertoe aan te sporen 
hun toeleveringsketens waar mogelijk en nodig verder 
te europeaniseren. Die inspanning voor een sterkere 
defensie-industrie en de stijging van de defensie-uitgaven 
moeten hand in hand gaan met een strategische, tech-
nologische en economische return voor België.

Toekomst van de NAVO

De heer Lutgen vroeg de minister ook naar de 
NAVO-top in Den Haag en de verdere evolutie van de 
NAVO na de uitspraken van president Trump. Hoewel 
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l’administration Trump a rappelé son attachement à 
l’OTAN et à son article 5, elle a aussi confirmé qu’elle avait 
deux priorités en matière de défense: son propre territoire 
et l’Indopacifique, ce qui n’est pas neuf. Le désenga-
gement américain dans la défense conventionnelle en 
Europe est de plus en plus palpable et la responsabilité 
principale de veiller à la sécurité du continent européen 
repose désormais sur les épaules des Alliés européens 
et du Canada, ce qu’on appelle le “burdenshifting”. Le 
niveau futur d’engagement américain en Europe est 
difficile à prévoir à ce stade. L’administration américaine 
travaille à une nouvelle US Defense Strategy pour les 
prochains mois, qui devrait nous donner une image plus 
claire de leurs intentions.

Ceci nous place face à nos responsabilités et nous 
impose de poursuivre les efforts engagés pour accroître 
nos dépenses de défense. Le sommet de La Haye sera 
précisément focalisé sur l’adoption d’un nouveau Defence 
Investment Pledge, autrement dit le pourcentage de PIB 
que les Alliés devront consacrer à la défense. Outre 
l’importance de rééquilibrer les responsabilités entre 
Alliés, un accroissement des dépenses en matière de 
défense se justifie également au regard de la menace 
russe et des autres défis pour la sécurité euro-atlantique 
(terrorisme, Chine, Iran, Corée du Nord). Lors d’une 
réunion informelle des ministres des Affaires étrangères 
de l’OTAN, le ministre a eu l’occasion d’exprimer très 
franchement ses doutes sur la faisabilité de l’objectif de 
5 % réclamé par Donald Trump. Mais il a également pu 
constater que les pays qui, comme la Belgique, plaident 
la modération, constituent une petite minorité. Le mon-
tant de cette augmentation, le délai et les modalités 
pour l’atteindre doivent encore être discutés dans les 
prochaines semaines. L’enjeu essentiel du sommet de 
La Haye sera aussi de projeter l’image d’une Alliance 
forte et unie. Quoi qu’il en soit, la Belgique, en tant que 
partenaire loyal et fiable, sera au rendez-vous de ses 
obligations de sécurité, dans un rythme qui offrira de 
la confiance aux partenaires, tout en étant réaliste par 
rapport à ses capacités budgétaires.

Pacte vert et dépenses de défense

Mme Huybrechts indique que le Pacte vert et le paquet 
Ajustement à l’objectif 55 ne sont pas compatibles avec 
le Livre blanc sur la défense européenne “Readiness 
2030”. Le ministre ne souscrit pas à cette thèse. Il ne 
s’agit pas de choisir entre les deux. Il conviendra évidem-
ment de procéder à des arbitrages, mais une ambition 
climatique élevée n’est pas nécessairement incompatible 
avec l’augmentation de la capacité de production de 

de regering-Trump haar toewijding aan de NAVO en 
artikel 5 heeft herhaald, heeft ze ook bevestigd dat 
ze twee defensieprioriteiten heeft: haar eigen grond-
gebied en de Indo-Pacifische regio, wat niets nieuws 
is. De Amerikaanse terugtrekking uit de conventionele 
defensie in Europa wordt steeds voelbaarder en de 
hoofdverantwoordelijkheid voor de veiligheid van het 
Europese continent rust nu op de schouders van de 
Europese bondgenoten en Canada, in wat bekend staat 
als burdenshifting. Vooralsnog valt moeilijk te voorzien 
hoever de VS zich nog zal willen engageren in Europa. 
De Amerikaanse regering tekent momenteel een nieuwe 
defensiestrategie voor de komende maanden uit, die ons 
een duidelijker beeld van de bedoelingen zou moeten 
geven.

Dit confronteert ons met onze verantwoordelijkheden 
en vereist dat we ons blijven inspannen om de defensie-
uitgaven te verhogen. De top in Den Haag zal zich juist 
richten op het aannemen van een nieuwe Defence 
Investment Pledge, met andere woorden het bbp-per-
centage dat de bondgenoten aan defensie zullen moeten 
besteden. Naast het belang van een nieuw evenwicht in 
de verantwoordelijkheden tussen de geallieerden, zijn 
hogere defensie-uitgaven ook gerechtvaardigd met het 
oog op de Russische dreiging en andere uitdagingen 
voor de Euro-Atlantische veiligheid (terrorisme, China, 
Iran, Noord-Korea). Tijdens een informele bijeenkomst 
van de ministers van Buitenlandse Zaken van de NAVO 
heeft de minister niet geaarzeld ronduit te betwijfelen 
of de 5 %-doelstelling van Donald Trump wel haalbaar 
is. Tegelijk heeft hij moeten vaststellen dat er niet veel 
landen waren die zoals België voor gematigdheid pleit-
ten. Het bedrag van die verhoging, het tijdpad en nadere 
realisatievoorwaarden worden de komende weken nog 
worden besproken. De belangrijkste uitdaging van de 
top in Den Haag zal ook zijn het imago van een sterk, 
verenigd Bondgenootschap uit te dragen. Hoe dan ook 
zal België, als loyale en betrouwbare partner, zijn vei-
ligheidsverplichtingen nakomen in een tempo dat zijn 
partners vertrouwen inboezemt, zonder het realisme 
met betrekking tot zijn budgettaire capaciteiten uit het 
oog te verliezen.

Green Deal en defensie-uitgaven

Mevrouw Huybrechts stelt dat de Green Deal en het 
Fit for 55-pakket niet te verzoenen zijn met het Witboek 
voor Europese Defensie “Readiness 2030”. De minister 
is het daar niet mee eens. Het is geen of-of verhaal. 
Uiteraard zal er gearbitreerd moeten worden, maar 
een hoge klimaatambitie is niet per se onverzoenbaar 
met het verhogen van de productiecapaciteit van de 
Europese defensie-industrie. Dat is trouwens precies 
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l’industrie européenne de la défense. C’est d’ailleurs 
précisément pourquoi l’Union européenne élabore des 
programmes tels que le Pacte pour une industrie propre.

Ressources humaines

M. De Maegd et Mme Huybrecht ont posé plusieurs 
questions en termes de gestion du personnel, processus 
de recrutement, attractivité de la carrière diplomatique 
et formations.

L’objectif du ministre consiste à mettre en place une 
politique de recrutement qui réponde à la fois aux besoins 
de l’organisation et à la diversité de la société belge. 
Son département élaborera un nouveau plan en matière 
de diversité et d’égalité des genres, qui comprendra 
également des activités de sensibilisation ciblées. Les 
procédures de sélection seront toutefois organisées en 
coopération avec Travaillerpour.be et se dérouleront selon 
des règles strictement définies. Les candidats seront 
évalués uniquement sur la base de leurs compétences 
comportementales et techniques, qui serviront à établir 
un classement des lauréats.

Concernant les départs à la pension, le département du 
ministre dispose de données sur le nombre de membres 
du personnel atteignant chaque année l’âge légal de 
la pension. Sur la base de ces informations, et compte 
tenu des contraintes budgétaires et des nombreux défis 
auxquels l’organisation est confrontée, il est envisagé de 
maintenir autant que possible les effectifs actuels dans 
les carrières extérieures et consulaires.

La politique de recrutement du personnel est adaptée 
autant que possible aux contraintes budgétaires. Par 
ailleurs, à travers le mouvement diplomatique annuel, les 
services s’efforcent d’affecter le personnel de manière 
optimale afin de répondre efficacement aux défis mon-
diaux en constante évolution.

Malgré les tensions sur le marché de l’emploi, les 
procédures de sélection pour les stagiaires de la car-
rière extérieure continuent d’attirer un grand nombre de 
candidats. Pour la sélection de 2022, 1246 candidats 
néerlandophones et 978 francophones se sont présentés, 
ce qui a abouti à l’inscription de 92 lauréats néerlan-
dophones et 30 francophones sur la liste de réussite. 
La sélection francophone de 2023 a débuté avec 845 
candidats et a permis d’inscrire 51 lauréats sur cette 
liste. Ces chiffres indiquent que l’intérêt pour la carrière 
demeure soutenu à ce stade.

Un nouveau statut pour les agents de la carrière 
extérieure entrera en vigueur le 1er janvier 2026. Un des 
objectifs consiste notamment à améliorer l’attractivité 
de la carrière sur le long terme. Pour les postes dits 

waarom de EU programma’s ontwikkelt zoals de Clean 
Industrial Deal.

Human resources

De heer De Maegd en mevrouw Huybrecht hadden 
vragen over personeelsbeheer, de aanwervingsproce-
dure, de aantrekkelijkheid van diplomatieke loopbanen 
en opleidingen.

Het doel van de minister bestaat erin een aanwer-
vingsbeleid uit te rollen dat zowel inspeelt op de noden 
van de organisatie als de diversiteit van de Belgische 
samenleving weerspiegelt. Zijn departement zal een 
nieuw diversiteits- en genderplan opstellen, waarin 
ook gerichte outreachactiviteiten worden opgenomen. 
Selectieprocedures worden evenwel georganiseerd in 
samenwerking met Werkenvoor.be en verlopen volgens 
strikt vastgelegde regels. Kandidaten worden uitsluitend 
beoordeeld op hun gedrags- en technische competenties, 
op basis waarvan een rangschikking van de laureaten 
wordt opgesteld.

Wat de pensioneringen betreft, beschikt het depar-
tement van de minister over gegevens over het aantal 
personeelsleden dat elk jaar de wettelijke pensioenleeftijd 
bereikt. Op basis van die informatie en gezien de budget-
taire beperkingen en de vele uitdagingen waarmee de 
organisatie wordt geconfronteerd, is het de bedoeling 
dat de huidige personeelsbezetting voor externe en 
consulaire functies zoveel mogelijk wordt gehandhaafd.

Het aanwervingsbeleid is zoveel mogelijk afgestemd 
op de budgettaire beperkingen. Daarnaast streven de 
diensten ernaar om via de jaarlijkse diplomatieke be-
weging personeel optimaal in te zetten om effectief te 
kunnen reageren op de steeds veranderende mondiale 
uitdagingen.

Ondanks de krapte op de arbeidsmarkt blijven de selec-
tieprocedures voor stagiairs voor de buitenlandse carrière 
veel kandidaten trekken. Voor de selectie van 2022 heb-
ben 1246 Nederlandstalige en 978 Franstalige kandidaten 
gesolliciteerd, wat resulteerde in 92 Nederlandstalige 
en 30 Franstalige geslaagde kandidaten op de lijst. 
Het selectieproces voor 2023 in het Frans begon met 
845 kandidaten en resulteerde in 51 laureaten. Deze 
cijfers tonen aan dat de belangstelling voor deze carrière 
vooralsnog groot is.

Op  1 januari 2026 wordt een nieuw statuut voor 
extern loopbaanpersoneel van kracht. Een van de doel-
stellingen is de aantrekkelijkheid van de carrière op de 
lange termijn te verbeteren. Voor de “moeilijke” posten 
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“difficiles”, certaines mesures spécifiques sont prises 
par rapport au niveau de pénibilité du poste (de 1 à 7), 
comme une indemnité plus élevée, plus de retours en 
Belgique aux frais de l’État ou la possibilité de changer 
de poste avant 4 ans. Les services continuent d’exami-
ner comment améliorer les conditions pour le personnel 
expatrié dans ces postes-là.

Formation des diplomates et parité linguistique

Quant à la formation des diplomates, l’offre de forma-
tions continues, ainsi que le programme des stagiaires-
diplomates sont continuellement adaptés aux besoins des 
collaborateurs et aux nouveaux défis de notre diplomatie. 
Les accents et priorités de ce gouvernement seront pris 
en compte dans ce processus. La diplomatie économique 
et les enjeux en termes de matières premières sont 
inclus dans le stage des stagiaires-diplomates et sont 
aussi des sujets qui sont abordés régulièrement lors des 
journées diplomatiques ou des journées de formation 
pour les collaborateurs. Des formations spécifiques et 
plus ciblées peuvent aussi être demandées par des 
collaborateurs qui travaillent sur ces sujets.

Avant d’être nommé dans la carrière extérieure, le 
stagiaire doit effectuer un stage de deux ans au sein de 
l’administration centrale et dans un poste. Au cours de 
cette période, il acquiert les compétences nécessaires 
qu’il mettra en œuvre tout au long de sa carrière. Par 
la suite, le membre du personnel aura également la 
possibilité de suivre des formations complémentaires ou 
de participer à des moments de contact afin de soutenir 
son développement professionnel.

Conformément aux lois du 18 juillet 1966 sur l’emploi 
des langues en matière administrative (article 47, § 5), on 
s’efforce toujours de tendre vers une répartition équilibrée 
(50-50) entre les rôles linguistiques au sein de la carrière 
extérieure et consulaire. Les départs naturels peuvent 
entraîner des déséquilibres temporaires, mais ceux-ci 
sont rééquilibrés lors des nouvelles nominations. Les 
néerlandophones ne sont actuellement pas sous-repré-
sentés. Aujourd’hui (mai 2025), la répartition linguistique 
au sein de la carrière diplomatique et consulaire, toutes 
classes confondues, s’établit à 49 % de francophones 
et 51 % de néerlandophones.

Réseau diplomatique

En ce qui concerne la réforme de notre réseau diplo-
matique, le ministre explique que, dès son entrée en 
fonction, il a demandé à ses services de lancer un 
processus visant à optimiser notre réseau de postes.

worden specifieke maatregelen genomen naargelang 
van de moeilijkheidsgraad van de post (van 1 tot 7), 
zoals een hogere vergoeding, meer mogelijkheden om 
naar België terug te keren op kosten van de Staat, of 
de mogelijkheid om nog binnen de vier jaar van post te 
veranderen. De departementen blijven onderzoeken hoe 
de omstandigheden voor uitgezonden personeel op die 
posten kunnen worden verbeterd.

Diplomatenopleiding en taalpariteit

Wat de opleiding van diplomaten betreft, worden het 
aanbod van bij- en nascholingen en het programma 
voor stagiairs-diplomaten voortdurend aangepast aan 
de behoeften van de medewerkers en aan de nieuwe 
uitdagingen van ‘s lands diplomatie. Daarbij zal rekening 
worden gehouden met de accenten en prioriteiten van 
deze regering. Economische diplomatie en grondstof-
fenkwesties maken deel uit van de cursus voor stagiairs-
diplomaten en komen als onderwerp regelmatig aan bod 
tijdens diplomatieke dagen of personeelsopleidingsda-
gen. Ook kunnen de medewerkers zelf verzoeken om 
specifieke, meer gerichte opleidingen.

Vooraleer een stagiair in de buitenlandse carrière 
wordt benoemd, dient hij een stage van twee jaar te 
doorlopen op het hoofdbestuur en op een post. Tijdens 
deze periode verwerft hij de nodige competenties die hij 
doorheen zijn loopbaan zal aanwenden. Ook nadien zal 
het personeelslid de mogelijkheid hebben om bijkomende 
opleidingen te volgen of contactmomenten bij te wonen 
ter ondersteuning van zijn professionele ontwikkeling.

Conform de wetten van 18 juli 1966 op het gebruik van 
de talen in bestuurszaken (artikel 47, § 5) wordt binnen de 
buitenlandse- en consulaire loopbaan steeds gestreefd 
naar een evenwichtige verdeling (50-50) tussen de taalrol-
len. Natuurlijke uitstroom kan tijdelijk tot onevenwichten 
leiden, maar deze worden bij nieuwe benoemingen 
opnieuw in balans gebracht. De Nederlandstaligen zijn 
vandaag niet ondervertegenwoordigd. Vandaag (mei 
2025) bedraagt de taalverhouding binnen de buiten-
landse- en consulaire loopbaan over alle klassen heen 
49 % Franstaligen en 51 % Nederlandstaligen.

Diplomatiek netwerk

Met betrekking tot de hervorming van het diplomatiek 
netwerk legt de minister uit dat hij zijn diensten meteen 
na zijn aantreden heeft gevraagd een proces in gang te 
zetten om het postennetwerk te optimaliseren.
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Le résultat final devrait être un réseau de postes plus 
efficace: nous faisons ce que nous savons faire, là où 
notre présence et notre action ont une incidence.

Cela impliquera nécessairement une réduction du 
réseau, afin de garantir une occupation optimale des 
postes. Cela n’empêchera pas de consolider notre 
présence auprès de nos partenaires les plus proches, 
d’investir davantage dans les régions émergentes et 
de diversifier nos partenariats. Mais cela impliquera 
des choix, qui seront basés sur une évaluation de notre 
impact stratégique et de la valeur ajoutée diplomatique.

Le ministre n’est pas encore en mesure de fournir 
davantage de précisions à ce sujet, car le processus 
d’optimisation est encore en cours.

Immobilier de l’État à l’étranger – (cyber)sécurité

M. De Maegd a évoqué la cybersécurité et le ren-
forcement de nos outils et infrastructures à cet égard. 
C’est un point auquel le ministre et son département 
accordent beaucoup d’attention. Avec un réseau mondial 
tel que celui de notre administration centrale et de notre 
réseau de postes et avec le type d’informations qui y 
circule, les Affaires étrangères sont une cible évidente 
des cybercriminels, étatiques ou pas.

Le ministre passe en revue les leçons tirées du 
Masterplan Cybersécurité d’octobre 2019. Tout d’abord, 
il est plus que jamais important d’opérer en concerta-
tion étroite avec nos partenaires nationaux, comme les 
services de renseignement de la défense, ou le Centre 
belge de Cybersécurité, ainsi qu’avec nos partenaires 
internationaux. Ensuite, le Cyber Security Operations 
Center (CSOC) a été renforcé depuis le Masterplan 2019. 
Il s’est révélé être un outil indispensable, qui est intime-
ment lié à notre réseau et notre infrastructure de par le 
monde. Il garantit un monitoring permanent et essentiel, 
qui a permis de déceler pas moins de 19.000 incidents 
en 2024. Troisièmement, la formation spécialisée de nos 
cyber analysts, ainsi que la conscientisation continue 
de tous nos collaborateurs, est cruciale pour atteindre 
une résilience performante, solide, et robuste. Enfin, la 
cybersécurité nécessite les ressources appropriées, en 
particulier pour pouvoir faire face aux défis de la mise 
en œuvre de la directive NIS2.

En ce qui concerne les budgets mobilisés, le ministre 
signale qu’entre 2015 et 2019, la Direction générale ICT 
de son département a reçu 3 budgets spécifiques pour 
la cybersécurité, à hauteur de 1151 million d’euros pour 

Het eindresultaat zou een efficiënter postennetwerk 
moeten zijn: we doen waar we goed in zijn, waar onze 
aanwezigheid en actie een impact hebben.

Dit zal onvermijdelijk een inkrimping van het net-
werk met zich meebrengen, om ervoor te zorgen dat 
de stations optimaal bezet zijn. Dat zal ons er niet van 
weerhouden onze aanwezigheid bij onze nauwste part-
ners te bestendigen, meer te investeren in opkomende 
regio’s en onze partnerschappen te diversifiëren. Zulks 
zal evenwel onvermijdelijk gepaard gaan met keuzes, 
die zullen worden gemaakt op basis van een beoor-
deling van onze strategische impact en diplomatieke 
toegevoegde waarde.

De minister kan hier nog niet meer details over geven, 
omdat het optimalisatieproces nog gaande is.

Staatsgebouwen in het buitenland – (cyber)
veiligheid

De heer De Maegd sprak over cyberveiligheid en de 
versterking van onze instrumenten en infrastructuren op 
dat vlak. De minister en zijn departement besteden daar 
veel aandacht aan. Met een wereldwijd netwerk zoals 
dat van onze centrale administratie en ons postennet-
werk en gezien het soort informatie dat er rondgaat, is 
Buitenlandse Zaken een voor de hand liggend doelwit 
voor cybercriminelen, al dan niet aangestuurd door 
een staat.

De minister bekijkt de lessen die zijn getrokken uit 
het Masterplan Cyberveiligheid van oktober 2019. Ten 
eerste is het belangrijker dan ooit om nauw samen te 
werken met onze nationale partners, zoals de inlichtin-
gendiensten van defensie en het Centrum voor Cyber 
Security België, en met onze internationale partners. 
Ten tweede is het Cyber Security Operations Center 
(CSOC) versterkt sinds het Masterplan 2019. Het is een 
onmisbaar hulpmiddel gebleken dat nauw verbonden 
is met ons netwerk en onze infrastructuur over de hele 
wereld. Het garandeert een permanente en essentiële 
monitoring, die in 2024 niet minder dan 19.000 incidenten 
heeft gedetecteerd. Ten derde is de gespecialiseerde 
training van onze cyberanalisten en de voortdurende 
bewustmaking van al onze medewerkers cruciaal voor 
het bereiken van een krachtige, solide en robuuste 
veerkracht. Ten slotte vereist cyberveiligheid passende 
middelen, met name om de uitdagingen van de tenuit-
voerlegging van de NIS2-richtlijn aan te gaan.

Wat de ingezette budgetten betreft, wijst de minister 
erop dat de algemene directie ICT van zijn departement 
tussen 2015 en 2019 drie specifieke budgetten voor 
cyberbeveiliging heeft ontvangen: 1151 miljoen euro 
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la cybersécurité, de 600.000 euros pour la lutte contre la 
cybercriminalité, et de 5 millions d’euros dans le cadre 
du Masterplan Cybersécurité (qui court jusqu’en 2029). 
Un montant de 6751 millions d’euros par an sont donc 
réservés à la cybersécurité, sur la totalité du budget 
régulier ICT.

Par ailleurs, étant donné que le SPF est un départe-
ment de sécurité de plus de 3000 collaborateurs à travers 
le monde, ses services comptent sur une allocation 
conséquente à partir de l’enveloppe NIS2 gérée par le 
SPF BOSA. Ce dossier est actuellement dans les mains 
du Collège des présidents.

Bâtiments inoccupés en Afrique

Les rares bâtiments inoccupés en Afrique sont à 
vendre ou seront vendus prochainement. Il est important 
que ces immeubles restent correctement surveillés et 
que des dépenses ciblées soient engagées pour éviter 
leur dégradation.

Budget des réceptions diplomatiques

Le budget représentation active des postes est utilisé 
pour une variété d’activités, donc pas seulement pour 
des réceptions, avec pour but principal de développer et 
d’entretenir un réseau externe utile. Les activités doivent 
s’inscrire dans le plan d’action pluriannuel du poste et 
doivent être en lien avec les objectifs de prestation, tels 
que repris dans le cycle d’évaluation de la cheffe ou du 
chef de poste. Chaque année, le poste doit introduire 
un plan de représentation, sur la base duquel les fonds 
sont distribués. L’utilisation des fonds de représentation 
est inscrite dans les cycles d’évaluation des agents de 
la carrière extérieure.

Stress en situation de crise – Personnel diplo- 
matique

À la suite des différentes crises survenues ces der-
niers mois, des efforts ont été déployés pour améliorer 
l’accompagnement des fonctionnaires affectés aux 
différents postes concernés, mais également de leurs 
familles, qui, en cas de crise, quittent parfois leur poste 
(volontairement ou non, et généralement de manière 
temporaire). Un meilleur encadrement est prévu en cas 
de retour soudain, par exemple en matière de logement 
et de scolarité des enfants. Notre Family Officer joue un 
rôle de soutien très important dans ces domaines. En 
matière de soutien psychosocial, le ministre examine 
actuellement avec la Défense les possibilités de coopé-
ration avec les services de la Défense dans ce domaine.

voor cyberveiligheid, 600.000 euro voor de strijd tegen 
cybercriminaliteit en 5 miljoen euro in het kader van 
het Masterplan Cyberveiligheid (dat loopt tot 2029). In 
totaal is er dus 6751 miljoen euro per jaar gereserveerd 
voor cyberveiligheid, uit het hele reguliere ICT-budget.

Aangezien de FOD een veiligheidsdienst is met meer 
dan 3000 werknemers wereldwijd, kunnen zijn diensten 
bovendien bogen op een aanzienlijke toewijzing uit de 
NIS2-enveloppe onder het beheer van de FOD BOSA. 
Deze zaak is momenteel in handen van het College 
van voorzitters.

Leegstaande gebouwen Afrika

De weinig leegstaande gebouwen in Afrika staan 
ofwel te koop aangeboden of zullen binnenkort verkocht 
worden. Het is daarbij van belang dat deze panden 
adequaat bewaakt blijven en dat er gerichte uitgaven 
worden gedaan om verloedering te voorkomen.

Budget voor diplomatieke recepties

Het budget voor actieve vertegenwoordiging van de 
posten wordt gebruikt voor verschillende activiteiten, 
dus niet alleen recepties, die vooral tot doel hebben 
een nuttig extern netwerk op te bouwen en in stand te 
houden. De activiteiten moeten deel uitmaken van het 
meerjarige actieplan van de post en moeten gekoppeld 
zijn aan de prestatiedoelstellingen, zoals uiteengezet 
in de beoordelingscyclus voor het posthoofd. Elk jaar 
moet de post een representatieplan indienen op basis 
waarvan de middelen worden verdeeld. De aanwending 
van representatiefondsen is opgenomen in de beoorde-
lingscycli voor de agenten van de buitenlandse carrière.

Stress in crisissituaties – Diplomatiek personeel

Naar aanleiding van de verschillende crisissen van 
de afgelopen maanden, is er gewerkt naar een betere 
begeleiding van enerzijds de ambtenaren op de betrokken 
posten, maar ook hun families, die, in geval van crisis, 
de post soms (al dan niet vrijwillig en meestal tijdelijk) 
verlaten. Er wordt een betere omkadering voorzien voor 
een plotse terugkeer, bijvoorbeeld inzake huisvesting en 
de schoolloopbaan van de kinderen. In deze kwesties 
speelt onze Family Officer een zeer belangrijke onder-
steunende rol. Inzake psychosociale ondersteuning wordt 
momenteel met Defensie gekeken wat de mogelijkheden 
zijn voor een samenwerking met hun diensten op dit vlak.
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Politique en matière de sièges (généralités)

En ce qui concerne la politique de siège en Belgique, 
le ministre souligne que la Belgique accueille la plus 
grande communauté diplomatique au monde. Notre 
politique de siège revêt donc une grande importance 
d’un point de vue politique, diplomatique et économique. 
Comme précisé dans l’accord de gouvernement, il y sera 
veillé, en étroite coopération avec les entités fédérées.

Une politique de siège moderne et dynamique ne se 
limite pas à l’offre d’espaces de bureaux. Les organisa-
tions internationales recherchent également des lieux 
accueillants pour les familles, dotés d’un système de 
santé performant et respectueux des droits de l’homme. 
Elles comparent également les coûts de la main-d’œuvre 
et la connectivité avec d’autres régions pertinentes.

La Belgique n’est d’ailleurs pas la seule sur le mar-
ché. Dans la mesure où d’autres pays proposent des 
formules globales, notre pays doit également déployer 
des efforts s’il entend rester compétitif.

Le ministre a l’intention de s’atteler rapidement à cette 
tâche. Plusieurs organisations internationales doivent 
réaliser des économies à court terme en raison du retrait 
des États-Unis en tant que donateur. Elles pourraient être 
intéressées par le transfert de certains de leurs services 
vers des villes moins chères que New York ou Genève.

Siège BBNJ – Diversité biologique marine des 
zones ne relevant pas de la juridiction nationale

Suite à la question de Mme Huybrechts à propos 
de l’implantation du secrétariat BBNJ et à sa question 
de savoir pourquoi un énième secrétariat international 
doit s’installer à Bruxelles, le ministre fait observer 
que 133 organisations internationales ont déjà conclu 
un accord de siège avec la Belgique. Ces accords 
entraînent sans aucun doute plusieurs coûts, tels que 
la mise à disposition éventuelle d’un bâtiment par la 
Régie des Bâtiments, la sécurité de ces bâtiments ou 
la délivrance de titres de séjour par le Protocole, ainsi 
que des coûts d’opportunité tels que l’immunité fiscale 
du chef de l’organisation internationale. À l’instar de 
ses prédécesseurs, le ministre doit admettre que ces 
coûts sont difficilement quantifiables, notamment parce 
qu’ils dépendent de l’accord de siège qui est différent 
pour chaque organisation internationale. Ces coûts 
restent toutefois limités par rapport aux avantages que 
l’implantation d’organisations internationales dans notre 
pays apporte, tels que le rayonnement international de 
la Belgique ou le poids politique et diplomatique qu’elles 
confèrent à notre pays.

Zetelbeleid (algemeen)

Met betrekking tot het Belgisch zetelbeleid, bena-
drukt de minister dat België de grootste diplomatieke 
gemeenschap ter wereld huisvest. Onze zetelpolitiek 
is dan ook van groot belang vanuit politiek, diploma-
tiek en economisch oogpunt. Zoals gepreciseerd in 
het regeerakkoord zullen we hierover waken, in nauwe 
samenwerking met de deelstaten.

Een hedendaags, dynamisch zetelbeleid omvat meer 
dan het aanbieden van kantoorruimte. Internationale 
organisaties zoeken ook naar gezinsvriendelijke locaties 
waar een functionerend gezondheidszorgsysteem is en 
de mensenrechten gerespecteerd worden. Ze vergelijken 
verder ook wat de arbeidskosten zijn en de connectiviteit 
met andere relevante regio’s.

België is verder niet de enige op de markt. In de 
mate dat andere landen totaalpakketten aanbieden, 
moet ook ons land een inspanning leveren, willen we 
competitief blijven.

Het is zijn intentie om hier snel werk van te maken. 
Verscheidene internationale organisaties moeten op 
korte termijn besparingen realiseren ten gevolge van 
de terugtrekking van de VS als donor. Mogelijks is er 
interesse om sommige van hun diensten over te bren-
gen naar minder dure steden dan New York of Genève.

Zetel BBNJ – Marine Biological Diversity of Areas 
Beyond National Jurisdiction

In navolging van de vraag van mevrouw Huybrechts 
betreffende de inplanting van het BBNJ-Secretariaat en 
haar vraag waarom het zoveelste internationaal secre-
tariaat naar Brussel moet komen, merkt de minister op 
dat er reeds 133 internationale organisaties een zete-
lakkoord met België hebben. Het brengt zonder twijfel 
een aantal kosten met zich mee, zoals het eventueel 
ter beschikking stellen van een gebouw door de Regie 
der Gebouwen, de veiligheid van deze gebouwen of het 
uitgeven van verblijfsvergunningen door het Protocol, en 
ook opportuniteitskosten zoals de fiscale immuniteit van 
het hoofd van de internationale organisatie. Zoals zijn 
voorgangers, moet de minister toegeven dat die kosten 
moeilijk kwantificeerbaar zijn, ook al omdat ze afhan-
gen van het zetelakkoord dat voor elke internationale 
organisatie verschillend is. Die kosten blijven evenwel 
beperkt in vergelijking met de baten die de vestiging van 
internationale organisaties in ons land brengen, zoals 
de internationale uitstraling van België of het politiek en 
diplomatiek gewicht dat ze ons land verschaffen.
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Une étude réalisée en 2010 par le SPF Finances a 
toutefois permis de chiffrer l’un de ces avantages. Cette 
étude révèle qu’en ce qui concerne l’OTAN et le SHAPE, 
chaque personne présente sur le territoire belge (à savoir 
le fonctionnaire international, son conjoint et ses enfants) 
dépense chaque année un peu plus de 10.000 euros 
en montants non exonérés d’impôt. Sachant que nous 
avons également 301 missions diplomatiques dans notre 
pays, nous comptons un peu moins de 60.000 personnes 
dans cette communauté internationale spécifique. Les 
membres de cette commission pourront faire eux-mêmes 
le calcul. La Région de Bruxelles-Capitale estime ainsi 
que cette communauté représente près de 20 % du 
produit régional brut. Il est dès lors aisé de comprendre 
pourquoi de nombreuses villes sont toujours candidates 
pour attirer ces organisations internationales.

Communication et désinformation

La communication avec le grand public, et en particu-
lier avec les jeunes générations, constitue une priorité 
pour le département du ministre. Il est convaincu que 
la sensibilisation dès le plus jeune âge est essentielle 
pour renforcer la compréhension des enjeux interna-
tionaux et lutter efficacement contre la désinformation. 
Dans ce cadre, des visites scolaires sont organisées 
chaque année, à l’occasion de la Journée de l’Europe 
et de la Journée des Nations Unies. Ces initiatives 
permettent aux élèves de découvrir le rôle et le fonc-
tionnement de l’UE et des Nations Unies, et de mieux 
comprendre l’importance de la coopération internationale. 
L’intention est de poursuivre et d’intensifier ces efforts 
dans les années à venir.

Par ailleurs, le département du ministre développe 
activement une stratégie d’outreach, qui vise à inviter 
des écoles, des universités et des étudiants à venir à la 
rencontre de l’administration afin de mieux comprendre 
la diplomatie belge et notre politique étrangère. Ce 
dialogue direct avec les jeunes est un levier puissant 
pour susciter l’intérêt, répondre aux interrogations et 
déconstruire les idées reçues.

En ce qui concerne la lutte contre la désinformation, 
une task force fédérale a été mise en place pour coordon-
ner les efforts en la matière. Le département du ministre 
y joue un rôle actif. Ce dernier est également ouvert à 
une collaboration renforcée avec les Communautés, 
notamment dans le cadre de l’enseignement.

Een studie van de FOD Financiën van 2010, heeft 
evenwel op één van de baten wel een cijfer kunnen plak-
ken. Deze studie toont aan dat, wat de NAVO en SHAPE 
betreft, er per persoon die zich op het Belgische grond-
gebied bevindt (namelijk de internationale ambtenaar, zijn 
of haar echtgeno(o)t(e) en kinderen) jaarlijks ongeveer 
iets meer dan 10.000 euro aan niet-belastingvrije bedra-
gen uitgeeft. Wetende dat we ook nog 301 diplomatieke 
missies in ons land hebben, tellen we een beetje minder 
dan 60.000 personen in die specifieke internationale 
gemeenschap. De leden van deze commissie zullen 
zelf de rekening kunnen maken. Het Brussels Gewest 
berekent zo dat deze gemeenschap in Brussel voor bijna 
20 % van het bruto gewestelijk product verantwoordelijk 
is. Het is dus gemakkelijk te begrijpen waarom er altijd 
veel steden kandidaten zijn om die internationale orga-
nisaties aan te trekken.

Communicatie en desinformatie

Communicatie met het grote publiek en met name de 
jongere generatie is een prioriteit voor het departement 
van de minister. Hij is ervan overtuigd dat bewustmaking 
van jongs af aan essentieel is om het inzicht in inter-
nationale vraagstukken te vergroten en misinformatie 
effectief te bestrijden. Elk jaar worden er schoolbezoe-
ken georganiseerd ter gelegenheid van Europadag en 
de Dag van de Verenigde Naties. Dankzij die initiatie-
ven kunnen leerlingen de rol en werking van de EU 
en de Verenigde Naties ontdekken en het belang van 
internationale samenwerking beter begrijpen. Het is de 
bedoeling die inspanningen de komende jaren voort te 
zetten en op te drijven.

Het departement van de minister werkt ook actief 
aan de ontwikkeling van een outreachstrategie, die erop 
gericht is scholen, universiteiten en studenten uit te no-
digen kennis te komen maken met de administratie en 
zo een beter inzicht te krijgen in de Belgische diplomatie 
en ons buitenlands beleid. Die rechtstreekse dialoog 
met jongeren is een krachtige hefboom om interesse te 
wekken, vragen te beantwoorden en een tegengewicht 
te bieden voor vooringenomenheid.

Wat de strijd tegen desinformatie betreft, is er een 
federale taskforce opgericht om de inspanningen op dit 
gebied te coördineren. Het departement van de minister 
speelt daarbij een actieve rol. Die laatste staat ook open 
voor nauwere samenwerking met de gemeenschappen, 
vooral via het onderwijs.
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IV. — RÉPLIQUES DES MEMBRES

Mme Kathleen Depoorter (N-VA) remercie le ministre 
pour ses explications très claires, notamment en ce 
qui concerne le cadre budgétaire de la coopération au 
développement. L’intervenante estime qu’il est logique 
que les budgets consacrés à Unicef, à l’agriculture, à 
l’enseignement et à l’organisation du travail diminuent 
au cours des prochaines années. En ce qui concerne 
la réduction du budget du GFATM (Fonds mondial de 
lutte contre le sida, la tuberculose et le paludisme), 
l’intervenante se pose toutefois des questions complé-
mentaires, notamment en ce qui concerne la logique 
qui a été suivie.

Ensuite, l’intervenante revient sur la situation en Israël 
et en Palestine, et souligne que, bien que l’agence Enabel 
dispose encore de moyens suffisants, il est très difficile 
de mettre en place de nouveaux projets de reconstruc-
tion dans cette région. La Norvège est également active 
dans ce domaine à l’heure actuelle. C’est ce qui ressort 
d’une conversation que l’intervenante a eue avec la 
Chambre de commerce de Palestine. Le ministre a-t-il 
déjà pris contact avec les parties concernées? Est-il 
envisageable de travailler, en faisant appel à Enabel, 
à la reconstruction de Gaza dès qu’un cessez-le-feu 
durable aura été instauré?

Mme Britt Huybrechts (VB) remercie d’abord le ministre 
pour ses réponses nombreuses et détaillées. En ce qui 
concerne la position de la Belgique en tant que petite 
économie ouverte, l’intervenante souligne qu’il importe 
de pouvoir conclure des accords au niveau européen en 
vue de l’adoption d’une position commune qui puisse 
être discutée dans les forums internationaux. C’est 
important à la lumière des conflits commerciaux actuels 
avec les États-Unis. Son groupe craint surtout que l’Union 
européenne ne jette de l’huile sur le feu sur la scène 
internationale. L’Union européenne dispose en effet d’un 
pouvoir accru et, si elle ne défend pas suffisamment les 
intérêts de la Belgique, notre petite économie ouverte 
risque d’être confrontée à de graves problèmes.

En ce qui concerne l’élargissement de l’Union euro-
péenne, l’intervenante a appris de la bouche de la ministre 
de l’asile et de la migration que des économies seront 
réalisées sur les primes de retour vers la Moldavie, 
alors que le budget du SPF Affaires étrangères prévoit 
une enveloppe de 2,5 millions d’euros pour ce pays. 
L’intervenante se demande ce qui sera exactement 
financé avec ces moyens et si le contrôle de leur bonne 
affectation sur place est suffisant. Pourquoi le ministre 
entend-il dépenser des moyens pour ce pays alors 
que l’un des partenaires de son gouvernement entend 
justement faire des économies le concernant?

IV. — REPLIEKEN VAN DE LEDEN

Mevrouw Kathleen Depoorter (N-VA) dankt de 
minister voor de zeer duidelijke toelichting en dit 
vooral met betrekking tot het budgettaire kader van 
Ontwikkelingssamenwerking. De spreekster vindt het 
logisch dat de budgetten voor Unicef, landbouw, on-
derwijs en arbeidsorganisatie de komende jaren zullen 
dalen. Bij de budgetvermindering voor GFATM (Global 
Fund to Fight Aids, Tuberculosis and Malaria) heeft 
de spreekster wel bijkomende vragen vooral dan met 
betrekking tot de logica die hierin is gevolgd.

Daarnaast haakt de spreekster in op de situatie in 
Israël en Palestina en stipt zij aan dat Enabel nog steeds 
voldoende middelen krijgt maar dat het in de desbetref-
fende regio zeer moeilijk is om nieuwe projecten in het 
kader van de wederopbouw aan te brengen. Noorwegen 
is daar op dit ogenblik ook actief op dat terrein. Dat 
bleek uit een overleg die de spreekster heeft gehad 
met de Kamer van Koophandel van Palestina. Heeft 
de minister reeds contact gehad met de betrokkenen? 
Zijn er mogelijkheden om via Enabel werk te maken van 
de wederopbouw van Gaza vanaf het ogenblik dat een 
duurzaam staakt-het-vuren in voege treedt?

Mevrouw Britt Huybrechts (VB) dankt vooreerst de 
minister voor zijn vele en uitgebreide antwoorden. Met 
betrekking tot de positie van België als kleine open 
economie, benadrukt de spreekster het belang dat er 
op Europees niveau afspraken kunnen gemaakt worden 
zodat er een gedeeld standpunt is dat op de wereldfora 
kan besproken worden en dit is belangrijk in het licht van 
de handelsconflicten die thans bestaan met de Verenigde 
Staten. Haar fractie vreest vooral dat de Europese Unie 
op het wereldtoneel net meer olie op het vuur zal gieten. 
Het betreft dan ook een Europese Unie die nog meer 
macht heeft en als zij dan onvoldoende de Belgische 
belangen verdedigt dan dreigen er grote problemen te 
ontstaan voor onze kleine open economie.

Betreffende de uitbreiding van de Europese Unie 
vernam de spreekster van de minister van Asiel en 
Migratie dat er wordt bespaard op de terugkeerpre-
mies naar Moldavië terwijl er vanuit het budget van 
de FOD Buitenlandse Zaken een budget ten belope 
van 2,5 miljoen euro voor Moldavië voorzien wordt. De 
spreekster vraagt zich af wat er precies gefinancierd 
wordt met deze middelen en of er voldoende controle is 
op de juiste besteding van deze middelen ter plaatse? 
Waarom geeft de minister hier middelen aan uit terwijl 
een van zijn regeringspartners hier net op bespaard?
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En ce qui concerne les relations avec la Turquie, 
l’intervenante comprend que l’union douanière existante 
doit être modernisée. Son groupe s’inquiète toutefois 
des rémunérations relativement faibles en Turquie et 
de la concurrence déloyale qui pourrait en résulter pour 
les entreprises belges, ainsi que des conséquences 
négatives qu’elle pourrait avoir.

En ce qui concerne l’adhésion de la Turquie à l’Union 
européenne, l’intervenante se réjouit d’apprendre que 
cette éventualité n’est pas à l’ordre du jour pour l’instant. 
Néanmoins, l’intervenante constate que la Turquie figure 
parmi les dix pays mentionnés dans l’exposé d’orientation 
politique du ministre comme étant ceux pour lesquels la 
Belgique souhaite poursuivre ses efforts dans le cadre 
d’un prochain élargissement de l’Union européenne.

En ce qui concerne les relations avec la Chine, l’inter-
venante se réjouit que le ministre accorde une grande 
importance aux minorités telles que les Ouïghours et 
à la situation de certaines régions telles que le Tibet et 
Hong Kong. Par ailleurs, l’intervenante reconnaît que 
la Chine est un partenaire économique très important, 
mais indique que la Belgique doit être vigilante face 
au dumping chinois et à l’inégalité des règles du jeu 
qui s’appliquent aux relations commerciales actuelles 
avec la Chine. Elle renvoie explicitement à cet égard 
au secteur agricole et indique qu’elle craint que les 
agriculteurs locaux soient menacés d’être évincés par 
la concurrence des agriculteurs chinois.

En outre, l’intervenante appelle à éviter de nouer des 
relations étroites avec les pays qui bafouent les droits 
de l’homme. Il est important que la Belgique maintienne 
une certaine pression sur ces pays, par exemple en 
imposant des conditions commerciales plus strictes 
qui pourraient les contraindre à renoncer à certaines 
décisions politiques contraires aux droits de l’homme, 
telles que la légalisation des mariages d’enfants.

Enfin, l’intervenante se réjouit que le ministre n’ait pas 
l’intention d’appliquer des quotas lors du recrutement de 
personnel au ministère des Affaires étrangères.

M. Michel De Maegd (MR) remercie le ministre pour 
ses réponses, qui témoignent de son engagement sincère 
et de la lourde tâche qui est la sienne dans un contexte 
que personne n’envierait. Le membre fait remarquer que 
ce budget a dû être construit dans un contexte en mutation 
rapide, car le monde change à une vitesse sidérante. 
Face à cela, M. De Maegd identifie deux constantes. 
D’une part, le droit international, pourtant fondement 
de la paix, est de moins en moins une référence pour 
certains. Et les civils paient le prix fort, qu’ils soient à 
Gaza, Kiev, Karthoum ou à l’Est de la RD Congo. Cela 

Met betrekking tot de relaties met Turkije begrijpt de 
spreekster dat de bestaande douane-unie moet gemo-
derniseerd worden. Haar fractie heeft echter schrik voor 
de relatief lage lonen in Turkije en voor de oneerlijke 
concurrentie die daardoor kan ontstaan met de Belgische 
bedrijven en de negatieve gevolgen die hiervan het 
resultaat kunnen zijn.

Wat de toetreding van Turkije tot de Europese Unie 
betreft, is de spreekster tevreden om te horen dat deze 
mogelijke toetreding voorlopig niet aan de orde is. 
Desalniettemin stelt de spreekster vast dat Turkije een 
van de 10 landen is die in de beleidsverklaring van de 
minister stonden opgelijst bij die landen waar België 
verder op wil inzetten in het kader van een verdere 
uitbreiding van de Europese Unie.

Betreffende de relaties met China is de spreekster 
opgetogen over het feit dat de minister veel belang zal 
hechten aan de minderheden zoals de Oeigoeren en de 
evolutie in een aantal regio’s zoals Tibet en Hongkong. 
Daarnaast erkent de spreekster dat China een zeer 
belangrijke economische partner is maar dat België 
waakzaam moet zijn voor Chinese dumping en voor het 
ongelijk speelveld dat er bestaat in de huidige handels-
relaties met China. Zij verwijst in dit verband uitdrukkelijk 
naar de landbouwsector en drukt de vrees uit dat de 
lokale boeren dreigen weggeconcurreerd te worden 
door de Chinese boeren.

Daarnaast onderstreept de spreekster haar pleidooi 
om geen nauwe banden aan te knopen met die landen 
die een loopje nemen met de mensenrechten. Het is 
belangrijk dat België ten aanzien van dergelijke landen 
een stok achter de deur houdt, zoals het opleggen van 
strengere handelsvoorwaarden, die de betrokken landen 
ertoe kunnen nopen om bepaalde beleidsbeslissingen 
die indruisen tegen de mensenrechten, zoals de lega-
lisering van kindhuwelijken, tegen te gaan.

Tot slot is de spreekster tevreden dat de minister niet 
van plan is om quota’s toe te passen bij de aanwerving 
van personeel bij het departement Buitenlandse Zaken.

De heer Michel De Maegd (MR) dankt de minister voor 
zijn antwoorden, die blijk geven van zijn oprechte inzet 
en van de zware taak waarvoor hij staat in een context 
die niemand zou benijden. Het lid wijst erop dat deze 
begroting moest worden opgesteld tegen een constant 
wijzigende achtergrond, omdat de wereld in een duize-
lingwekkend tempo verandert. De heer De Maegd ziet 
twee constanten. Aan de ene kant is het internationaal 
recht, nochtans de grondslag voor vrede, almaar minder 
een referentiepunt voor sommigen. Aan de andere kant 
betalen de burgers de hoogste tol, of het nu in Gaza, 
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pousse à faire des choix, car la Belgique ne peut rester 
dans le rôle de spectateur, elle doit agir. Elle est depuis 
toujours un phare moral, guidé par les principes du droit 
international et de l’humanité, et doit le rester. Les défis 
sont innombrables et les urgences sont multiples.

Le membre souhaite insister sur les dossiers qui lui 
tiennent à cœur, à commencer par celui des adoptions 
illégales. Il signale à ce sujet que des victimes cherchent 
la vérité depuis longtemps et que certains dossiers 
approchent même de la prescription. Il faut agir vite et 
lancer l’enquête administrative sans délai, en lien étroit 
avec le SPF Justice. C’est une question de dignité et de 
justice. Le membre ne doute pas que le ministre portera 
cette voix au sein du gouvernement.

Il aborde ensuite la situation dans le Caucase. Le 
mirage d’un accord de paix entre l’Arménie et l’Azer-
baïdjan s’éloigne un peu plus chaque jour. La mauvaise 
foi de Bakou n’est plus à démontrer. Pendant ce temps, 
des prisonniers politiques du Haut-Karabakh croupissent 
dans l’ombre des prisons azerbaïdjanaises.

La RD Congo connaît aussi des heures sombres 
depuis des dizaines d’années et le membre souligne 
la nécessité pour la Belgique d’y rester engagée. Des 
pressions sont exercées par le Rwanda sur la diplomatie 
belge, suite à l’adoption d’une proposition de résolution 
au sein de cette commission. Ces tentatives d’ingérence 
doivent être nommées et contenues.

Un certain nombre d’autres conflits déchirent la planète 
actuellement, comme en Ukraine, en Palestine, au Sahel, 
au Cachemire, au Yémen et en Afghanistan. Taïwan est 
toujours sous la menace d’un voisin surpuissant. Les 
droits humains sont réduits à peau de chagrin dans des 
dizaines de pays. La Turquie glisse lentement mais sûre-
ment vers l’autoritarisme. La Hongrie, quelques jours à 
peine après la journée mondiale contre l’homophobie, 
continue de bafouer les droits de certaines minorités.

La liberté de la presse, elle aussi, continue de reculer. 
Le dernier rapport de Reporters sans frontières est gla-
çant. Dans de nombreuses régions, informer est devenu 
un acte de bravoure, voire un acte mortel.

Dans ce chaos mondial, la Belgique doit continuer à 
agir: pour l’aide humanitaire, car les cris des populations 
ne peuvent rester sans réponse; pour la coopération 
internationale, car ce que nous faisons pour les autres, 
nous le faisons aussi pour nous-mêmes. Elle doit agir 
pour un monde plus stable, plus juste et plus sûr. Ce qui 

Kiev, Khartoem of het oosten van de DR Congo is. Dit 
dwingt tot keuzes, want België kan geen toeschouwer 
blijven, het moet handelen. Het is altijd een moreel baken 
geweest, geleid door de principes van internationaal recht 
en menselijkheid, en dat moet zo blijven. De uitdagingen 
zijn ontelbaar en de urgenties talrijk.

Het lid wil de kwesties benadrukken die hem na aan 
het hart liggen, te beginnen met illegale adopties. Hij 
benadrukt dat slachtoffers al lange tijd op zoek zijn naar 
de waarheid en dat voor sommige dossiers zelfs de ver-
jaring dreigt. Het is zaak snel te handelen en onverwijld 
van start te gaan met het administratief onderzoek, in 
nauwe samenwerking met de FOD Justitie. Het gaat 
hier om waardigheid en gerechtigheid. Het lid twijfelt er 
niet aan dat de minister deze stem binnen de regering 
zal uitdragen.

Vervolgens gaat hij in op de situatie in de Kaukasus. 
Het beeld van een vredesakkoord tussen Armenië en 
Azerbeidzjan raakt elke dag meer uit het zicht. De kwade 
trouw van Bakoe staat buiten kijf. Ondertussen kwijnen 
politieke gevangenen uit Nagorno-Karabach weg in 
Azerbeidzjaanse gevangenissen.

Ook de DR Congo maakt al decennialang donkere 
tijden door en het lid benadrukt dat België er zijn en-
gagement moet handhaven. Naar aanleiding van een 
in deze commissie aangenomen voorstel van resolutie 
heeft Rwanda druk uitgeoefend op de Belgische diplo-
matie. Deze pogingen tot inmenging moeten worden 
benoemd en ingeperkt.

Een aantal andere conflicten verscheurt momen-
teel de planeet, onder meer in Oekraïne, Palestina, de 
Sahel, Kasjmir, Jemen en Afghanistan. Taiwan wordt 
nog steeds bedreigd door een oppermachtig buurland. 
In tientallen landen worden de mensenrechten uitgehold. 
Turkije glijdt langzaam maar zeker af naar autoritarisme. 
Luttele dagen na de Internationale Dag tegen Homofobie 
blijft Hongarije de rechten van bepaalde minderheden 
met voeten treden.

Ook de persvrijheid gaat er verder op achteruit. Het 
laatste rapport van Verslaggevers zonder Grenzen is 
angstaanjagend. In veel regio’s is informatieverstrek-
king een daad van moed geworden, soms zelfs met 
fatale afloop.

In deze wereldwijde chaos moet België blijven han-
delen: voor humanitaire hulp, omdat de noodkreet van 
de mensen niet onbeantwoord mag blijven; voor inter-
nationale samenwerking, omdat wat we voor anderen 
doen, we ook voor onszelf doen. Ons land moet in de 
bres springen voor een stabielere, eerlijkere en veiligere 
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se passe au-delà de nos frontières a toujours un écho 
à l’intérieur du pays.

Le membre conclut en réitérant sa confiance en l’action 
du ministre et il se dit solidaire de celle-ci.

Mme Lydia Mutyebele Ngoi (PS) précise qu’elle 
apprécie l’engagement du ministre, son expertise et 
sa volonté de faire primer le droit international et de 
lutter contre l’impunité. Elle se dit rassurée d’entendre 
que l’aide humanitaire ne souffrira d’aucune économie 
dans l’immédiat.

Néanmoins, le programme présenté par le ministre et 
les coupes budgétaires qu’il défend sont incompatibles, 
pour la membre, avec le rôle que la Belgique devrait jouer 
sur la scène internationale. À cela s’ajoutent les dissen-
sions internes au sein de la majorité gouvernementale; 
la membre en déduit que le ministre sera confronté à 
beaucoup d’obstacles.

En ce qui concerne la coopération au développement, 
le gouvernement a promis l’austérité, jugée indispen-
sable. Mais même la solidarité semble devenir austère. 
La présentation du budget a un peu rassuré la membre. 
De plus, le ministre affirme qu’il continue à croire dans 
le multilatéralisme et la coopération, censée contribuer, 
notamment, à l’atteinte des objectifs de développement 
durable (ODD), à la stabilité, à l’égalité et à la bonne 
gouvernance. Mais pour Mme Mutyebele Ngoi, ces 
aspects sont en péril face à la priorité qui est placée 
actuellement sur les intérêts belges. Elle est d’avis que 
la coopération au développement et la solidarité ne 
peuvent pas constituer un levier pour servir les intérêts 
nationaux ou pour soulager des obsessions migratoires. 
Les principes fondateurs de la coopération belge que 
sont l’appropriation et l’alignement ne peuvent pas être 
sacrifiés au profit d’une politique mercantiliste.

Ensuite, la membre souligne que le monde associatif 
est très inquiet, tant vis-à-vis des coupes budgétaires 
que de la faible concertation mise en place avec eux. 
Ces acteurs sont indispensables pour mener à bien 
les différents projets soutenus par la Belgique. Pour 
Mme Mutyebele Ngoi, c’est toute l’expertise belge qui 
est en danger et elle espère que le ministre soutiendra 
ce secteur, tant en Belgique que dans les pays parte-
naires. Le gouvernement s’est déjà attaqué aux dons 
aux associations, en baissant la déductibilité fiscale, et 
a décidé de réduire de 25 % les budgets dédiés à la 
coopération. De son côté, le ministre semble minimiser 
la place du milieu associatif et évite une concertation 
approfondie. La membre constate avec soulagement 
que le ministre continue de soutenir Enabel et BIO mais 
souligne que la note du ministre n’offre pas beaucoup 

wereld. Wat er buiten onze grenzen gebeurt, heeft indirect 
ook steeds gevolgen binnenlands.

Het lid herhaalt tot slot zijn vertrouwen in en steun 
voor het optreden van de minister.

Mevrouw Lydia Mutyebele Ngoi (PS) waardeert de 
inzet van de minister, zijn expertise en zijn vastberaden-
heid om het internationaal recht te handhaven en straf-
feloosheid te bestrijden. Het stelt haar gerust dat er niet 
onmiddellijk bezuinigd zal worden op humanitaire hulp.

Toch zijn het programma dat de minister voorstelt en de 
besparingen die hij verdedigt voor het lid onverenigbaar 
met de rol die België op het internationale toneel zou 
moeten spelen. Voeg daarbij de interne verdeeldheid 
binnen de regeringsmeerderheid en het lid concludeert 
dat de minister veel obstakels zal tegenkomen.

Wat ontwikkelingssamenwerking betreft, heeft de 
regering de door haar onvermijdelijk geachte bezuini-
gingen in uitzicht gesteld. Maar kennelijk gaat het ook 
met de solidariteit de zuinige kant op. De voorgestelde 
begroting heeft het lid ietwat gerustgesteld. Bovendien 
bevestigt de minister zijn geloof in multilateralisme en 
samenwerking, die moeten bijdragen aan meer bepaald 
het behalen van de Duurzame Ontwikkelingsdoelen 
(SDG), stabiliteit, gelijkheid en goed bestuur. Maar 
voor mevrouw Mutyebele Ngoi komen die aspecten 
in het gedrang door de voorrang die momenteel wordt 
gegeven aan de Belgische belangen. Zij vindt dat ontwik-
kelingssamenwerking en solidariteit niet mogen worden 
gebruikt als hefboom om nationale belangen te dienen 
of migratieobsessies te verlichten. De basisprincipes van 
de Belgische samenwerking, namelijk eigenaarschap 
en afstemming, mogen niet worden opgeofferd aan een 
mercantilistisch beleid.

Vervolgens benadrukt het lid dat het verenigingsleven 
hoogst ongerust is, zowel door de bezuinigingen als het 
gebrek aan overleg. Nochtans is het middenveld es-
sentieel voor het succes van de verschillende projecten 
die België ondersteunt. Mevrouw Mutyebele Ngoi geeft 
aan dat de hele Belgische expertise gevaar loopt en 
hoopt dat de minister steun zal verlenen aan die sector, 
in zowel België als de partnerlanden. De regering heeft 
het al op de giften aan verenigingen gemunt door de 
belastingaftrek terug te schroeven, en besloten om het 
budget voor ontwikkelingssamenwerking met 25 % in te 
krimpen. De minister zelf lijkt de rol van het middenveld 
te geringschatten en grondig overleg uit de weg te gaan. 
Het lid is opgelucht dat de minister Enabel en BIO blijft 
steunen, maar benadrukt dat de beleidsnota van de 
minister niet bepaald optimistisch stemt. De bilaterale 
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d’optimisme. Or les outils de la coopération bilatérale 
sont indispensables à l’expertise belge en la matière et 
à une coopération cohérente.

Mme Mutyebele Ngoi aborde ensuite la situation 
des femmes en zones de conflit. Elle plaide pour une 
politique étrangère féministe, cohérente et en accord 
avec les ODD. La Belgique s’engage pour l’égalité de 
genre et son action extérieure devrait dès lors suivre 
cette logique, à l’instar de la Suède. La membre est 
même d’avis que le ministre devrait contribuer à la 
mise en œuvre d’une approche intersectionnelle, qui 
reconnaît les différents modes croisés de dominations 
et de discriminations, et intègre la société civile, dont 
l’expertise est indispensable. Le ministre a rappelé les 
attaques du mouvement antigenre et celles contre la 
communauté LGBTQIA+. Il a évoqué les témoignages 
glaçants de femmes violées dans les zones de conflit, 
ainsi que le sort des personnes en situation de handicap. 
Ces aspects ne peuvent pas être oubliés.

Enfin, Mme Mutyebele Ngoi rappelle l’importance de 
rester vigilants, dans toutes nos actions extérieures, au 
respect des droits humains, de l’environnement et des 
droits sociaux, sans oublier d’y intégrer la protection 
des droits des femmes.

À propos de la Palestine, la membre souligne de 
nouveau l’horreur infligée aux Palestiniens par le gou-
vernement de Netanyahou. Les positions internationales 
changent à mesure que la famine prend forme et que 
les projets illégaux d’annexion et de déportation sont 
assumés publiquement. Ce changement d’attitude des 
pays occidentaux, y compris parmi des alliés historiques 
de l’État hébreu comme la Grande-Bretagne, doit être 
suivi par la Belgique. Il aurait fallu cesser de débattre 
depuis longtemps et commencer à agir. La Belgique 
aurait pu être un moteur de cet élan. Le ministre a affirmé 
récemment que l’urgence n’était pas à la reconnaissance 
de la Palestine, mais à permettre l’entrée de l’aide 
humanitaire dans Gaza. Mais l’urgence est partout. Il 
faut stopper Israël dans sa folie vindicative sanguinaire.

Il y a quelques jours, l’armée israélienne a confirmé 
son projet illégal d’occuper toute la bande de Gaza. Le 
ministre israélien des Finances a même déclaré vou-
loir détruire “ce qui reste encore de la bande de Gaza, 
simplement parce que tout là-bas n’est qu’une grande 
ville terroriste” et rappelé son soutien à la déportation 
des Palestiniens hors de Gaza. Pour la membre, Israël 
commet un génocide à Gaza et ses projets de déporta-
tion sont des crimes contre l’humanité. Ses projets de 
colonisation en Cisjordanie, et désormais à Gaza, sont 

samenwerkingsinstrumenten zijn nochtans essentieel 
voor de Belgische knowhow ter zake en voor een co-
herente samenwerking.

Mevrouw Mutyebele Ngoi gaat vervolgens in op de 
situatie van de vrouw in conflictgebieden. Ze pleit voor 
een feministisch, coherent en met de SDG’s sporend 
buitenlandbeleid. België verklaart zich in te zetten voor 
gendergelijkheid en dus moet zulks ook blijken uit haar 
optreden in het buitenland, zoals het geval is voor Zweden. 
Het lid vindt zelfs dat de minister moet bijdragen aan de 
implementatie van een intersectionele aanpak, die de 
verschillende overlappende vormen van overheersing 
en discriminatie erkent en die mee boogt op het mid-
denveld, waarvan de expertise onmisbaar is. De minister 
herinnert aan de aanvallen van de antigenderbeweging 
en die tegen de lgbtqia+ gemeenschap. Hij had het over 
de huiveringwekkende getuigenissen van verkrachte 
vrouwen in conflictgebieden en de benarde situatie van 
mensen met een handicap. Daar mag niet aan worden 
voorbijgegaan.

Tot slot herhaalt mevrouw Mutyebele Ngoi dat het 
belangrijk is in heel ons buitenlandbeleid waakzaam 
te blijven voor de eerbiediging van de mensenrechten, 
het milieu en de sociale rechten, zonder daarbij de 
bescherming van de rechten van de vrouw uit het oog 
te verliezen.

Wat Palestina betreft, benadrukt het lid andermaal de 
verschrikkingen die de regering-Netanyahu de Palestijnen 
aandoet. De internationale standpunten worden bijgesteld 
naarmate de hongersnood vorm krijgt en de illegale 
annexatie- en deportatieplannen publiekelijk worden 
erkend. Die verandering in de houding van westerse 
landen, met inbegrip van historische bondgenoten van 
de Hebreeuwse Staat zoals Groot-Brittannië, moet ook 
worden gevolgd door België. We hadden al lang geleden 
moeten stoppen met debatteren en moeten beginnen 
met handelen. België had een drijvende kracht achter 
dit momentum kunnen zijn. De minister verklaarde on-
langs dat niet de erkenning van Palestina de urgentie 
was, maar de instroom van humanitaire hulp in Gaza. 
Maar de nood is overal. Israël moet worden gestopt in 
zijn bloeddorstige, wraakzuchtige waanzin.

Een paar dagen geleden bevestigde het Israëlische 
leger zijn illegale plan om de hele Gazastrook te bezetten. 
De Israëlische minister van Financiën verklaarde zelfs 
dat hij “wat er over is van de Gazastrook wil vernietigen, 
gewoon omdat alles daar één grote terroristische stad is” 
en herhaalde zijn steun voor de deportatie van Palestijnen 
uit Gaza. Het lid stelt dat Israël genocide pleegt in Gaza 
en dat Israëls deportatieplannen misdaden tegen de 
menselijkheid zijn. De nederzettingenprojecten op de 
Westelijke Jordaanoever en nu ook in Gaza zijn illegaal 
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illégaux, et la politique israélienne à l’égard du peuple et 
du territoire palestinien relève d’une politique d’apartheid.

Pour la membre, la résolution adoptée le 21 mai 
2025 sur la question au sein de cette commission 
(DOC 56 0859/004) est faible, voire hypocrite. On y 
renonce au droit à l’autodétermination des Palestiniens 
comme à leur droit de retour, ce qui constitue un 
grave recul dans la lutte pour le droit international. 
Mme Mutyebele Ngoi reconnaît que les décisions prises 
à l’égard d’Israël dans la nuit du lundi 19 au mardi 20 mai 
2025, avec la participation du ministre, répondent à 
certaines demandes du monde associatif. C’est un pas 
dans la bonne direction, mais beaucoup reste à faire. 
Que l’UE ait enfin décidé d’envisager une suspension de 
l’Accord d’association est un soulagement. La membre 
regrette cependant qu’il ait fallu attendre tant de temps 
pour prendre cette décision, alors que les crimes à 
l’encontre des droits humains sont connus et documentés.

Au même moment, le 21 mai 2025 à Jenin, l’armée 
israélienne a ouvert le feu en direction d’un convoi de 
diplomates, dont un Belge faisait partie. Le ministre a 
réagi rapidement, mais s’est contenté de demander 
des explications convaincantes. Pour la membre, cette 
réaction est insuffisante face à la gravité des faits. Cet 
incident est symptomatique d’une violence coloniale 
banalisée qui n’épargne absolument personne, y compris 
nos diplomates, dans des convois clairement identifiés 
ne représentant aucune menace. Elle juge indispensable 
de convoquer l’ambassadeur d’Israël sans attendre 
pour s’expliquer.

D’autres sanctions contre Israël doivent être prises. 
Le ministre devrait rappeler l’ambassadeur de Belgique 
à Tel Aviv. Il faudrait aussi cesser le commerce de 
produits issus des colonies illégales, suspendre notre 
coopération militaire, technologique et sécuritaire, et 
soutenir les procédures judiciaires auprès de la CPI et 
de la CIJ. En outre, tout doit être mis en œuvre pour 
mettre fin au blocus humanitaire qui affame la popula-
tion gazaouie depuis des mois. À ce titre, il faut rester 
attentif à la nouvelle attitude d’Israël, qui semble vouloir 
instrumentaliser l’aide humanitaire pour contrôler la 
population. Mais la famine est là, utilisée comme arme 
de guerre. Cela constitue un crime de guerre, qui va à 
l’encontre des mesures conservatoires ordonnées en 
janvier 2024 par la CIJ. Pas moins de 2 millions de civils 
sont affamés à Gaza.

Il faut enfin avancer vers une paix durable basée sur 
la solution à deux États, qui ne peut que passer par la 

en Israëls beleid ten opzichte van het Palestijnse volk 
en gebied komt neer op apartheid.

Naar de mening van het lid is de resolutie die hier 
op 21 mei 2025 binnen deze commissie over is aange-
nomen (DOC 56 0859/004) zwak, om niet te zeggen 
hypocriet. Ze verloochent het zelfbeschikkingsrecht 
van de Palestijnen en hun recht op terugkeer, wat een 
ernstige stap terug is in de strijd voor het internationaal 
recht. Mevrouw Mutyebele Ngoi beaamt dat de beslissin-
gen die in de nacht van maandag 19 op dinsdag 20 mei 
2025 met medewerking van de minister zijn genomen 
met betrekking tot Israël, tegemoetkomen aan bepaalde 
verzoeken van het middenveld. Het is een stap in de 
goede richting, maar er moet nog veel gebeuren. Het 
is een opluchting dat de EU eindelijk de opschorting 
van de associatieovereenkomst wil overwegen. Het lid 
betreurt echter dat die beslissing zo lang op zich heeft 
laten wachten, ook al zijn de mensenrechtenschendingen 
bekend en gedocumenteerd.

Zowat tegelijkertijd, op 21 mei, opende het Israëlische 
leger in Jenin het vuur op een konvooi diplomaten, 
onder wie een Belg. De minister reageerde wel snel, 
maar vroeg louter om een overtuigende uitleg. Gelet op 
de ernst van de feiten volstaat die respons voor het lid 
niet. Dat incident is tekenend voor het gebagatelliseerde 
koloniale geweld dat absoluut niemand spaart, ook onze 
diplomaten niet, terwijl ze zich verplaatsen in duidelijk 
herkenbare konvooien waar geen enkele dreiging van 
uitgaat. Volgens haar moet de Israëlische ambassadeur 
absoluut onverwijld worden ontboden om de nodige 
uitleg te krijgen.

Nog andere sancties moeten tegen Israël worden 
genomen. De minister zou de Belgische ambassadeur 
in Tel Aviv moeten terugroepen. We moeten ook de 
handel in producten uit illegale nederzettingen stopzet-
ten, onze samenwerking op militair, technologisch en 
veiligheidsgebied opschorten en steun verlenen aan de 
juridische procedures voor het Internationaal Strafhof en 
het Internationaal Gerechtshof. Daarnaast moet alles in 
het werk worden gesteld om een einde te maken aan 
de humanitaire blokkade die de bevolking van Gaza 
al maanden uithongert. In dat opzicht is het zaak een 
scherp oog te blijven houden op de nieuwe houding van 
Israël, dat humanitaire hulp als pasmunt lijkt te willen 
gebruiken om de bevolking onder controle te houden. 
De hongersnood, ingezet als oorlogswapen, is echter 
inmiddels een feit. Het gaat om een oorlogsmisdaad, die 
indruist tegen de voorlopige maatregelen die in januari 
2024 door het Internationaal Gerechtshof werden bevo-
len. Maar liefst 2 miljoen burgers lijden honger in Gaza.

Het komt erop aan eindelijk toe te werken naar een 
duurzame vrede op basis van een tweestatenoplossing, 
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reconnaissance de l’État de Palestine. Car reconnaître 
la Palestine, c’est reconnaître un peuple et ses droits, 
dont celui à l’autodétermination; c’est reconnaître la 
paix et la justice. La membre encourage le ministre à 
surmonter les obstacles posés par ceux qui acceptent 
ce génocide. Les Palestiniens risquent de disparaître 
si nous n’agissons pas, et l’Histoire s’en souviendra.

En ce qui concerne la RD Congo et le Rwanda, le 
ministre a évoqué des perspectives de paix, grâce 
notamment aux discussions menées à Washington et 
à Doha. La membre espère que la paix reviendra en 
RD Congo, pour que les Congolais puissent vivre en 
sécurité, libres et avec des droits. Pour aboutir à une 
paix durable, les conditions de paix doivent être justes, 
mais il est surtout indispensable de rendre justice à 
tous ceux qui ont souffert. La lutte contre l’impunité ne 
peut souffrir d’aucun compromis. Puisque le ministre en 
fait une priorité, la membre l’invite à soutenir toutes les 
démarches en ce sens. Le M23 et le régime de Kagame 
ont fait couler trop de sang et de larmes.

La membre évoque les tentatives vaines du Rwanda 
de justifier sa guerre et sa cupidité, et souligne que 
c’est la RD Congo la véritable victime dans ce conflit. 
Si l’on veut obtenir la paix et la justice, les responsables 
au sein du M23 et du régime de Kagame doivent être 
sanctionnés. Pour Mme Mutyebele Ngoi, imposer des 
sanctions supplémentaires ne va pas à l’encontre d’un 
processus de paix. S’il y a un consensus au sein de l’UE 
pour sanctionner la Russie en vue de la pousser à un 
cessez-le-feu, la membre ne voit pas pourquoi cela ne 
pourrait pas se faire vis-à-vis du Rwanda. M. Kagame 
fait croire que des sanctions empêcheraient la paix, 
mais la membre est convaincue du contraire. Il faut 
mettre fin au pillage des ressources congolaises. Cela 
passe par la suspension du protocole d’accord avec le 
Rwanda, tant qu’il continuera à envahir et piller la RD 
Congo, et par une meilleure traçabilité des minerais. Il 
est urgent de mettre de l’ordre dans ce commerce dont 
nous profitons allégrement.

Enfin, il est également indispensable d’apporter une 
aide humanitaire renforcée au peuple congolais. La 
situation est dramatique et le ministre a pu s’en rendre 
compte en se rendant sur place. Le Bureau des affaires 
humanitaires des Nations Unies (OCHA) a annoncé 
une baisse de près de moitié de ses objectifs d’aide, 
invoquant des “déficits critiques de financement”, alors 
que, toujours selon l’ONU, 28 millions de personnes 
sont maintenant confrontées à la faim aiguë.

die alleen kan worden bereikt door de erkenning van 
de Staat Palestina. Palestina erkennen betekent een 
volk en zijn rechten erkennen, waaronder het recht op 
zelfbeschikking; het betekent vrede en gerechtigheid 
erkennen. Het lid spoort de minister aan de obstakels 
weg te nemen die worden opgeworpen door degenen 
die deze genocide accepteren. De Palestijnen dreigen 
te verdwijnen als we niets doen, en de geschiedenis zal 
zich dit herinneren.

Met betrekking tot de DR Congo en Rwanda heeft 
de minister verwezen naar de vooruitzichten op vrede, 
name dankzij de besprekingen in Washington en Doha. 
Het lid hoopt dat de vrede in de DR Congo zal terugkeren, 
zodat het Congolese volk kan leven in veiligheid, in vrij-
heid en met rechten. Om duurzame vrede te bereiken, 
moeten de voorwaarden voor vrede rechtvaardig zijn, 
maar bovenal moet recht worden gedaan aan iedereen 
die heeft geleden. In de strijd tegen straffeloosheid kun-
nen geen compromissen worden gesloten. Aangezien 
de minister hier een prioriteit van heeft gemaakt, ver-
zoekt het lid hem alle inspanningen in deze richting te 
steunen. De M23 en het regime van Kagame hebben 
te veel bloed en tranen vergoten.

Het lid verwijst naar de vergeefse pogingen van 
Rwanda om zijn oorlog en hebzucht te rechtvaardigen 
en benadrukt dat de DR Congo het echte slachtoffer is 
in dit conflict. Om vrede en gerechtigheid te bewerkstel-
ligen, moeten de verantwoordelijken binnen de M23 en 
het regime van Kagame gestraft worden. Voor mevrouw 
Mutyebele Ngoi staan bijkomende sancties niet haaks 
op een vredesproces. Als er binnen de EU een con-
sensus bestaat om Rusland sancties op te leggen met 
het oog op een staakt-het-vuren, ziet het lid geen reden 
waarom dit niet zou kunnen gebeuren met betrekking 
tot Rwanda. De heer Kagame wil ons doen geloven dat 
sancties vrede in de weg staan, maar het lid is overtuigd 
van het tegendeel. Er moet een einde komen aan de 
plundering van de Congolese rijkdommen. Dat betekent 
dat het memorandum of understanding met Rwanda 
moet worden opgeschort zolang dat land doorgaat met 
het binnenvallen en plunderen van de DR Congo, en dat 
de ertsen beter traceerbaar moeten worden. Er moet 
dringend orde op zaken worden gesteld in deze handel 
waar we vrolijk van meeprofiteren.

Tot slot is het ook essentieel de Congolese bevolking 
meer humanitaire hulp te bieden. De situatie is dra-
matisch, wat de minister tijdens zijn bezoek zelf heeft 
kunnen vaststellen. Het Bureau voor de Coördinatie van 
Humanitaire Aangelegenheden van de Verenigde Naties 
(OCHA) heeft aangekondigd dat het zijn hulpdoelen 
met bijna de helft verlaagt, op grond van “kritieke finan-
cieringstekorten”, terwijl volgens de VN nu 28 miljoen 
mensen te kampen hebben met acute honger.
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Le ministre dit vouloir concentrer l’aide au dévelop-
pement là où elle est la plus nécessaire; c’est le cas de 
la région des Kivu. L’expertise belge devrait permettre 
d’offrir une aide renforcée à ces gens qui souffrent depuis 
30 ans. S’il faut plus de cohérence entre l’aide humani-
taire, la coopération internationale et la consolidation de 
la paix, il faut aussi plus d’efforts et plus de moyens. La 
membre espère que, malgré les coupes budgétaires, le 
ministre fera son possible pour soutenir les millions de 
Congolais qui souffrent depuis trop longtemps.

M. Pierre Kompany (Les Engagés) remercie tout 
d’abord le ministre pour sa volonté de répondre avec 
détermination en faveur de la résolution du conflit israé-
lo-palestinien qui dure depuis des dizaines d’années. 
L’objectif reste d’imposer l’existence des deux États 
libres et indépendants, vivant dans une paix durable.

Le membre s’engage à soutenir le budget du ministre 
et reconnaît les efforts qui sont fournis pour éviter un 
dérapage quand des décisions tombent, par exemple 
des États-Unis. Enfin, il se réjouit de constater que le 
ministre reste attaché à l’ADN de son groupe politique.

Mme Annick Lambrecht (Vooruit) remercie le ministre 
pour ses réponses détaillées aux nombreuses questions 
posées par les membres de la commission.

L’intervenante évoque ensuite l’incident qui s’est produit 
hier en Cisjordanie, près de Jénine, où un groupe de 
diplomates incluant un diplomate belge a été pris pour 
cible par des soldats israéliens. L’intervenante demande 
instamment au ministre de convoquer l’ambassadeur 
d’Israël afin qu’il rende des comptes sur ces faits très 
graves.

En outre, l’intervenante souhaite savoir quelle nouvelle 
image le ministre souhaite donner de la Belgique dans 
les forums internationaux et diplomatiques.

L’intervenante aborde ensuite la question de la ré-
duction de 1,8 % des moyens de fonctionnement du 
SPF Affaires étrangères. Elle ne comprend pas encore 
très bien comment cette réduction sera opérée. Comment 
le ministre garantira-t-il que l’expertise acquise au fil 
des ans au sein du SPF Affaires étrangères ne sera pas 
perdue en raison des économies annoncées?

Par ailleurs, l’intervenante indique que Mme Lamarti, 
membre de son groupe, qui s’est excusée pour cette 
séance, est rassurée quant au rôle crucial que l’aide 

De minister zegt dat hij de ontwikkelingshulp wil 
concentreren waar die het hardst nodig is, namelijk 
in de regio Kivu. Dankzij de Belgische expertise moet 
meer hulp kunnen worden geboden aan die mensen, 
die al 30 jaar lijden. Er moet meer samenhang komen 
tussen humanitaire hulp, internationale samenwerking 
en vredesopbouw, maar er zijn ook meer inspanningen 
en meer middelen nodig. Het lid hoopt dat de minister, 
ondanks de bezuinigingen, zijn uiterste best zal doen om 
de miljoenen Congolezen te steunen die al te lang lijden.

De heer Pierre Kompany (Les Engagés) dankt voor-
eerst de minister omdat hij resoluut gaat voor een op-
lossing van het Israëlisch-Palestijnse conflict, dat al 
tientallen jaren aansleept. Het doel blijft het opleggen 
van het bestaan van twee vrije, onafhankelijke staten 
die in duurzame vrede leven.

Het lid zegt zijn steun toe aan de begroting van de 
minister en erkent de geleverde inspanningen om ont-
sporingen te voorkomen wanneer bepaalde beslissin-
gen worden genomen, bijvoorbeeld door de Verenigde 
Staten. Tot slot is hij verheugd dat de minister zich blijft 
inzetten voor het DNA van zijn fractie.

Mevrouw Annick Lambrecht (Vooruit) dankt de minister 
voor zijn uitvoerige antwoorden op de vele vragen van 
de leden van deze commissie.

Vooreerst haakt de spreekster in op het incident dat 
gisteren plaatsvond op de Westelijke Jordaanoever ter 
hoogte van Jenin alwaar een groep diplomaten waaron-
der een Belgische diplomaat, onder vuur werd genomen 
door Israëlische soldaten. De spreekster verzoekt de 
minister met aandrang om de ambassadeur van Israël 
op het matje te roepen om verantwoording af te leggen 
met betrekking tot deze zeer zware feiten.

Daarnaast wil de spreekster graag vernemen welk 
nieuw imago de minister België wil aanmeten op de 
internationale en diplomatieke fora?

Voorts gaat de spreekster in op de besparing ten 
belope van 1,8 % op de werkingsmiddelen van de 
FOD Buitenlandse Zaken. Het is voor de spreekster 
nog niet duidelijk hoe deze besparing zal plaatsvinden. 
Op welke manier zal de minister verzekeren dat de jaren-
lange opgebouwde expertise bij de FOD Buitenlandse 
Zaken niet verloren zal gaan door de aangekondigde 
besparingen?

Daarnaast deelt de spreekster mee dat haar fractie-
genote mevrouw Lamarti, die zich moet verontschul-
digen voor deze vergadering, gerustgesteld is over 
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humanitaire continuera de jouer dans la coopération 
au développement, malgré les économies.

Le ministre a également confirmé dans ses réponses 
que la lutte contre la pauvreté et les inégalités ne seront 
pas subordonnées aux intérêts économiques et géopo-
litiques. C’est particulièrement important. L’intervenante 
apprécie vivement que le ministre continue à soutenir 
les organisations locales de femmes et les secteurs 
essentiels tels que la santé, les soins, la protection 
sociale, le travail décent, la sécurité alimentaire et l’édu-
cation. Ces secteurs continuent en effet d’occuper une 
place centrale dans sa note de politique générale. Les 
éléments constitutifs du développement durable et de 
la justice jouent également un rôle important dans la 
note de politique générale du ministre.

Enfin, l’intervenante dit au ministre qu’elle voit en lui 
un ministre très engagé, bref un ministre passionné qui 
se consacre jour et nuit à ses tâches de ministre des 
Affaires étrangères et de la Coopération au développe-
ment. L’intervenante espère que la Belgique continuera 
à jouer son rôle de bâtisseur de ponts dans les forums 
internationaux et que le ministre continuera à s’engager 
pleinement en faveur de la coopération multilatérale, car 
ce n’est que par la coopération que des progrès peuvent 
être réalisés, tant en Europe qu’à l’extérieur.

Mme Tinne Van der Straeten (Ecolo-Groen) revient 
d’abord sur le cadre budgétaire concernant la Coopération 
au développement et l’aide humanitaire. Le ministre 
a, dans ses réponses, précisé comment il convenait 
d’interpréter les données budgétaires. Il a ainsi affirmé 
qu’il n’y avait pas de coupes budgétaires puisque des 
dépenses uniques effectuées en 2024 avaient été prises 
en compte. L’intervenante fait cependant remarquer que 
ces moyens étaient bien inscrits pour la Coopération au 
développement en 2024 et qu’il s’agit donc d’un choix 
politique que de les considérer comme exceptionnels. 
Ces moyens existaient bel et bien et il s’agit donc bel 
et bien d’une économie.

S’agissant de l’aide humanitaire, le ministre a affirmé 
qu’elle ne serait pas concernée par les économies, mais 
l’intervenante constate néanmoins que les moyens prévus 
pour l’aide humanitaire en 2025 sont moindres. Elle cite 
à cet égard un montant de 200 millions d’euros qui, via 
la provision interdépartementale, avait été consacré à 
l’aide humanitaire et à la Coopération au développement 
au bénéfice de l’Ukraine.

Or cette possibilité n’existe plus aujourd’hui, car cette 
provision a été intégralement affectée au département de 
la Défense, comme l’a d’ailleurs longuement expliqué le 
ministre de la Défense, M. Theo Francken. L’intervenante 

de cruciale rol die humanitaire hulp zal blijven spelen 
binnen de Ontwikkelingssamenwerking en dit ondanks 
de besparingen.

De minister heeft tevens bevestigd in zijn antwoor-
den dat de armoedebestrijding en het aanpakken van 
ongelijkheid niet ondergeschikt zullen worden aan eco-
nomische en geopolitieke belangen. Dat is bijzonder 
belangrijk. De spreekster waardeert het ten zeerste dat 
de minister steun blijft geven aan lokale vrouwenorga-
nisaties en essentiële sectoren zoals gezondheid, zorg, 
sociale bescherming, waardig werk, voedselzekerheid 
en onderwijs. Deze sectoren blijven blijkbaar toch wel 
centraal staan doorheen zijn beleidsnota. Daarnaast zijn 
er ook nog de bouwstenen van duurzame ontwikkeling 
en rechtvaardigheid die doorheen de beleidsnota van 
de minister een belangrijke rol spelen.

Tot slot merkt de spreekster op dat zij een minister 
ziet met heel veel engagement, kortom een gedreven 
minister die dag en nacht met zijn taken als minister van 
Buitenlandse Zaken en Ontwikkelingssamenwerking 
bezig is. De spreekster hoopt dat België op die interna-
tionale fora de rol van bruggenbouwer blijft spelen en 
dat de minister ten volle blijft gaan voor die multilaterale 
samenwerking, want het is enkel via samenwerking dat 
er vooruitgang kan geboekt worden en dit zowel binnen 
als buiten Europa.

Mevrouw Tinne Van der Straeten (Ecolo-Groen) 
haakt vooreerst in op het budgettaire plaatje betreffende 
Ontwikkelingssamenwerking en humanitaire hulp. De mi-
nister heeft tijdens zijn antwoorden aangegeven op welke 
wijze budgettaire cijfers moesten geïnterpreteerd worden. 
De minister stelde daarbij dat er niet werd bespaard 
aangezien eenmalige uitgaven gedaan in 2024 mee in 
rekening werden gebracht. De spreekster stipt hierbij 
echter aan dat die middelen wel degelijk voorzien waren 
voor Ontwikkelingssamenwerking in 2024 en het is dus 
een politieke keuze om deze middelen als eenmalig te 
bestempelen. De middelen waren er wel degelijk en dus 
gaat het ook wel degelijk om een besparing.

Betreffende de humanitaire hulp heeft de minister 
aangegeven dat er niet zal bespaard worden op huma-
nitaire hulp maar de spreekster merkt evenwel op dat 
er minder middelen voorzien worden voor humanitaire 
hulp in 2025. Zij verwijst in dit kader naar een bedrag 
ten belope van 200 miljoen euro die via de interdeparte-
mentale provisie besteed werd aan humanitaire hulp en 
Ontwikkelingssamenwerking ter attentie van Oekraïne.

Thans bestaat deze mogelijkheid niet meer aan-
gezien die provisie integraal is toegewezen aan het 
departement Defensie. Dit werd trouwens ook uitvoerig 
toegelicht door de minister van Defensie, met name de 
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en conclut qu’il y a donc bien une économie réalisée 
sur les moyens affectés à la Coopération au dévelop-
pement et à l’aide humanitaire. Il s’agit d’une réduction 
de 300 millions d’euros du budget disponible à cet effet. 
Le ministre cherche à nuancer les choses, mais son 
collègue, le ministre de la Défense, ne fait quant à lui 
aucun mystère à ce sujet: il s’agit sans ambiguïté d’une 
coupe budgétaire.

Dans sa note de politique générale et lors de son inter-
vention, le ministre a abondamment parlé de l’approche 
dite des “3D”. Le ministre de la Défense a toutefois tenu 
un autre discours: s’il s’est également déclaré favorable 
à cette approche, il a surtout souligné l’importance du 
grand D de Défense, reléguant ainsi au second plan 
les deux autres volets. Or c’est problématique, car les 
conflits, comme celui qui oppose la Russie à l’Ukraine, ne 
seront pas résolus uniquement sur le champ de bataille. 
Grâce à sa production d’énergie, en particulier de gaz 
naturel et de pétrole, la Russie peut continuer à faire 
tourner sa machine de guerre à plein régime.

L’intervenante souligne à cet égard l’importance 
des propositions de la Commission européenne visant 
à mettre fin d’ici la fin de 2027 aux importations de 
combustibles fossiles russes dans l’Union européenne. 
Cela signifie concrètement que le ministre de l’Énergie 
attend actuellement des initiatives législatives de la 
Commission européenne, tout en négociant avec celle-ci 
afin de pouvoir dénoncer dans les règles d’ici fin 2027 
les contrats à long terme que la Belgique a conclus avec 
deux entreprises russes pour l’utilisation du terminal 
gazier de Zeebrugge. À partir de fin 2027, des créneaux 
(“slots”) se libéreront donc dans ce terminal, qui pourront 
être occupés par d’autres acteurs tels que les États-
Unis, le Qatar ou l’Azerbaïdjan. Les deux années à venir 
seront donc cruciales. Quelle vision et quelle politique 
le ministre entend-il adopter à propos de ces créneaux 
qui se libéreront dans le terminal gazier de Zeebrugge?

En l’absence de vision, l’exploitant du terminal gazier, 
Fluxys, laissera le marché décider et les créneaux seront 
alors occupés par les parties intéressées. L’intervenante 
estime que le moment est venu de faire d’autres choix 
que par le passé en matière d’achat d’énergie à l’étran-
ger et de mener une réflexion stratégique permettant de 
définir les conditions et les critères à prendre en compte 
dans ces décisions d’achats énergétiques.

L’intervenante rappelle que, de nos jours, les matières 
premières sont trop souvent un enjeu de conflit. L’accord 
sur les matières premières entre la Russie et l’Ukraine 

heer Theo Francken. De spreekster concludeert hieruit 
dat er dus wel degelijk bespaard wordt op de middelen 
voor Ontwikkelingssamenwerking en de middelen voor 
humanitaire hulp. Het betreft een bedrag ten belope van 
300 miljoen euro aan minder middelen dat beschikbaar 
is voor Ontwikkelingssamenwerking en humanitaire hulp. 
De minister probeert hierbij de zaken genuanceerd voor 
te stellen maar diens collega, met name de minister 
van Defensie, doet dat helemaal niet en windt er geen 
doekjes om: het gaat om een ondubbelzinnige besparing.

De minister heeft in zijn beleidsnota en tijdens zijn 
uiteenzetting uitvoerig geschreven en gepraat over de 
3D-aanpak. De minister van Defensie heeft dit echter 
niet gedaan. Hij heeft wel aangegeven dat hij achter 
deze aanpak staat maar dat hij vooral de nadruk legt op 
de grote D van Defensie waardoor de twee andere D’s 
veel minder aandacht en belang zullen krijgen. Dat is 
problematisch want conflicten, zoals het conflict tussen 
Rusland en Oekraïne zullen niet louter beslecht worden 
op het slagveld. Dankzij de Russische energieproduc-
tie, met name aardgas en aardolie, kan Rusland haar 
oorlogsmachine volop draaiende houden.

De spreekster wijst in dit kader op het belang van de 
voorstellen van de Europese Commissie om tegen eind 
2027 geen Russische fossiele brandstoffen meer te kun-
nen importeren in de Europese Unie. Concreet betekent dit 
voor België dat de minister van Energie thans wetgevende 
initiatieven afwacht van de Europese Commissie maar 
ook zelf in gesprek gaat met de Europese Commissie 
teneinde op een correcte manier de langlopende con-
tracten die België heeft betreffende de gasterminal in 
Zeebrugge met twee Russische bedrijven correct te kun-
nen opzeggen tegen eind 2027. Vanaf eind 2027 zullen 
er dus slots vrijkomen in de gasterminal van Zeebrugge. 
Deze slots kunnen dan ingenomen worden door andere 
spelers zoals de Verenigde Staten, Qatar of Azerbeidzjan. 
De komende twee jaar zijn dus cruciaal. Welke visie en 
welk beleid zal de minister ontwikkelen in het kader van 
de vrijgekomen slots in de gasterminal van Zeebrugge?

Indien er geen visie is, dan zal de beheerder van de 
gasterminal, Fluxys, de markt laten spelen en zullen 
de geïnteresseerde partijen op dat ogenblik de slots 
innemen. De spreekster meent dat thans het moment is 
aangebroken andere keuzes te maken dan in het verle-
den met betrekking tot de aankoop van energie uit het 
buitenland en een strategische reflectie te ontwikkelen 
zodoende de voorwaarden en de criteria te bepalen die 
bij de keuze voor de aankoop van energie in rekenschap 
genomen worden.

In dit verband verwijst de spreekster naar het feit 
dat vandaag grondstoffen maar al te vaak de inzet zijn 
van heel wat conflicten. De grondstoffendeal tussen 
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en est un exemple parlant. Dans le contexte géopolitique 
actuel, instable, c’est le moment idéal pour renforcer 
encore les synergies entre les Affaires étrangères et 
l’Énergie, et pour adopter une approche globale sur la 
manière dont la Belgique achètera son énergie et les 
pays auprès desquels elle le fera.

Cette approche structurelle permettrait d’éviter qu’en 
période de crise d’approvisionnement, on se tourne 
à l’aveugle vers n’importe quel fournisseur potentiel. 
L’intervenante cite à cet égard les États membres de 
l’UE qui, à la suite du conflit entre la Russie et l’Ukraine, 
se sont tournés vers Israël pour sécuriser leur approvi-
sionnement en gaz. C’est pourquoi elle estime essentiel 
de faire bénéficier les autres départements de l’exper-
tise des Affaires étrangères afin d’éviter une approche 
strictement technique des enjeux.

En ce qui concerne le traité sur la Charte de l’énergie 
(ECT), l’intervenante indique que, selon le ministre, l’étude 
est prête. M. Jean-Luc Crucke, ministre de l’Énergie, a 
donné moins d’informations à ce sujet lors de l’examen 
de sa note de politique générale. Le gouvernement a 
examiné différentes pistes et attend désormais la déci-
sion du gouvernement bruxellois entre trois options: se 
retirer du traité, le modifier ou rester dans sa version 
modernisée. L’intervenante suppose que le débat se 
concentre actuellement entre les options 1 et 3, car 
modifier le traité semble loin d’être évident. À ce jour, il 
semble que la Belgique penche pour le maintien dans le 
traité modernisé, mais les implications précises restent 
floues.

Dans ce contexte, l’intervenante évoque le mécanisme 
de coordination qui doit être mis en place entre les États 
membres de l’UE encore liés par le traité, comme la 
Belgique, et les institutions européennes, étant donné 
que tout ce qui concerne le commerce et les décisions 
à ce sujet relève d’une compétence partagée entre la 
Commission européenne et les États membres. Cela 
signifie que les États membres ne peuvent prendre de 
décisions sans la Commission. La situation est donc très 
complexe. Qu’en est-il aujourd’hui de ce mécanisme de 
coordination? Le ministre peut-il confirmer que, dans 
le contexte actuel, la Belgique est en quelque sorte 
paralysée?

Par ailleurs, l’intervenante rappelle que les membres de 
la commission de l’Énergie ont expressément demandé 
à avoir accès à l’étude relative au traité ECT. Jusqu’à 
présent, le ministre de l’Énergie n’a pas encore répondu 

Oekraïne en Rusland is daar een mooi voorbeeld van. 
In deze huidige onstabiele geopolitieke tijden is het nu 
ook wel het uitgelezen moment om de departementen 
Buitenlandse Zaken en Energie nog meer naar elkaar te 
laten toegroeien en nog meer vanuit een helikopterblik 
te gaan meedenken over hoe en bij welke landen België 
energie zal aankopen.

Deze structurele aanpak kan voorkomen dat men in 
crisismomenten inzake de bevoorrading zonder kom-
pas bij eender welke potentiële energiespeler zal aan-
kloppen. De spreekster verwijst in dit verband naar de 
EU-lidstaten die in de nasleep van het conflict tussen 
Rusland en Oekraïne bij Israël hebben aangeklopt om 
hun energiebevoorrading inzake aardgas veilig te stellen. 
Vanuit dit perspectief is het volgens de spreekster dan 
ook bijzonder belangrijk om op basis van de aanwezige 
expertise vanuit het departement Buitenlandse zaken 
sturing te geven aan andere departementen die anders 
een louter technische invulling zouden geven aan de 
voorliggende vraagstukken.

Met betrekking tot het ECT-verdrag merkt de spreekster 
op dat de minister heeft aangegeven dat de studie klaar 
is. De minister van Energie, met name de heer Jean-Luc 
Crucke, heeft in dit verband minder informatie gegeven 
tijdens de bespreking van zijn beleidsnota. De huidige 
regering heeft een aantal zaken onderzocht en er wordt 
thans gewacht op de Brusselse regering om een keuze 
te maken tussen drie opties, met name terugtrekken, het 
verdrag aanpassen en in het gemoderniseerde verdrag 
blijven. Ze vermoedt dat de discussie thans draait tussen 
optie 1 en optie 3 aangezien een aanpassing van het 
verdrag verre van evident is. Voorlopig ziet het ernaar 
uit dat België blijft vasthouden aan het gemoderniseerde 
verdrag maar is er nog steeds geen duidelijkheid wat 
de precieze implicaties hiervan zijn.

In dit kader verwijst de spreekster naar het coördina-
tiemechanisme, dat moet opgesteld worden tussen de 
EU-lidstaten die nog in het verdrag zitten, zoals bijvoor-
beeld België, en de Europese instellingen, omdat alles 
wat betreft handel en de beslissingen die hieromtrent 
moeten genomen worden een gedeelde bevoegdheid 
is tussen de Europese Commissie en de EU-lidstaten. 
Dit impliceert dus dat de EU-lidstaten niet zonder de 
Europese Commissie beslissingen kunnen nemen. De 
situatie is dus zeer complex. Hoe staat het nu eigenlijk 
met dat coördinatiemechanisme? Kan de minister beves-
tigen dat België binnen de huidige context vleugellam is?

Daarnaast merkt de spreekster op dat er een concrete 
vraag is van de leden van de commissie Energie om de 
studie betreffende het ECT-verdrag met hen te delen. 
Voorlopig heeft de minister van Energie hierop nog geen 
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à cette demande. Le ministre est-il prêt à partager cette 
étude afin que les membres de la Chambre puissent 
prendre connaissance de ses conclusions et de ses 
considérations?

Concernant la détention de M. Djalali en Iran, le ministre 
a indiqué avoir pris contact avec son homologue iranien. 
Le groupe politique de l’intervenante insiste cependant 
pour qu’il contacte également ses homologues suédois et 
italien, afin de renforcer le soutien diplomatique en faveur 
de la libération de M. Djalali dans les plus brefs délais.

Concernant le conflit à Gaza, l’intervenante men-
tionne qu’un projet de résolution (DOC 55 0859/001 à 
004) a été adopté hier en commission par les partis de 
la majorité. Il y a également eu un Conseil européen 
au cours duquel il a été convenu de réévaluer l’accord 
d’association avec Israël. Il s’agira d’examiner si Israël 
respecte suffisamment les droits humains. Un calendrier 
clair a-t-il été fixé à ce sujet au sein du Conseil européen? 
La Commission européenne a-t-elle précisé dans quel 
délai elle rendra ses conclusions et les présentera aux 
ministres des Affaires étrangères?

Par ailleurs, lors de l’examen de la proposition de 
résolution relative à Gaza (DOC 56 0859/001 à 004), 
plusieurs membres de la commission ont répété que 
le ministre disposait d’un mandat fort pour prendre 
position sur les violations des droits humains et du 
droit humanitaire commises par Israël, ainsi que pour 
soutenir la Palestine. L’intervenante et son groupe en 
doutent fortement. Quand le ministre pense-t-il pouvoir 
enfin prendre position, au nom de la Belgique, sur la 
reconnaissance de la Palestine? Quelles conditions et 
modalités entend-il y lier?

Mme Els Van Hoof (cd&v) remercie le ministre pour 
ses réponses détaillées et pour la transparence dont 
il a fait preuve en ce qui concerne le cadre budgétaire 
du département de la Coopération au développement.

Elle relève que le ministre s’est dit impressionné par 
le travail accompli par Enabel et BIO. L’intervenante ne 
peut que souscrire à cette appréciation. Sur le terrain, 
la Belgique fait une réelle différence grâce à des institu-
tions exécutives de grande qualité, dans les divers pays 
africains où elles sont actives. Les ONG constituent un 
complément indispensable aux organes officiels de la 

antwoord geformuleerd. Is de minister bereid om deze 
studie te delen zodat de leden van dit parlement inzage 
krijgen in de conclusies en overwegingen van de studie?

Met betrekking tot de gijzeling van de heer Djalali in 
Iran heeft de minister aangegeven dat hij contact heeft 
gehad met zijn Iraanse ambtsgenoot. Haar fractie dringt 
er echter ook op aan dat de minister contact zou op-
nemen met zijn Zweedse en Italiaanse ambtsgenoten 
zodoende de diplomatieke steun aan het adres van de 
heer Djalali te versterken met het oog op een vrijlating 
op korte termijn.

Met betrekking tot het conflict in Gaza merkt de spreek-
ster op dat er binnen deze commissie gisteren een 
voorstel van resolutie (DOC 55 0859/001 tot 004) van 
de meerderheidspartijen ter zake werd aangenomen. 
Daarnaast heeft er ook een Europese Raad plaatsge-
vonden waar men heeft afgesproken om het associa-
tieakkoord met Israël tegen het licht te houden. Men zal 
in casu onderzoeken of Israël op voldoende wijze de 
mensenrechten respecteert. Is er hieromtrent binnen 
de Europese Raad een duidelijke timing afgesproken? 
Heeft de Europese Commissie aangegeven binnen welke 
termijn zij dat onderzoek gaat afronden en waar zij aan 
de ministers van Buitenlandse Zaken haar bevindingen 
daarover zal delen?

Daarnaast is er tijdens de bespreking van het voor-
stel van resolutie omtrent Gaza (DOC 56 0859/001 tot 
004) door verschillende leden van deze commissie 
meermaals gezegd dat de minister een sterk mandaat 
krijgt om standpunten in te nemen met betrekking tot de 
schendingen van de mensenrechten en de schendingen 
van het humanitair recht die Israël begaat alsook een 
sterk mandaat voor wat betreft het ondersteunen van 
Palestina. De spreekster en haar fractie betwijfelen dit 
ten zeerste. Wanneer verwacht de minister nu eigenlijk 
dat hij als minister van Buitenlandse Zaken namens 
België een standpunt gaat kunnen innemen over de 
erkenning van Palestina? Welke voorwaarden en welke 
modaliteiten zal de minister daaraan koppelen?

Mevrouw Els Van Hoof (cd&v) dankt de minister voor 
zijn uitvoerige antwoorden en voor de transparantie die 
hij heeft gegeven met betrekking tot het budgettaire ka-
der van het departement Ontwikkelingssamenwerking.

De minister heeft in zijn antwoorden aangegeven dat 
hij onder de indruk is van het werk van Enabel en BIO. 
De spreekster kan dat alleen maar beamen. België maakt 
op het terrein wel een verschil met heel kwaliteitsvolle, 
uitvoerende instellingen in de verschillende Afrikaanse 
landen waar zij actief zijn. De ngo’s vormen een nood-
zakelijke aanvulling op de officiële organen van de 
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Coopération au développement. Dans les pays en crise, 
ce sont elles qui permettent de maintenir un minimum 
de coopération internationale. Elles doivent donc être 
préservées.

L’intervenante part du principe que le ministre mettra 
en œuvre les économies au sein du département de la 
Coopération au développement avec pragmatisme et 
empathie, en concertation avec les différentes parties 
concernées. Elle suppose également que les chiffres 
budgétaires concrets sont discutés avec elles.

La membre remercie également le ministre pour 
son rôle de chef de file et sa capacité à éviter toute 
approche à géométrie variable, que ce soit à propos 
du conflit entre la Russie et l’Ukraine, de celui entre la 
République démocratique du Congo et le Rwanda, ou 
encore du conflit entre Israël et la Palestine.

Elle note que les récents événements liés à ce der-
nier conflit sont préoccupants. Mme Van Hoof évoque 
le tir visant des diplomates, dont un diplomate belge, 
en Cisjordanie, ainsi que l’attaque mortelle contre deux 
membres de l’ambassade israélienne à Washington 
D.C., survenue à l’issue d’un événement en faveur de 
Gaza au musée juif. Il s’agit là d’incidents extrêmement 
regrettables. L’intervenante estime que le ministre devrait 
exprimer ses condoléances à l’ambassadeur israélien 
en Belgique. Elle craint que le conflit ne soit désormais 
exporté non seulement dans la région, mais aussi en 
Europe occidentale et aux États-Unis. Quelle est l’analyse 
du ministre à ce sujet, et comment évalue-t-il l’augmen-
tation de l’antisémitisme?

En ce qui concerne les envoyés spéciaux, l’interve-
nante prend bonne note de la suggestion du ministre 
de les inviter en commission. Elle espère qu’un envoyé 
spécial chargé des questions de genre sera désigné, 
surtout à un moment où les intérêts liés à ces enjeux 
sont particulièrement menacés à l’échelle mondiale. Le 
ministre dispose-t-il encore des moyens et des possi-
bilités de nommer un tel envoyé spécial d’ici la fin de 
la législature?

Elle appuie également la demande de Mme Van 
der Straeten concernant la détention de M. Djalali. 
Elle constate clairement que la pression diplomatique 
exercée par la Suède et l’Italie est beaucoup moins forte 

Ontwikkelingssamenwerking want in landen die in een 
crisis verkeren valt men eigenlijk terug op die ngo’s om 
aan internationale samenwerking te kunnen doen. Deze 
organisatie moeten dus gekoesterd worden.

De spreekster gaat ervan uit dat de minister de besparin-
gen binnen het departement Ontwikkelingssamenwerking 
met het nodige pragmatisme en de nodige empathie zal 
uitvoeren, en dit in overleg met de verschillende betrok-
ken partijen. De spreekster vermoedt dat hij de concrete 
budgettaire cijfers ook met hen bespreekt.

De spreekster wenst de minister tevens te danken 
voor de voortrekkersrol die hij speelt en waarbij hij erin 
slaagt om niet met twee maten en twee gewichten voor 
de dag te komen en dit zowel met betrekking tot het 
conflict tussen Rusland en Oekraïne als in de conflicten 
tussen de Democratische Republiek Congo en Rwanda 
en tussen Israël en Palestina.

De spreekster stipt aan dat de recente gebeurtenis-
sen rondom dit conflict verontrustend zijn. De spreek-
ster verwijst in deze context naar de beschieting van 
diplomaten, waaronder een Belgische diplomaat, op de 
Westelijke Jordaanoever en naar het dodelijke schie-
tincident in Washington D.C. waar 2 medewerkers van 
de Israëlische ambassade werden doodgeschoten na 
afloop van een evenement ten voordele van Gaza in 
het Joods museum. Dit is uiterst betreurenswaardig. 
De spreekster meent dat de minister hieromtrent zijn 
medeleven moet uiten ten aanzien van de Israëlische 
ambassadeur in België en ze drukt hierbij haar vrees 
uit voor het feit dat het conflict niet enkel geëxporteerd 
wordt naar de regio maar ook naar West-Europa en de 
Verenigde Staten. Hoe kijkt de minister hiertegen aan 
en hoe schat hij de toename van het antisemitisme in?

Met betrekking tot de speciale gezanten neemt de 
spreekster de suggestie mee van de minister om de 
verschillende speciale gezanten uit te nodigen in deze 
commissie. De spreekster drukt nogmaals haar hoop uit 
dat er een speciaal gezant inzake gender zal aangesteld 
worden zeker in het licht van het feit dat de belangen 
verbonden aan de genderbeweging wereldwijd heel 
hard onder druk staan op dit ogenblik. Heeft de minister 
alsnog de middelen en de mogelijkheden om eventueel 
in de loop van deze regeerperiode een gezant inzake 
gender aan te stellen?

Daarnaast sluit de spreekster zich aan bij de vraag 
van mevrouw Van der Straeten met betrekking tot de 
gevangenschap van de heer Djalali. De spreekster stelt 
duidelijk vast dat de diplomatieke druk vanuit Zweden 
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que celle de la Belgique. Quel rôle la diplomatie belge 
peut-elle jouer afin d’accélérer sa libération?

Enfin, elle souhaite au ministre plein succès pour 
sa prochaine mission au Qatar, qui revêt une grande 
importance tant pour le conflit dans l’Est du Congo que 
pour celui entre Israël et la Palestine.

Mme Rajae Maouane (Ecolo-Groen) fait remarquer 
que le ministre se dit en faveur d’une politique étrangère 
fondée sur les droits humains, le droit international et la 
solidarité, mais que son budget ne va pas du tout dans 
ce sens et que le reste du gouvernement semble d’un 
autre avis. Elle constate qu’il y a en réalité moins de 
moyens, moins de vision et parfois moins de courage. La 
membre estime difficile de trouver une correspondance 
entre la théorie et la pratique.

La résolution qui vient d’être adoptée concernant 
la Palestine (DOC 56 0859/004) ne va pas assez loin 
à ses yeux. La priorité devrait être de briser le blocus, 
d’arrêter le massacre, de faire entrer des vivres dans 
la bande de Gaza et de reconnaître sans conditions le 
droit à un peuple d’exister. La membre encourage le 
ministre à poursuivre ses efforts en ce sens, y compris 
au niveau européen, car c’est à ce niveau qu’on peut 
agir avec le plus de force. Elle souligne néanmoins que 
l’action au niveau européen n’exempte pas la Belgique 
du rôle essentiel qu’elle devrait jouer.

Mme Maouane souligne également qu’un certain 
nombre de conflits ne sont pratiquement jamais évoqués 
et qu’elle aimerait que la Belgique s’exprime et agisse 
davantage à leur propos. Elle pense notamment au 
Yémen et au Soudan. Il est important d’essayer aussi 
d’apporter des solutions à ces conflits-là, à l’échelle de 
la Belgique.

V. — AVIS

Par 9 voix contre 4, la commission émet, par un vote no-
minatif, un avis favorable sur la Section 14 – SPF Affaires 
étrangères, Commerce extérieur et Coopération au 
développement (partim: Affaires étrangères, Affaires 
européennes et Coopération au développement), du 
projet de loi contenant le budget général des dépenses 
de l’année budgétaire 2025.

en Italië veel minder sterk is dan de houding van België 
in dit dossier. Hoe kan de Belgische diplomatie hierin 
een rol spelen teneinde de vrijlating van de heer Djalali 
te bespoedigen?

Tot slot wenst de spreekster de minister heel veel suc-
ces met de nakende zending naar Qatar, die belangrijk 
is, zowel voor het conflict in Oost-Congo als voor het 
conflict tussen Israël en Palestina.

Mevrouw Rajae Maouane (Ecolo-Groen) merkt op 
dat de minister naar eigen zeggen voorstander is van 
een buitenlandbeleid op basis van mensenrechten, 
internationaal recht en solidariteit, maar dat zijn begro-
ting helemaal niet in die richting gaat en dat de rest van 
de regering een andere mening lijkt te zijn toegedaan. 
Ze merkt op dat er in werkelijkheid minder middelen, 
minder visie en soms minder moed zijn. Voor het lid is 
het niet altijd duidelijk waar theorie en praktijk op elkaar 
aansluiten.

De onlangs aangenomen resolutie over Palestina 
(DOC 56 0859/004) gaat volgens haar niet ver genoeg. 
De prioriteit moet zijn de blokkade te doorbreken, het 
bloedbad te stoppen, voedsel naar Gaza te brengen en 
het bestaansrecht van een volk onvoorwaardelijk te erken-
nen. Het lid moedigt de minister aan zijn inspanningen 
daartoe voort te zetten, ook op Europees niveau, het 
niveau met de meeste slagkracht. Ze benadrukt echter 
dat actie op Europees niveau België niet ontslaat van 
zijn essentiële rol.

Mevrouw Maouane wijst er ook op dat sommige con-
flicten haast nooit worden vermeld en zou graag zien dat 
België zich erover uitspreekt en meer actie onderneemt. 
Ze denkt in het bijzonder aan Jemen en Soedan. Het 
is belangrijk om ook voor die conflicten oplossingen te 
proberen te vinden op Belgisch niveau.

V. — ADVIES

Bij naamstemming brengt de commissie met 9 te-
gen 4 stemmen een gunstig advies uit over sectie 14 
– FOD Buitenlandse Zaken, Buitenlandse handel en 
Ontwikkelingssamenwerking (partim: Buitenlandse Zaken, 
Europese Zaken en Ontwikkelingssamenwerking) van het 
wetsontwerp houdende de Algemene uitgavenbegroting 
voor het begrotingsjaar 2025.
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Le résultat du vote nominatif est le suivant:

Ont voté pour:

N-VA: Kathleen Depoorter, Katrijn van Riet, Eva 
Demesmaeker;

MR: Charlotte Deborsu, Michel De Maegd;

Les Engagés: Pierre Kompany, Stéphane Lasseaux;

Vooruit: Annick Lambrecht;

cd&v: Els Van Hoof.

Ont voté contre:

VB: Britt Huybrechts, Francesca Vanbelleghem;

PS: Lydia Mutyebele Ngoi;

Ecolo-Groen: Rajae Maouane.

Se sont abstenus: nihil.

La rapporteure, La présidente,

Ellen Samyn  Els Van Hoof

Resultaat van de naamstemming:

Hebben voorgestemd:

N-VA: Kathleen Depoorter, Katrijn van Riet, Eva 
Demesmaeker;

MR: Charlotte Deborsu, Michel De Maegd;

Les Engagés: Pierre Kompany, Stéphane Lasseaux;

Vooruit: Annick Lambrecht;

cd&v: Els Van Hoof;

Hebben tegengestemd:

VB: Britt Huybrechts, Francesca Vanbelleghem;

PS: Lydia Mutyebele Ngoi;

Ecolo-Groen: Rajae Maouane.

Hebben zich onthouden: nihil.

De rapportrice, De voorzitster,

Ellen Samyn  Els Van Hoof
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